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Μέλος Πολιτικού Συμβουλίου
ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, πρώην υπουργός

«Η βάση 
του ΠΑΣΟΚ
παραμένει ισχυρή
και συνεκτική»

ΣΕΛ.  19

ΝΙΚΟΛΑΣ ΦΑΡΑΝΤΟΥΡΗΣ

«Θέλουμε έναν 
ΣΥΡΙΖΑ πρωτεργάτη
και κορμό της 
δημοκρατικής- 
προοδευτικής 
παράταξης» ΣΕΛ.  17
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Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΕΠΟΧΗΣ ΕΡΧΕΤΑΙ ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ ΣΤΟ EMAIL ΣΑΣ

#VIRAL

ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

Τι ώρα 
θα αλλάξουμε

πολίτευμα;

ΣΕΛΙΔΕΣ

56

ΣΕΛ. 2

Σαββατοκύριακο
στασιμότητας 
ή διάσπασης

EDITORIAL

ΣΤEΛΙΟΣ ΠΕΤΣΑΣ
Βουλευτής Α’ Ανατολικής Αττικής με τη ΝΔ

ΣΕΛ.  30

Γράφουν
Νότης Μαριάς, δρ Χριστόφορος Τζερμιάς,

Ιωάννης Σαρακιώτης, 
Θανάσης Παπαμιχαήλ ΣΕΛ. 31-33

Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου, βουλευτής Ν. Τομέα Αθηνών της ΝΔ

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ

ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ

ΣΕΛ. 14-15

Ο μαχητικός
πολιτικός και

οι μεγάλοι αγώνες

Γίνεται να μειωθούν 
και άλλο οι φόροι; 

Γίνεται

ΚΏΣΤΑΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ
Bουλευτής Α’ Πειραιώς και Νήσων με τη ΝΔ

ΣΕΛ.  31

AΡΘΡΟ

Υπάρχουν θετικές 
ειδήσεις για 

τους πολλούς
Ευρωβουλευτής και υποψήφιος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ

ΣΕΛ.  22-23

ΟΙ ΔYΟ 
ΜΟΙΡΑΙΟΙ

που καταστρέφουν
την Κεντροαριστερά

ΕΚΛΟΓΕΣ ΠΑΣΟΚ

ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ ΓΙΑ
ΚΥΚΛΩΜΑ ΕΦΟΡΙΑΚΩΝ

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΗΠΕΙΡΟΥ

ΧΑΛΚΙΔΙΚΗ

Ομοβροντία
δηλώσεων 
υπέρ Χάρη

Δούκα

Κοινοπραξία
διπλοπληρώθηκε από 
τον Δήμο Κασσάνδρας 

για το ίδιο έργο

Φόβοι για μικρή 
συμμετοχή στην κάλπη

ΣΕΛ.  7, 16

ΣΕΛ.  38

ΣΕΛ.  24-25

ΣΕΛ.  20-21

«Δεν συμβιβαζόμαστε 
με τη διαφθορά»

Στοπ από τον Στρατό στη διάνοιξη
δρόμου στον Γράμμο

Να απαντήσουν όλα τα συναρμόδια υπουργεία
για το περιβαλλοντικό έγκλημα Καχριμάνη 

ΣΑΒΒΑΤΟΚΥΡΙΑΚΟ ΤΗΣ ΑΠΟΚΑΛΥΨΕΩΣ ΓΙΑ ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ

Ποια είναι τα 10 κοινά σημεία
Ανδρουλάκη και Κασσελάκη 

ΣΕΛ.  12

Για δεύτερη φορά
πρόεδρος του Global 

Strategy Group 
του ΟΟΣΑ ΣΕΛ.  9

«Η Ελλάδα δίνει μάχη για να προστατεύει
τα σύνορά της που είναι και ευρωπαϊκά»

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

AΡΘΡΟ
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ΡOLITICAL 2 ΚΥΡΙΟ ΑΡΘΡΟ

«P»

Α
υτό το Σαββατοκύριακο τα βλέμματα της ειδησε-

ογραφίας αναμφίβολα πέφτουν απάνω στο ΠΑ-

ΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ. Οι κάλπες της Χαριλάου

Τρικούπη θα αναδείξουν αν ο τόπος θα έχει μια ισχυρή

αντιπολίτευση ή μια από τα ίδια και η Κεντρική Επιτροπή

του ΣΥΡΙΖΑ αν το κόμμα θα διασπαστεί ή θα διαλυθεί εις

τα εξ ων συνετέθη.

Στο ΠΑΣΟΚ, ενώ στην αρχή όλα έδειχναν ότι θα έχουμε

πολιτική αλλαγή στην Κεντροαριστερά, υπάρχει ο κίνδυ-

νος να ξαναδούμε μία από τα ίδια. Ενδεχόμενη επικράτη-

ση Ανδρουλάκη δεν θα επιφέρει καμία αλλαγή στο πολι-

τικό σκηνικό. Θα είναι απλώς ένα πισωγύρισμα… Ο Νίκος

Ανδρουλάκης έχει δείξει τα πολιτικά χαρακτηριστικά του,

τις απόψεις του και τον χαμηλό πήχη που βάζει για το

κόμμα και πάνω στον οποίο κινείται εδώ και χρόνια. Έχει

μετρηθεί και έχει ζυγιστεί… Μετέτρεψε το ΠΑΣΟΚ σε ένα

κόμμα «Nikos Androulakis and friends» και σε αυτό το

μοτίβο θα συνεχίσει. Θα ανακτήσει κάποια μικρά ποσο-

στά, όμως δεν θα αποκτήσει καμία προοπτική για εξου-

σία. Οπότε το ΠΑΣΟΚ θα παραμείνει ένας μεσαίος παί-

κτης, βοηθούμενος από συγκεκριμένα επιχειρηματικά

και εκδοτικά κέντρα.

Στον ΣΥΡΙΖΑ τα πράγματα έχουν ξεφύγει εντελώς. Σή-

μερα, το πιθανότερο είναι να δούμε διαγραφή Κασσελά-

κη ή να διασπαστεί το κόμμα στα δύο. Είτε μείνει ο Κασ-

σελάκης, είτε πάρει το κόμμα ο Σωκράτης Φάμελλος, η

τύχη του ΣΥΡΙΖΑ θα είναι ίδια. Δεν πρόκειται ποτέ να επα-

νέλθει σε τροχιά εξουσίας.

Συνεπώς, το Σαββατοκύριακο που διανύουμε είναι

σαφέστατα κρίσιμο αλλά και συνάμα προβλέψιμο για το

μέλλον της αντιπολίτευσης και του τόπου συνολικά. Πα-

ρά το γεγονός ότι η φύση απεχθάνεται τα κενά, ο ΣΥΡΙΖΑ

και το ΠΑΣΟΚ βρίσκονται ένα βήμα πριν από το κενό και

αυτή την κατρακύλα μόνο οι πολίτες μπορούν να τη στα-

ματήσουν επιλέγοντας τους κατάλληλους ανθρώπους

στις κατάλληλες θέσεις. Τα μοιραία πρόσωπα που δια-

χειρίζονται την επόμενη μέρα σε Κουμουνδούρου και

Χαριλάου Τρικούπη είναι χαμηλών προσδοκιών για να

εκφράσουν τον μεσαίο χώρο και να δώσουν ένα όραμα

ελπίδας στην ελληνική κοινωνία. Στερούνται ηγετικών

ικανοτήτων και δεν πρόκειται να τις αποκτήσουν όσες

κάλπες και αν στηθούν. 

Το χειρότερο όλων είναι ότι αυτά τα δύο κόμματα εδώ

και έναν χρόνο έχουν κουράσει ακόμα και τους ίδιους

τους ψηφοφόρους τους και είναι αμφίβολο αν θα ξανα-

σχοληθούν μαζί τους. Το περίφημο «πρόεδρε, δεν αρέ-

σουμε πια» που είχε πει η Μελίνα στον Αντρέα είναι εξό-

χως επίκαιρο εν έτει 2024… 

Ιδιοκτησία: POLITICAL PUBLISHING IKE

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ: Kώστας Τσιτούνας

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ: Mάνος Πιτσιδιανάκης

ΑΡΧΙΣΥΝTΑΚΤΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚOY: Βαγγέλης Κατσορίδας

ΑΡΧΙΣΥΝΤAKTEΣ: Ελένη Μπέρτσου
Μίλτος Σακελλάρης

ΣΥΝΤΑΚΤΗΣ ΥΛΗΣ: Νίκος Τσούρτης

ΔΗΜΟΣΙΟΓΡΑΦΙΚΗ ΟΜΑΔΑ:

Μαρία Δεδούση, Έλλη Τριανταφύλλου, 

Κάλια Αλεξανδρίδου, Αντώνης Αντωνόπουλος, 

Αντώνης Αναστασόπουλος,  Στέλλα Παπαμιχαήλ,

Γιάννης Παργινός, Aλεξία Τασούλη,

Bασίλης Σκουλαράκος, 

Αμαλία Κάτζου, Λουκάς Γεωργιάδης, 

Κωνσταντίνος Δαυλός, Ιωάννα Ντάνη,

Kώστας Νούσης, Ηλέκτρα Βισκαδουράκη,

Κατερίνα Παπακωστοπούλου,   

Λία Κοντοπούλου, Nίκος Τσιλιπουνιδάκης, 

Ρεγγίνα Σαβούρδου, Δήμητρα Δάρδα,  

Γιώργος Ανδρής (Αυτοκίνητο), 

Χρήστος Γιαννούλης 

ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΨΗΦΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ & ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ

POLITICAL ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ  ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:

Aριέτα Μουρτοπάλλα

ΕΜΠΟΡΙΚH ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:  

Μαρίνα Πέππα

ΥΠΕΥΘΥΝΟΣ ΑΤΕΛΙΕ: 

Βασίλης Υψηλός

ΑΤΕΛΙΕ: 

Κατερίνα Χατζηλαζάρου

ΔΙΟΡΘΩΣΗ ΚΕΙΜΕΝΩΝ:

Κώστας Κουτσογιάννης,

Μαριλένα Ιορδανίδου

EKΔΟΤΗΣ: Νικόλαος Γ. Καραμανλής

ΓΡΑΦΕΙΟ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ: Επικεφαλής: Δημήτρης Δραγώγιας
Φιλίππα Βλαστού, Ανδρονίκη Ζαφειρίου, Αναστασία Καρυπίδου, Φένια Κλιάτση, Δημήτρης Συρμάτσης

Στοιχεία Υπευθύνου Προστασίας Δεδομένων: Ιωάννης Σαρακηνός dpo@sarakinoslaw.com
Διεύθυνση: Συγγρού 206, Αθήνα •Τηλέφωνο: 210-9568066 • FAX: 210-3645608   • www.political.gr

ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Mαρία Κευγά, Γιώργος Παναγιωτόπουλος

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ / ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΙ:

Θανάσης Διαμαντόπουλος, Καθηγητής, 

Διεθνών και Ευρωπαϊκών Σπουδών στη Πάντειο

Βασίλης Κορκίδης, Πρόεδρος ΕΒΕΠ

Νότης Μαριάς, Καθηγητής Θεσμών Ε.Ε. Πανεπιστημίου Κρήτης 

(πρώην ευρωβουλευτής)

Θανάσης Παπαμιχαήλ, Επικοινωνιολόγος

Μιχάλης Μάρκου, MBA Διευθυντικό στέλεχος-σύμβουλος 

Επιχειρήσεων & καθηγητής Διοίκησης Επιχειρήσεων/ Marketing

Δρ Αντώνης Στ. Στυλιανού, Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστήμιο 

Λευκωσίας, LL.B Law (Bristol), Ph.D in Law - International Law and Human Rights

(Kent), διευθυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής Πανεπιστημίου Λευκωσίας

Σαββατοκύριακο στασιμότητας ή διάσπασης

Οι μέρες που διανύουμε είναι
σαφέστατα κρίσιμες αλλά 

και συνάμα προβλέψιμες για
το μέλλον της αντιπολίτευσης

και του τόπου συνολικά
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Π
ερισσότεροι από 3.000 μαθητές και μέντορες

από 193 χώρες αξιοποίησαν τα γρήγορα δίκτυα

της COSMOTE με ταχύτητες έως 1 Gbps, στο

πλαίσιο του διεθνούς διαγωνισμού μαθητικής ρομποτι-

κής FIRST Global Challenge 2024, που φιλοξένησε η

Αθήνα για πρώτη φορά. 

Η COSMOTE, ως χορηγός τηλεπικοινωνιών κάλυψε

με υπερσύγχρονες δικτυακές υποδομές κινητής και

σταθερής τις ανάγκες διεξαγωγής του FIRST Global
Challenge στην Αθήνα. Ειδικότερα προσέφερε ειδικά

σχεδιασμένες λύσεις συνδεσιμότητας μέσα από τα δί-

κτυα COSMOTE Fiber και COSMOTE 5G. Για πρώτη φο-

ρά χορηγός τηλεπικοινωνιών του διαγωνισμού προσέ-

φερε 1.700 κάρτες κινητής 5G στους διοργανωτές και

εθελοντές του διεθνούς τουρνουά ρομποτικής για να

εξυπηρετηθεί η επικοινωνία των ομάδων και εθελον-

τών του διαγωνισμού. 

Κατά τη διάρκεια του FIRST Global Challenge 2024 με

θέμα “Feeding the Future” και της Τελετής Έναρξης στο

Καλλιμάρμαρο, η διοργάνωση προσέλκυσε πάνω από

25.000 επισκέπτες, που συμμετείχαν ενεργά στις εκδη-

λώσεις, αναδεικνύοντας τη σημασία της επιστήμης και

της τεχνολογίας στην εκπαίδευση. Οι μπλε και οι κόκκι-

νες συμμαχίες των 193 χωρών κατά τη διάρκεια του διε-

θνούς τουρνουά στο ΣΕΦ «έτρεξαν» τα ρομπότ στις ειδι-

κά διαμορφωμένες πίστες με στόχο να συγκεντρώσουν

όσο περισσότερα στοιχεία φυσικών πόρων για τη δημι-

ουργία ενός βιώσιμου συστήματος διατροφής. Οι ομά-

δες που νίκησαν πέρασαν αρκετές ώρες αγωνίας, μετά

από αλλεπάλληλους αγώνες, όπου συνεχώς ανατρέ-

πονταν οι βαθμολογίες.

Ο κ. Παναγιώτης Γαβριηλίδης, Chief Marketing Offi-

cer του Ομίλου ΟΤΕ, αφού ευχήθηκε καλή επιτυχία στις

ομάδες κατά την έναρξη του διαγωνισμού, δήλωσε:

«Είμαστε ιδιαίτερα υπερήφανοι που στηρίζουμε τις
προσπάθειες των νέων που συμμετέχουν στο φετινό
FIRST Global Challenge στην Αθήνα, προσφέροντάς
τους τη δυνατότητα να αξιοποιήσουν τα γρήγορα δίκτυα
της COSMOTE και να διευρύνουν τη δημιουργικότητά

τους. Η συνεχής συνεισφορά μας στην εκπαιδευτική
ρομποτική και τα προγράμματα STEM, ενισχύει την και-
νοτομία και συμβάλλει στην καλλιέργεια των ψηφιακών
δεξιοτήτων της νέας γενιάς στην Ελλάδα. Αυτή η μεγάλη
κοινότητα νέων θα διαμορφώσει το μέλλον της ρομπο-
τικής και της καθημερινότητάς μας.»

Ο FIRST Global Challenge είναι ένας εκπαιδευτικός

διαγωνισμός που έχει ως στόχο να προωθήσει την παγ-

κόσμια συνεργασία και να εμπνεύσει τα δύο δισεκατομ-

μύρια νέων στον κόσμο να ασχοληθούν με τους τομείς

του STEM για να συμβάλλουν στην επίλυση σημαντικών

ζητημάτων. Αυτό το πετυχαίνει μέσα από την εκπαιδευ-

τική ρομποτική που την αντιμετωπίζει ως ένα 

«νέο άθλημα» για τους νέους. Διεξάγεται κάθε χρόνο

σε διαφορετική χώρα και διοργανώνεται από τον 

FIRST Global, που είναι ένα δημόσιο μη κερδοσκοπικό

φιλανθρωπικό ίδρυμα με έδρα τις ΗΠΑ. Ιδρύθηκε από

τον εμπνευστή του FIRST® (For Inspiration and Recog-

nition of Science and Technology), Dean Kamen. 

Ο Dean Kamen είναι ένας από τους μεγαλύτερους

εφευρέτες και επιχειρηματίες της εποχής μας, με πε-

ρισσότερα από 1.000 διπλώματα ευρεσιτεχνίας. 

H COSMOTE, μέλος του Ομίλου Telekom, παράλληλα

με σημαντικές επενδύσεις σε σύγχρονα ψηφιακά 

δίκτυα στην Ελλάδα την τελευταία δεκαετία συμβάλλει

με συγκεκριμένες δράσεις στην ανάπτυξη του STEM

και της εκπαιδευτικής ρομποτικής, στο πλαίσιο της

στρατηγικής προτεραιότητας για τη δημιουργία μιας

ψηφιακής κοινωνίας για όλους.

Μαθητές από όλον τον κόσμο διαγωνίστηκαν 
στον FIRST Global Challenge 2024 
με τα γρήγορα δίκτυα της COSMOTE 

Υψηλές ταχύτητες έως 1 Gbps
και 1.700 5G SIM κάρτες 

για τον FIRST Global Challenge 2024 



ττης Κάλιας Αλεξανδρίδου

Σ
τη σκιά των τελευταίων εξελίξεων
στη Μέση Ανατολή και την ώρα που
κορυφώνεται η ανησυχία για περαι-

τέρω κλιμάκωση στην ευρύτερη περιοχή
μετά τις επιθέσεις του Ιράν εναντίον του Ισ-
ραήλ πραγματοποιήθηκε η Σύνοδος Κορυ-
φής της MED9, των νοτιοευρωπαϊκών χω-
ρών, στην Πάφο. Οι εννέα ηγέτες, της Ελλά-
δας, της Κύπρου, της Γαλλίας, της Ισπανίας,
της Ιταλίας, της Κροατίας, της Μάλτας, της
Πορτογαλίας και της Σλοβενίας, συζήτη-
σαν τις περιφερειακές εξελίξεις, έχοντας
στο ίδιο τραπέζι και τον βασιλιά της Ιορδα-
νίας Αμπντάλα, έναν από τους σημαντικούς
παράγοντες για τη σταθερότητα στην ευρύ-
τερη περιοχή, αλλά και την πρόεδρο της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, καθώς ιδιαίτερη σημασία απο-
κτούν και οι σχέσεις της ΕΕ με το Αμάν. 

Μετά το τέλος της Συνόδου, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης έστειλε το καθαρό μήνυμα της
Ελλάδας για κατάπαυση του πυρός στην πε-
ριοχή, λέγοντας χαρακτηριστικά ότι «η κρίση
δυστυχώς κλιμακώνεται, μια κλιμάκωση που
δοκιμάζει και τον λαό του Λιβάνου», ενώνον-
τας όπως είπε τη φωνή του με όσους ζητούν
κατάπαυση, ώστε να μη μετατραπεί και ο Λί-
βανος σε Γάζα. «Η Ελλάδα από την πρώτη
στιγμή καταδίκασε τις επιθέσεις του Ιράν κα-
τά του Ισραήλ, καθώς συμβάλλουν στην επι-
κίνδυνη κλιμάκωση της έντασης και αυξά-
νουν τους κινδύνους στην περιφερειακή
σταθερότητα. Από την άλλη πλευρά όμως,
καλούμε κι εμείς σε συγκράτηση, έτσι ώστε ο
νότιος Λίβανος να μη μετατραπεί σε νέα Γά-
ζα. Θα είναι μια μεγάλη, νέα ανθρωπιστική
τραγωδία που η ευρύτερη περιοχή δεν την
αντέχει», τόνισε ο Έλληνας πρωθυπουργός.

Για Κυπριακό 
Ιδιαίτερη αναφορά έκανε ο Κυριάκος Μη-

τσοτάκης στο Κυπριακό, εκφράζοντας τη
στήριξή του στις επόμενες κινήσεις της Λευ-
κωσίας. Σημείωσε την ικανοποίησή του που
το ζήτημα βρήκε θέση στη διακήρυξη των
εννέα ηγετών και καλωσόρισε την άτυπη
τριμερή συνάντηση του Κύπριου προέδρου
με τον Τουρκοκύπριο ηγέτη υπό τον γενικό
γραμματέα του ΟΗΕ, εκφράζοντας την
προσδοκία να οδηγήσει στην επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων, με βάση τα ψηφί-
σματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, το διε-
θνές δίκαιο και το ευρωπαϊκό κεκτημένο. «Η
Ελλάδα θα είναι αρωγός στις προσπάθειες
της Κύπρου να υπάρξει λύση μετά από πε-
νήντα χρόνια», τόνισε ο πρωθυπουργός. 

Μπαράζ συναντήσεων 
Στο περιθώριο της Συνόδου, ο Κυριάκος

Μητσοτάκης είχε μπαράζ διμερών επα-
φών. Συναντήθηκε με την πρόεδρο της Ευ-

ρωπαϊκής Επιτροπής, με την οποία συζή-
τησε τις προτεραιότητες του νέου ευρω-
παϊκού θεσμικού κύκλου, με έμφαση στα
ζητήματα του Μεταναστευτικού και της αν-
ταγωνιστικότητας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, τα οποία βρίσκονται στην ατζέντα της
επικείμενης Συνόδου του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου. Ο πρωθυπουργός συναντή-
θηκε, πριν την έναρξη των εργασιών της
Συνόδου Κορυφής, και με τον βασιλιά της
Ιορδανίας Αμπντάλα, με τον οποίο εξέτα-
σαν όλες τις τελευταίες εξελίξεις στη Μέση
Ανατολή. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης εξέ-
φρασε την εκτίμησή του για τον ρόλο της
Ιορδανίας στη σταθερότητα στην ευρύτερη
περιοχή, στη διευκόλυνση στην παροχή
σημαντικής ανθρωπιστικής βοήθειας στη
Γάζα και τις προσπάθειές της για την εξεύ-

ρεση βιώσιμης λύσης στην κρίση. Αντάλ-
λαξαν ακόμη απόψεις για τους τρόπους με
τους οποίους θα μπορούσαν να βοηθήσουν
η ΕΕ και η Ελλάδα στην αντιμετώπιση της
ανθρωπιστικής κρίσης στην περιοχή.

Ανάγκη συντονισμού της ΕΕ
Κατά τη διάρκεια της Συνόδου Κορυφής

της MED9, ο πρωθυπουργός τόνισε την
ανάγκη συντονισμού του ρόλου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στις εξελίξεις στη Μέση
Ανατολή, ενώ επέμεινε και για το θέμα του
Μεταναστευτικού. Πάγια θέση του πρωθυ-
πουργού είναι η σημασία φύλαξης των
εξωτερικών συνόρων της ΕΕ και της ενί-
σχυσης των χωρών πρώτης γραμμής, των
επιστροφών και της συνεργασίας με τρίτες
χώρες, ενώ υπογράμμισε το βάρος της

εφαρμογής του Συμφώνου για τη Μετανά-
στευση και το Άσυλο. Η θέση της ελληνικής
κυβέρνησης για τις εξελίξεις στη Μέση
Ανατολή είναι ξεκάθαρη και έχει εκφρα-
στεί πολλές φορές διά στόματος Κυριάκου
Μητσοτάκη. Η Αθήνα υποστηρίζει το ανα-
φαίρετο δικαίωμα του Ισραήλ στην αυτοά-
μυνα, ωστόσο προτάσσει και την ανάγκη
προστασίας των αμάχων, ζητώντας κατά-
παυση του πυρός πριν η πολεμική σύγ-
κρουση στην περιοχή γενικευτεί.

Η σημασία της Συνόδου της MED9 αντι-
κατοπτρίζεται στο γεγονός ότι ήταν η πρώ-
τη συνάντηση κορυφής ηγετών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης λίγες μέρες πριν από τη
Σύνοδο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, που
θα πραγματοποιηθεί στις Βρυξέλλες 16 με
18 Οκτωβρίου, αποτελώντας την πλατφόρ-
μα μιας πρώτης συζήτησης στο ανώτατο
επίπεδο της ατζέντας του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου. Οι εννέα ηγέτες μαζί με την
πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής συ-
ζήτησαν και θέματα όπως η ανταγωνιστι-
κότητα της ευρωπαϊκής οικονομίας, με
επίκεντρο την έκθεση Ντράγκι, και οι εξε-
λίξεις στο ουκρανικό μέτωπο.
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Η Ελλάδα αρωγός για 
τη λύση του Κυπριακού 

Κατά τη διάρκεια της Συνόδου Κορυφής της MED9, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης τόνισε την ανάγκη συντονισμού του ρόλου 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, 
ενώ επέμεινε και στο θέμα του Μεταναστευτικού
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ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Σ
ε αυξημένη επαγρύπνηση βρίσκεται
η Ελλάδα, όπως και η Κύπρος, οι
οποίες αποτελούν χώρες πρώτης

υποδοχής μεταναστών, καθώς η επέκταση
του πολεμικού μετώπου στον Λίβανο, με
εμπλοκή και του Ιράν στη σύρραξη Ισραήλ -

Χαμάς, προκαλεί εύλογη
αγωνία σε ολόκληρη την ΕΕ
για την πιθανότητα νέων,
μεγάλων μεταναστευτικών
ροών. Και αυτό, διότι στην
υπό κατάρρευση χώρα έως
σήμερα έχουν καταφύγει
περίπου 2,5 εκατομμύρια
πρόσφυγες -κατά κύριο λό-

γο Παλαιστίνιοι και Σύριοι, αλλά και Ιρακι-
νοί-, με τις δομές φιλοξενίας να ελέγχονται
σε απόλυτο βαθμό από τη Χεζμπολάχ.

Η Αθήνα έχει υπολογίσει ότι σε καμία πε-
ρίπτωση δεν θα μπορούσε να αντέξει παρα-
πάνω από περίπου 3.000 άτομα, ενώ, σύμ-
φωνα με αρμόδιες πηγές, εκ των πραγμά-
των οι όποιες τυχόν νέες ροές θα πρέπει να
κατευθυνθούν προς τις δομές της ηπειρω-
τικής Ελλάδας, καθώς οι νησιωτικές βρί-
σκονται ήδη στο όριο των αντοχών τους.

Σε χθεσινή του συνέντευξη, ο κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος Παύλος Μαρινάκης πα-
ραδέχτηκε ότι η κατάσταση στη Μέση Ανα-
τολή βρίσκεται συνεχώς στα «ραντάρ» της
Αθήνας, η οποία πολλές φορές έχει προ-
σαρμόσει ακόμα και τις προτεραιότητες ως
προς την επαγρύπνηση που πρέπει να
έχουν μια κυβέρνηση και ολόκληρος ο
κρατικός μηχανισμός. «Αν με ρωτάτε αν
υπάρχει ορατός κίνδυνος αυτή τη στιγμή
για την Ελλάδα σε επιμέρους εκφάνσεις ή
επιπτώσεις, θα σας έλεγα ότι δεν υπάρχει.
Και αυτό βέβαια έχει να κάνει και με την
αξιοπιστία αυτής της κυβέρνησης στο να
διαχειρίζεται ένα από τα μεγαλύτερα προ-
βλήματα που για όλη την υπόλοιπη Ευρώπη
είναι βραχνάς, που είναι το Μεταναστευτι-
κό», υπογράμμισε ο κ. Μαρινάκης.

Αυστηρή και δίκαιη 
μεταναστευτική πολιτική

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος υπενθύμι-
σε ότι η χώρα μας μέσα σε πέντε χρόνια κα-
τόρθωσε να μειώσει τους διαμένοντες στην
Ελλάδα μετανάστες από 93.000 σε 21.000
και από 130 δομές να έχει σήμερα μόλις 33. 

«Αυτό δεν έγινε μαγικά. Δεν έγινε γιατί
ξύπνησε ένα πρωί η χώρα απλά με μια άλλη
κυβέρνηση και έγινε. Αυτή η κυβέρνηση
εξελέγη και εφάρμοσε μια αυστηρή και δί-
καιη μεταναστευτική πολιτική με σεβασμό
στα ανθρώπινα δικαιώματα και μια πολιτική
η οποία ξέρει να διαχειρίζεται και έκτακτες
συνθήκες, έκτακτες καταστάσεις», σημεί-
ωσε ο κ. Μαρινάκης.

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος τόνισε ότι
δεν υπάρχει κανένας λόγος κινδυνολογίας,

αλλά απαιτείται μεγαλύτερη εγρήγορση. «Η
Ελληνική Αστυνομία και όσες υπηρεσίες
συνεργάζεται κάνουν τη δουλειά τους. Δεν
μπορώ εγώ να σας πω ότι η κατάσταση όμως
είναι όσο εύκολη ήταν πριν από ένα χρονικό
διάστημα, πολλώ δε μάλλον πριν την 7η
Οκτωβρίου του 2023», πρόσθεσε πάντως με
νόημα ο κ. Μαρινάκης. Όσον αφορά το θέμα
της χρηματοδότησης του φράχτη του Έβρου
και το αν θα τεθεί ξανά στη Σύνοδο Κορυ-
φής της ερχόμενης εβδομάδας, ο κ. Μαρι-
νάκης υπογράμμισε κατ’ αρχάς πως «ο
φράχτης στον Έβρο δεν είναι υπό διαπραγ-
μάτευση, επεκτείνεται, προχωρά και θα γί-
νει, όπως δεσμεύτηκε και ο υπουργός Με-
τανάστευσης και Ασύλου».

Υπενθύμισε, μάλιστα, ότι ο πρωθυπουργός
ήταν αυτός που πρωταγωνίστησε στο να
μπουν στο Ευρωπαϊκό Σύμφωνο για τη Με-
τανάστευση και το Άσυλο οι ελληνικές θέ-
σεις. «Θέσεις τις οποίες, ξέρετε, με πολύ δα-
κρύβρεχτες κορόνες είτε του ενός είτε του

άλλου άκρου και κυρίως της ρητορικής τής
δήθεν πολύ πατριωτικής ρητορικής τις βά-
ζουν με μεγάλη ευκολία και με πολύ ωραία
λόγια», είπε ο κ. Μαρινάκης «φωτογραφί-
ζοντας» κόμματα που βρίσκονται στα δεξιά
και ακροδεξιά του πολιτικού φάσματος. 

Όχι σε νέα δομή 
μεταναστών στην Κρήτη

Σχετικά με το ζήτημα των απελάσεων το
οποίο επανέρχεται στο προσκήνιο, ο κυ-
βερνητικός εκπρόσωπος σημείωσε πως
υπάρχει νομικό καθεστώς που διέπει το
σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς
το πότε και πώς λαμβάνει κάποιος άσυλο.
«Προφανώς κανείς δεν διαφωνεί ότι όταν
κάποιος δεν δικαιούται το status του πρό-
σφυγα και είναι παράτυπος μετανάστης, το
συντομότερο δυνατό πρέπει να επιστρέψει
και αυτό επιδιώκει και κάνει η Ελλάδα. Αλ-
λά όποτε είναι δυνατόν», είπε ο κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος και διέψευσε τα σενάρια

που έχουν κυκλοφορήσει περί αθρόας ει-
σόδου δεκάδων χιλιάδων μεταναστών από
τη Γερμανία στη χώρα μας ή για νέα δομή
που σχεδιάζεται στην Κρήτη. «Όλα αυτά εί-
ναι πράγματα τα οποία δεν έχουν καμία
σχέση με την πραγματικότητα», είπε ο κ.
Μαρινάκης. 

Ειδικά για την Κρήτη, ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος ξεκαθάρισε ότι δεν σχεδιάζεται
νέα δομή μεταναστών αλλά μια προσωρινή,
επειδή υπάρχουν υποδοχές κάποιων συγ-
κεκριμένων. Στη δομή αυτή, που είναι κλει-
στή, διαμένουν για δύο έως το πολύ πέντε
ημέρες, προκειμένου να προχωρήσουν η
ταυτοποίηση και η υπόλοιπη διαδικασία.
Αυτό γίνεται για την ασφάλεια και των κα-
τοίκων σημείωσε ο κ. Μαρινάκης. Άφησε,
μάλιστα, εκ νέου υπονοούμενα για όσους
σπέρνουν ψευδείς ειδήσεις για να δυναμι-
τίσουν το κλίμα στην τοπική κοινωνία. «Εί-
ναι ψέματα ότι θα γίνει νέα δομή στην Κρή-
τη. Είναι ψέμα ότι θα έρθουν δεκάδες χιλιά-
δες μετανάστες από τη Γερμανία. Όλα αυτά
μόνο κακό κάνουν. Και δεν θεωρώ ότι είναι
και στο όριο της σφοδρής, εγώ θα σας πω
πολλές φορές, πολιτικής αντιπαράθεσης»,
είπε ο κυβερνητικός εκπρόσωπος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ 

«Η Ελλάδα δεν αντέχει 
πάνω από 3.000 μετανάστες» 

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος παραδέχτηκε ότι η κατάσταση 
στη Μέση Ανατολή βρίσκεται συνεχώς στα «ραντάρ» της Αθήνας

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com
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Σε επιφυλακή η ΕΛΑΣ για... καρεκλιές στον ΣΥΡΙΖΑ
Εμείς σας το γράψαμε από χθες στο... πρωτοσέλιδο
της «Political» ότι υπάρχει φόβος για ντου των κασ-
σελίστας και μπορεί να δούμε να πέφτουν όχι μόνο
βρισιές αλλά και… καρεκλιές. Το πόσο έκρυθμη εί-
ναι η κατάσταση στον ΣΥΡΙΖΑ ενόψει της σημερινής
συνεδρίασης της Κεντρικής Επιτροπής αποδεικνύε-
ται και από το γεγονός ότι έχει ήδη ειδοποιηθεί η
ΕΛΑΣ να είναι «alert» και αν χρειαστεί να παρέμβει!
Η πληροφορία, η οποία δεν επιδέχεται αμφισβήτη-
σης, είναι απολύτως ενδεικτική της αγωνίας που
έχουν τα στελέχη της Κουμουνδούρου για τη σημε-
ρινή συνεδρίαση. Δεν φοβούνται μόνο τη διάσπαση

του κόμματος -πιθανότατα είναι προ των πυλών- αλ-
λά και έκτροπα από κασσελακικούς ψηφοφόρους
που μπορεί να μαζευτούν έξω από τον χώρο που θα

πραγματοποιείται η συνεδρίαση με άγριες διαθέ-
σεις… Προειδοποίηση προς τους 87 να είναι προ-
ετοιμασμένοι για «εξοργισμένο κόσμο» έξω από το
κτήριο όπου θα συνεδριάσει η ΚΕ του ΣΥΡΙΖΑ σήμε-
ρα απηύθυνε και ο Νίκος Καρανίκας. Σε μια μακρο-
σκελή ανάρτηση στο Facebook ανέφερε, μεταξύ άλ-
λων, προς τους 87 «μην εκπλαγείτε, αγαπημένα μου
στελέχη, αν δείτε αυτό το Σάββατο μπροστά σας στην
ΚΕ, μέσα και έξω από τον χώρο συνεδρίασης, ασύν-
τακτα αλλά μαζικά θυμωμένο και εξοργισμένο κό-
σμο. Μην εκπλαγείτε λοιπόν αν δείτε πολύ κόσμο να
διαμαρτύρεται και να φωνάζει».

Ποιοι ονειρεύονται
νέο κόμμα στα στέκια
του Κολωνακίου;

Στο Κολωνάκι, στα «κατσικάδικα»,
που έλεγαν οι παλαιοί, μαθαίνω ότι γί-
νονται οι μεγαλύτερες ζυμώσεις κατά
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Στα μπαρά-
κια των πεζόδρομων μαζεύονται διά-
φοροι «θεωρητικοί» που υπηρέτησαν
σε διάφορες θέσεις στην κυβέρνηση
Σαμαρά - Βενιζέλου και μεταξύ σκω-
τσέζικου malt και πίνατς διαρρέουν
φωναχτά (για να τους ακούν προφανώς
οι υπόλοιποι θαμώνες) ότι ο Αντώνης
Σαμαράς ετοιμάζει νέο κόμμα που θα
σαρώσει κ.λπ. Δεν ξέρω αν ο πρόεδρος
Αντώνης τα γνωρίζει αυτά, πάντως ο
ίδιος δεν έχει αφήσει ποτέ να εννοηθεί
κάτι τέτοιο στις δημόσιες τοποθετήσεις
του. Το αντίθετο θα έλεγα. Κοντολογίς, ο
πρώην πρωθυπουργός είναι αρκετά ευ-
φυής και έμπειρος πολιτικά. Μπορεί
αυτά που λέγονται στη γειτονιά του Κο-
λωνακίου να είναι απλώς αυτό που λέμε
εμείς οι βρετανοτραφείς wishful thin-
king, ευσεβείς πόθοι κάποιων που θέ-
λουν με τον έναν ή τον άλλον τρόπο να
επιστρέψουν στους... αρμούς της εξου-
σίας. Εγώ απλώς μεταφέρω αυτά που
ακούω όταν πραγματοποιώ αιφνιδιαστι-
κές μπαρότσαρκες.

Τελευταία προειδοποίηση έδωσε ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Ομάδας
του ΣΥΡΙΖΑ Νίκος Παππάς στον βουλευτή Κιλκίς Πέτρο Παππά, τραβώντας του τ’
αυτί γιατί ζήτησε την τιμωρία των στρατιωτών που πήγαν ένστολοι σε συγκεντρώ-
σεις του ΚΚΕ και μίλησαν με αυτή τους την ιδιότητα από μικροφώνου. Ο Πέτρος
Παππάς κλήθηκε να δεσμευτεί από τις θέσεις του κόμματος. Αυτή άλλωστε δεν
είναι η πρώτη φορά που ο kasselistas βουλευτής έχει βγει εκτός γραμμής του
κόμματος. Είναι και το ζήτημα των ιδιωτικών πανεπιστημίων, στο οποίο ο συγκε-
κριμένος έχει ταχθεί αναφανδόν υπέρ. Σαν δραματική αμερικανική ταινία «Κρά-
μερ εναντίον Κράμερ» έχουν καταντήσει. Παππάς εναντίον Παππά…

Τελευταία προειδοποίηση από Παππά σε Παππά

Δ
εν είναι τυχαίο
ότι παλιά και
ιστορικά στελέ-

χη του ΠΑΣΟΚ βγαίνουν
πλέον ανοικτά υπέρ του
Χάρη Δούκα. Μετά τον
Νίκο Παπανδρέου, ο
οποίος πήρε ξεκάθαρη
θέση υπέρ του Δούκα,
και άλλα στελέχη του
ΠΑΣΟΚ δηλώνουν ανοι-
κτά τις προθέσεις τους.
Για τις εσωκομματικές
εξελίξεις στο ΠΑΣΟΚ-ΚΙ-
ΝΑΛ μίλησε η Κατερίνα
Μπατζελή, δηλώνοντας
αρχικά για την υποψη-
φιότητα του Χάρη Δούκα
ότι «ναι, μπορεί να την κάνει την έκπληξη και αυτό το έδειξε με
τον τρόπο με τον οποίο αγωνίστηκε». Υπέρ της υποψηφιότητας
του σημερινού δημάρχου Αθηναίων τάσσεται και ο σύζυγος της
αείμνηστης Φώφης Γεννηματά Ανδρέας Τσούνης. «Τώρα είναι η
ευκαιρία για να κάνουμε όχι ένα ακόμη μικρό βήμα αλλά ένα άλ-
μα μπροστά», αναφέρει ο κ. Τσούνης σε μια μακροσκελή ανάρτη-
σή του που φέρει τον τίτλο «Με τον Χάρη για χάρη του ΠΑΣΟΚ και
της χώρας». Ακόμη τέσσερα σημαντικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ -με

επιρροή στις περι-
φέρειές τους αλλά
και ευρύτερα- που
δεν έλαβαν θέση
την πρώτη Κυριακή
τάχθηκαν υπέρ του
Χάρη Δούκα τη
δεύτερη Κυριακή.
Ο λόγος για τους
Δημήτρη Ρέππα,
Χάρη Καστανίδη,
Φίλιππο Σαχινίδη
και Χρήστο Πολυ-
ζωγόπουλο. Ανα-
κοίνωση ενόψει
του β’ γύρου των
εσωκομματ ικών
εκλογών του ΠΑ-

ΣΟΚ εξέδωσε και η Νάντια Γιαννακοπούλου δείχνοντας εμμέσως
τον Χάρη Δούκα. Η κυρία Γιαννακοπούλου, η οποία συγκέντρωσε
το 2,29% -δηλαδή 6.890 ψήφους- στη μάχη του α’ γύρου, στην
ανακοίνωσή της υπογραμμίζει τη σημασία της συμμετοχής την
Κυριακή. Αν και δεν κατονομάζει τον υποψήφιο που θα υποστη-
ρίξει στον β’ γύρο, η ανακοίνωση της Νάντιας Γιαννακοπούλου
καταλήγει: «Για ένα νέο ξεκίνημα, με νέα ορμή, με το ΠΑΣΟΚ δύ-
ναμη ελπίδας και ανατροπής!».

Ε Κ Λ Ο Γ Ε Σ  Π Α Σ Ο Κ

Ομοβροντία δηλώσεων υπέρ Δούκα
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Η λαχτάρα ενός
καταδικασμένου 
και η προανακριτική

M
πορεί στον ΣΥΡΙΖΑ όλοι να καίγονται

για το ποιος θα βγει πρόεδρος όταν

θα γίνουν εκλογές, αλλά ο Νίκος

Παππάς, ο καταδικασμένος με 13-0, έχει άλλες

αγωνίες... Κοιμάται και ξυπνάει με το όνειρο ότι

θα κονταροχτυπηθεί σε κάποια κοινοβουλευτι-

κή μάχη με τον Μητσοτάκη, αφού είναι γνωστό

ότι την έχει ψωνίσει… Νομίζει ότι είναι πρό-

εδρος του ΣΥΡΙΖΑ και όχι απλώς επικεφαλής

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας. Πείτε του να

αλλάξει πλευρό για να μην πιαστεί!

Θα καταθέσει, λέει, αίτημα για σύσταση Προ-

ανακριτικής για την τραγωδία των Τεμπών. Στη

ΝΔ λένε ότι «για μια ακόμη φορά ο ΣΥΡΙΖΑ προ-

σπαθεί να αποκομίσει μικροκομματικά οφέλη

από το τραγικό δυστύχημα των Τεμπών, το οποίο

ερευνάται από τη δικαιοσύνη. Είναι σαφές ότι και

η νέα απόπειρα εργαλειοποίησης της υπόθεσης,

που χρησιμοποιείται ως πυροτέχνημα από την

αξιωματική αντιπολίτευση για να αποφύγει τα πο-

λιτικά της αδιέξοδα, στερείται κάθε νομικής και

ουσιαστικής βάσης. Σε κάθε περίπτωση, θα

απαντήσουμε αναλυτικά όταν θα υπάρξει επίση-

μο αίτημα. Δεν μπορούμε όμως να μη σχολιάσου-

με το γεγονός ότι για πρώτη φορά στα 50 χρόνια

της σύγχρονης Ελληνικής Δημοκρατίας βλέπου-

με έναν πολιτικό που έχει καταδικαστεί αμετά-

κλητα και με ομόφωνη απόφαση του Ειδικού Δι-

καστηρίου για αδίκημα ιδιαίτερης ηθικής απα-

ξίας να δηλώνει ότι θα καταθέσει αίτημα για σύ-

σταση προανακριτικής επιτροπής». Τον πήρανε

χαμπάρι όλοι το Νικολάκη τον αρχιμανδρίτη. 

Η δεύτερη ευκαιρία 
στον Μηταράκη

Η επιλογή του πρωθυπουργού να ορίσει ως
γενικό εισηγητή για τον προϋπολογισμό τον
πρώην υπουργό Νότη Μηταράκη έχει τη σημα-
σία της, αφού τον είχε καρατομήσει εν μια νυ-
κτί από τη θέση του υπουργού Προστασίας του
Πολίτη γιατί δεν επέστρεψε αμέσως από τις
διακοπές του στην Πάτμο ενώ καιγόταν η Αττι-
κή. Τώρα του δίνει μια ουσιαστική ευκαιρία να
εκπροσωπήσει την κυβέρνηση σε μια κοινο-
βουλευτική διαδικασία που θεωρείται η μάχη
των μαχών, αφού η υπερψήφιση του προϋπο-
λογισμού συνιστά ουσιαστικά ψήφο εμπιστο-
σύνης! Κλείνει μία προς μία τις «πληγές» ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης…

Οι τέσσερις ερωτήσεις
του Χουδαλάκη
Τέσσερις ερωτήσεις σε
μισή ώρα κατάφερε να
«σταυρώσει» ο δημοσιο-
γράφος Γιώργος Χουδα-
λάκης στον Παύλο Πολά-
κη, τον οποίο φιλοξένησε
το απόγευμα της Πέμπτης
στην εκπομπή του στο At-
tica. Ο καλός συνάδελφος
προσπαθούσε να ρωτήσει, αλλά ο βουλευτής Χα-
νίων, ο οποίος μόλις πρόσφατα ξεκίνησε ξανά τις
τηλεοπτικές εμφανίσεις, ήθελε να πει τα δικά του
χωρίς να δίνει ιδιαίτερη σημασία στις ερωτήσεις
του δημοσιογράφου. Η συνέντευξη μετατράπηκε
σε... διάγγελμα του Σφακιανού, ο οποίος δεσμεύ-
τηκε να επανέλθει στην εκπομπή μήπως καταφέ-
ρει και ο δημοσιογράφος να τον ρωτήσει κάτι.
Πάντως, ο συνάδελφος έκανε σωστές ερωτήσεις
και όχι αβανταδόρικες παρά το γεγονός ότι δεν
πήρε απαντήσεις… 

Τι έκανε στη Βουλή 
ο Γιάννος;

Έκπληκτοι έμειναν οι κοινοβουλευτικοί
συντάκτες όταν είδαν χθες στους διαδρό-
μους της Βουλής τον Γιάννο Παπαντωνίου
και ήταν εύλογα τα ερωτήματα για την
απροσδόκητη εμφάνιση του άλλοτε «τσά-
ρου» της οικονομίας. Στις επίμονες ερωτή-
σεις των δημοσιογράφων ο πρώην υπουργός
των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ «αποκάλυψε»
πως βρέθηκε στο ελληνικό Κοινοβούλιο
προκειμένου να διευθετήσει κάποιο προσω-
πικό του ζήτημα, χωρίς να δώσει περισσότε-
ρες πληροφορίες. Πάντως, έδειχνε ευδιά-
θετος καθώς, όπως είπε, «είμαι ευτυχής για-
τί ο προσωπικός μου Γολγοθάς τελείωσε».
Υπενθυμίζεται ότι πριν από λίγες μέρες ο κ.
Παπαντωνίου κρίθηκε αθώος λόγω αμφιβο-
λιών για αδικήματα που αφορούν δωροδοκία
ύψους 2,4 εκατ. ευρώ από τη σύμβαση του
2003 για τον εκσυγχρονισμό έξι φρεγατών
του Πολεμικού Ναυτικού, ενόσω διατελούσε
υπουργός Άμυνας. Όλοι για τον σοσιαλισμό
παλεύουμε, σύντροφοι… 

Χ
ρο
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Τα ερωτήματα της «Political»
για τον Καχριμάνη 
στα αρμόδια υπουργεία
Την ερχόμενη εβδομάδα θα σας έχουμε νέα
και πλούσιο ρεπορτάζ για τα έργα και τις ημέ-
ρες του Αλέξανδρου Καχριμάνη και τον πα-
κτωλό των απευθείας αναθέσεων, των δι-
πλών πληρωμών, των σχέσεων της περιφέ-
ρειας με την επιχειρηματική δράση της οικο-
γένειάς του αλλά και για το περιβαλλοντικό
έγκλημα στον Γράμμο. Φρέσκα νέα και απαν-
τήσεις από τα αρμόδια υπουργεία, τα οποία
ενημερώνουμε γραπτώς και ζητούμε συγκε-
κριμένες απαντήσεις για όλες τις δράσεις
του περιφερειάρχη Ηπείρου. Και από το
υπουργείο Εσωτερικών αλλά και από τα
υπουργεία Εθνικής Άμυνας και Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας. Οι αποκαλύψεις και τα
ερωτήματα της «Political» είναι καυτά και με
ενδιαφέρον αναμένουμε τι θα απαντήσουν τα
αρμόδια υπουργεία επίσημα και με στοιχεία.
Υπομονή, θα επανέλθουμε...
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Βόμβες Γερουλάνου
για Διαμαντοπούλου 

Γλυκόπικρη χαρακτήρισε την εμπειρία
της υποψηφιότητάς του για την ηγεσία
του ΠΑΣΟΚ ο Παύλος Γερουλάνος μιλών-
τας στον ΣΚΑΪ. Σε ερώτηση αν η υποψη-
φιότητα της Άννας Διαμαντοπούλου τού
«έκοψε» ψήφους, ο κ. Γερουλάνος επε-
σήμανε: «Το έχω ήδη απαντήσει και το
παραδέχονται και οι ίδιοι οι άνθρωποι της
κ. Διαμαντοπούλου: αν δεν είχε κατέβει,
θα βρισκόμουν εγώ στον δεύτερο γύρο.
Αλλά σας λέω, αυτό έχει τελειώσει. Δεν
έχω μιλήσει μαζί της μετά το τέλος του
πρώτου γύρου, δεν έχει υπάρξει προσπά-
θεια επικοινωνίας μεταξύ μας».

Επιστροφή στα... θρανία για τον Τζιτζικώστα
Στα... θρανία έχει κάτσει εσχάτως ο νέος επίτροπος της χώρας μας στην ΕΕ Απόστολος Τζιτζι-

κώστας, αφού σε λίγες μέρες θα κληθεί να «δώσει εξετάσεις» ενώπιον των αρμόδιων Επιτροπών
του Ευρωκοινοβουλίου για να αναλάβει και επισήμως την ευθύνη του χαρτοφυλακίου του. Οι
διαδικασίες εξέτασης τυχόν συγκρούσεων συμφερόντων για τους ορισθέντες/είσες επιτρόπους
ολοκληρώθηκαν τις προηγούμενες μέρες και πλέον έρχεται η ώρα των ακροάσεων. Σύμφωνα με
τη διαδικασία, κάθε ακρόαση θα ακολουθείται από μια συνεδρίαση, στην οποία οι πρόεδροι των
επιτροπών και οι εκπρόσωποι των ενδιαφερομένων ομάδων (συντονιστές) θα αξιολογούν την
απόδοση του ορισθέντος/είσας επιτρόπου που θα έχει εξεταστεί. Η καταληκτική ημερομηνία για
να αποφανθεί η Διάσκεψη των Προέδρων των Επιτροπών ποιοι περνούν στο επόμενο βήμα και
ποιοι/οιες «κόβονται» είναι η 21η Νοεμβρίου. Ο δικός μας πάντως, όπως με διαβεβαιώνουν αρ-
μόδιες πηγές, είναι άριστος «μαθητής» και θα προσέλθει επιμελώς προετοιμασμένος!

Σ
τον ΟΟΣΑ μεταβαίνει ο υπουργός Παιδεί-
ας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού Κυ-
ριάκος Πιερρακάκης προκειμένου να

προεδρεύσει στη διήμερη Σύνοδο Παγκόσμιας
Στρατηγικής, που θα διεξαχθεί στο Παρίσι στις
15 και 16 Οκτωβρίου. Πρόκειται για τη δεύτερη
Σύνοδο στην οποία προεδρεύει μετά το 2021,
όταν είχε συμμετάσχει με την ιδιότητα του
υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

Ο κ. Πιερρακάκης αναμένεται να αναδείξει τη
σημασία υιοθέτησης διεθνών κανόνων για την
ανάπτυξη της Τεχνητής Νοημοσύνης (ΤΝ), στη
βάση των αρχών του ΟΟΣΑ. Επιπλέον, με την
ιδιότητα του υπουργού Παιδείας θα εστιάσει στο
είδος και το περιεχόμενο της εκπαίδευσης που
προετοιμάζει τις νέες γενιές για έναν απαιτητικό
κόσμο προηγμένων τεχνολογιών παραγωγικής
ΤΝ. Θέμα της φετινής Συνόδου είναι «Το μέλλον της παγκόσμιας δια-
κυβέρνησης της ΤΝ» και οι εργασίες της θα εστιαστούν στις ραγδαίες
αλλαγές που οι τεχνολογίες της ΤΝ επιφέρουν στις οικονομίες και
κοινωνίες, αναζητώντας στρατηγικές συγκλίσεις στην παγκόσμια δια-
κυβέρνηση της ΤΝ, καθώς επίσης και στον ρόλο του ΟΟΣΑ σε αυτό το
πολυμερές οικοσύστημα. Η φετινή ελληνική προεδρία για δεύτερη
συνεχή χρονιά είναι έργο τού δραστήριου πρέσβη της Ελλάδας στον
ΟΟΣΑ, του καθηγητή Γιώργου Παγουλάτου.

Η υπό ελληνική προεδρία διοργάνωση της περσινής Συνόδου Παγ-
κόσμιας Στρατηγικής, τον Δεκέμβριο του 2023, εισήγαγε σημαντικές
καινοτομίες, με κυριότερη την υιοθέτηση για πρώτη φορά μεθοδολο-
γίας Μακροπρόθεσμου Σχεδιασμού (Foresight) στη βάση τεσσάρων
σεναρίων. Η εξαιρετικά επιτυχημένη διεξαγωγή της Συνόδου του
2023 οδήγησε τα 38 κράτη-μέλη του ΟΟΣΑ να ανανεώσουν ομόφωνα
την εντολή στην Ελλάδα να διοργανώσει και τη Σύνοδο Παγκόσμιας
Στρατηγικής του 2024.

Για δεύτερη φορά πρόεδρος 
του Global Strategy Group του ΟΟΣΑ

Ράβει κοστούμι ο Γιώργος…
Μην πάει ο νους σας σε πολιτικό κοστούμι. Αυτά τελείωσαν για τον Γιώργο της... καρδιάς

μας. Τα πολιτικά κοστούμια είναι «περασμένα μεγαλεία και διηγώντας τα να κλαις…». Κο-

στούμι γαμπριάτικο ράβει διότι ετοιμάζεται για δεύτερη «κουλούρα» με την αγαπημένη

του. Ο πρώην «πετυχημένος» περιφερειάρχης Γιώργος Πατούλης βρέθηκε στο 19ο Πα-

νελλήνιο Συνέδριο ΕΔΔΥΠΠΥ στη Μάνδρα, όπου οι δημοσιογράφοι τον ρώτησαν σχετικώς,

με τον ίδιο να το επιβεβαιώνει. «Βεβαίως, συνοδεύομαι από τη σύντροφό μου. Και εκείνη

παρακολουθεί τα θέματα της Αυτοδιοίκησης και ως επιστήμονας και ως άνθρωπος που

την ενδιαφέρει αυτό. Πριν γεννηθεί ένα παιδί πρέπει να υπάρχει για εμάς ένας γάμος και

προφανώς θα υπάρξει και εννοείται θρησκευτικός. Θα τα ανακοινώσουμε όλα σύντομα»,

τόνισε ο Γιώργος Πατούλης, ο οποίος είναι προσηλωμένος στις αξίες και στα ιδανικά της

ελληνικής παράδοσης. Θα πάει το ρύζι σύννεφο… Εμείς του ευχόμαστε βίο ανθόσπαρτο!

ΓΙΑ ΝΑ ΞΕΡΕΤΕ…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ

Ο Κασσελάκης
μοιράζει δεξιά κι
αριστερά διάφο-
ρες κομματικές
θέσεις για την
επόμενη μέρα
μήπως και πείσει
κάποιους βου-
λευτές να μετα-
βούν στο στρατό-
πεδό του και, όπως μαθαίνω, κάποιοι
νεαροί, αμούστακοι τσιμπάνε και τον
πιστεύουν… Κακό του κεφαλιού τους. 
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Χάρης Δούκας είπε δυο μεγάλες αλήθειες... «Δεν είμαι επαγγελματίας πολιτικός και δεν με στήριξαν

οργανωμένα συστήματα». Ενώ για όσους λένε ότι δεν τα πήγε καλά στην Αττική απάντησε: «Ο

Ανδρουλάκης είναι βουλευτής Θεσσαλονίκης και ήρθε τρίτος στη Θεσσαλονίκη». Σοφόν το σαφές...

«Δεν έχω οργανωμένα 
συστήματα»
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τες το πρωί ξυπνήσαμε στην όμορφη χώρα μας, στην οποία

δεν πλήττουμε ποτέ, και ακούσαμε συζητήσεις ότι κάποιος,

λέει, θέλει να αλλάξει το πολίτευμα. Τι είναι το πολίτευμα να

το αλλάξεις έτσι στα καλά καθούμενα; Πουκάμισο που το πήρε δώρο η

Σούλα του Μήτσου, αλλά ο Μήτσος έχει πάρει 20 κιλά από την περασμένη

εβδομάδα και θα το πάει στα

Zara να του δώσουν μεγαλύ-

τερο; 

Θέλει, λέει, ο Στέφανος

Κασσελάκης να κάνει το πολί-

τευμα αμεσοκάτι δημοκρατία.

Αυτά τα αμεσοαδιαμεσολάβη-

τα του έχουν πάρει το μυαλό κι

αυτουνού, κι όχι τίποτε άλλο

αλλά πρέπει να κάτσεις μετά

να ακούσεις όλην του τη συ-

νέντευξη, που με συγχωρείτε,

αλλά έχει δίκιο ο Πολάκης: πιο

βαρετό πράγμα πεθαίνεις. Μι-

λάει κι αυτά τα ελληνικά από

το Μασατσούσετς που δεν αν-

τέχονται.

Πιο αριστερός 
από τον Λένιν

Τέλος πάντων, τον ρώτησε ο

Νίκος Χατζηνικολάου αν είναι

αριστερός και αφού απάντησε

ότι είναι περίπου πιο αριστε-

ρός κι από τον Λένιν (τρίζουν

τα κόκαλα του Λένιν στο μετα-

ξύ, αν ακούτε κανέναν παρά-

ξενο θόρυβο), μετά είπε για το

όραμά του να κάνει την Ελλάδα αυτό το αμεσοκάτι. 

Ραφτείτε, αλλάζουμε πολίτευμα. Όχι επειδή το είπε ο Στέφανος

Κασσελάκης, αυτός έχει το ακαταλόγιστο πλέον, ό,τι θέλει λέει, αλ-

λά επειδή στον ΣΥΡΙΖΑ, που έχουν ξεμείνει πια από αφορμές για να

τον διώξουν, κάθονται και διυλίζουν την κάθε του τελεία, μπας και

την πει την μπαρούφα. 

Τους φαντάζομαι να είναι όλοι μαζεμένοι σε ένα δωμάτιο, στα

υπόγεια της Κουμουνδούρου, γεμάτο καπνούς και αναθυμιάσεις

από ρακόμελα και να ακούνε προσεκτικά με ακουστικά τη συνέντευξη,

γράφοντας τις παρατηρήσεις τους σε κόλες χαρτί για να ανταλλάξουν

μετά σημειώσεις, σαν εκείνον τον ταλαίπωρο Ανατολικογερμανό της

Στάζι που παρακολουθούσε τους διπλανούς του στην ταινία «Οι Ζωές

των Άλλων». Καταπληκτική ταινία, αν δεν την έχετε δει, βρείτε την. 

Και βγήκε η Γεροβασίλη την επομένη και είπε ότι ο Κασσελάκης θέλει

να αλλάξει το πολίτευμα της χώρας, άρα να διαγραφεί. Εκεί καταλήγουν

όλα, αν δεν το έχετε καταλάβει, να διαγραφεί. Δεν διαγράφεται, κυρία

Γεροβασίλη μου, πάρτε το χαμπάρι. Στην πραγματικότητα είναι πιο πιθα-

νόν να αλλάξει όντως το πολί-

τευμα της χώρας παρά να δια-

γραφεί ο Κασσελάκης από τον

ΣΥΡΙΖΑ. Εκεί θα σας κατσικω-

θεί, σαν τους ρωμαιοκαθολι-

κούς που δεν παίρνουν διαζύ-

γιο ποτέ. Μην παντρευτείτε

ποτέ ρωμαιοκαθολικό, να μ’

ακούτε. Γενικά μην παντρευ-

τείτε, δεν βλέπετε τι τραβάνε

οι άλλοι για να χωρίσουν; 

Δωρεάν κωμωδία
Τα λένε, δε, όλα αυτά και δεν

έχουν καμία συναίσθηση ότι

τους ακούει κόσμος. Ποιος

κόσμος, θα μου πεις. Ε, αυτός

ο κόσμος που πήγε και τον

ψήφισε τον Κασσελάκη με

την αμεσοτέτοια που έκανε ο

Τσίπρας στον ΣΥΡΙΖΑ και τώ-

ρα τραβάνε όλοι μαζί τα μαλ-

λιά τους. 

Τελευταία φορά που άλλαξε

πολίτευμα η χώρα ήταν, αν

δεν με απατά η μνήμη μου, το

1974, που ξεμπερδέψαμε με

τους βασιλιάδες, σωστά; Δεν

ξαναλλάζει πολίτευμα η Ελλάδα μέχρι να παγώσει η κόλαση, δεν

είναι αυτό για το οποίο πρέπει να ανησυχούμε. Αυτό για το οποίο

πρέπει να ανησυχούμε είναι ότι όλα αυτά και όλοι αυτοί καταλαμ-

βάνουν ζωτικό -πολιτικό και άλλο- χώρο στην καθημερινότητά

μας. 

Κάνει πάρτι, διάβασα κάπου, ο Μητσοτάκης, με την αντιπολίτευ-

ση που του ’λαχε. Τον φαντάζομαι κι αυτόν, εκεί στο Μαξίμου, να

βλέπει τον Κασσελάκη στου Χατζηνικολάου σκασμένος στα γέλια. Εντά-

ξει, έχει προβλήματα κι αυτός, να μην ξεσκάσει λίγο; 

Τώρα που το ξανασκέφτομαι, από τα κανάλια λείπουν οι ποιοτικές κω-

μωδίες. Η συγκεκριμένη είναι και τσάμπα. Για αυτούς. Για εμάς, όχι και

τόσο.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Τι ώρα 
θα αλλάξουμε

πολίτευμα; 
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Α
υτό το Σαββατοκύριακο θα κρι-
θούν πολλά πράγματα για το μέλ-
λον του ΣΥΡΙΖΑ και τη συνολική

πορεία του ΠΑΣΟΚ και κυρίως θα κριθεί η
τύχη δύο προσώπων, η παρουσία των οποί-
ων στοίχισε αρνητικά στην ανασύνταξη της
Κεντροαριστεράς. Ο λόγος για τον Στέφανο
Κασσελάκη και τον Νίκο Ανδρουλάκη, οι
οποίοι έχουν σχεδόν ταυτόσημη πορεία
αποτυχίας και κοινά στοιχεία στον τρόπο

με τον οποίο πολιτεύονται,
καθώς και στις μεθόδους
με τις οποίες διοικούν τα
κόμματά τους. Οι δύο πο-
λιτικοί άνδρες είναι μοι-
ραία πρόσωπα που γκρε-
μίζουν και καταστρέφουν
πλήρως τη λεγόμενη δη-
μοκρατική παράταξη. Με-

τρήθηκαν, ζυγίστηκαν και κρίθηκαν ελλι-
ποβαρείς… Ο πολιτικός τους βίος είναι πα-
ράλληλος και σε ορισμένα σημεία τέμνε-
ται. Έχουν, όπως θα διαβάσετε, τουλάχι-
στον 10 κοινά χαρακτηριστικά.

1) Και οι δύο εξελέγησαν από τα κόμματά
τους χωρίς να είναι καν βουλευτές, δημι-
ουργώντας προσδοκίες ότι φέρνουν κάτι
νέο και φρέσκο στην πολιτική ζωή του τό-
που και μέσα σε σύντομο χρονικό διάστη-
μα αποδείχθηκαν πιο παλιοί και από τους...
δεινόσαυρους.

2) Διοίκησαν τα κόμματά τους με παρεΐ-
στικη λογική βάζοντας σε θέσεις-κλειδιά
προσωπικούς τους φίλους, αφήνοντας στο
περιθώριο ιστορικά στελέχη τόσο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ όσο και του ΠΑΣΟΚ που είχαν μακρά
πολιτική διαδρομή και εμπειρία.

3) Επί των ημερών τους δεν λειτουργού-
σαν σχεδόν ποτέ τα όργανα των κομμάτων
τους, αφού αμφότεροι υιοθέτησαν την ενός
ανδρός αρχή, χωρίς ωστόσο να διαθέτουν
ούτε τα προσόντα ούτε τις ηγετικές ικανό-
τητες για να κάνουν κάτι τέτοιο.

4) Τόσο ο κ. Ανδρουλάκης όσο και ο κ.
Κασσελάκης καπηλεύτηκαν στο έπακρο το
όνομα του Ανδρέα Παπανδρέου προς
άγραν ψήφων. Ο μεν πρώτος σε όλες τις
πολιτικές εκδηλώσεις του ΠΑΣΟΚ δεν είχε
κάτι άλλο να «πουλήσει» παρά μόνο τον
ιδρυτή του κόμματος, ο μεν δεύτερος προ-
σπάθησε να λανσάρει την εικόνα του σπου-
δαγμένου που έρχεται από τις ΗΠΑ να κυ-
βερνήσει σαν άλλος Παπανδρέου. Μόνο
που ο Ανδρέας ήταν καθηγητής από το
Μπέρκλεϊ και όχι άφραγκος Ωνάσης…

5) Τόσο ο Κασσελάκης όσο και ο Αν-
δρουλάκης από τη μέρα που ανέλαβαν τα
ηνία των κομμάτων τους διατείνονταν ότι
«μόνο εγώ μπορώ να κερδίσω τον Κυριάκο
Μητσοτάκη» και συνετρίβησαν και οι δύο
σε όλες τις εκλογικές αναμετρήσεις.

6) Και οι δύο διεκδικούν την ηγεμονία

στον χώρο της Κεντροαριστεράς θέλοντας
απλώς ο ένας να καπελώσει τον άλλον.

7) Και οι δύο, παρά το γεγονός ότι αμφι-
σβητήθηκαν σφόδρα στο εσωτερικό των
κομμάτων τους και δεν έφεραν κανένα
εκλογικό αποτέλεσμα, επιμένουν να μην
εγκαταλείπουν την καρέκλα και βάζουν
ξανά υποψήφιοι μη έχοντας κανένα πειστι-
κό επιχείρημα στο ερώτημα «γιατί να τους
ξαναψηφίσει ο κόσμος;».

8) Και οι δύο πούλησαν το αφήγημα της

αυτοθυματοποίησης: Ο μεν Ανδρουλάκης
εδώ και χρόνια λανσάρει όπου βρεθεί κι
όπου σταθεί το μεμψίμοιρο σενάριο (αλά
Βασιλάκης Καΐλας) ότι είναι παρακολου-
θούμενος, χωρίς να λέει για ποιο λόγο, ενώ
αντίστοιχα ο Στέφανος Κασσελάκης σερβί-
ρει διαρκώς το αφήγημα ότι τον πολεμάνε
ισχυροί επιχειρηματίες και τα μέσα ενημέ-
ρωσης, χωρίς να κατονομάζει ποιοι είναι
αυτοί οι επιχειρηματίες που τον… κυνη-
γούν.

9) Τόσο ο κ. Κασσελάκης όσο και ο κ. Αν-
δρουλάκης στην παράλληλη πορεία τους
δέχτηκαν να είναι «μπροστινοί» άλλων. Ο κ.
Ανδρουλάκης την προηγούμενη τετραετία
ήταν παρακολούθημα και βοηθός του Αλέ-
ξη Τσίπρα, ενώ ο κ. Κασσελάκης δέχτηκε
να σέρνεται πίσω από τις επιλογές και τη
στρατηγική στα οποία τον παρέσυρε από
την πρώτη στιγμή ο Νίκος Παππάς.

10) Και οι δύο διέσυραν τη χώρα στο εξω-
τερικό με τις δημόσιες τοποθετήσεις τους
για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα, ενώ τα
ήξεις αφήξεις επί των εθνικών ζητημάτων
θολώνουν το πολιτικό τοπίο και δημιουρ-
γούν πολλές φορές επικίνδυνα αδιέξοδα
στον λόγο τους που ουδεμία σχέση έχουν
ούτε με το «πατριωτικό ΠΑΣΟΚ» ούτε με
την «ευρωπαϊκή κυβερνώσα Αριστερά».

Η ενδεχόμενη παραμονή τους στην ηγε-
σία του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ δημιουργεί
συνθήκες ακινησίας στην αντιπολίτευση,
ενισχύοντας την παντοδυναμία της ΝΔ, που
φαντάζει πλέον ως η μόνη λύση εμπιστο-
σύνης για τη διακυβέρνηση της χώρας. Για
τους παραπάνω λόγους αυτό το Σάββατο
αλλά και η Κυριακή είναι κρίσιμες μέρες
(κάτι σαν την... Αποκάλυψη κατά τας Γρα-
φάς) όχι τόσο για το αδιάφορο μέλλον των
δύο αυτών προσώπων αλλά για την ανάγκη
ύπαρξης αντιπολίτευσης στον τόπο. 

Τα μοιραία πρόσωπα
που γκρεμίζουν

την Κεντροαριστερά 

Τα 10 κοινά σημεία Κασσελάκη - Ανδρουλάκη 
και οι παράλληλοι βίοι της αποτυχίας τους

ΣΑΒΒΑΤΟΚΥΡΙΑΚΟ ΤΗΣ… ΑΠΟΚΑΛΥΨΕΩΣ
ΓΙΑ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΙ ΠΑΣΟΚ

του Κώστα 

Τσιτούνα 

kostastsitounas@gmail.com
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Ο
Στέφανος Κασσελάκης στην πρώτη του
τηλεοπτική συνέντευξη μετά την κα-
θαίρεσή του από την Κεντρική Επιτρο-

πή στις 8 Σεπτεμβρίου δήλωσε με ακατανόητη
αυτοπεποίθηση «πρόεδρος de facto και de ju-
re». Κι αυτό, όπως εξήγησε στον Νίκο Χατζηνι-
κολάου, συμβαίνει γιατί «δεν νοείται να μην

υπάρχει διαχειριστική και
διοικητική ηγεσία ενός ορ-
γανισμού». 

Ο ΣΥΡΙΖΑ βέβαια ως ομο-
σπονδία συνιστωσών έχει
υπάρξει χωρίς πρόεδρο ξα-
νά στην ιστορία του και συγ-
κεκριμένα το 2009, όταν
ακόμα και ο πρόεδρος της
μεγαλύτερης συνιστώσας,

του Συνασπισμού, ο Αλέξης Τσίπρας, δεν τέθη-
κε επικεφαλής του εκλογικού συνδυασμού
αλλά χρειάστηκε τη σταυροδοσία για να γίνει
βουλευτής της Α’ Αθηνών. 

Μπηχτές του έκπτωτου για
υπονόμευση από τον Τσίπρα

Παράλληλα ο έκπτωτος πρόεδρος εκτίμησε
ότι υπάρχει «σχέδιο εν κινήσει» για τον απο-
κλεισμό της υποψηφιότητάς του από την πλει-
οψηφία των οργάνων του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο πε-
ριλαμβάνει πιθανότατα «την αναβολή του συ-
νεδρίου και τη δημιουργία επιτροπής σωτη-
ρίας». Ο ίδιος ξεκαθάρισε πως «δεν θα το επι-
τρέψουμε. Το καταστατικό δίνει και δικαίωμα
πρωτοβουλιών». 

Μια παρέμβαση που ταιριάζει με αυτήν την
περιγραφή έκανε την Παρασκευή ο Διονύσης
Τεμπονέρας καλώντας «να ανασταλεί κάθε
διαδικασία εκλογής προέδρου, αλλιώς πάμε
για διάλυση». 

Ο Κασσελάκης από την πλευρά του τόνισε
πως η σημερινή Κεντρική Επιτροπή «μπορεί
να ακυρώσει την υποψηφιότητά μου, αλλά το
συνέδριο μπορεί να ανατρέψει και αυτή την
απόφαση», όπως δηλαδή και εκείνη της κα-
θαίρεσής του. Ακόμα και σε αυτό το ενδεχόμε-
νο πάντως ο έκπτωτος δήλωσε ότι θα οδηγήσει
το κόμμα του σε κάλπες. 

Από την άλλη δεν απάντησε στην επισήμαν-
ση ότι το έκτακτο συνέδριο έχει καθοριστεί και
ότι συνέρχεται με μοναδικό σκοπό να εγκρίνει
τις υποψηφιότητες για την προεδρία του ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Ο έκπτωτος εκτίμησε ότι έκανε λάθος που
δεν πήγε σε κάλπες τον περασμένο Φεβρουά-
ριο, ενώ για τον Αλέξη Τσίπρα σημείωσε πως
«θα ήταν πιο έντιμο να κατέβει απέναντί μου»
από να τον υπονομεύει, όπως υπαινίχθηκε. 

Λαθροχειρίες 
Παρακολουθώντας τα αποσπάσματα που εί-

χε επιλέξει η εκπομπή να προβάλει από παλιό-
τερες τοποθετήσεις του, ο Κασσελάκης σημεί-
ωσε ότι «δεν είμαι στη φύση μου νευριασμέ-
νος άνθρωπος» αλλά και πως «ποτέ δεν έχω
προκαλέσει κανέναν». Δήλωση που… ελέγχε-
ται ως ανακριβής, αν μάλιστα θυμηθεί κανείς
ότι η παρουσία του σε Κεντρικές Επιτροπές ξε-
κίνησε με τον ίδιο να αποκαλεί στελέχη του ΣΥ-

ΡΙΖΑ «πέμπτη φάλαγγα» και ολοκληρώθηκε
δέκα μήνες αργότερα αποκαλώντας τα μέλη
της ΚΕ «κουκουλοφόρους». 

Σύμφωνα με τον έκπτωτο πρόεδρο, ο «πόλε-
μος που δέχεται» έχει να κάνει με τις καταστα-
τικές αλλαγές που ήθελε να φέρει και τις οποί-
ες συμπύκνωσε στην «καθολική ψηφοφορία
εντός του ΣΥΡΙΖΑ για τα ψηφοδέλτια, το ασυμ-

βίβαστο μεταξύ μελών της ΚΕ και μισθοδοσίας
του κόμματος και την πιο αντιπροσωπευτική
εκλογή μελών της ΚΕ». 

Βέβαια οι καταστατικές αλλαγές που ο ίδιος
πρότεινε δεν είχαν σχέση με αυτές που ανέφε-
ρε στην εκπομπή. Αντίθετα, από τις πιο βασι-
κές προτάσεις του ήταν η αλλαγή ονομασίας
του κόμματος, στην οποία είχε δεσμευτεί πως

δεν θα προχωρήσει, και η κατάργηση κάθε
συλλογικού οργάνου που θα μπορούσε να τον
ελέγξει (Κεντρική Επιτροπή, Επιτροπή Δεον-
τολογίας) με όργανα που θα επανδρώνονταν
με μέλη διορισμένα από τον ίδιο. Αυτό δεν μοι-
άζει ακριβώς με «συμμετοχική αμεσοδημο-
κρατία» (sic). Μάλιστα οι προτάσεις του δεν
απορρίφθηκαν από κάποιον εχθρικό στον ίδιο
όργανο, αλλά από την Επιτροπή Καταστατικού
στην οποία ο ίδιος είχε μεγάλη πλειοψηφία.

Το SMS των kasselistas 
Ο έκπτωτος πρόεδρος μίλησε για «σχέδιο εν

κινήσει» των αντιπάλων του, όμως την Πέμπτη
ένα άλλο σχέδιο διαφάνηκε στον ορίζοντα. Αυτό
οπαδών του Κασσελάκη στην Κεντρική Επιτρο-
πή, οι οποίοι ήθελαν να «μπλοκάρουν» τη συνε-
δρίαση με αποχή από αυτήν, κάτι που θα αφαι-
ρούσε την απαρτία από το όργανο που δεν θα
μπορούσε πια να συνεδριάσει. Στο ίδιο αυτό
σχέδιο θα υπήρχαν και «αγανακτισμένοι kas-
selistas» έξω από την αίθουσα που θα συνε-
δρίαζε η ΚΕ όπως άλλωστε είχε προαναγγείλει
και επωνύμως ο γνωστός φανατικός οπαδός του
Στέφανου και μέλος της ΚΕ, Νίκος Καρανίκας. 

Το sms που έφτανε σε οπαδούς του Κασσε-
λάκη έγραφε συγκεκριμένα: «Θα πάμε χωρίς
να παραλάβουμε καρτελάκι και θα μείνουμε
έξω μαζί σας. Δύο από εμάς θα καταθέσουν
ένα πολιτικό κείμενο αιτιολόγησης της απο-
χής. Εάν χρειαστεί να μπούμε θα μας ενημε-
ρώσουν οι των έσω. Θέλουν 150 συνέδρους για
απαρτία. Οι 163 αποκλείεται να έχουν προσέλ-
θει από όλη την Ελλάδα. Οπότε πάμε να χτυπή-
σουμε τη μη απαρτία». Ο ίδιος ο Κασσελάκης
μίλησε για «προβοκάτσια» καλώντας να αφε-
θούν «απερίσπαστα τα μέλη της ΚΕ», γεγονός
που δεν διαψεύδει το sms αλλά κυρίως την
«πατρότητά» του. 

Απέσυρε το εξώδικο
ο Στέφανος για «να μην
υπάρχει κανένα άλλοθι»

Χθες το βράδυ, λίγες ώρες προτού συγκλη-
θεί η Κεντρική Επιτροπή που θα συζητούσε το
θέμα του, ο Κασσελάκης αφήνοντας αιχμές
κατά της Όλγας Γεροβασίλη, την οποία όμως
δεν κατονόμασε, σχολίασε την τοποθέτησή της
στην Πολιτική Γραμματεία με εκτενή του ανάρ-
τηση, στην οποία δήλωσε πως αποσύρει το
εξώδικο που έστειλε στο κόμμα του. Όπως
ανέφερε, το έκανε αφού ο σκοπός του επε-
τεύχθη και για «να μην υπάρχει κανένα άλλο-
θι». Παράλληλα, κάλεσε εκείνους «που θέ-
λουν να τον αποκλείσουν» από την προεδρική
εκλογή να το κάνουν τώρα «γιατί πίνει τον κα-
φέ του χωρίς ζάχαρη».

Τέλος, προειδοποιεί τους εσωκομματικούς
του αντιπάλους πως «ελεύθερο συνέδριο θα
γίνει και ελεύθερες εκλογές θα γίνουν σε κάθε
περίπτωση», για αυτό συνιστά «ωριμότητα,
ψυχραιμία και νηφαλιότητα». Σημειώνει ακό-
μη πως «το μένος είναι κακός σύμβουλος. Ας
σηκωθούμε όλοι λίγο ψηλότερα. Σε εκείνο το
ύψος θα συναντήσουμε τον κόσμο του ΣΥΡΙΖΑ
που θα περιμένει καρτερικά να εκφράσει δη-
μοκρατικά την ψήφο του». 

Ο εκτός τόπου και χρόνου 
μεγαλομανής Κασσελάκης

πάει… καρφί για ρήξη 

Στην πρώτη μετά την καθαίρεσή του συνέντευξη προσπάθησε 
να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα, ενώ συνεχίζει να δηλώνει «πρόεδρος

de facto και de jure» - Τα σχέδια των kasselistas για μπλόκο της ΚΕ

Επεισοδιακή η συνεδρίαση της ΠΓ -
Απορρίφθηκε η πρόταση για αναβολή της ΚΕ

Αίτημα ακύρωσης της έκτακτης Κεντρικής Επιτροπής κατέθεσε στην Πολιτική Γραμματεία το μέλος της
Νίκος Σκορίνης, ο οποίος δικαιολόγησε τη στάση του λέγοντας «ήταν μια τελευταία προσπάθεια να αποφορ-
τιστεί το κλίμα και να βρεθεί κοινός τόπος. Διαφορετικά και μέσα στο κλίμα που υπάρχει, η αυριανή (σ.σ.:
σημερινή) ΚΕ θα σημαίνει την αρχή του τέλους του ΣΥΡΙΖΑ σαν ενωμένη μορφή. Μακάρι να διαψευστώ».

Πάνος Ρήγας και Νίκος Σκορίνης εξέφρασαν την πρόθεση να μην πάρουν μέρος στη συνεδρίαση της ΚΕ,
αντίθετα με τη Θεοδώρα Τζάκρη που δήλωσε πως θα είναι παρούσα. Απών θα είναι και ο Παύλος Πολάκης
που επικαλέστηκε προγραμματισμένη εκδήλωση στην Κρήτη. Η ακύρωση απορρίφθηκε, όπως και η πρό-
ταση της Κατερίνας Νοτοπούλου -που φοβόταν την υπόσκαψη της απαρτίας από τους kasselistas- για συμ-
μετοχή στην Κεντρική Επιτροπή και μέσω διαδικτύου.

Ο Παύλος Πολάκης αλλά και ο γραμματέας της νεολαίας Κωνσταντίνος Παναγιωτόπουλος ψήφισαν
«λευκό» για την έκτακτη συνεδρίαση της ΚΕ, ενώ κατά αυτής ψήφισαν Θεοδώρα Τζάκρη, Πάνος Ρήγας,
Ολυμπία Τελιγιορίδου και Νίκος Σκορίνης. Κατά θα ψήφιζε και η Ρένα Δούρου, η οποία όμως απουσίαζε και
δεν έγινε δυνατό να βρεθεί στο τηλέφωνο. 

Όλγα Γεροβασίλη, Γιάννης Ραγκούσης και Κατερίνα Νοτοπούλου τάχθηκαν υπέρ των διοικητικών μέ-
τρων κατά του Στέφανου Κασσελάκη, ενώ η Θεοδώρα Τζάκρη απάντησε απευθυνόμενη στους πέντε της
«γκρίζας ζώνης» Νίκο Παππά, Ράνια Σβίγκου, Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, την απούσα Μαρία Κουβέλη
και τη Γιώτα Μπελώνη καλώντας τους να μην ακολουθήσουν τους «87», τους οποίους χαρακτήρισε «ανθρώ-
πους που θέλουν να διαλύσουν τον ΣΥΡΙΖΑ».

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου

antonis.anastasopoulos@gmail.com
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«Τ
ο ΠΑΣΟΚ ούτε έχει ούτε δείχνει ότι θα
αποκτήσει αφήγημα “κυβερνησιμό-
τητας”», εκτιμά η υφυπουργός Μετα-

νάστευσης και Ασύλου, βουλευτής Νότιου Τομέα
Αθηνών της ΝΔ, Σοφία Βούλτεψη. Σε ό,τι δε αφο-
ρά τις εξελίξεις στον ΣΥΡΙΖΑ, περιορίζεται να
σχολιάσει ότι «ως γνωστόν, δεν μπορείς να κο-
ροϊδεύεις τους πάντες για πάντα». Στην εφ’ όλης
της ύλης συνέντευξή της στην «Political», η κ.
Βούλτεψη υπογραμμίζει ότι η Ελλάδα δίνει καθημερινή
μάχη για να προστατεύει τα σύνορά της που είναι και ευ-
ρωπαϊκά σύνορα και αξίζει τον σεβασμό όλων, ενώ τονί-
ζει ότι πρέπει όλες οι ευρωπαϊκές χώρες να καταλάβουν
ότι οι συνθήκες δεν μπορούν να εφαρμόζονται κατά πε-

ρίπτωση και ανάλογα με τις πολιτικές εξελίξεις
στο εσωτερικό των χωρών τους. Απορρίπτει, δε,
με επιχειρήματα τον ισχυρισμό στελεχών της
ακροδεξιάς ότι «αυτή θα τα κατάφερνε καλύτερα
στο Μεταναστευτικό». «Το πρόβλημα είναι πως τα
ελληνικά ακροδεξιά κόμματα έχουν ευθυγραμμι-
στεί με τα ευρωπαϊκά ακροδεξιά κόμματα που
επιδιώκουν το κλείσιμο των δικών τους συνόρων
και την εγκατάλειψη των χωρών του νότου στη

μοίρα τους. Στρέφονται, δηλαδή, κατά της πατρίδας τους
και “φωλιάζουν” σε κόμματα όπως αυτά των Όρμπαν και
Λεπέν. Και όταν κλείνουν τα σύνορα, δεν λένε κουβέντα
για τους ομοϊδεάτες τους», τονίζει η υφυπουργός Μετα-
νάστευσης και Ασύλου.

Πώς είδατε τον πρώτο γύρο των εκλογών στο ΠΑΣΟΚ-
ΚΙΝΑΛ; Οι διοργανωτές δηλώνουν ικανοποιημένοι από
τη μαζική προσέλευση ψηφοφόρων.

Προφανώς δεν θα μπορούσαν να πουν κάτι διαφορετικό. Ωστό-
σο στην πολιτική οι αριθμοί δεν είναι τόσο «σκληροί». Με δεδο-
μένο μάλιστα ότι δεν επρόκειτο για μια «κλειστή» εσωκομματι-
κή διαδικασία και σε αυτή δεν έλαβαν μέρος μόνο τα μέλη αλλά
και οι «φίλοι», οι πολιτικές απαντήσεις ξεπερνούν τους αριθ-
μούς. Κατά τη γνώμη μου, λοιπόν, η συμμετοχή ήταν αναντί-
στοιχη του μεγάλου αριθμού των υποψηφίων, που λογικά
έπρεπε να προσελκύσουν περισσότερους ψηφοφόρους. Πολύ
περισσότερο που η εκλογική αναμέτρηση στο ΠΑΣΟΚ συνέπε-
σε με μια εντελώς διαλυτική κατάσταση στον ΣΥΡΙΖΑ, από την
οποία ωστόσο το ΠΑΣΟΚ δεν καταφέρνει να επωφεληθεί.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

στην  Έλλη 
Τριανταφύλλου

ellitriant@yahoo.com

Το πρόβλημα για
την αντιπολίτευση 

είναι πως το ΠΑΣΟΚ 
ούτε έχει ούτε δείχνει 

ότι θα αποκτήσει αφήγημα 
«κυβερνησιμότητας»
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«Η Ελλάδα δίνει μάχη για 
να προστατεύει τα σύνορά της

που είναι και ευρωπαϊκά»



Με δεδομένο ότι και η πολιτική, όπως και η ζωή,
απεχθάνεται τα κενά, θεωρείτε ότι μπορεί το ΠΑΣΟΚ,
υπό τη νέα του ηγεσία, να αποκτήσει στίγμα
«κυβερνησιμότητας» και να αποτελέσει κίνδυνο για
τη ΝΔ του Κυριάκου Μητσοτάκη; 

Εθνικές εκλογές θα διεξαχθούν το 2027. Δεν φαντάζο-
μαι ότι μέχρι τότε θα υπάρχει κενό ηγεσίας στα κόμματα
της αντιπολίτευσης. Το πρόβλημα για την αντιπολίτευση
δεν είναι αυτό. Το πρόβλημα είναι πως το ΠΑΣΟΚ ούτε
έχει ούτε δείχνει ότι θα αποκτήσει αφήγημα «κυβερνησι-
μότητας». Τόσο οι κύριοι Ανδρουλάκης και Δούκας όσο
και οι άλλοι τέσσερις συνυποψήφιοί τους διαγκωνίστηκαν
γύρω από ένα μη πολιτικό διακύβευμα: ποιος είναι περισ-
σότερο ικανός «να ρίξει τον Μητσοτάκη», «να γκρεμίσει τη
Νέα Δημοκρατία». Το πώς και με ποια πολιτική δεν μας το
λένε. Ωστόσο, μαγικό ραβδί που να δίνει λύσεις στα προ-
βλήματα της εποχής μας, μέσα σε έναν εξαιρετικά ταραγ-
μένο κόσμο, δεν υπάρχει. Ο κόσμος αυτό το γνωρίζει, για
αυτό και έχει από καιρό πάψει να πιστεύει σε δημαγωγι-
κές υποσχέσεις. Ο λαός γνωρίζει πως επιτέλους η χώρα
διαθέτει μια κυβέρνηση και έναν πρωθυπουργό που υπό-
σχεται μόνο όσα μπορεί να πράξει. Ήδη το προσχέδιο του
προϋπολογισμού περιλαμβάνει όλα τα μέτρα που ο πρω-
θυπουργός ανακοίνωσε στη ΔΕΘ.

Παράλληλα με τις εσωκομματικές διαδικασίες στο
ΠΑΣΟΚ, δρομολογούνται εξελίξεις και στον ΣΥΡΙΖΑ.
Έχετε κάποιο σχόλιο για όσα έχουν γίνει έως σήμερα
στο κόμμα;

Ειλικρινά δεν ξέρει κανείς τι να πρωτοσχολιάσει. Παρα-
κολουθούμε εδώ και πάνω από έναν χρόνο μια μάχη χα-
ρακωμάτων, ένα σπαρασσόμενο κόμμα, με όλους εναν-
τίον όλων. Ο ΣΥΡΙΖΑ βρέθηκε στην εξουσία υποσχόμενος
τα πάντα στους πάντες, πηγαίνοντας από ψέμα σε ψέμα
και καθυβρίζοντας τους πολιτικούς του αντιπάλους. Απο-
δείχτηκε ότι η εξουσία ήταν η μοναδική συγκολλητική ου-
σία μεταξύ τους. Και μόλις την έχασαν διαλύθηκαν εις τα
εξ ων συνετέθησαν. Ως γνωστόν, δεν μπορείς να κοροϊ-
δεύεις τους πάντες για πάντα.

Στην Ευρώπη αλλά και στη χώρα μας, το
Μεταναστευτικό βρίσκεται στην αιχμή της προσοχής
των ηγεσιών. Μάλιστα οι πληροφορίες λένε ότι οι 27
ηγέτες θα επιδιώξουν κοινή προσέγγιση στο ζήτημα
στην επερχόμενη Σύνοδο Κορυφής, στις 17-18
Οκτωβρίου στις Βρυξέλλες. Πού βρισκόμαστε στα
αλήθεια και προς τα πού θα πρέπει να κινηθούν οι
ευρωπαϊκές αποφάσεις; 

Η κοινή προσέγγιση -έστω και με πολλούς συμβιβα-
σμούς- υπήρξε και έτσι φτάσαμε στο Σύμφωνο για τη Με-
τανάστευση και το Άσυλο. Πριν όμως καν εφαρμοστεί,
υπήρξαν χώρες που έλαβαν μονομερείς αποφάσεις, κλεί-
νοντας τα σύνορα και καταργώντας τη Σένγκεν. Πρέπει
όλοι να καταλάβουν ότι οι συνθήκες δεν μπορούν να
εφαρμόζονται κατά περίπτωση και ανάλογα με τις πολιτι-
κές εξελίξεις στο εσωτερικό των χωρών τους. Πρέπει να
καταλάβουν ότι οι χώρες που έχουν χερσαία σύνορα δεν
μπορούν να συμπεριφέρονται με αυτόν τον τρόπο στις χώ-
ρες της πρώτης γραμμής, οι οποίες μάλιστα έχουν θαλάσ-
σια σύνορα. Και κυρίως πρέπει να καταλάβουν ότι δεν
μπορούν να αποτελούν πόλο έλξης (προσφέροντας επι-

δόματα, ιθαγένειες, επανενώσεις οικογενειών και χρημα-
τοδοτώντας τις ΜΚΟ που μεταφέρουν κόσμο στην Ευρώ-
πη) και μετά να ζητούν από τις χώρες του Νότου να σηκώ-
νουν όλο το βάρος.

H Ελλάδα και 13 ακόμα κράτη-μέλη ζητούν ταχύτερες
διαδικασίες για τις επιστροφές, επισημαίνοντας ότι
όσοι δεν έχουν δικαίωμα παραμονής πρέπει να
λογοδοτήσουν, καθώς και ότι πρέπει να υπάρχει νέα
νομική βάση η οποία να ορίζει τις υποχρεώσεις και τα
καθήκοντά τους. Είναι ένας εφικτός στόχος;

Η Ελλάδα δίνει καθημερινή μάχη για να προστατεύει τα
σύνορά της που είναι και ευρωπαϊκά σύνορα και αξίζει
τον σεβασμό όλων. Δίνει επίσης μάχη για να προστατεύει
τους ανθρώπους που δικαιούνται τη διεθνή προστασία.
Έχουμε αποδείξει στην πράξη ότι αφαιρούμε όπλα από το
οργανωμένο έγκλημα και τη ριζοσπαστικοποίηση, απο-
φεύγοντας τη δημιουργία παράλληλων κοινωνικών συ-

στημάτων και γκέτο. Ωστόσο, η ΕΕ οφείλει να οργανώσει
με κεντρικό τρόπο τις απελάσεις και τις επιστροφές. Κα-
μία χώρα δεν μπορεί να το κάνει αυτό μόνη της. Και ναι,
πρέπει όλοι να γνωρίζουν όχι μόνο τα δικαιώματα, αλλά
και τις υποχρεώσεις τους, σεβόμενοι τους νόμους της χώ-
ρας που τους φιλοξενεί.

Η ακροδεξιά υποστηρίζει πως θα τα κατάφερνε
καλύτερα…

Η αλήθεια είναι πως αυτά είναι λόγια. Απόδειξη ότι δεν
τα κατάφερε ο Σαλβίνι στην Ιταλία. Το πρόβλημα είναι πως
τα ελληνικά ακροδεξιά κόμματα έχουν ευθυγραμμιστεί με
τα ευρωπαϊκά ακροδεξιά κόμματα που επιδιώκουν το
κλείσιμο των δικών τους συνόρων και την εγκατάλειψη
των χωρών του νότου στη μοίρα τους. Στρέφονται, δηλα-
δή, κατά της πατρίδας τους και «φωλιάζουν» σε κόμματα
όπως αυτά των Όρμπαν και Λεπέν. Και όταν κλείνουν τα
σύνορα, δεν λένε κουβέντα για τους ομοϊδεάτες τους.

ΣΑΒΒΑΤΟ 12 OKTΩΒΡΙΟΥ 2024
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

«Το πρόβλημα είναι πως τα ελληνικά ακροδεξιά κόμματα έχουν ευθυγραμμιστεί 
με τα ευρωπαϊκά ακροδεξιά κόμματα που επιδιώκουν το κλείσιμο των δικών τους συνόρων
και την εγκατάλειψη των χωρών του Νότου στη μοίρα τους. Στρέφονται, δηλαδή, 
κατά της πατρίδας τους και «φωλιάζουν» σε κόμματα όπως αυτά των Όρμπαν και Λεπέν.
Και όταν κλείνουν τα σύνορα, δεν λένε κουβέντα για τους ομοϊδεάτες τους
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Μ
ε στόχο να πείσουν όσο το

δυνατόν μεγαλύτερο τμήμα

από τους 147.000 ψηφοφό-

ρους που στάθηκαν απέναντί τους στον

πρώτο γύρο κινούνται στα «τελευταία

μέτρα» πριν το τελικό «finish» Νίκος

Ανδρουλάκης και Χάρης Δούκας. Οι

δυο μονομάχοι για την ηγεσία του ΠΑ-

ΣΟΚ στις τελευταίες τους δημόσιες πα-

ρεμβάσεις, εκτός από

καλέσματα για μαζική

συμμετοχή στις κάλπες,

ομνύουν στην ενότητα

της παράταξης και ρί-

χνουν γέφυρες συνερ-

γασίας και αξιοποίησης

όλων των υποψηφίων

που βγήκαν εκτός της κούρσας διαδο-

χής, σε μια ύστατη προσπάθεια να προ-

σελκύσουν περισσότερους νέους ψη-

φοφόρους, αφού το ποσοστό προσέ-

λευσης στις κάλπες θα βγάλει τον επό-

μενο πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ. «Αυτή η

διαδικασία έχει αναδείξει σημαντικά

πρόσωπα με σοβαρότητα, υπευθυνό-

τητα, αλλά δεν είναι μόνο αυτά. Έχουμε

εξαιρετικούς βουλευτές, εξαιρετικά

στελέχη και νομίζω ότι απέναντι στη

Νέα Δημοκρατία το μόνο κόμμα που

μπορεί να σταθεί προγραμματικά και

σε επίπεδο στελεχιακού δυναμικού για

το θέμα της κυβερνησιμότητας είναι η

παράταξή μας», είπε ο Νίκος Ανδρου-

λάκης στο Mega και πρόσθεσε: «Θα εν-

τείνω κι άλλο την προσπάθεια να βρω

και να έρθουν κοντά μας ακόμη περισ-

σότεροι άνθρωποι από την κοινωνία.

Υπάρχει μία ανάγκη που πρέπει να κα-

λύψει μία ομάδα: να υπάρξει προοδευ-

τική κυβέρνηση η οποία θα βελτιώσει

με έναν ριζοσπαστικό τρόπο το βιοτικό

επίπεδο του ελληνικού λαού και τα

προβλήματά του». 

Λίγο πριν ανοίξουν οι κάλπες, επιχει-

ρούν και οι δυο να αναβαθμίσουν την

εικόνα τους σε περιοχές στις οποίες

εκτιμούν ότι έχουν περιθώρια ενίσχυ-

σης. Ο κ. Ανδρουλάκης μίλησε χθες

στη Θεσσαλονίκη όπου στον πρώτο γύ-

ρο βγήκε δεύτερος, ενώ σήμερα θα ρί-

ξει την αυλαία της προεκλογικής πε-

ριόδου με ομιλίες στη Λάρισα και στα

Γιάννενα. 

Δούκας: Για ένα μεγάλο ΠΑΣΟΚ
Ο Χάρης Δούκας αποφάσισε να ρίξει

το βάρος στη μάχη της Αττικής και

διεκδικεί το δικό του κομμάτι από τις

ορφανές ψήφους του πρώτου γύρου.

Μάλιστα με έναν επικοινωνιακό ελιγμό

μέσω ενός σποτ στα κοινωνικά δίκτυα,

επιδιώκει μια επαναπροσέγγιση με το

εκλογικό σώμα. «Θα μείνουμε κολλη-

μένοι στα ίδια και τα ίδια; Σε μια στασι-

μότητα που μπορεί να γίνει αδιέξοδη;

Θα συμβιβαστούμε με ένα ΠΑΣΟΚ χα-

μηλών προσδοκιών; Δεν έχει σημασία

αν με ψήφισες ή όχι. Μοιραζόμαστε

την ίδια αγωνία για την παράταξη. Πι-

στεύω βαθιά ότι έχουμε μια ευκαιρία

να αλλάξουμε πορεία. Αρκεί να δουλέ-

ψουμε όλοι μαζί. Για ένα ΠΑΣΟΚ μεγά-

λο, ανοιχτό, πρωτοπόρο. Έτοιμο να αλ-

λάξει την Ελλάδα. Την Κυριακή ψηφί-

ζουμε για την Αλλαγή! Θα σε δω εκεί!»,

αναφέρει ο κ. Δούκας στο νέο του μή-

νυμα. Ωστόσο εξηγώντας στο Star πώς

θα συνεργαστεί με τους συνυποψήφι-

ούς του αν εκλεγεί, ήταν ξεκάθαρος:

«Είναι δεδομένο, είπα ότι θα φτιάξω

αμέσως ένα πολιτικό κέντρο που θα εί-

ναι -θέλω να είναι- όλοι οι συνυποψή-

φιοί μου μέσα και θα συνεδριάζει κάθε

βδομάδα και θα συναποφασίζουμε μα-

ζί από την πρώτη στιγμή όλες τις πα-

ρεμβάσεις που θα κάνουμε. Και νομί-

ζω πως το μεγάλο πλεονέκτημα του

ΠΑΣΟΚ ήταν και είναι ότι είχε σύνθεση

τάσεων, απόψεων, ιδεών. Μπορεί να εί-

χε πολιτικές συγκρούσεις, αλλά στο τέ-

λος υπήρχαν ομογενοποιήσεις και μια

συγκεκριμένη γραμμή. Η επόμενη μέ-

ρα θα τους περιλαμβάνει όλους». 

Πότε ανοίγουν οι κάλπες 
Οι κάλπες αύριο θα είναι ανοιχτές

από τις 07.00 πμ έως τις 19.00 μμ. Δι-

καίωμα ψήφου έχουν μόνο όσοι ψήφι-

σαν στον α’ γύρο της 6ης Οκτωβρίου

2024. Οι εκλογείς μπορούν να ψηφί-

σουν σε οποιοδήποτε εκλογικό τμήμα

της χώρας ή του Αποδήμου, ανεξάρτη-

τα από το εκλογικό τμήμα που ψήφισαν

στον α’ γύρο. Για την ταυτοποίησή τους

απαιτείται η επίδειξη στην εφορευτική

επιτροπή αστυνομικής ταυτότητας ή

διαβατηρίου ή διπλώματος οδήγησης

νέου τύπου. Η αναζήτησή τους θα γίνε-

ται από το μητρώο ψηφισάντων και όχι

από τον εθνικό εκλογικό κατάλογο,

όπως έγινε στον α’ γύρο. Ως εκ τούτου,

δεν απαιτείται ο ΑΜΚΑ για τους ψηφο-

φόρους 16 ετών και τους αλλοδαπούς,

καθώς δεν θα γίνεται αναζήτηση στον

εθνικό εκλογικό κατάλογο, όπως στον

α’ γύρο, παρά μόνο το ταυτοποιητικό

τους έγγραφο. Για τον β’ γύρο δεν κα-

ταβάλλεται αντίτιμο, ούτε συμπληρώ-

νονται αιτήσεις νέων μελών, καθώς η

διαδικασία γίνεται από το κλειστό μη-

τρώο των ψηφισάντων του α’ γύρου της

6ης Οκτωβρίου. 

ΕΚΛΟΓΕΣ ΠΑΣΟΚ 

Φόβος για μικρή 
προσέλευση στις κάλπες 

Οι δυο μονομάχοι για την ηγεσία του κόμματος 
καλούν σε μαζική συμμετοχή και ομνύουν στην ενότητα 

της παράταξης σε μια ύστατη προσπάθεια 
να προσελκύσουν περισσότερους νέους ψηφοφόρους

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 



«A
πό την αρχή δήλωσα ότι η υποψηφιότητά μου θέλω
να αποτελέσει φωνή ενότητας και συσπείρωσης,
εξωστρέφειας και πολιτικής αντιπαράθεσης απέ-

ναντι σε μια κυβέρνηση που κλείνει σχολεία και νοσοκομεία και
αφήνει ανεξέλεγκτα τα καρτέλ στην αγορά», δηλώνει στην «Ρ» ο
ευρωβουλευτής Νικόλας Φαραντούρης. Μας εξηγεί δε πως δεν
φυγομάχησε, δεν κρύφτηκε πίσω από συσχετισμούς, δεν επα-
ναπαύτηκε στους θώκους της Ευρωβουλής, αλλά ήταν εκεί και
έβαλε πλάτη στα δύσκολα, ενώ κρίνει πως «εξώδικα και απειλές
εισαγγελέων δεν έχουν θέση ανάμεσά μας». Θεωρεί πως «ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ οφείλει με αυτοπεποίθηση να ηγηθεί των προοδευτικών
δημοκρατικών δυνάμεων του τόπου», ώστε «η μεγάλη δημοκρα-
τική, προοδευτική, πατριωτική παράταξη να μπορέσει να ξαναγί-
νει μεγάλη κυβερνητική δύναμη» για μια Ελλάδα «συνδιαμορ-
φώτρια του ευρωπαϊκού γίγνεσθαι».

Υποψήφιος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ. Γιατί το απο-
φασίσατε και με ποιον στόχο και αφήγημα;

Από την αρχή δήλωσα ότι η υποψηφιότητά μου θέλω να αποτελέ-
σει φωνή ενότητας και συσπείρωσης, εξωστρέφειας και πολιτι-
κής αντιπαράθεσης απέναντι σε μια κυβέρνηση που κλείνει σχο-
λεία και νοσοκομεία και αφήνει ανεξέλεγκτα τα καρτέλ στην
αγορά. Με την υποψηφιότητά μου θέλω να βάλω πλάτη για τον
χώρο μου, τον χώρο των προοδευτικών-δημοκρατικών δυνάμε-
ων, τον χώρο των πολιτών που περίμεναν και περιμένουν πολλά
από εμάς. Τώρα πια, αφού έχω επιβεβαιωθεί από τις εξελίξεις,
θα δώσω όλες μου τις δυνάμεις για να ξαναέρθουν οι πολίτες
στην κάλπη για να μη σβήσει η ελπίδα, για να είμαι ένας κι εγώ
από αυτούς που στο ιστορικό μέλλον θα λένε ότι δεν φυγομάχη-
σε, δεν κρύφτηκε πίσω από συσχετισμούς, δεν επαναπαύτηκε
στους θώκους της Ευρωβουλής, αλλά που ήταν εκεί και έβαλε
πλάτη στα δύσκολα και δεν δίστασε να βάλει τα χέρια του στη
φωτιά προκειμένου ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ να σταθεί όρθιος όχι μόνο για
την ιστορία του αλλά απέναντι στο χρέος του στην πατρίδα ως
αξιωματικής αντιπολίτευσης. Τον ΣΥΡΙΖΑ δεν τον αφήνουμε για
κανέναν. Θέλουμε έναν ΣΥΡΙΖΑ του μέλλοντός μας για μια Ελλά-
δα που μας εμπνέει κι αγαπάμε, πρωτεργάτη και κορμό της δη-
μοκρατικής-προοδευτικής παράταξής της.

Στο κόμμα σας έχει δημιουργηθεί ένα μεγάλο και
βαθύ χάσμα, ιδεολογικό και ψυχικό. Μήπως θα ήταν
καλύτερη μια διάσπαση, καθώς η συγκατοίκηση με
τον όποιο πρόεδρο θεωρείται δύσκολη, αν όχι και
ακατόρθωτη;

Η ενότητα σφυρηλατείται και σε μεγάλο βαθμό είναι στα χέρια
του επικεφαλής. Στη δημοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα.
Οδεύουμε προς τις κάλπες για να αποφασίσει η βάση, αλλά χω-
ρίς τεχνητές εντάσεις και πολιτικές πιρουέτες ή σοσιαλμιντιακές
«τερατογενέσεις». Καλώ τους συμπολίτες μου να προσέλθουν
προκειμένου οι πολιτικές θέσεις να αναμετρηθούν! Είμαι απο-
φασισμένος να δουλέψω ακούραστα για αυτό, ώστε οι διασπά-
σεις και οι λογικές των προσωπικών στρατηγικών και «μαγα-
ζιών» να μην ξαναπληγώσουν την παράταξη. Υπάρχει μόνο η πο-
λιτική και ζητούμε κάλπες. Η δική μου πρόταση αλλά και η δια-
δρομή μου νομίζω αποτελούν το καλύτερο εχέγγυο για ενότητα
και την εξωστρέφεια του κόμματος της επόμενης μέρας.

Σύντροφοί σας ζητούν τη διαγραφή του καθαιρεθέν-
τος προέδρου Στέφανου Κασσελάκη μετά το εξώδι-
κο στα όργανα. Είστε υπέρ ή κατά;

Είμαι υπέρ της πολιτικής αντιπαράθεσης και όχι της ποινικοποί-
ησης και του εκνομικισμού που οδηγούν στον εκφυλισμό της
πολιτικής. Εξώδικα και απειλές εισαγγελέων δεν έχουν θέση
ανάμεσά μας. Είμαι υπέρ επίσης των συλλογικών αποφάσεων
του κόμματος που υπηρετώ και υπέρ των αποφάσεων των αιρε-
τών ανώτατων οργάνων που λειτουργούν βάσει του Καταστατι-
κού, δηλαδή της Συνταγματικής μας Χάρτας, την οποία έχουν
αποδεχτεί όλοι. Αυτό σημαίνει ότι στον δρόμο προς τις κάλπες

υπάρχουν κάποιοι κανόνες (που όλοι έχουμε αποδεχτεί) και με
βάση αυτούς προχωράμε προς τις κάλπες. Απειλές, υπεκφυγές
και κινήσεις εντυπωσιασμού κατόπιν εορτής δεν προάγουν την
ηρεμία και την πολιτική αντιπαράθεση. Έχω εμπιστοσύνη στις
αποφάσεις των οργάνων μας.

Ποιον ρόλο προσδοκάτε για τον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ στην ευ-
ρύτερη Κεντροαριστερά;

Ο ρόλος μου είναι να συμβάλω ώστε ο ΣΥΡΙΖΑ να ανταποκριθεί
τόσο απέναντι στην ιστορία του όσο και απέναντι στα κελεύσματα
των καιρών. Ο ΣΥΡΙΖΑ οφείλει με αυτοπεποίθηση να ηγηθεί των
προοδευτικών δημοκρατικών δυνάμεων του τόπου. Η κοινωνία,
ο μικρομεσαίος, ο αγρότης, ο φοιτητής, ο επιστήμονας, οι δημό-
σιοι υπάλληλοι δεν μπορούν να περιμένουν άλλο. Κάθε μέρα χά-
νουν και ένα κομμάτι από τη ζωή τους, την αξιοπρέπειά τους, κά-
θε μέρα χάνουν κι ένα κομμάτι από την υπερηφάνειά τους.

Χρειαζόμαστε μια ισχυρή, υπερήφανη Ελλάδα και πάλι, ως
συνδιαμόρφωτρια του ευρωπαϊκού γίγνεσθαι, που θα μπορεί να
εξασφαλίσει ένα μέλλον με αξιοπρέπεια για τα παιδιά της στον
τόπο τους, όπου οι πολλοί θα έχουν ίσες ευκαιρίες και ίση συμ-
μετοχή στην ευημερία. Και αν σε αυτό τον αγώνα αγωνίας βρού-
με συνοδοιπόρους ή είμαστε η μαγιά για κάτι ευρύτερο ώστε η
μεγάλη δημοκρατική, προοδευτική, πατριωτική παράταξη να
μπορέσει να ξαναγίνει μεγάλη κυβερνητική δύναμη στον τόπο
μας, επιθυμώ να συμβάλω κι εγώ σε αυτό.

Ποιες είναι οι προτεραιότητές σας στο πολιτικό σας
σχέδιο;

Το σχέδιό μου είναι σε αδρές γραμμές ο πολίτης να μπορέσει να
ξαναγίνει πρωταγωνιστής στον τόπο του. Δεν ξέρετε πόσες δημι-
ουργικές, πρωτοποριακές και πραγματικά καινοτόμες δυνάμεις
έχουμε στον τόπο μας, πόσα μυαλά. Και σας τα λέω αυτά ως κα-
θηγητής Πανεπιστημίου και πατέρας τριών παιδιών, ο ένας φοι-
τητής. Πραγματικά πονάει η ψυχή μου κάθε χρόνο, όταν φοιτητές
μου-λαμπρά μυαλά μού ζητούν συστατικές επιστολές για να δο-

κιμάσουν την τύχη τους στο εξωτερικό χωρίς διάθεση να επι-
στρέψουν στον τόπο τους.

Έχω λοιπόν ένα πολιτικό σχέδιο σε 10 άξονες για την αναγέν-
νηση του τόπου μας:
1. Κοινωνική και εισοδηματική δικαιοσύνη: Mε δίκαιο φορολογικό
σύστημα, επαναφορά συλλογικών συμβάσεων.
2. Ανθρωποκεντρισμός και κοινωνία: Ισορροπία με το φυσικό περι-
βάλλον και διαφύλαξη των αναγκών των μελλοντικών γενεών.
3. Η ενέργεια ως κοινωνικό αγαθό: Ενεργειακή δημοκρατία με
ενεργειακές κοινότητες και χαμηλό και βιώσιμο ενεργειακό κόστος.
4. Δημοκρατικοί θεσμοί, κράτος δικαίου, εκδημοκρατισμός της
διοίκησης της δικαιοσύνης, αποκέντρωση: Ξεκινάμε από το κόμμα
μας με την περιφερειακή ανασυγκρότηση των οργανώσεων σε όλη
την Ελλάδα.
5. Δημογραφικό, κοινωνική πρόνοια και προστασία της οικογέ-
νειας και του παιδιού.
6. Παιδεία και εκπαίδευση: Τεχνητή νοημοσύνη, επιμόρφωση των
εκπαιδευτικών και όχι προσχηματική αξιολόγηση με επανένταξη
μαθημάτων κοινωνιολογίας και ψυχολογίας στο πρόγραμμα της εγ-
κυκλίου.
7. Ένα πλήρες και αποτελεσματικό εθνικό σύστημα υγείας για
όλους.
8. Οικονομία της ευημερίας και βιομηχανική πολιτική: Προστασία
στρατηγικών ελληνικών βιομηχανικών μονάδων όπως τα Ελληνικά
Αμυντικά Συστήματα, καταπολέμηση των καρτέλ, συγχώνευση όλων
των συναρμόδιων αρχών για τον ανταγωνισμό (ΡΑΕ, ΕΕΤΤ) στην Επι-
τροπή Ανταγωνισμού με ενίσχυση αρμοδιοτήτων και πόρων.
9. Ψηφιακή ανάπτυξη και τεχνητή νοημοσύνη: Ευκαιρία αλλά και
πρόκληση για τα ατομικά δικαιώματα, τα εργασιακά δικαιώματα, την
καλλιτεχνική δημιουργία και την προσωπικότητα του ανθρώπου.
10. Εθνική κυριαρχία και διεθνής συνεργασία: Η Ελλάδα αξιό-
πιστος και διεκδικητικός, και όχι σιωπηλός και δεδομένος εταί-
ρος. Πρωταγωνίστρια στην Ευρώπη, τα Βαλκάνια και την Ανατολι-
κή Μεσόγειο.Ν
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«Θέλουμε έναν ΣΥΡΙΖΑ πρωτεργάτη 
και κορμό της δημοκρατικής- 

προοδευτικής παράταξης»

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr



ΣΑΒΒΑΤΟ 12 OKTΩΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ18

Σ
τη Λάρισα βρέθηκε το πρωί της
Παρασκευής ο υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη Μιχάλης Χρυσο-

χοΐδης, επισκεπτόμενος το Αστυνομικό
Μέγαρο όπου παραχώρησε συνέντευξη
Τύπου, αναφερόμενος σε πολλά καίρια
θέματα που απασχολούν την περιοχή αλλά
και ολόκληρη τη χώρα.

Για μια από τις ασφαλέστερες περιοχές
της χώρας έκανε λόγο ο υπουργός σε ό,τι
αφορά τη Θεσσαλία, καθώς παρουσιάζει
πολύ χαμηλή εγκληματικότητα, όπως εί-
πε, ενώ υπογράμμισε την καλή δουλειά
που γίνεται από την αστυνομία, η οποία εί-
ναι «πολύ κοντά στους πολίτες».

Επίσης ο κ. Χρυσοχοΐδης επισήμανε ότι
το έργο της αστυνομίας στη Θεσσαλία εί-
ναι μεγάλο παραθέτοντας στοιχεία. Ο
υπουργός έδωσε βαρύτητα στην ενδοοι-
κογενειακή βία και στη βία των ανηλίκων,
τονίζοντας ότι είναι παρούσα η αστυνομία
και αποτρέπει πιθανή πρόκληση τέτοιων
συμπεριφορών, αναφέροντας πως στη
Θεσσαλία φέτος η αστυνομία προχώρησε
σε 388 συλλήψεις ανηλίκων σε σχέση με
τις 203 πέρσι.

«Μεγάλη μεταρρύθμιση»
Για το θέμα της βία των ανηλίκων ο

υπουργός Προστασίας του Πολίτη εξήγη-
σε ότι η ΕΛΑΣ και οι εμπλεκόμενοι φορείς
δείχνουν ιδιαίτερη ευαισθησία και είναι
παρόντες, διευκρινίζοντας παράλληλα ότι
είναι ένα θέμα που αφορά κυρίως τους
γονείς και τις οικογένειες. Μάλιστα, ειδι-

κή αναφορά έκανε στον πενταψήφιο αριθ-
μό 10201 για ανηλίκους και στην εφαρμο-
γή Save youth στο κινητό.

Για τα περιστατικά ενδοοικογενειακής

βίας και την κοινωνική αστυνόμευση ο
υπουργός ανέφερε πως «ο τομέας ενδο-
οικογενειακής βίας παρουσίασε αύξηση
175% σε συλλήψεις στη Θεσσαλία. Το πρώ-

το 9μηνο του 2024 είχαμε 481 περιστατι-
κά, ενώ κατασχέθηκαν 890 όπλα στο πλαί-
σιο περιστατικών ενδοοικογενειακής
βίας».

Ο κ. Χρυσοχοΐδης αναφέρθηκε και στο
νομοσχέδιο για τον εκσυγχρονισμό της
Ελληνικής Αστυνομίας, υπογραμμίζοντας
πως «μέρα με τη μέρα βάσει σχεδιασμού
οι πολίτες θα αισθάνονται όλο και περισ-
σότερο ασφαλείς». 

Μάλιστα, όπως ανέφερε στη συνέχεια,
«επιχειρούμε μια μεγάλη μεταρρύθμιση,
αλλαγή και εκσυγχρονισμό της ΕΛΑΣ. Πα-
ρουσιάσαμε το νέο νομοσχέδιο για τη δο-
μή της αστυνομίας. Οι Υπηρεσίες Ασφα-
λείας εξελίσσονται και μετονομάζονται σε
Δίωξη Οργανωμένου Εγκλήματος. Την
επόμενη εβδομάδα ξεκινά η λειτουργία
της νέας υπηρεσίας, της Διεύθυνσης Αντι-
μετώπισης Οργανωμένου Εγκλήματος,
μιας υπηρεσίας που χρειάζεται μια σύγ-
χρονη αστυνομία».

Τέλος, σε ό,τι αφορά τον Έβρο τόνισε
πως είναι πολύ καλά θωρακισμένος και
αναμένονται επιπλέον 150 προσλήψεις
αστυνομικού προσωπικού για τα σύνορα.

ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ ΑΠΟ ΛΑΡΙΣΑ

«Μέρα με τη μέρα 
οι πολίτες θα αισθάνονται 

όλο και πιο ασφαλείς»

Ο υπουργός Προστασίας του Πολίτη
μίλησε για τις σημαντικές αλλαγές
και τον εκσυγχρονισμό της ΕΛΑΣ -
Τι είπε για τη βία των ανηλίκων
και την ενδοοικογενειακή βία 

Θετικό απολογισμό για τα πρώτα στοιχεία από την εφαρμογή της ψη-
φιακής κάρτας εργασίας έκανε η υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης Νίκη Κεραμέως από το βήμα της Βουλής, χαρακτηρίζοντας
τα αποτελέσματα άκρως ενθαρρυντικά.

Έφερε μάλιστα ως παραδείγματα τις αυξημένες δηλωθείσες υπερω-
ρίες σε εταιρείες σεκιούριτι και σουπερμάρκετ, μετά την εφαρμογή του
μέτρου της ψηφιακής κάρτας. Όπως ανακοίνωσε, σε εταιρείες σεκιούρι-
τι καταγράφηκαν +11% παραπάνω δηλωθείσες υπερωρίες, ενώ στα σου-
περμάρκετ καταγράφηκαν +61% περισσότερες δηλωθείσες υπερωρίες,
μετά την εφαρμογή της ψηφιακής κάρτας.

Παράλληλα, και στο πλαίσιο συζήτησης επίκαιρης ερώτησης του βου-

λευτή της Ελληνικής Λύσης Στυλιανού Φωτόπουλου με θέμα «Κατάργη-
ση του ετήσιου πίνακα προσωπικού (Ε4) και προβλήματα που ταλανίζουν
τις ελληνικές επιχειρήσεις με την άνευ ουσιαστικού λόγου υποχρέωση
ψηφιακής υποβολής του εντύπου Ε11», η κ. Κεραμέως ανέφερε ότι και το
θέμα της κατάργησης του Ε4 και το θέμα της δυνατότητας διόρθωσης κα-
ταχωρήσεων στο Ε11 «τα έχουμε δρομολογήσει».

«Ήδη έχουμε κάνει συζητήσεις και με τους κοινωνικούς εταίρους και
με την Επιθεώρηση Εργασίας, προκειμένου να προχωρήσουμε σε αυτές
τις αλλαγές οι οποίες προϋποθέτουν την ολοκλήρωση της εφαρμογής
του Εργάνη 2 που είναι σε πορεία υλοποίησης», ανέφερε η υπουργός.

Στέλλα Παπαμιχαήλ

Κεραμέως για την ψηφιακή κάρτα: «Άκρως ενθαρρυντικά  
τα πρώτα στοιχεία - Αυξήθηκαν οι δηλωθείσες υπερωρίες»



Ο
Κώστας Σκανδαλίδης είναι από τα
ιστορικά στελέχη του ΠΑΣΟΚ που δεν
χρειάζονται ιδιαίτερες συστάσεις. Με

μακρόχρονη διαδρομή και πολύτιμη εμπειρία
τόσο σε κυβερνητικά πόστα όσο και στο κόμ-
μα, κάνει μια πρώτη αποτίμηση της προεκλο-
γικής περιόδου και στέλνει κάλεσμα για μαζι-
κή συμμετοχή στην αυριανή διαδικασία. Ση-
μειώνει ποια είναι τα λάθη που πρέπει να απο-
φύγει η νέα ηγεσία, καταθέτει την οπτική του
για τους δυο υποψηφίους αποφεύγοντας
όμως να κλείσει θετικά το μάτι στη μια ή την
άλλη υποψηφιότητα. 

Ποια είναι τα πολιτικά συμπεράσματα
που έβγαλε η κάλπη στον πρώτο
γύρο; 

Το πρώτο και καθοριστικό είναι ότι η
βάση του ΠΑΣΟΚ παραμένει ισχυρή
και συνεκτική. Οι 303.000 ψηφοφόροι
αποδεικνύουν ότι αυτό το κίνημα έχει
βαθιές ρίζες και μπορεί μόνον αυτό
στον χώρο της προοδευτικής αντιπολί-
τευσης να διαμορφώσει πραγματική
εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης
που θα αμφισβητήσει τον Κυριάκο Μητσοτάκη
και τη νεοδεξιά. 

Ναι, αλλά μόνο 15% περισσότεροι από
την προηγούμενη φορά… 

Όταν στην αρχή μιλούσα για πάνω από το όριο
των 300.000, όλοι έλεγαν «πού θα τους βρει
τόσους». Τώρα οι ίδιοι λένε «μόνο 15% και πα-
νηγυρίζουν;». Σημειώνω μόνο το γεγονός της
προϊούσας κρίσης στο πολιτικό σύστημα, την
τεράστια αυξανόμενη αποχή, δεν είναι συγ-
κρίσιμα τα μεγέθη. Πρόκειται για άθλο στη ση-
μερινή συγκυρία. Η συμμετοχή είναι ζώσα ελ-
πίδα αναγέννησης. 

Τι άλλο συμπέρασμα βγαίνει από την
κάλπη; 

Ότι το ΠΑΣΟΚ έχει πολύ δυνατά και ελπιδοφό-
ρα στελέχη και αναφέρομαι στους έξι υποψη-
φίους που απευθύνονται σε ένα τεράστιο εύ-
ρος εκλογικού σώματος. Είναι η προϋπόθεση
ενός πλειοψηφικού ρεύματος δυνάμει: Άρα

υπάρχει όλη η δυνατότητα μιας νέας διάταξης
και συγκρότησης του Κινήματος που μπορεί
να αξιοποιήσει άμεσα την επιρροή τους. Επί-
σης η διαδικασία αυτούς τους μήνες απόδειξε
ότι το ΠΑΣΟΚ είναι πιο μπροστά από όλα τα άλ-
λα κόμματα στην αναζήτηση μεθόδων και
πρακτικών που δίνουν νέο νόημα στην πολιτι-
κή ζωή και ελπίδα ακόμη καλύτερων πρακτι-
κών. Ακόμη πιο πέρα δείχνει ότι με όσα συμ-
βαίνουν στη ΝΔ και τον ΣΥΡΙΖΑ είναι πολύ πιο
ενωμένη και συνεκτική παράταξη.

Ποια είναι τα λάθη που πρέπει να αποφύ-
γει η νέα ηγεσία; 

Το έχω πει εξαρχής. Η ανασύσταση του ΠΑ-
ΣΟΚ ως κινήματος αλλαγής που ανα-
ζωογονεί την πολιτική μπορεί να μετα-
φέρει στους πολίτες σημαντικό μέρος
των αποφάσεων, τους καθιστά ξανά
πρωταγωνιστές. Η εποχή και η πρακτι-
κή των πολλών τελευταίων χρόνων που
στέλνει σε διαδοχική ψηφοφορία αμέ-
σως μετά την εκλογή προέδρου τούς
πολίτες στο σπίτι τους και τους αδρανο-
ποιεί είναι αυτό που επείγει σήμερα.

Όπως επίσης και ενώ το πρόγραμμά μας έχει
θετικές και πειστικές προτάσεις σε πολλούς
τομείς, χρειάζεται να συνδεθούν με ένα συνο-
λικό αφήγημα για την πορεία της χώρας και τις
ανατροπές που απαιτούνται σε όλους τους το-
μείς. Να αποκτήσει έναν πιο ριζοσπαστικό και
ανατρεπτικό χαρακτήρα. 

Στην περίπτωση που έχουμε ανανέωση
της εντολής για τον κ. Ανδρουλάκη, ποια
είναι τα πλεονεκτήματα και ποια τα μει-
ονεκτήματα που θα έχει σε αυτή τη νέα
θητεία; 

Κοιτάχτε. Στα προσόντα ενός πολιτικού και πο-
λύ περισσότερο ενός προέδρου είναι η ικανό-
τητά του να τέμνει την πραγματικότητα και να
προσαρμόζει την πολιτική του στις νέες συν-
θήκες και τα δεδομένα. Ο Ανδρέας ήταν για
εμάς δάσκαλος για αυτή την προσαρμογή που
προϋποθέτει τις νέες σύγχρονες τομές και ρή-
ξεις. Νομίζω ότι ο καθένας μας μπορεί να δι-
δάσκεται από την πείρα του, και τις αδυναμίες

του. Πετύχαμε αρκετά τα τελευταία χρόνια. Για
να γίνει το άλμα μπροστά όμως κάποιες από-
ψεις και πρακτικές πρέπει να αλλάξουν. Ελπί-
ζω, αν εκλεγεί ο Νίκος Ανδρουλάκης ξανά, να
κρατήσει τα θετικά και να ανατρέψει τα αρνητι-
κά τής μέχρι τώρα πορείας του. 

Ο κ. Δούκας το βράδυ των εκλογών στις
πρώτες του δηλώσεις υποστήριξε ότι το
70% ψήφισε για αλλαγή ηγεσίας. Κάτι
που εκ των πραγμάτων έχει μια βάση,
αφού ο κ. Ανδρουλάκης είχε απέναντί
του μια βάση ψηφοφόρων που στήριξε
τους πέντε συνυποψηφίους του. Γιατί
αυτοί τώρα να στηρίξουν εκείνον που
ουσιαστικά αμφισβήτησαν; 

Ούτε το 70% που ψήφισε αλλαγή ηγεσίας του
ούτε το 80% που «αποδοκίμασε» τον Χάρη
Δούκα είναι επαρκή επιχειρήματα για μια ανα-
μέτρηση δεύτερου γύρου ανάμεσα σε δύο
υποψήφιους προέδρους. Ούτε πιστεύω ότι οι
ψηφοφόροι είναι πρόβατα που καθοδηγούν-
ται μετά από συμφωνίες παρασκηνίου. Θα
προσέλθουν περισσότεροι από 200.000 άν-
θρωποι την Κυριακή. Ούτε τα αντίπαλα κόμμα-
τα τους στέλνουν στην κάλπη ούτε οι υποψή-
φιοι τους χειραγωγούν. Είναι πολίτες με ισχυ-
ρό φρόνημα και σαφή γνώμη και κριτήριο. Και
μπροστά τους έχουν μια καθαρή επιλογή σε
ό,τι αφορά την επόμενη μέρα. 

Δεν σας εντυπωσίασε το χαμηλό ποσο-
στό του Χάρη Δούκα στο Λεκανοπέδιο
και ιδιαίτερα στον δήμο της Αθήνας; 

Έχω μάθει στην πολιτική να μην εντυπωσιά-
ζομαι εύκολα αλλά να ερμηνεύω τα γεγονότα.
Οι έξι υποψήφιοι, μηδενός εξαιρουμένου,
έχουν ισχυρές προσβάσεις, παραδοσιακές
δυνάμεις του χώρου και ερείσματα στην Αττι-
κή πρόσφατα και παλαιότερα. Μπορείτε με μια
απλή ανάγνωση να το διαπιστώσετε. Παραμέ-
νει, πάντως, το πρόβλημα του ΠΑΣΟΚ στα δύο
μεγάλα αστικά κέντρα της χώρας και πρέπει η
νέα ηγεσία να επικεντρωθεί στην αντιμετώπι-
σή του. Αν κάπου χρειάζεται επειγόντως ανα-
τροπή από τα κάτω είναι εδώ. 

Εντέλει, ο κ. Μητσοτάκης θα αποκτήσει
σε πρώτη φάση ισχυρή αντιπολίτευση; 

Νομίζω ότι η πορεία των πολιτικών μας
πραγμάτων δείχνει ότι ο σημερινός πρωθυ-
πουργός απέτυχε στα πιο σημαντικά από τα
θέματα που πρόβαλε ο ίδιος ως ταυτοτικά. Στο
διαλυμένο κυριολεκτικά δήθεν επιτελικό κρά-
τος, στους περίφημους εκσυγχρονισμούς που
ουδέποτε έγιναν πράξη και στην κοινωνική
πολιτική με τα φιλοδωρήματα και τη διάλυση
του ΕΣΥ. Το ΠΑΣΟΚ έχει τη δυνατότητα αμέσως
να ανταποκριθεί στον ρόλο ως δυνάμει αξιω-
ματική αντιπολίτευση και γρήγορα να παρου-
σιάσει την εναλλακτική του πρόταση. Πρέπει
τώρα να τρέξουμε εμπεδώνοντας ένα άλλο
μοντέλο συλλογικής διεύθυνσης του Κινήμα-
τος και κινητοποιώντας τις ανεξάντλητες εφε-
δρείες της βάσης μας. Με ανανέωση, ναι. Με
πολιτική αυτονομία, ναι. Αλλά και μια ενότητα
που αγκαλιάζει το σύμπαν των στελεχών και
δεν αφήνει κανέναν απέξω.
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«Η βάση του ΠΑΣΟΚ
παραμένει ισχυρή

και συνεκτική»

στον Αντώνη 
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Ρ
αγδαίες είναι οι εξελίξεις στην υπόθεση
της διάνοιξης του δρόμου στην αλπική
και προστατευόμενη Natura 2000 περιο-

χή της κορυφογραμμής του Γράμμου, για την
οποία ο περιφερειάρχης Ηπείρου Αλέξανδρος
Καχριμάνης ισχυρίστηκε αρχικά ότι ήταν αίτημα
του Στρατού και μετά έκανε λόγο για βελτίωση

βατότητας ενός προϋπάρχοντος
δρόμου που τελικά είναι ένα απλό
μονοπάτι.

Το ομιχλώδες τοπίο στα 2.200
μέτρα κάνει την κατάσταση όλο
και πιο δυσδιάκριτη και πλέον εί-
ναι επιτακτική η ανάγκη να απαν-
τήσουν όλα τα συναρμόδια
υπουργεία για τα όσα τραγελαφι-

κά συμβαίνουν εκεί πάνω και κάτω από τη «μύ-
τη» των υπηρεσιών τους.

Ο ισχυρισμός του περιφερειάρχη ότι του ζητή-
θηκε με απόρρητο έγγραφο από τον Στρατό κα-
ταρρίφθηκε με μεγάλο θόρυβο. Πέραν τούτου
καταρρίφθηκε και ο ισχυρισμός του ότι η διάνοι-
ξη του συγκεκριμένου δρόμου ήταν εντός της
ζώνης των 500 μέτρων από τα σύνορα, αφού το
σημείο είναι 4 χιλιόμετρα μακριά και το ΓΕΣ δή-
λωσε στην «Political» ότι ουδέποτε υπήρξε τέ-
τοια ανάγκη. 

Σταμάτησαν 
άμεσα οι εργασίες 

Και μετά τον «κουρνιαχτό» που σηκώθηκε από
τα δημοσιεύματα της «Political» και την επιστολή-
καταγγελία του δημάρχου Νεστορίου για το θέμα,
ο Στρατός απέσυρε το μηχάνημά του που λειτουρ-
γούσε από την πλευρά της Καστοριάς και της πε-
ριοχής της Γράμμουστας την Τετάρτη και διακό-
πηκαν οι εργασίες μέχρι νεωτέρας. 

Μην ξεχνάμε ότι η «P» είχε επικοινωνήσει με
τον συνταγματάρχη ΓΕΣ Σπυρίδωνα Ασλάνη, ο
οποίος μας ενημέρωσε: «Αρχές του καλοκαιριού
υπήρξε ένα αίτημα από την Περιφέρεια Ηπείρου,
το οποίο ζητούσε τη συνδρομή των Ενόπλων Δυ-
νάμεων για τη διάνοιξη ήδη υφιστάμενης οδού.
Λοιπόν, εμείς, ως Ένοπλες Δυνάμεις, απαντήσα-
με ότι, ναι, έχουμε όλη την καλή διάθεση. Μπο-
ρούμε να διαθέσουμε μηχάνημα. Εφόσον υπάρ-
ξει όμως διαβεβαίωση ότι δεν χρειάζονται αδει-
οδοτήσεις, ότι δεν αποτελεί περιοχή Natura ή
δεν υπάρχει κάτι από την αρχαιολογική υπηρε-
σία, είτε από τη δασική υπηρεσία. Υπήρξαν έγ-
γραφες διαβεβαιώσεις από την Περιφέρεια
Ηπείρου, οπότε διαθέσαμε το μηχάνημα».

Και βέβαια αυτό που ενισχύει την εντύπωση
ότι «κάτι σάπιο υπάρχει στο βασίλειο της Καχρι-
μανίας» είναι το γεγονός της ανάθεσης που έγι-
νε από την Περιφέρεια Ηπείρου για την κατα-
σκευή του δρόμου από την πλευρά της Ηπείρου. 

Καμία αδειοδότηση 
από καμία υπηρεσία

Ο ίδιος ο κύριος Ασλάνης μάς είχε δηλώσει ότι
όταν ο Στρατός θέλει να φτιάξει ή να συντηρήσει
δρόμο, η δικαιοδοσία του φτάνει στα 500 μέτρα
από τα σύνορα, ενημερώνει αλλά δεν ζητά άδειες
και πραγματοποιεί το έργο μόνος του με ίδιους
πόρους.  Σε καμία περίπτωση δεν θα ζητούσε
από τον κύριο Καχριμάνη να κάνει ακόμη και
απευθείας ανάθεση, όπως έπραξε ο δεύτερος.
Άλλωστε δεν έχει ξαναγίνει έργο του στρατού να
μοιράζεται με ιδιώτη.

Για τη συγκεκριμένη διάνοιξη δεν υπάρχει κα-
μία αδειοδότηση από καμία υπηρεσία. Μπορεί
επίσης ο δασάρχης κύριος Λαγός να ισχυρίζεται
μετ’ επιτάσεως ότι πρόκειται για βελτίωση υφι-
στάμενου δρόμου που υπήρχε το 1940 και δεν
υπάρχει πια, γιατί είναι μονοπάτι… Πώς να το κά-
νουμε τώρα! 

Τα υπουργεία Εθνικής Άμυνας και Περιβάλ-
λοντος έχουν και τον τρόπο και τον μηχανισμό
να δώσουν άμεσες και επίσημες απαντήσεις
όπως οφείλει να συμβαίνει σε ένα ευνομούμε-
νο κράτος.

Να απαντήσουν όλα τα συναρμόδια
υπουργεία για το περιβαλλοντικό
έγκλημα Καχριμάνη 

Στοπ από τον Στρατό 
στη διάνοιξη δρόμου 

στον Γράμμο
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Ξ επεράστηκε κάθε όριο πια! Ο περιφερει-άρχης Ηπείρου Αλέξανδρος Καχριμά-νης ισχυρίστηκε ότι η διάνοιξη ενός νέ-ου δρόμμου στον Γράμμο ήταν αίτημα του Γενι-κού Επιτελείου Στρατού, προκειμένου να έχεικαλύτερο έλεγχο στην περιοχή, και άνοιξε τονασκό του Αιόλου. 
Κι αυτό γιατί ανεξάρτητα από την αναγκαιότη-τα, η οποία ευθέως αμφισβητείται από τον όμο-ρο Δήμο Νεστορίου, ο δρόμος κατασκευάζεταιεντός προστατευόμενης περιοχής χωρίς όμωςννα έχει πρροηγηθεί καμία μελέτη και καμία αδει-οδότησηη.

Ο δήμος παρεμβαίνει στο θέμα με μια σκληρήανακοίνωση επισημαίνοντας ότι η διάνοιξη τουδρόμου πληγώνει ανεπανόρθωτα μια περιοχήαπείρου κάλλους που προστατεύεται από το δί-κτυο Natura 2000.
Το πιο σημαντικό είναι ότι γιατο έργο αυτό δεν έγινε καμίαδιαβούλευση, δεν ρωτήθηκεκανένας φορέας (πχ, Αυτοδιοί-κηση), δεν υππήρξε γνωστό αίτη-μα,, αλλά και ούτε κάάποια ανα-γκαιότητα να κατασκευασττεί.

Μάλιστα η διάνοιξη αυτή κα-ταστρέφει υφιστάμενο πεζοπο-ρικό μονοπάτι και έρχεται σεπλήρη αντίθεση με την κατεύθυνση του ΔήμουΝεστορίου για ανάπτυξη του ορειβατικού τουρι-σμού, στο πλαίσιο του οποίου έχουν ήδη χαρτο-γραφηθεί και σημανθεί μονοπάτια από το πρό-γραμμα Interreg Ελλάδα-Αλβανία, ενώ αναμέ-νεται η έγκριση νέου έργου μονοπατιών στονΓράμμο από το ΥΠΕΝ προϋπολογισμού 300.000ευρώ. Επισημαίνεται ότι η περιοχή του Γράμμουαπό την πλευρά του Δήμου Νεστορίου έχει ήδημπει αθόρυβα σε τροχιά εκθετικής πεζοπορι-κής κίνησης, όταν άλλες πλευρές βρίσκονται σεαδράνεια.

«Υπήρξαν έγγραφες διαβεβαιώσεις» Η «Political» επικοινώνησε με τον συνταγμα-τάρχη ΓΕΣ Σπυρίδωνα Ασλάνη, ο οποίος μαςενημέρωσε για το πώς ακριβώς έχουν συμβεί ταπράγματα. Η αλήθεια τελικά απέχει πολύ από ταλεγόμενα του κ. Καχριμάνη. 
«Αρχές του καλοκαιριού υπήρξε ένα αίτημααπό την Περιφέρεια Ηπείρου, το οποίο ζητούσετη συνδρομή των Ενόπλων Δυνάμεων για τηδιάνοιξη ήδη υφιστάμενης οδού. Λοιπόν, εμείς,ως Ένοπλες Δυνάμεις, απαντήσαμε ότι ναι,έχουμε όλη την καλή διάθεση. Μπορούμε ναδιαθέσουμε μηχάνημα. Εφόσον υπάρξει όμωςδιαβεβαίωση ότι δεν χρειάζονται αδειοδοτή-σεις, ότι δεν αποτελεί περιοχή Natura ή δενυπάρχει κάτι από την αρχαιολογική υπηρεσίαείτε από τη δασική υπηρεσία. Υπήρξαν έγγρα-φεες διαβεβαιώσεις από την Περιφέρειαα Ηπεί-ρου, οπότε διαθέσαμε το μηχχάνημα».Η ξεκάθαρη απάντηση του συνταγματάρχηδεν αφήνει κανένα περιθώριο αμφισβήτησηςγια το πώς έχει γίνει όλο αυτό. Το ΓΕΣ λοιπόνπαραχώρησε το μηχάνημα με τις διαβεβαιώσειςτου κ. Καχριμάνη και μάλιστα έγγραφες, τηνώρα που εκείνος ήξερε πολύ καλά ότι μιλάμεγια περιοχή Natura 2000. Και αυτό είναι μόνο τοένα πρόβλημα. 

Δήμαρχος Νεστορίου: «Θέλουμε τον Γράμμο “απάτητο βουνό”»Η «Political» επικοινώνησε και με τον δήμαρ-χο Νεστορίου Χρήστο Γκοσλιόπουλο, ο οποίοςεξοργισμένος μας δήλωσε ότι η διάνοιξη γίνεταιχωρίς καμία αδειοδότηση από Διεύθυνση Δα-σών, ΥΠΕΝ, ΟΦΥΠΕΚΑ, χωρίς μελέτη περιβαλ-λοντικών επιπτώσεων και χωρίς τεχνική μελέ-τη, λες και είμαστε τριτοκοσμική χώρα.«Ο Στρατός έχει μια δικαιοδοσία 500 μέτραγύρω από τα σύνορα και εκεί δεν ρωτάει, κάνειδιάφορες εργασίες αφού έχει τα μηχανήματα.Το θέμα δεν είναι αυτό. Το συγκεκριμένο ση-μείο δεν είναι σε ακτίνα 500 μέτρων αλλά σεακτίνα 4 χιλιομέτρων από τα σύνορα. Αυτοί

(Περιιφέρεια Ηπείρου) λένε τώρα διάφοραπράγματα επειδή υπάρχει ένα μνημείο πάνωσε ένα από τα ψηλότερα σημεία εκεί του Γράμ-μου, στην περιοχή Γκέσου, έτσι λέγεται, καιενώ υπάρχει πρόσβαση από την πλευρά τηςΑετομηλίτσας εδώ και πολλά χρόνια, ανοίγουναυτόν τον δρόμο τώρα για να φτάσουν σε αυτότο μνημείο. Την αλήθεια δεν την ξέρει κανείς»,μας λέει ο κ. Γκοσλιόπουλος.
Λάβρος ο δήμαρχος Νεστορίου συνεχίζει:«Είναι μια παρέμβαση που δεν έπρεπε να γί-νει, που δεν χρειαζόταν να γίνει,  που δενυπήρχε κανένας λόγος να γίνει. Και δεν προ-σφέρει τίποτα. Οι κτηνοτρόφοι έχουν τουςδρόμους τους που εξυπηρετούνται. Σύνδεσημεταξύ του Γράμμου και της Αετομηλίτσαςυπάρχει. Και μάλιστα έχει γίνει ένας πολύ κα-λός δρόμος από την πλευρά της Ηπείρου μέχριτα όρια τα δικά μας. Υπάρχει δρόμος από το δι-κό μας το χωριό μέχρι τα όρια. Άρα καινούρ-γιος δρόμος δεν έπρεπε να γίνει. Και σε μιαπεριοχή, μάλιστα, που είναι αλπική και προ-στατευόμενη».

Μάλιστα όταν ο Δήμος Νεστορίου ενημερώ-

θηκε για την παρέμβαση
αυτή, ζήτησε εξηγήσεις

από τον διευθυντή της
9ης Ταξιαρχίας, στην
ευθύνη της οποίας
βρίσκεται ο Γράμμος,
χωρίς να πάρει καμία

ουσιαστική απάντηση.
Στη συνέχεια απέστει-

λε επιστολή στην αρμό-
δια διεύθυνση του ΥΕΘΑ,θέτοντας σειρά ερωτημάτων.Τα ερωτήματα συμπυκνώνονται σταεξής:

1.Ποιος είναι ο φορέας υλοποίησης του έρ-γου και ποια η σκοπιμότητά του; Ποιος ζήτησετο έργο και για ποιον λόγο γίνεται;2. Υπάρχουν εγκεκριμένες περιβαλλοντικέςκαι τεχνικές μελέτες και αδειοδοτήσεις για τέ-τοιου είδους παρεμβάσεις σε προστατευόμενηπεριοχή ή όχι; Δηλαδή είναι νόμιμη η κατα-σκευή του έργου ή αυθαίρετη;3. Για ποιον λόγο δεν προηγήθηκε διαβού-λευση για το έργο; Δεν έπρεπε να ερωτηθεί οδήμος;
4. Έχουν γνώση η Αντιπεριφέρεια και η Δι-εύθυνση Δασών Καστοριάς και ποια η άποψηκαι η αντίδρασή τους;

Η δημοτική αρχή είναι αντίθετη στην κατα-σκευή αυτού του έργου, διαμαρτύρεται έντοναπρος κάθε κατεύθυνση και ζητά εξηγήσεις:«Θέλουμε τον Γράμμο “απάτητο βουνό” όπως τοείχε προτείνει το ΥΠΕΝ, προστατευόμενη πε-ριοχή που θα είναι, στη φυσική του κατάσταση,στη διάθεση των κτηνοτρόφων και των επισκε-πτών».

Τα σενάρια για τον νέο δρόμοΑνεπιβεβαίωτες πληροφορίες θέλουν τοννέο αυτό δρόμο που επιχειρείται να ανοιχθεί ναεξυπηρετεί τα συμφέροντα του καρτέλ γάλα-κτος της Θεσπρωτίας, που αυτή τη στιγμή κά-νουν «βόλτες» για την παράνομη μεταφορά του,ενώ οι ίδιες πληροφορίες κάνουν λόγο και γιατα συμφέροντα πολιτικού προσώπου το οποίο«έχει βάλει στο μάτι» το χιονοδρομικό της Βασι-λίτσας, ενώ ήδη εμπλέκεται και σε άλλο χιονο-δρομικό κέντρο της Ηπείρου. 

Ενέπλεξε και 
τον Στρατό 

στα ψέματά του 
ο Καχριμάνης

Πλήρης διάψευση από το ΓΕΣ γιατον Γράμμο: «Δεν ζητήσαμε ποτέ να ανοίξει ο περιφερειάρχης Ηπείρου νέο δρόμο»

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Μπουλντόζα του Στρατού 
στον Γράμμο

Ο δήμαρχος Νεστορίου Χρήστος Γκοσλιόπουλος

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη
ioannadani@gmail.com

Το δημοσίευμα της «Political» στις 10 Οκτωβρίου που
αποκάλυψε το περιβαλλοντικό έγκλημα στον Γράμμο

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη

ioannadani@gmail.com
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Ο
βουλευτής Ιωαννίνων του ΠΑΣΟΚ-
Κινήματος Αλλαγής Ιωάννης Τσίμα-
ρης κατέθεσε Επίκαιρη Ερώτηση στη

Βουλή προς τον υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας Θεόδωρο Σκυλακάκη για το θέμα
της διάνοιξης του δρόμου στην αλπική ζώνη
του Γράμμου. Ο κ. Τσίμαρης αναφέρεται στο
φωτογραφικό υλικό που έφτασε στα χέρια
του και αποδεικνύει την εκτέλεση του έργου
της κανονικής διάνοιξης δρόμου από μηχα-
νήματα του υπουργείου Εθνικής Άμυνας, ενώ
τονίζει ότι σε συνέχεια δημοσιογραφικών
πληροφοριών οι πολίτες της Ηπείρου και της
ευρύτερης περιοχής ενημερώθηκαν για το
έργο της διάνοιξης δρόμου στην αλπική ζώνη
του Γράμμου σε προστατευόμενη περιοχή
από το δίκτυο Natura 2000. 

Αναφορά στο δημοσίευμα 
της «Political»

Ο βουλευτής Ιωαννίνων κ. Τσίμαρης κατά
την επίκαιρη ερώτησή του αναφέρθηκε επί-
σης και στο δημοσίευμα της «Political» με τη
διάψευση των δηλώσεων Καχριμάνη από τον
συνταγματάρχη του Γενικού Επιτελείου Στρα-
τού, με ιδιαίτερη αναφορά του στις έγγραφες
διαβεβαιώσεις από την Περιφέρεια Ηπείρου
ότι δεν απαιτούνται σχετικές αδειοδοτήσεις.

Και ολοκληρώνει την Επίκαιρη Ερώτηση με
τα κάτωθι ερωτήματα: «Καθώς το έργο υλο-
ποιείται σε χωρική αρμοδιότητα του υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και οι
δράσεις υλοποίησης εντός προστατευόμε-
νων περιοχών προαπαιτούν τη σύνταξη περι-
βαλλοντικών και τεχνικών μελετών, ενώ επι-
πλέον δεν είναι σαφές ποιος είναι ο φορέας
υλοποίησης καθώς και η σκοπιμότητα του έρ-
γου, ερωτώ τον υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας:

1. Εφόσον το έργο υλοποιείται σε χωρική
αρμοδιότητα του υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, γνωρίζετε τον φορέα υλοποί-
ησης του έργου και ποια η σκοπιμότητά του;

2. Υπάρχουν εγκεκριμένες περιβαλλοντι-
κές και τεχνικές μελέτες και αδειοδοτήσεις
για τη συγκεκριμένη παρέμβαση σε προστα-
τευόμενη περιοχή; Δηλαδή, είναι σύννομη η
υλοποίηση του έργου;

3. Σε ποιες ενέργειες θα προβείτε για την
απόδοση ευθυνών εφόσον δεν συντρέχουν οι
απαραίτητες προϋποθέσεις υλοποίησης του
έργου;».

Τι απαντά η Αποκεντρωμένη 
Διοίκηση Ηπείρου

Σύμφωνα με δημοσίευμα του ΑΠΕ-ΜΠΕ,
η προϊσταμένη της Διεύθυνσης Δασών της
Αποκεντρωμένης Διοίκησης Ηπείρου-Δυ-
τικής Μακεδονίας Μαρία Τσιατούρα δήλω-
σε πως τόσο από την πλευρά της Ηπείρου
όσο και της Δυτικής Μακεδονίας «οι αντί-
στοιχες διευθύνσεις Κόνιτσας και Καστο-
ριάς έχουν προχωρήσει σε αυτοψία και πε-

ριμένουμε τα συμπεράσματα της έκθεσης».
Στο ερώτημα εάν έχουν κατατεθεί περιβαλ-

λοντικές μελέτες στην Υπηρεσία Δασών για το
συγκεκριμένο έργο, η κυρία Τσιατούρα απάν-
τησε ότι «από την πλευρά της Καστοριάς το
έργο εκτελείται στη ζώνη των 500 μέτρων από
τα σύνορα, που είναι στην πλήρη αρμοδιότητα

του Στρατού». Σε κάθε περίπτωση, δήλωσε
ότι η υπηρεσία είναι ενήμερη και παρακολου-
θεί το θέμα.

Τι λέει ο αντιπεριφερειάρχης 
Καστοριάς

Από την πλευρά του, ο αντιπεριφερειάρχης

Καστοριάς Δημήτρης Σαββόπουλος τόνισε
ότι «ο δρόμος δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες
της περιφερειακής διοίκησης», ότι «γίνεται
εντός της ζώνης των 500 μέτρων από τα σύνο-
ρα», που ελέγχει αποκλειστικά ο Στρατός, και
ότι στο παρελθόν η στρατιωτική ηγεσία είχε
επιδείξει ευαισθησία με τον Γράμμο στέλνον-
τας συνεχώς μηχανήματα για τη συντήρηση
και διάνοιξη δασικών δρόμων.

Το ερώτημα όμως που προκαλείται από
αυτές τις δηλώσεις είναι το εξής. Για τη διά-
νοιξη τελικά ήταν ενήμερη και η Καστοριά;
Μήπως ο κύριος Καχριμάνης εκμεταλλεύ-
τηκε το γεγονός ότι από την πλευρά της Κα-
στοριάς δεν χρειαζόταν άδεια γιατί ήταν όν-
τως στα 500 μέτρα από τα σύνορα; Το έργο
όμως είναι ένα και πάλι είναι μέσα στην πε-
ριοχή Natura 2000.

Εμείς αναμένουμε τις απαντήσεις που ζη-
τήσαμε από τα συναρμόδια υπουργεία και
ενημερώνουμε τους αναγνώστες μας ότι έρ-
χονται εξελίξεις! 

Τρία κρίσιμα ερωτήματα
για το «έγκλημα» Καχριμάνη

Επίκαιρη Ερώτηση στη Βουλή 
από τον βουλευτή Ιωαννίνων 
του ΠΑΣΟΚ Ιωάννη Τσίμαρη προς
τον υπουργό Περιβάλλοντος 
Θεόδωρο Σκυλακάκη 

Ιωάννης Τσίμαρης

Θεόδωρος Σκυλακάκης
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O
υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης Κώστας Κα-
ραγκούνης είναι ένα παιδί της

επαρχίας. Κατάγεται από το Αγρίνιο. Με-
γάλωσε σε πολύτεκνη οικογένεια. Πέντε
αδέρφια, όλα αγόρια! Είναι ο νούμερο 3.
Γεννήθηκε το 1975 και είναι υιός του αεί-
μνηστου Ανδρέα Καραγκούνη και της
Παναγιώτας Χριστοδούλου. Η μαμά, ερ-
γαζόμενη οδοντίατρος που αναγκάστηκε
να εγκαταλείψει το προσωπικό της ια-
τρείο για να προσέξει τα αγόρια. Ο πατέ-
ρας, γιατρός και αυτός, μοίραζε τον χρό-
νο μεταξύ Ιατρικής, πολιτικής και οικο-
γένειας. Από αυτόν κληρονόμησε το μι-
κρόβιο της πολιτικής, καθώς ήταν ένας
σημαντικός βουλευτής της παράταξης
με τεράστια πορεία.

Αφού τελείωσε το λύκειο, εισήχθη στη
Νομική σχολή του Εθνικού Καποδιστρια-
κού Πανεπιστημίου Αθηνών. Στη συνέ-
χεια παρακολούθησε stage μαθημάτων
Ευρωπαϊκού Οικονομικού Δικαίου και
Ευρωπαϊκού Συγκριτικού Δικαίου στη
Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου Fran-

cois Rabelais de Tours και είναι κάτοχος
μεταπτυχιακού τίτλου του Πανεπιστημί-
ου του Λονδίνου UEL, από το οποίο απο-
φοίτησε ως αριστούχος με ειδίκευση
στον τομέα του Διεθνούς Δικαίου. Η ακα-
δημαϊκή του πορεία δεν σταμάτησε εκεί,
καθώς ακολούθησαν μεταπτυχιακές
σπουδές στο Πανεπιστήμιο του Εδιμ-
βούργου, ειδικευόμενος στον το-
μέα της Πνευματικής Ιδιοκτησίας.
Παρακολούθησε το Πρόγραμμα
Σπουδών «Global Change Agents
Executive Εducation Program»
του Πανεπιστημίου του Harvard
το 2011 και έγινε πρόσφατα υπο-
ψήφιος διδάκτωρ του Οικονομι-
κού Πανεπιστημίου Αθηνών με
κεντρικό θέμα τη Σύγχρονη Προ-
σέγγιση της Ηγεσίας.

Αγαπάει πολύ τη δικηγορία, έχοντας
εργαστεί αρκετά και σκληρά. Εκπλήρω-
σε τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις με
υπερηφάνεια στην 114 Πτέρυγα Μάχης
της Πολεμικής Αεροπορίας. Από μικρός
άρχισε να ασχολείται με την πολιτική.

Διετέλεσε μέλος της ONNEΔ, όπως και
της ΔΑΠ.

Για πρώτη φορά εξελέγη βουλευτής το
2009. Επανεκλέχθηκε έκτοτε τον Μάιο
του 2012, τον Ιούνιο του 2012, τον Ια-
νουάριο του 2015 και τον Σεπτέμβριο του
2015, αλλά αντίστοιχα το 2019 και το
2023. Στις 21 Ιουνίου 2012 διορίστηκε

υπουργός αναπληρωτής Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων και μέλος του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου του Αντώνη Σα-
μαρά. Υπηρέτησε επίσης ως κοινο-
βουλευτικός εκπρόσωπος για το
κόμμα της Νέας Δημοκρατίας για
περίπου έξι μήνες, ενώ στις 26 Ιου-
νίου 2015 διορίστηκε εκπρόσωπος
Τύπου του κόμματος της Νέας Δη-

μοκρατίας. Η συγκεκριμένη περίοδος
ήταν ιδιαίτερα ταραγμένη και κρίσιμη. Ο
Κώστας Καραγκούνης ήρθε τότε πρόσω-
πο με πρόσωπο με τις πιο ιστορικές στιγ-
μές της σύγχρονης ιστορίας της Ελλά-
δας, όπως το δημοψήφισμα για τη διά-
σωση της χώρας και την επιβολή ελέγ-

χων κίνησης τραπεζικών κεφαλαίων.
Από μικρός είχε μεγάλη αγάπη στον

αθλητισμό. Στον ελάχιστο ελεύθερο
χρόνο του παίζει ποδόσφαιρο και μπά-
σκετ. Αλλά αυτό που πραγματικά ευχα-
ριστιέται είναι το περπάτημα στο βουνό.
Αγαπημένο βιβλίο, «Ο μικρός πρίγκι-
πας». Όπως λέει ο ίδιος, στους βασι-
κούς του στόχους συγκαταλέγονται η
βελτίωση του νομοθετικού πλαισίου γύ-
ρω από τα εργασιακά και η μείωση της
ανεργίας. Όσο για τη μεγαλύτερη πρό-
κληση για τη χώρα, η δημογραφική επι-
βίωση! Ο ίδιος είναι τρίτεκνος. Έχει δύο
κόρες και έναν γιο.

Ο υφυπουργός Εργασίας στάθηκε με-
τά την ανάληψη των καθηκόντων του στις
στρατηγικές στοχεύσεις της κυβέρνη-
σης με στόχο να φτάσει το ΑΕΠ πάνω από
260 δισ. ευρώ και να μειώσει την ανεργία
κάτω από το 8% μέχρι το τέλος της τετρα-
ετίας. Επιπλέον, η αύξηση του κατώτατου
μισθού και η αναμόρφωση του επιδόμα-
τος ανεργίας αποτελούν βασικές προτε-
ραιότητες για την κυβέρνηση.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΚΩΣΤΑΣ 
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ

Ο μαχητικός πολιτικός 
και οι μεγάλοι αγώνες

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 23Κώστας Καραγκούνης

O
υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης Κώστας Καραγκούνης είναι
ένα από τα γρανάζια στην κυβερνητική μη-

χανή που εργάζονται πυρετωδώς προκειμένου να
υλοποιηθούν οι στρατηγικές που έχει καταστρώσει
το Μέγαρο Μαξίμου προκειμένου να μειωθεί η
ανεργία και να ενισχυθεί η οικονομία μέσω της
μείωσης μη μισθολογικών εξόδων και της αναμόρ-
φωσης των επιδομάτων ανεργίας.

Όπως άλλωστε έχει εξηγήσει ο ίδιος, η μείωση
των μη μισθολογικών εξόδων αποτελεί κρίσιμο
βήμα για την καταπολέμηση της ανεργίας. Η συγ-
κεκριμένη στρατηγική, όπως έχει επισημάνει και ο
ίδιος, δεν μειώνει τα έξοδα για τους εργοδότες, αλ-
λά ενισχύει επίσης τους εργαζόμενους μέσω αυ-
ξημένου εισοδήματος και περισσότερων θέσεων
εργασίας. Οι μελέτες δείχνουν ότι η μείωση των
ασφαλιστικών εισφορών μπορεί να δημιουργήσει
σημαντικό αριθμό νέων θέσεων εργασίας, όπως
είχε αναφερθεί από το ΙΟΒΕ το 2019.

Στρατηγικής σημασίας θεωρείται και η μείωση
των ασφαλιστικών εισφορών για την αύξηση της
απασχόλησης και την ενίσχυση των επενδύσεων. Ο
υφυπουργός έχει δηλώσει πρόσφατα πως η σω-
ρευτική μείωση των ασφαλιστικών εισφορών μέ-
χρι το 2027 στοχεύει σε συνολική μείωση 5,9%, γε-
γονός που αναμένεται να ενισχύσει την οικονομική
ανάπτυξη και να μειώσει την ανεργία κάτω από το
10%.

Η κυβέρνηση σχεδιάζει επίσης αύξηση των συν-
τάξεων με στόχο την κάλυψη της προσωπικής δια-
φοράς για περίπου 670.000 συνταξιούχους. Ο κ.
Καραγκούνης εξήγησε ότι οι συνταξιούχοι με συν-
τάξεις έως 1.600 ευρώ θα δουν σημαντική αύξηση,
ενισχύοντας το εισόδημά τους και εξαλείφοντας
τις απώλειες από τις προσωπικές διαφορές:
«Έχουμε πάρει και μια πολύ σημαντική πρωτοβου-
λία στο επόμενο διάστημα και αφορά όσους είναι
εργαζόμενοι και αποκτούν δικαίωμα στη σύνταξη

λόγω αναπηρίας. Δεν θα χρειάζεται πια να διακό-
ψουν την εργασία τους για να τη λάβουν».

Στο υπουργείο δίνουν ιδιαίτερη βαρύτητα και
στην προστασία των εργαζομένων αλλά και των
συνεπών επιχειρήσεων. Η εφαρμογή της ψηφια-
κής κάρτας, που θα επεκταθεί και σε νέους τομείς
όπως ο επισιτισμός και ο τουρισμός, πρόκειται να
συντείνει στη διαφάνεια και την προστασία των δι-
καιωμάτων των εργαζομένων, καθώς «προστα-
τεύει τους εργαζόμενους και τα δικαιώματά τους
αλλά και τις συνεπείς επιχειρήσεις».

Στις κορυφαίες προτεραιότητες του υπουργείου
συμπεριλαμβάνονται η υγεία και η ασφάλεια των
εργαζομένων. Έχουν ήδη σχεδιαστεί η αναβάθμι-
ση και ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας με έμφα-
ση στην πρόληψη ατυχημάτων στους τομείς αυξη-
μένης επικινδυνότητας αλλά και στους αναδυόμε-
νους κινδύνους τόσο για τη σωματική όσο και την
ψυχική υγεία λόγω των τεχνολογικών εξελίξεων.
Παράλληλα, αναμένεται η ανάληψη πρωτοβουλιών
για την καλλιέργεια νοοτροπίας πρόληψης και
κουλτούρας ασφάλειας σε όλα τα επίπεδα.

Ιδιαίτερη βαρύτητα δίνεται και στην ψηφιακή
πλατφόρμα Rebrain Greece, η οποία είναι σε λει-
τουργία από το 2023 και στοχεύει βάσει συγκεκρι-
μένης επιστημονικής μεθοδολογίας στην ανάπτυ-
ξη μηχανισμού διασύνδεσης των επιστημόνων/τα-
λέντων εργαζομένων που διαμένουν εντός και
εκτός Ελλάδος, με θέσεις εργασίας σε επαγγέλμα-
τα υψηλών δεξιοτήτων, εξειδίκευσης και μισθολο-
γικών προοπτικών που προσφέρονται από ηγέτι-
δες και καινοτόμες επιχειρήσεις του ιδιωτικού το-
μέα, οι οποίες δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα.

Τέλος, με την έκδοση ΦΕΚ ενισχύθηκε σημαντι-
κά το πλέγμα προστασίας των εργαζομένων κατά
την έκθεσή τους σε επικίνδυνους καρκινογόνους ή
μεταλλαξογόνους παράγοντες, συμβαδίζοντας με
τις πλέον σύγχρονα επιστημονικά δεδομένα και τις
θεσμικές απαιτήσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Πάντα δίπλα στους πολίτες του τόπου του

Το δύσκολο 
και απαιτητικό έργο

στο υπουργείο

Σε περιοδεία του στη Λευκάδα

Μαζί 
με τον
πρώην 
πρόεδρο
των ΗΠΑ
Μπαράκ
Ομπάμα

Μαζί με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη

Σε μεγάλη 
προεκλογική 
συγκέντρωσή του
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Η
υπόθεση που φέρνει στο φως η
«Karfitsa» αποκαλύπτει ένα πο-
λυετές σκάνδαλο οικονομικής

διαχείρισης, το οποίο εκτείνεται σε σχεδόν
15 χρόνια και σχετίζεται με τις πληρωμές
που έγιναν -ή και διπλοπληρώθηκαν- από
έναν δήμο της Χαλκιδικής προς μια κοινο-
πραξία για υπηρεσίες καθαριότητας.

Πρόκειται για μια υπόθεση που όχι μόνο
έβλαψε τα δημόσια ταμεία αλλά ευνόησε
κάποιους εμπλεκόμενους, οι οποίοι εκμε-
ταλλεύτηκαν νομοθετικά κενά και αδυνα-
μίες στη δικαιοσύνη, ενώ ταυτόχρονα ορι-
σμένοι από αυτούς κατέχουν ή διεκδικούν
ακόμη δημόσια αξιώματα. Και πιο συγκε-
κριμένα ένα πρόσωπο σε θέση ευθύνης
που διεκδικεί ξανά την ψήφο των συμπολι-
τών του στον θεσμό που εκπροσωπεί.

Άτυπες και προφορικές 
συμβάσεις

Κοινοπραξία στη Χαλκιδική διεκδικεί και
καταφέρνει να εισπράξει δύο φορές το ίδιο
και προσαυξημένο ποσό για έργο που προ-
σέφερε σε δήμο. Ο λόγος για υπηρεσίες
καθαριότητας στον πρώην Δήμο Παλλήνης,
με συμβάσεις που συνήφθησαν άτυπα και
προφορικά, πληρώθηκαν με μετρητά και
επιταγές, διεκδικήθηκαν στα δικαστήρια
και ΞΑΝΑπληρώθηκαν από τον ίδιο δήμο. 

Δηλαδή, η κοινοπραξία εισέπραξε ΔΥΟ
φορές τα ίδια και παραπάνω ποσά, επιχει-
ρώντας μάλιστα να εισπράξει και ΤΡΙΤΗ
φορά. Και κάπως έτσι δημιουργούνται οι
«μαύρες τρύπες» στα ταμεία των δήμων.
Ήρθε η ώρα να βγουν στο φως τα έγγραφα
προς απόδειξη όλων των παραπάνω, τη

στιγμή μάλιστα που τα εμπλεκόμενα πρό-
σωπα είναι άνθρωποι των κοινών, αιρετοί
σε αξιώματα και φορείς.

Το ιστορικό
Όλα ξεκίνησαν το 2007, όταν ο πρώην

Δήμος Παλλήνης (ενσωματώθηκε στον
Δήμο Κασσάνδρας με τον «Καλλικράτη» το
2010) στη Χαλκιδική ανέθεσε σε μια κοινο-
πραξία την εργολαβία για τις υπηρεσίες
καθαριότητας. Ενώ η δημοπρασία για συγ-
κεκριμένα χρονικά διαστήματα ήταν καθα-
ρή και διαφανής, υπήρχαν περίοδοι για τις
οποίες δεν υπήρχαν επίσημες γραπτές
συμβάσεις. Αντιθέτως, ακολουθήθηκε η
πρακτική των προφορικών συμφωνιών.

Αυτές οι προφορικές συμφωνίες είχαν
σοβαρές επιπτώσεις, καθώς κατά τον
έλεγχο νομιμότητας από το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο δεν αναγνωρίστηκαν οι σχετικές
οφειλές του δήμου προς την κοινοπραξία.

Από εκεί και πέρα, η υπόθεση πέρασε
στα δικαστήρια, με την κοινοπραξία να
διεκδικεί τις πληρωμές της τόσο από τον
Δήμο Παλλήνης όσο και από τον Δήμο
Κασσάνδρας, μετά την ενοποίηση των δή-
μων, το 2012. Η κοινοπραξία κατάφερε τε-
λικά να εισπράξει δύο φορές το ίδιο ποσό,
ενώ επιδίωξε ακόμη και τρίτη πληρωμή,
προκαλώντας σημαντική οικονομική ζημία
στα ταμεία του δήμου.

Δικαστικές περιπέτειες και
αμφιλεγόμενες πρακτικές

Η δικαστική διαμάχη κράτησε για χρό-
νια, με την υπόθεση να περνά από το Πρω-
τοδικείο στο Εφετείο και τελικά να φτάνει
μέχρι τον Άρειο Πάγο. Ο Δήμος Κασσάν-
δρας το 2012 πάγωσε την υπόθεση για να
αποφύγει τον κίνδυνο πληρωμής υπέρογ-
κων ποσών (1 εκατ. ευρώ και πλέον) που εί-
χαν επιδικαστεί στην κοινοπραξία, σε περί-
πτωση που ο Άρειος Πάγος συμφωνούσε
με την απόφαση του Εφετείου. Αποφασίζει
λοιπόν ο δήμος να διεκδικήσει πρόγραμμα
του υπουργείου Εσωτερικών για καταβολή
χρηματικών απαιτήσεων από αγωγές (τα
γνωστά «ληξιπρόθεσμα»), όμως το 2018 ο
δήμος αναγκάστηκε να καταβάλει συνολι-
κά 1.850.000 ευρώ προς την κοινοπραξία.
Το πρόβλημα εδώ ήταν ότι το ποσό αυτό,
χωρίς τους τόκους, είχε ήδη πληρωθεί από
τον πρώην Δήμο Παλλήνης.

Κοινοπραξία
διπλοπληρώθηκε από
τον Δήμο Κασσάνδρας

για το ίδιο έργο

Απίστευτη υπόθεση διασπάθισης δημόσιου χρήματος
με εμπλεκόμενους αιρετούς και πρόσωπα που διεκδικούν 

θέσεις σε θεσμικούς φορείς

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΕΔΩ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗ

Έγγραφο με την ανάθεση των συμβάσεων 
και αναλυτικά όλα τα στοιχεία

Το δημαρχείο Κασσάνδρας
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Τ
α έγγραφα δείχνουν ότι η κοινοπρα-
ξία είχε ήδη λάβει τα χρήματα για
ορισμένες περιόδους μέσω άτυπων

συμφωνιών, όμως διεκδίκησε και πάλι τα
ποσά αυτά μέσω δικαστικών αγωγών. Πο-
σά που είτε δεν είχαν πληρωθεί επίσημα,
είτε εμφανίζονταν ως «έργα-φαντάσματα»
στα χαρτιά, πιστώνονταν και τοκίζονταν με
αποτέλεσμα η κοινοπραξία να εισπράξει
δύο φορές τα ίδια χρήματα και να προκα-
λέσει ταμειακά ελλείμματα στον δήμο.

Ακόμη πιο σοβαρό είναι το γεγονός ότι η
κοινοπραξία φέρεται να έχει λάβει και άτυ-
πα, σε μετρητά (!), το ποσό των 196.690 ευ-
ρώ. Αυτό το ποσό καταβλήθηκε χωρίς την
ύπαρξη νόμιμων παραστατικών, μια πρα-
κτική που, όπως φαίνεται, δεν ήταν ασυνή-
θιστη στον χώρο της Αυτοδιοίκησης.

Τα εμπλεκόμενα πρόσωπα
Αυτό που κάνει την υπόθεση ακόμα πιο

ανησυχητική είναι ότι εμπλέκονται σε αυ-
τήν αιρετά πρόσωπα, τα οποία κατέχουν ή
διεκδικούν ξανά θέσεις ευθύνης στην Αυ-
τοδιοίκηση. Κάποια από αυτά τα πρόσωπα,
που είχαν άμεση εμπλοκή με τις αποφάσεις
για τις πληρωμές, έχουν πλέον αποβιώσει,
όπως οι τότε δήμαρχοι των δύο
δήμων.Ωστόσο, τα υπηρεσιακά έγγραφα
που έχουν έρθει στο φως καταγράφουν με
ακρίβεια την αλληλουχία των γεγονότων,
τις παραλείψεις και τις παρατυπίες που
έγιναν, καθώς και τις δικαστικές αποφά-
σεις που προηγήθηκαν.

Τα κενά του νόμου
Η υπόθεση αυτή αποκαλύπτει τα σοβαρά

προβλήματα που δημιουργούνται όταν
υπάρχουν κενά νόμου και γραφειοκρατι-
κές ασάφειες στις σχέσεις μεταξύ οργανι-
σμών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και ιδιωτών.

Οι προφορικές συμφωνίες, η έλλειψη γρα-
πτών συμβάσεων και η καθυστέρηση στην
απονομή δικαιοσύνης έδωσαν την ευκαι-
ρία σε ορισμένα άτομα να εκμεταλλευτούν
την κατάσταση, διπλοεισπράττοντας δημό-
σιο χρήμα.

Επιπλέον, η δυνατότητα της κοινοπρα-
ξίας να διεκδικεί και να εισπράττει δύο φο-
ρές τα ίδια ποσά είναι ένα χαρακτηριστικό
παράδειγμα της κακής οικονομικής διαχεί-
ρισης που μπορεί να υπάρξει όταν δεν
υπάρχουν αποτελεσματικοί έλεγχοι και
διαφανείς διαδικασίες. Αυτή η πρακτική

δεν προκάλεσε μόνο σοβαρές ζημίες στα
ταμεία του δήμου, αλλά έθεσε και σε κίνδυ-
νο τη φερεγγυότητα των δημοτικών αρχών.

Οι συνέπειες για την
Τοπική Αυτοδιοίκηση

Η συγκεκριμένη υπόθεση αποτελεί μια
σοβαρή υπόθεση κακοδιαχείρισης και οι-
κονομικών παρατυπιών στην Τοπική Αυτο-
διοίκηση, που επηρεάζει τόσο την αξιοπι-
στία των θεσμών όσο και την εμπιστοσύνη
των πολιτών. Το γεγονός ότι τα εμπλεκόμε-
να πρόσωπα συνεχίζουν να διεκδικούν θέ-

σεις εξουσίας στην Αυτοδιοίκηση δημι-
ουργεί ερωτήματα για το πώς τέτοιες πρα-
κτικές εξακολουθούν να υφίστανται και να
παραμένουν ατιμώρητες. Η παρουσίαση
των εγγράφων δεν σταματά εδώ, καθώς θα
πρέπει να φανούν όλες οι πτυχές της υπό-
θεσης που φτάνει σχεδόν έως το σήμερα!
Στις επόμενες δημοσιεύσεις θα φανεί πώς
προκύπτει ότι μέχρι και πολύ πρόσφατα
δεν είχαν σταματήσει οι διεκδικήσεις για
ποσά που πληρώθηκαν ξανά και ξανά.

Υποσχόμαστε ότι οι αποκαλύψεις δεν
σταματούν εδώ, καθώς θα παρουσιαστούν
περαιτέρω έγγραφα και στοιχεία που θα
ρίξουν φως σε όλες τις πτυχές αυτής της
πολύκροτης υπόθεσης, η οποία αγγίζει τα
σύγχρονα πολιτικά και οικονομικά δεδο-
μένα της Χαλκιδικής.

Κακοδιαχείριση και
οικονομικές παρατυπίες

Προφορικές συμφωνίες και έλλειψη γραπτών συμβάσεων
προκάλεσαν ταμειακά ελλείμματα στον δήμο

Ο ισχυρισμός 
της κοινοπραξίας 
ότι δεν έλαβε 
τα χρήματα
από τον δήμο

Oι πληρωμές που έγιναν
κανονικά και μάλιστα 

συνιστούσαν ταμειακό
έλλειμμα για τον δήμο,

αφού δεν υπήρχαν 
νόμιμα παραστατικά

�

�



Τ
α χρόνια της οικονομικής κρίσης παιδιά
και γονείς στόχευαν στην είσοδο στις
Στρατιωτικές Σχολές ώστε να εξασφαλι-

στεί ένας σταθερός μισθός. Ακόμη και αν επι-
δόματα και δώρα είχαν κοπεί με την ένταξη στα
μνημόνια, η επαγγελματική αποκατάσταση σε
μια χώρα που μαστιζόταν από την ανεργία και
τους απελπιστικά χαμηλούς μισθούς λειτουρ-

γούσε ως τεράστιο δέλεαρ.
Μετά την κρίση όμως οι μι-

σθοί στις Ένοπλες Δυνάμεις
παρέμειναν σε επίπεδα... μνη-
μονίων! Παρά την αναγνώριση
του λειτουργήματος που επι-
τελούν οι τρεις κλάδοι των
Ενόπλων Δυνάμεων, μισθολο-
γικά έχουν γίνει ελάχιστες πα-

ρεμβάσεις, με αποτέλεσμα αυτό να αντανακλά-
ται και στο ενδιαφέρον για ένταξη στις στρα-
τιωτικές σχολές. Για να μιλήσουμε με αριθ-
μούς, φέτος το 1/3 σχεδόν των θέσεων στις
Στρατιωτικές Σχολές έμεινε κενό. Δόθηκαν
1.557 θέσεις, εκ των οποίων οι 460 έμειναν κε-
νές. Το οξύμωρο είναι ότι δέκα χρόνια πριν αυ-
τές οι σχολές αποτελούσαν το «μήλον της Έρι-
δος» δεκάδων χιλιάδων υποψηφίων, με τη
«σφαγή» μεταξύ τους να αποτυπώνεται στις
υψηλές τους βάσεις.

Δεν είναι ωστόσο μόνο το μειωμένο ενδια-
φέρον. «Διαρροές» καταγράφονται και μετά
την είσοδο στις στρατιωτικές σχολές. Είναι εν-
δεικτικά τα στοιχεία που αναφέρουν πως το
2020 μόλις το 6% αποχώρησε, ενώ το 2023 το
ποσοστό άγγιξε το 18%, ενώ φέτος έχει ήδη
αποχωρήσει το 7%.

Ειδικά στο Πολεμικό Ναυτικό η επάνδρωση
των μονάδων επιφανείας και των υποβρυχίων
αποτελεί πλέον «αγκάθι», με το Ναυτικό Επιτε-
λείο να καλείται να αντιμετωπίσει και τις πιέ-
σεις από τον ιδιωτικό τομέα, μιας και στο εμπο-
ρικό ναυτικό τα χρήματα είναι πολύ περισσότε-
ρα απ’ ό,τι να υπηρετείς στο Πολεμικό.

Ανατροπή με κίνητρα
Η προσέλκυση νέων σπουδαστών στις πα-

ραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάμεων
έχει τεθεί στην κορυφή των προτεραιοτήτων
του υπουργείου Άμυνας, μιας και το ενδιαφέ-
ρον έχει μειωθεί σε μεγάλο βαθμό, δημιουρ-
γώντας προβλήματα στελέχωσης.

Για τον λόγο αυτόν ο υπουργός Άμυνας Νί-
κος Δένδιας, σε συνεργασία με το υπουργείο
Παιδείας και τον Κυριάκο Πιερρακάκη, ανα-
κοίνωσε σειρά παροχών που θα λειτουργή-
σουν ως κίνητρο για την προσέλκυση νέων στις
στρατιωτικές σχολές, με βασικότερο φυσικά το
οικονομικό.Εξειδικεύοντας, ο κ. Δένδιας επι-
σήμανε ότι αναφορικά με την αύξηση των απο-
δοχών των σπουδαστών στρατιωτικών σχολών,
τετραπλασιάζονται οι αποδοχές των σπουδα-
στών Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυμάτων από 165 ευρώ σε 609 ευρώ, ενώ δι-
πλασιάζονται οι αποδοχές των Ανώτατων Στρα-
τιωτικών Σχολών Υπαξιωματικών από 124 σε

249 ευρώ. Επιπλέον, θα τους χορηγείται φοιτη-
τικό πάσο και θα διπλασιαστούν τα κονδύλια
υποστήριξης σπουδών και παροχών στους
σπουδαστές, ενώ αναφορικά με τις νέες δυνα-
τότητες για έρευνα, εξειδίκευση και εξέλιξη θα
χορηγούνται διδακτορικοί τίτλοι σπουδών από
τα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύμα-
τα σε τομείς αιχμής.

Εξειδίκευση και ικανότητες
Επιστημονική κατάρτιση, στρατιωτική αγω-

γή, κορυφαίο επίπεδο εκπαίδευσης, αρχές και
ηθική. Με σαφή στόχευση, σχέδιο και μεθοδι-
κότητα, οι Στρατιωτικές Σχολές στη χώρα μας
παρέχουν στρατιωτική και ακαδημαϊκή εκπαί-
δευση ανωτάτου επιστημονικού επιπέδου,
αναδεικνύοντας αξιωματικούς και υπαξιωμα-
τικούς με ηγετικά προσόντα, εξειδίκευση και
ικανότητες.

Οι βασικές πηγές άντλησης νέων αξιωματι-
κών και υπαξιωματικών είναι έξι για τις Ένο-

πλες Δυνάμεις. Στον Στρατό Ξηράς η Στρατιωτι-
κή Σχολή Ευελπίδων και η ΣΜΥ, στο Πολεμικό
Ναυτικό η Σχολή Ναυτικών Δοκίμων και η
ΣΜΥΝ και στην Πολεμική Αεροπορία η Σχολή
Ικάρων και η ΣΜΥΑ.

Οι συγκεκριμένες «δεξαμενές» αρετής και
ανδρείας -όπως αποκαλούνται οι Στρατιωτικές
Σχολές- προσφέρουν ολόπλευρη, αρμονική
και ισόρροπη ανάπτυξη των διανοητικών και
ψυχοσωματικών δυνατοτήτων των σπουδα-
στών τους, με σκοπό την ανάδειξη ολοκληρω-
μένων προσωπικοτήτων, επαγγελματικά, κοι-
νωνικά, πνευματικά και ηθικά άρτιων.

Προάγοντας την έρευνα και την τεχνογνω-
σία, δίνουν κίνητρο στους σπουδαστές για μια
καριέρα στις Ένοπλες Δυνάμεις γεμάτη προ-
κλήσεις, νέες εμπειρίες και δυνατότητες εξέλι-
ξης. Άλλωστε, με τις Ένοπλες Δυνάμεις να
περνούν στη νέα εποχή, με ολοκαίνουργια
οπλικά συστήματα τελευταίας τεχνολογίας,
απαιτούνται στελέχη με γνώσεις και ικανότη-

τες ώστε να τα χειριστούν με τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο.

Για τον λόγο αυτό άλλωστε ο αρχηγός ΓΕΕ-
ΘΑ, στρατηγός Δημήτριος Χούπης, δίνει ιδιαί-
τερη βάση στην ακαδημαϊκή και στρατιωτική
εκπαίδευση των σπουδαστών στις παραγωγι-
κές σχολές, γνωρίζοντας σαφώς πως ακόμα
και αν η χώρα μας αποκτήσει τα καλύτερα
οπλικά συστήματα, αν δεν υπάρχει το κατάλλη-
λα εκπαιδευμένο προσωπικό για να τα χειρι-
στεί, τότε όχι μόνο είναι άχρηστα αλλά μπορεί
να γίνουν και επικίνδυνα. Παράλληλα, η λεπτο-
μερής τήρηση του προγράμματος, η πειθαρχία,
η επιβράβευση της αριστείας και της διάκρισης
στη διαγωγή, στα μαθήματα και στον αθλητισμό
αποτελούν βασικούς πυλώνες των στρατιωτι-
κών σχολών, με τους επικεφαλής των Ενόπλων
Δυνάμεων να επισημαίνουν συνεχώς την πίστη
στις αξίες, τις αρχές και την ηθική που πρέπει
να διέπουν κάθε στέλεχος, με τη δεδομένη
αγάπη για την πατρίδα, την ιστορία της και τους
αγώνες των ηρώων της.

Μονόδρομος...
Οι εικόνες που έρχονται από τα σύγχρονα

θέατρα επιχειρήσεων της Ουκρανίας και της
Μέσης Ανατολής δείχνουν σαφώς μια τάση αλ-
λαγής των στρατιωτικών επιχειρήσεων, καθι-
στώντας επιτακτική την ανάγκη προσαρμογής
και της χώρας μας στις νέες συνθήκες που δια-
μορφώνονται.

Αν και μέχρι τις αρχές του 21ου αιώνα η άμυ-
να μιας χώρας ήταν συνυφασμένη με τον αριθ-
μό των στρατιωτών που διέθετε, την εκπαίδευ-
σή τους, τα όπλα που έφεραν αλλά και τις ικα-
νότητες των στρατηγών, πλέον η εξέλιξη της τε-
χνολογίας επηρεάζει την ασφάλεια και την
άμυνα κάθε κράτους, δημιουργώντας νέα δε-
δομένα στις γεωστρατηγικές και γεωπολιτικές
σχέσεις παγκοσμίως.

Ο τεχνολογικός ανταγωνισμός οξύνεται όλο
και περισσότερο με προηγμένα οπλικά συ-
στήματα που ενσωματώνουν ακόμη και τε-
χνητή νοημοσύνη. Τι σημαίνει αυτό; Πως
απαιτείται ένας συνδυασμός απόκτησης προ-
ηγμένων οπλικών συστημάτων, τεχνολογικής
προσαρμογής των Ενόπλων Δυνάμεων της
πατρίδας μας και φυσικά κατάρτισης και εξει-
δίκευσης του ανθρώπινου δυναμικού. Αυτό
μπορούν να το παρέχουν οι στρατιωτικές σχο-
λές της χώρας μας, οι οποίες έχουν ήδη περά-
σει στη νέα εποχή και παρέχουν ολοκληρω-
μένη στρατιωτική αλλά και ακαδημαϊκή εκ-
παίδευση με πολλαπλές δυνατότητες κατάρτι-
σης και εξειδίκευσης. 

ΣΑΒΒΑΤΟ 12 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL AMYNA26

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

Στόχος των παροχών η προσέλκυση
σπουδαστών που θα καταρτιστούν
σε οπλικά συστήματα τελευταίας
τεχνολογίας, καθώς οι Ένοπλες 
Δυνάμεις περνούν στη νέα εποχή 

Αλτ στις 
διαρροές από τις 

Στρατιωτικές Σχολές



από το ψηλότερο βουνό της Ελλάδος

ΔΔώσε στον εαυτό σου και πρόσφερε σε αυτούς που αγαπάς, 
το νερό που τους αξίζει, 

το νερό που έπιναν μόνο οι θεοί του Ολύμπου 

Βουλίκι, Κατερίνη 60 100 • Τηλ. 23510 27809  210 5777006 (γραφεία Αθήνας)
• www.pigiolympou.gr • email: info@pigiolympou.gr
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Ο
ύτε βήμα πίσω από τις θέσεις της
δεν κάνει η Τουρκία παρά τη Δια-
κήρυξη των Αθηνών και ενώ σε λί-

γες ημέρες αναμένεται να έρθει στην Αθή-
να ο υπουργός Εξωτερικών της γείτονος
Χακάν Φιντάν ενόψει της έναρξης του ελ-
ληνοτουρκικού διαλόγου με τον Έλληνα
ομόλογό του Γιώργο Γεραπετρίτη, οι οποίοι

μεταξύ των άλλων ζητημάτων θα συζητή-
σουν και το μείζον θέμα της οριοθέτησης
υφαλοκρηπίδας.

Ο Γιώργος Γεραπετρίτης έχει αναφέρει ξανά
και ξανά ότι υπάρχει μόνο μία διαφορά με την
Τουρκία και εάν η Άγκυρα επιχειρήσει να θέσει
και άλλα ζητήματα, τότε δεν θα υπάρξει συνέ-
χιση του διαλόγου. Επίσης, ο πρωθυπουργός

Ζητούν λύση-πακέτο 
στο Αιγαίο και 
ανταλλάγματα 

στη Θράκη 

Κυριάκος Μητσοτάκης αλλά και ο κ. Γεραπε-
τρίτης έχουν δηλώσει ότι δεν τίθεται θέμα συ-
ζήτησης κυριαρχίας και κυριαρχικών δικαιω-
μάτων της Ελλάδας.

Υφαλοκρηπίδα και 
ελληνικά νησιά

Το τουρκικό υπουργείο Εξωτερι-
κών επέλεξε να απαντήσει με διαρ-
ροή στη φιλοκυβερνητική «Hurriyet»
στέλνοντας μήνυμα ότι η Άγκυρα επι-
μένει απολύτως στη συζήτηση υπό
μορφή πακέτου όλων των διεκδικήσε-
ών της, ακόμη και των «γκρίζων ζω-
νών», μαζί με το θέμα της οριοθέτησης
τη υφαλοκρηπίδας, ενώ ζητά και την άρση των
επιφυλάξεων που έχει θέσει η Ελλάδα στο Διε-
θνές Δικαστήριο της Χάγης για θέματα ασφά-
λειας και κυριαρχίας.

Η εφημερίδα σε άρθρο της με τίτλο «Οι κόκκι-
νες γραμμές της Άγκυρας μένουν αμετάβλητες.
Το παρασκήνιο των πρόσφατων εξελίξεων στις
ελληνοτουρκικές σχέσεις» προβάλλει δηλώσεις
τουρκικών «ανώτερων διπλωματικών πηγών».

«Για την Τουρκία, είναι αδύνατο να περιορι-
στούν οι διαφωνίες σε ένα μόνο ζήτημα», ση-
μειώνουν οι «ανώτερες διπλωματικές πηγές»,
σύμφωνα με το δημοσίευμα της εφημερίδας,
και προσθέτουν ότι αν δεν υπάρξει συμφωνία
για αυτά, τότε η Τουρκία προτίθεται να θέσει
πακέτο ζητημάτων που αφορούν τις σχέσεις
με την Ελλάδα στη διεθνή δικαιοδοσία, εφό-
σον βέβαια η ελληνική πλευρά αποδεχτεί την

αρμοδιότητα του Διεθνούς Δικαστηρίου.
Στη συνέχεια το δημοσίευμα αναφέρει: «…

Είναι απολύτως αδύνατο να περιοριστούν οι
διαφορές στο Αιγαίο σε ένα μόνο θέμα. Η συν-
τριπτική πλειονότητα των θαλάσσιων και εναέ-
ριων ζητημάτων είναι νομικά αλληλένδετα.

Αποτελεί νομική επιταγή τα ζητήματα αυτά
να αντιμετωπιστούν από κοινού. Στόχος
της Άγκυρας είναι να μην αφήσει άλυτα
θέματα που θα μπορούσαν να δημιουρ-
γήσουν ένταση και κρίση… και επιθυμεί
μια μόνιμη, συνολική και δίκαιη λύση

σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο σε διαφο-
ρές όπως από τα χωρικά ύδατα και τον
εναέριο χώρο έως τους γεωγραφικούς

σχηματισμούς ασαφούς ιδιοκτησίας, τον εξο-
πλισμό νησιών με μη στρατιωτικό καθεστώς
και τη διαχείριση του FIR».

Το ζήτημα της Θεολογικής 
Σχολής της Χάλκης 

Τέλος, για το ζήτημα της επαναλειτουργίας
της Θεολογικής Σχολής της Χάλκης οι «ανώτε-
ρες τουρκικές διπλωματικές πηγές» θέτουν
θέμα ανταλλαγμάτων στη Θράκη, τονίζοντας
ότι δεν μπορεί η Ελλάδα να αναφέρεται στη
Χάλκη και να αρνείται την «τουρκική εθνική
ταυτότητα της μειονότητας, να μην αναγνωρίζει
τους εκλεγμένους μουφτήδες της, να περιορί-
ζει de facto τις εκπαιδευτικές της δυνατότητες,
να καθιστά κενά περιεχομένου τα μειονοτικά
ιδρύματα και να εκφοβίζει έτσι την “τουρκική
μειονότητα”».

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Λίγο πριν τη συνάντηση Γεραπετρίτη - Φιντάν η κυβέρνηση Ερντογάν 
στέλνει μήνυμα μέσω της φιλοκυβερνητικής εφημερίδας «Hurriyet» 

ότι επιμένει στη συζήτηση υπό μορφή πακέτου όλων των διεκδικήσεών της

ΤΟ ΤΕΡΜΑΤΙΣΑΝ ΟΙ ΤΟΥΡΚΟΙ
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Κ
ατά την πρώτη τετραετία της κυ-
βέρνησης της Νέας Δημοκρατίας
του Κυριάκου Μητσοτάκη η τότε

προεκλογική δέσμευση για «λιγότερους
φόρους» και «περισσότερες δουλειές» τη-
ρήθηκε στο ακέραιο.

Η φορολογική επιβάρυνση των Ελλήνων
μειώθηκε αισθητά, καθώς μειώθηκαν ή
καταργήθηκαν πάνω από 50 φόροι και
ασφαλιστικές εισφορές. Ενδεικτικά, ση-
μειώνω τη μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 35%,
την κατάργηση της έκτακτης εισφοράς αλ-
ληλεγγύης, τη μείωση του εισαγωγικού
φορολογικού συντελεστή για τους χαμηλό-
μισθους και χαμηλοσυνταξιούχους με ει-
σόδημα μέχρι 10.000 ευρώ στο 9%, από
22%, τη μείωση του φόρου στις επιχειρή-
σεις από 29% στο 22%, τη μείωση των ασφα-
λιστικών εισφορών κατά περίπου 5 ποσο-
στιαίες μονάδες.

Τα φορολογικά έσοδα, παρά τις πολύ με-
γάλες μειώσεις των φόρων, εξακολούθη-
σαν να αυξάνονται. Η αύξηση των εσόδων,
σε περιβάλλον μείωσης φόρων, αντί να
συνδυαστεί με αναγνώριση της ορθής οι-
κονομικής πολιτικής της κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη ώθησε την αντιπολίτευση σε ένα
κρεσέντο λαϊκισμού, μήπως και προκαλέ-
σει σύγχυση στους πολίτες για να εμπεδώ-
σει το ψεύτικο αφήγημα ότι τάχα η κυβέρ-
νηση αύξησε τους φόρους.

Αξίζει λοιπόν να δούμε γιατί αυξήθηκαν
τα φορολογικά έσοδα, να διαλύσουμε τους
μύθους γύρω από τη σχέση άμεσων/έμμε-
σων φόρων και να δούμε αν υπάρχει περι-
θώριο περαιτέρω μείωσης φόρων τα επό-
μενα χρόνια, πάντα με δημοσιονομική
υπευθυνότητα που διαφυλάσσει την εμπι-
στοσύνη, αυτό το άυλο κεφάλαιο που με-
τουσιώνεται σε διαρκή στήριξη για την
κοινωνία και βιώσιμη ανάπτυξη στην οικο-
νομία.

Καταρχάς, η αύξηση των φορολογικών
εσόδων από το 2019 μέχρι σήμερα οφείλε-
ται κυρίως: (α) Στη μεγάλη οικονομική ανά-
πτυξη που έφερε το ΑΕΠ 41 δισ. ευρώ υψη-
λότερα, από τα 189 δισ. ευρώ το 2018 στα
230 δισ. ευρώ περίπου φέτος. Υπενθυμίζε-
ται ότι για κάθε 1 ευρώ αύξησης του ΑΕΠ,
δηλαδή του εισοδήματος όλων μας, μπαί-
νει στον κρατικό κορβανά 0,5 ευρώ περί-
που από άμεση και έμμεση φορολογία. (β)
Στην ταχεία διείσδυση των ηλεκτρονικών
συναλλαγών και τη μείωση της φοροδια-
φυγής που αυτές συνεπάγονται και (γ) στον
εισαγόμενο πληθωρισμό λόγω της ενερ-
γειακής κρίσης.

Επιπλέον, πρέπει να γίνει κατανοητό από
όλους -και να πάψει να γίνεται αντικείμενο
μικροπολιτικής και λαϊκισμού, δηλαδή
μιας αντιπολίτευσης για την αντιπολίτευ-
ση- ότι η πλάστιγγα των εσόδων
άμεσων/έμμεσων φόρων έχει γείρει τα τε-

λευταία χρόνια προς τη μεριά συγκριτικά
των έμμεσων, για μια σειρά από λόγους
που κάθε άλλο παρά αντιλαϊκή οικονομική
πολιτική δείχνουν.

Πρώτον, ήταν και είναι συνειδητή επιλο-
γή της κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη η μείωση των φόρων στην εργασία.
Μειώθηκαν πάνω από 50 φόροι και ασφα-
λιστικές εισφορές προκειμένου να αρθούν
βάρη της προηγούμενης δεκαετίας της δη-
μοσιονομικής κρίσης, να υπάρχει πιο δί-
καιη κατανομή των φορολογικών βαρών
και να μειωθεί η ανεργία. Όπως και έγινε
καθώς πλέον έχει υποχωρήσει σε μονοψή-
φια επίπεδα, από το 18% περίπου
που την παραλάβαμε το 2019 και
αναμένεται να διαμορφωθεί στο
8,5% το 2028, σύμφωνα με το Με-
σοπρόθεσμο Δημοσιονομικό-
Διαρθρωτικό Πρόγραμμα 2025-
2028. Άρα, εφόσον μειώθηκαν οι
άμεσοι φόροι, είναι λογικό να αλ-
λάζει προς την κατεύθυνση που
εκτέθηκε ανωτέρω η σχέση άμε-
σων/έμμεσων φόρων.

Δεύτερον, οι έμμεσοι φόροι
(ΦΠΑ και λοιποί ειδικοί φόροι
κατανάλωσης) παραμένουν σε
σχετικά υψηλά επίπεδα λόγω της παραοι-
κονομίας και της φοροδιαφυγής, που παρά
τη μείωσή τους τα τελευταία χρόνια παρα-
μένουν σε υψηλά για χώρα της Ευρωζώνης
επίπεδα. Το γεγονός αυτό αντικατοπτρίζε-
ται στην υψηλή ιδιωτική κατανάλωση, που
δεν δικαιολογείται από τα δηλωθέντα εισο-
δήματα, όπως έχει επισημανθεί και από
τον διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος.
Άρα, εφόσον υπάρχει αυτό το φαινόμενο,
πολύ πιο έντονο από άλλες χώρες της Ευ-
ρωζώνης είναι εύλογο επίσης να έχουμε,
εξ αυτού του λόγου, μια χειρότερη σχέση
άμεσων/έμμεσων φόρων στην Ελλάδα.

Τρίτον, οι έμμεσοι φόροι αυξήθηκαν ση-
μαντικά τα τελευταία χρόνια λόγω εξωγε-
νών παραγόντων, κυρίως δε λόγω της
ενεργειακής κρίσης που εκτόξευσε τις τι-
μές του ηλεκτρισμού και των καυσίμων
και, συνεπώς, και των ΕΦΚ και του ΦΠΑ
αυτών. Επειδή η εκ των υστέρων, μέσω
έκτακτης νομοθεσίας, επιστροφή των
υπερκερδών των συναφών επιχειρήσεων
(παρόχων ηλεκτρικής ενέργειας και διυλι-
στηρίων) δεν απομείωσε τους έμμεσους
φόρους που αρχικά κατέβαλαν οι πολίτες,
εξηγεί επίσης εν μέρει την επιδείνωση της

σχέσης άμεσων/έμμεσων φόρων, ασχέτως
αν η κυβέρνηση φρόντισε να επιστρέψει
στην κοινωνία μέσω στοχευμένων παρεμ-
βάσεων μέρος των φόρων που αρχικά κα-
τέβαλλαν.

Τέταρτον, η επίτευξη ρεκόρ τα τελευταία
χρόνια σε τουριστικές αφίξεις και εισπρά-
ξεις συνεπάγεται αυξημένη κατανάλωση
από κατοίκους εξωτερικού που αύξησαν τα
δημόσια έσοδα από έμμεσους φόρους
(ΦΠΑ και λοιπούς ειδικούς φόρους κατα-
νάλωσης). Άρα, και αυτός ο παράγοντας
συμβάλλει στην επιδείνωση της σχέσης
άμεσων/έμμεσων φόρων.

Πέμπτον, μπορεί η παραοικονο-
μία και η φοροδιαφυγή να παρα-
μένουν σε υψηλά σχετικά επίπε-
δα, όμως έχουν μειωθεί σημαντι-
κά τα τελευταία χρόνια. Για του λό-
γου το αληθές, το «κενό ΦΠΑ»
(VAT Gap), σύμφωνα με την τελευ-
ταία έκθεση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, μειώθηκε στα 3,2 δισ. ευ-
ρώ, από 5,9 δισ. ευρώ που ήταν για
παράδειγμα το 2016. Η μείωση αυ-
τή του «κενού ΦΠΑ» συνεπάγεται
επίσης αύξηση των έμμεσων φό-
ρων αλλά σημαίνει περισσότερη

φορολογική δικαιοσύνη - και όχι φυσικά
αντιλαϊκή πολιτική.

Ας αφήσουμε λοιπόν πίσω μας μύθους
και μη επιστημονικά τεκμηριωμένες αιτιά-
σεις της αντιπολίτευσης και ας επικεντρω-
θούμε στα βασικά διλήμματα για το μέλλον.
Και μεταξύ αυτών, κορυφαία είναι τα εξής:
θέλουμε να μειώσουμε μόνιμα, αλλά με
βιώσιμο δημοσιονομικά τρόπο, τους φό-
ρους γενικά ή τον ΦΠΑ ή τυχόν άλλους ΕΦΚ
ειδικότερα; Και αν θέλουμε, μπορούμε;

Και στα δύο ερωτήματα, υποστηρίζω ότι
προσήκει καταφατική απάντηση.

Στο μεν πρώτο είμαι διαχρονικά υπέρμα-
χος της μεγάλης μείωσης της φορολογικής
επιβάρυνσης από άμεση και έμμεση φορο-
λογία στην πατρίδα μας. Και αυτό προκει-
μένου:
• να έρθουν στην επιφάνεια οικονομική
δραστηριότητα, εισοδήματα και φορολο-
γητέα ύλη που σήμερα κρύβονται στη σκιά
της παραοικονομίας, 
• να γίνουν πιο ανταγωνιστικές οι ελληνι-
κές επιχειρήσεις μέσω της μείωσης του μη
μισθολογικού κόστους της εργασίας, 
• να μειωθεί η ανεργία και να αυξηθούν οι
μισθοί, 

• να προσελκυστούν αλλοδαποί εργαζόμε-
νοι, ιδίως υψηλόβαθμα στελέχη και ψη-
φιακοί νομάδες, στη χώρα μας σε ένα παγ-
κοσμιοποιημένο οικονομικό περιβάλλον,
• να πάψουμε να απομυζούμε τους μισθω-
τούς και τους συνταξιούχους γιατί η υψηλή
φορολογία δίνει κίνητρο απόκρυψης εισο-
δημάτων σε άλλους συμπολίτες μας που
επιδίδονται στο ακραία αντικοινωνικό
σπορ της φοροδιαφυγής.

Στο δεύτερο ερώτημα, αν μπορούμε δη-

λαδή να μειώσουμε τους φόρους, πάλι η

απάντηση πρέπει να είναι καταφατική. Το

νέο πλαίσιο δημοσιονομικών κανόνων της

ΕΕ και της Ευρωζώνης βάζει «φρένο» στην

αύξηση των δαπανών. Γεγονός που ανα-

δείχθηκε και στην Επιτροπή Οικονομικών

Υποθέσεων της Βουλής των Ελλήνων, την

Παρασκευή 4 Οκτωβρίου 2024, όταν έγινε

η συζήτηση επί του επόμενου Μεσοπρόθε-

σμου Δημοσιονομικού - Διαρθρωτικού

Προγράμματος 2025-2028. Σε μια οικονο-

μία όπως η ελληνική -αναμένεται να ανα-

πτύσσεται με ρυθμό ταχύτερο από τον μέσο

όρο των εταίρων μας στην ευρωζώνη- τα

φορολογικά έσοδα θα συνεχίσουν να αυ-

ξάνονται λόγω της ανάπτυξης. Αφού στο

άλλο σκέλος του Προϋπολογισμού, τις δα-

πάνες, έχει πλέον μπει «φρένο», είναι

εξαιρετικά πιθανό να επιτυγχάνεται υπέρ-

βαση του στόχου του πρωτογενούς πλεο-

νάσματος, ο οποίος ήδη είναι υψηλός. Η

υπέρβαση λοιπόν του δημοσιονομικού

στόχου συντεταγμένα, συνεκτικά, με διά-

λογο με την κοινωνία και την αγορά, μπορεί

να «μοιραστεί» ώστε ένα μέρος του να πη-

γαίνει στην ταχύτερη του προβλεπόμενου

στόχου μείωσης του δημοσίου χρέους και

το άλλο μέρος στη μόνιμη μείωση φόρων

που επιθυμούμε.

Και εδώ πράγματι υπάρχει πεδίον δόξης

λαμπρόν να συζητήσουμε πολιτικό σύστη-

μα και κοινωνία, με προσήλωση στη δημο-

σιονομική υπευθυνότητα που χτίζει την εμ-

πιστοσύνη, γιατί θα πρέπει να μειώσουμε

εκείνον, αντί του άλλου φόρου και πόσο

αλλά και γιατί πρέπει να μειώσουμε γρήγο-

ρα το δημόσιο χρέος που επιβαρύνει τις

επόμενες γενιές με βάρη, για τα οποία δεν

φέρουν καμία ευθύνη, καθώς αντικειμενι-

κά δεν είχαν κανένα λόγο στη λήψη απο-

φάσεων που τα δημιούργησαν. 

του
Στέλιου
Πέτσα

Βουλευτής
Α’ Ανατολικής 

Αττικής με τη ΝΔ

Γίνεται να μειωθούν 
και άλλο οι φόροι; Γίνεται
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Ε
ίναι βέβαιο ότι οι ειδήσεις που συ-
νήθως «πουλάνε» είναι αυτές που
αποκαλούνται «κακές» ειδήσεις. Η

αλήθεια όμως είναι ότι η κυβέρνηση και ο
πρωθυπουργός σε μια ιδιαίτερα ρευστή
περίοδο δημιουργούν θετικές ειδήσεις για
τους πολλούς και την κοινωνία. Και φέρνω
ως παράδειγμα έναν ακόμη προϋπολογι-
σμό της κυβέρνησης που έχει ειδήσεις
που βελτιώνουν τη ζωή των πολλών και
περιέχει αυξήσεις μισθών και συντάξεων
και μειώσεις φόρων. 

Και αν ανατρέξουμε στο παρελθόν αυτά
που σήμερα λίγο πολύ θεωρούν οι πολίτες
ως αυτονόητα, μέχρι πριν λίγα χρόνια ήταν
ζητούμενα. Και γίνομαι συγκεκριμένος: 

Για μία ακόμη χρονιά η Ελλάδα θα ανα-
πτύσσεται με μεγαλύτερους ρυθμούς ανά-
πτυξης από ό,τι η ευρωζώνη. Δηλαδή,
2,2%-2,3% για την Ελλάδα, 0,8%-1,4% για
την ευρωζώνη. Αυτό σημαίνει ότι θα μει-
ωθεί περισσότερο το χάσμα, το οποίο είναι
ακόμα σημαντικό, που μας χωρίζει από
την Ευρώπη.

Τα εισοδήματα και το 2025 θα αυξηθούν
με μεγαλύτερο ρυθμό από ό,τι ο
πληθωρισμός. Συνεπώς, το δια-
θέσιμο εισόδημα των πολιτών θα
αυξηθεί, ούτως ώστε να μειώσου-
με κι άλλο και εκεί την απόσταση
από την Ευρώπη.

Επιπλέον με βάση το σχέδιο
που κατατέθηκε πρόκειται να μει-
ωθούν περαιτέρω 12 φόροι. Οι
πολίτες αντιλαμβάνονται πόσο
σημαντικό είναι. Ενδεικτικά πα-
ραδείγματα: Κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύματος, μείωση
ασφαλιστικών εισφορών. Είναι 12
φόροι, 900 εκατομμύρια ευρώ το
κέρδος, ως προς το δημοσιονομι-
κό του ύψος, για τους πολίτες.

Αντιλαμβάνομαι πλήρως ότι τα τελευ-
ταία ειδικά χρόνια λόγω του εισαγόμενου
πληθωρισμού ανέβηκε το κόστος ζωής.
Δεν υπάρχει αμφιβολία για αυτό. Εμείς,
λοιπόν, τι προσπαθούμε να κάνουμε και το
πετυχαίνουμε μέχρι τώρα, γνωρίζοντας
ότι ο κόσμος ακόμα θέλει περισσότερα και
ζητάει και δικαίως περισσότερα; Θέλουμε
οι αυξήσεις των εισοδημάτων να συνεχί-
σουν να είναι μεγαλύτερες από τις αυξή-
σεις των τιμών και τώρα που φαίνεται ότι
αποκλιμακώνονται σταδιακά οι τιμές, πα-
ράδειγμα στο σουπερμάρκετ ή στη βενζίνη
που βλέπουμε ότι υπάρχει μια αποκλιμά-
κωση ή στο ρεύμα που βλέπουμε ότι έχου-
με επιστρέψει σιγά σιγά σε τιμές προ κρί-
σης, ο κόσμος να νιώσει περισσότερο, να
καταλάβει περισσότερο αυτές τις αυξή-

σεις. Γιατί είναι θέμα ότι δεν τις κατάλαβε
όσο θα επιθυμούσαμε λόγω της ακρίβει-
ας. Χρειάζονται περισσότερα. 

Εμείς είχαμε πει ότι θέλουμε στο τέλος
της τετραετίας ο μέσος μισθός να είναι

1.500. Αυτό σημαίνει ότι προφα-
νώς και κάποιοι συμπολίτες θα
έχουν και περισσότερες απολα-
βές. Πού το παραλάβαμε; Το πα-
ραλάβαμε στα 1.046. Πού είναι
σήμερα; Λίγο πάνω από τα 1.300
ευρώ υπολογίζουμε, ήταν 1.290
στο τέλος του προηγούμενου
έτους. 

Με το ίδιο σκεπτικό συνεχί-
ζουμε την πολιτική στήριξης των
συνταξιούχων, ακόμη και εκεί-
νων που ακόμα έχουν ένα μέρος
προσωπικής διαφοράς. Έχουμε
ήδη πει ότι τα επιδόματα παιδιών
και όχι μόνο προσωρινά, μόνιμα,

αλλά και συγκεκριμένα στεγαστικά επιδό-
ματα, με στόχευση τις οικογένειες με παι-
διά, θα είναι αυξημένα. Με την αναπρο-
σαρμογή που κάνουμε στα επιδόματα συ-
νολικά και στο επίδομα ανεργίας, αυτοί οι
οποίοι πραγματικά τα δικαιούνται, αυτοί
που πραγματικά τα έχουν ανάγκη, θα τα
δουν επίσης αυξημένα. Και, όπως αντι-
λαμβάνεστε, υπάρχει και μια σειρά από
συμπολίτες μας, αυτοί που είναι, ας πού-
με, στο ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα,
που και αυτή την περίοδο πριν τις γιορτές,
όπως ήδη έχει ανακοινωθεί από τη ΔΕΘ,
θα δουν ένα μεγαλύτερο μέρος στην κατα-
βολή τους.

Προσέξτε, αυτά που λέει ο πρωθυπουρ-
γός στη ΔΕΘ δεν είναι ανακοινώσεις που
ισχύουν για έναν μήνα. Είναι η περιγραφή
της πολιτικής μας για όλο τον χρόνο. Άρα,

είναι δεδομένο ότι η υλοποίησή τους είναι
από μόνη της μια θετική είδηση. Γιατί,
όμως, κατατίθεται από την αρχή; Για να εί-
μαστε ξεκάθαροι τι θέλουμε να κάνουμε.
Γιατί όλα αυτά περνούν μέσα από το μεσο-
πρόθεσμο πρόγραμμα και πλέον διανύου-
με μια περίοδο -ευτυχώς θα πω εγώ- που
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, όχι μόνο σε ελλη-
νικό επίπεδο, σε επίπεδο εγχώριας πολιτι-
κής, όλα πρέπει να προβλέπονται, να κο-
στολογούνται και να δικαιολογείται η
όποια πρόταση από την αντιπολίτευση
μιας περαιτέρω δαπάνης από ποια άλλη
δαπάνη, η οποία θα πρέπει να περικοπεί,
θα προκύψει. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τη φορολόγηση των
πολιτών, η κυβέρνηση Μητσοτάκη την
πρώτη τετραετία μείωσε ή κατάργησε πε-
νήντα φορολογικούς συντελεστές και τη
δεύτερη τετραετία έχει ήδη μειώσει ση-
μαντικούς συντελεστές και το 2025 θα μει-
ώσει άλλους δώδεκα φορολογικούς συν-
τελεστές. Για παράδειγμα, η κατάργηση
του τέλους επιτηδεύματος ή ο μηδενισμός
του φόρου ασφάλειας υγείας για όλα τα
παιδιά μέχρι 18 ετών, για τους ανήλικους
συμπολίτες μας, κάτι πολύ σημαντικό για
τους γονείς, και πολλές άλλες φορολογι-
κές παρεμβάσεις. 

Κάθε παρέμβαση που κάνουμε έχει δύο
προϋποθέσεις. Η μία είναι να φτάνει στους
πολίτες, δηλαδή να έχει μια θετική επί-
δραση στον κόσμο και η δεύτερη είναι να
την αντέχει ο προϋπολογισμός μας. 

Τα παραπάνω τι σημαίνουν; Σημαίνουν
ότι η κυβέρνηση αυτή, αυτά που λέει τα
κάνει πράξη. Δεν είναι λόγια του αέρα.
Γιατί πλέον είμαστε κυβέρνηση πάνω από
πέντε χρόνια και πρέπει να υποστηρίζου-
με αυτά που λέμε με πράξεις. 

Μόνο μία 
συγγνώμη 
δεν φτάνει!

Η
μάχη της τηλεθέασης «σκοτώ-

νει» την υπευθυνότητα, το ήθος

και τη δημιουργικότητα, με

αποτέλεσμα η ενσυναίσθηση στην επι-

κοινωνία να γίνεται χειρότερη. Η υψηλού

κόστους επένδυση σε ανθρώπους αλλά

και σε concepts εκπομπών δεν αποτελεί

δικαιολογία για τις κάθε είδους αθλιότη-

τες που βλέπουμε και ακούμε καθημερι-

νά σε πολλές εκπομπές, ενημερωτικές

αλλά και ψυχαγω-

γικές. Κάθε υπεύ-

θυνη επένδυση

των μέσων πρέπει

να έχει πρωτίστως

ως γνώμονα την

προστασία της κοι-

νωνίας και δευτε-

ρευόντως την ενί-

σχυση της αποτε-

λεσματ ικότητας

των προϊόντων που

επενδύουν το δια-

φημιστικό τους

κονδύλι στις αντί-

στοιχες εκπομπές.

«Transparency is your money» είναι

μια φράση που αναφέρθηκε στο 1o Συνέ-

δριο για το better marketing από τον Σύν-

δεσμο Διαφημισμένων Ελλάδος (ΣΔΕ),

στο οποίο κορυφαία διεθνή στελέχη πα-

ρουσίασαν τις καλύτερες πρακτικές του

marketing για ένα καλύτερο μέλλον της

κοινωνίας. Μια φράση που αφορά τη ση-

μασία της υπευθυνότητας των media

απέναντι στις «μάχες» προς άγραν υψη-

λών ποσοστών τηλεθέασης εκπομπών

αλλά και πολλών άλλων μέσων. Οι διαφη-

μιζόμενοι που επενδύουν τα χρήματά

τους για την αύξηση των πωλήσεων των

προϊόντων τους θα πρέπει να απαιτούν

διαφάνεια, ήθος, σοβαρότητα, αξιοπιστία

και κυρίως «καθαρό» περιβάλλον, όπου

εμφανίζονται οι διαφημίσεις τους. Δια-

φορετικά θα πρέπει να κατευθύνουν τα

διαφημιστικά τους κονδύλια σε άλλες εκ-

πομπές ή και σε άλλα μέσα. Άλλωστε

υπάρχουν και αλλού πορτοκαλιές! 

Η διακοπή ενός διαφημιστικού κονδυ-

λίου από ένα μέσο ή μία εκπομπή είναι

και ο μόνος τρόπος για να «πληρωθεί» η

όποια λανθασμένη επιλογή έχει γίνει από

παρουσιαστή ή από το μέσο. 

Είναι ένας ελάχιστος φόρος τιμής στον

αδικοχαμένο ποδοσφαιριστή. Γιατί μόνο

μία συγγνώμη δεν φτάνει. 

του
Κώστα 

Κατσαφάδου

Κοινοβουλευτικός
εκπρόσωπος ΝΔ,

βουλευτής 
Α’ Πειραιώς 
και Νήσων 

του
Θανάση 

Παπαμιχαήλ 

Επικοινωνιολόγος
- Συγγραφέας

Οδηγών Πολιτικής
Αυτοβελτίωσης

(Σ.Ο.Π.Α.)

Υπάρχουν θετικές ειδήσεις για τους πολλούς



ΣΑΒΒΑΤΟ 12 OKTΩΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΘΕΣEIΣ32

Σ
υμπληρώνονται σήμερα, Σάββατο 12 Οκτωβρίου 2024, ογδόντα

ολόκληρα χρόνια από την απελευθέρωση της Αθήνας από τα

γερμανικά στρατεύματα κατοχής και στο μυαλό όλων μας πλα-

νάται το ερώτημα.

Τι θα γίνει τελικά με τις γερμανικές αποζημιώσεις-επανορθώσεις, οι

οποίες καθορίστηκαν με τον πιο σαφή τρόπο από την ίδια τη Διεθνή Διά-

σκεψη Ειρήνης των Παρισίων το 1946;

Βέβαια ενδεικτικό του κυνισμού της γερμανικής πλευράς είναι το

παρακάτω απόσπασμα από την εισήγηση του Γερμανού πρέσβη στην

Αθήνα προς την κυβέρνησή του το 1969, στο οποίο τονίζεται: «Με την

υποστήριξη των Αμερικανών φίλων μας κατορθώσαμε να παραπέμ-

ψουμε στις ελληνικές καλένδες τις από τη Συμφωνία του Λονδίνου

προβλεπόμενες τεράστιες επανορθώσεις για κράτη εχθρικά, έως ότου

υπογραφεί η ειρηνευτική συμφωνία, παρηγορώντας κατ’ αυτόν τον

τρόπο τους αντιπάλους μας στον τελευταίο πόλεμο. […] Θα

ήταν προς το συμφέρον μας να διατηρήσουμε αυτή την εν-

διάμεση κατάσταση όσο γίνεται περισσότερο, έτσι ώστε οι

αξιώσεις των τότε αντιπάλων μας είτε να αποσυρθούν είτε

να παραγραφούν. Με άλλα λόγια: δεν πρέπει να ξυπνήσου-

με τους σκύλους που κοιμούνται» (σελ. 20 της Έκθεσηςτης

Διακομματικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεκ-

δίκηση των γερμανικών οφειλών).

Πότε λοιπόν επιτέλους το Βερολίνο θα αναγκαστεί να

τηρήσει τις υποχρεώσεις του απέναντι στην Ελλάδα και να

εξοφλήσει τις οφειλές του λόγω της καταστροφής της πα-

τρίδας μας από τα γερμανικά στρατεύματα κατοχής καθώς

και λόγω της δολοφονίας χιλιάδων συμπατριωτών μας;

Όπως έχουμε αναλύσει επανειλημμένα από τη στήλη

αυτή, οι γερμανικές οφειλές προς τη χώρα μας προέρχον-

ται από:

1) Την υποχρέωση καταβολής του υπολοίπου των Επα-

νορθώσεων από τον Α’ Παγκόσμιο Πόλεμο.

2) Αποζημιώσεις λόγω της απώλειας κυρίως σκαφών (βομβαρδι-

σμοί, τορπιλισμοί, βυθίσεις, αιχμαλωσία) κατά την περίοδο ουδετερό-

τητας της Ελλάδας στον Β’ Παγκόσμιο Πόλεμο, πριν την επίθεση Ιταλίας

και Γερμανίας εναντίον μας.

3) Τις πολεμικές επανορθώσεις που μας επιδίκασε η Διεθνής Διά-

σκεψη Ειρήνης των Παρισίων (1946) να μας πληρώσει η Γερμανία για τις

καταστροφές που προξένησαν στην ελληνική οικονομία και στη χώρα

μας γενικότερα τα κατοχικά γερμανικά στρατεύματα.

4) Την επιστροφή του αναγκαστικού κατοχικού δανείου.

5) Από την καταβολή αποζημιώσεων στα θύματα των θηριωδιών του

γερμανικού στρατού κατοχής, όπως είναι η περίπτωση του Διστόμου

κ.λπ.

6) Από τις απαιτήσεις των θυμάτων που εκτελέστηκαν από τους ναζί

λόγω της εθνικοσοσιαλιστικής ιδεολογίας. Στην τελευταία αυτή περί-

πτωση ανήκουν οι Έλληνες Εβραίοι, οι τσιγγάνοι, οι ομοφυλόφιλοι

κ.λπ. που εξολοθρεύτηκαν από τους ναζί, διότι θεωρούνταν σύμφωνα

με τη ναζιστική ιδεολογία ως κατώτερα όντα. Για την περίπτωση αυτή

και μόνο αυτή η γερμανική πλευρά και με αφορμή την υπόθεση Μέρτεν

κατέβαλε στη χώρα μας σχετική αποζημίωση.

Και όλα αυτά βεβαίως όπως αναφέρω και στο βιβλίο μου «Το μνημό-

νιο της Χρεοκοπίας και ο Άλλος Δρόμος - Πειραματόζωο - Η Ελλάς»,

σύμφωνα με τη Μαύρη Βίβλο της κατοχής ο συνολικός αριθμός των θυ-

μάτων που είχε η Ελλάδα λόγω της γερμανικής, ιταλικής και βουλγαρι-

κής κατοχής ανέρχεται σε 1.106.922 ψυχές.

Ο αριθμός αυτός των θυμάτων αναλύεται ως εξής:

1) Νεκροί πολέμου 1940-41: 13.327

2) Εκτελεσμένοι (σε ολόκληρη την Ελλάδα): 56.225

3) Θανόντες όμηροι (στα γερμανικά στρατόπεδα): 105.000

4) Νεκροί από βομβαρδισμούς: 7.120

5) Νεκροί σε μάχες Εθνικής Αντίστασης (σύμφωνα με γερμανικά

στοιχεία): 20.650

6) Νεκροί στη Μέση Ανατολή: 1.100

7) Νεκροί από πείνα και σχετικές ασθένειες: 600.000, και

8) Απώλειες από υπογεννητικότητα: 300.000. 

Παρά ταύτα όμως μέχρι σήμερα και εντελώς προκλητικά η Γερμανία

ισχυρίζεται ότι δήθεν το θέμα των πολεμικών επανορθώσεων έχει κλεί-

σει, παρότι βέβαια είναι δεδομένο και δεν αμφισβητείται ότι οι γερμανι-

κές πολεμικές επανορθώσεις και το κατοχικό δάνειο είναι «ενεργές και

δικαστικώς επιδιώξιμες».

Έτσι, σε συνέχεια της υπ’ αρ. ΦΔΓ 30-63/9-11-1966 Ρηματικής Δια-

κοίνωσης της Ελληνικής Κυβέρνησης για τις γερμανικές αποζημιώσεις

και το κατοχικό δάνειο «η Γερμανική Ομοσπονδιακή Κυβέρνηση με την

υπ’ αρ. 68/67/31-3- 1967 Ρηματική Διακοίνωσή της απάντησε ότι ουδέ-

ποτε συνήγαγε… ότι η Ελληνική Κυβέρνηση προτίθεται να παραιτηθεί

επισήμως από νομικά θεμελιωμένες αξιώσεις που πιστεύει ότι έχει από

την περίοδο της κατοχής κατά τον Δεύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο» (σελ.

22 της παραπάνω Έκθεσης της Διακομματικής Επιτροπής).

Επιπλέον η γερμανική κυβέρνηση απαντώντας σε σχετική ερώτηση

της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Die Linke στις 6/2/2014 επισήμανε

ότι «δεν είναι γνωστή στην Ομοσπονδιακή Κυβέρνηση μια

επίσημη οριστική παραίτηση της Ελληνικής Κυβέρνησης

από την άσκηση αξιώσεων για επανορθώσεις» (σελ. 21 της

παραπάνω Έκθεσης).

Ήδη από το 2011 με το παραπάνω βιβλίο μου (σελ. 552-

566) είχα επισημάνει ότι η πατρίδα μας προκειμένου να

πιέσει αποφασιστικά τη Γερμανία να εξοφλήσει τις οφειλές

της έναντι της Ελλάδας θα πρέπει πέραν των άλλων να προ-

βεί και σε δύο επιπλέον ενέργειες. 

Στην εγγραφή των Γερμανικών Αποζημιώσεων στον

κρατικό προϋπολογισμό και στην τιτλοποίηση του αναγκα-

στικού κατοχικού δανείου.

Επομένως σε πρώτη φάση η κυβέρνηση οφείλει να εγ-

γράψει το «αντίστοιχο γερμανικό χρέος προς την Ελληνική

Δημοκρατία» στις ανείσπρακτες οφειλές προς το Ελληνικό

Δημόσιο και κατ’ επέκταση στον κρατικό προϋπολογισμό,

αφού πρόκειται για άμεσα απαιτητό ληξιπρόθεσμο χρέος.

Στη συνέχεια θα πρέπει να δοθεί σχετική εντολή από το

υπουργείο Οικονομικών στην ΑΑΔΕ να προβεί σε άμεσες ενέργειες για

την είσπραξη του εν λόγω ληξιπρόθεσμου γερμανικού χρέους.

Η εγγραφή στον κρατικό προϋπολογισμό του «αντίστοιχου γερμανι-

κού χρέους προς την Ελληνική Δημοκρατία» θα έχει ως αποτέλεσμα ο

προϋπολογισμός της χώρας μας να μεταβληθεί σε πλεονασματικό.

Ταυτόχρονα θα δημιουργηθεί πρόβλημα στη Γερμανία, καθώς οι

αγορές θα θεωρήσουν ότι τελικά το δημόσιο χρέος της Γερμανίας είναι

πολύ μεγαλύτερο από αυτό που παρουσιάζεται επισήμως από το Βερο-

λίνο, με αποτέλεσμα την αύξηση των επιτοκίων δανεισμού του γερμανι-

κού δημοσίου.

Σε κάθε περίπτωση για την Ελλάδα το ζήτημα της διεκδίκησης των

γερμανικών αποζημιώσεων αποτελεί ένα επίκαιρο όσο ποτέ εθνικό θέ-

μα για το οποίο οφείλουμε να εντείνουμε τις προσπάθειές μας. Δυστυ-

χώς όμως για άλλη και φορά η κυβέρνηση δεν έπραξε το αυτονόητο.

Δηλαδή την εγγραφή των Γερμανικών Αποζημιώσεων στο προσχέδιο

του κρατικού προϋπολογισμού 2025 που κατέθεσε στη Βουλή στις

7/10/2024 (https://minfin.gov.gr). 

Εμείς από την πλευρά μας κατά τη διάρκεια της βουλευτικής μας θη-

τείας το διάστημα 2012-2014 είχαμε την ευκαιρία από τη θέση του ειση-

γητή της ελάσσονος αντιπολίτευσης στη συζήτηση του κρατικού προ-

ϋπολογισμού τόσο για το έτος 2013 όσο και για το έτος 2014 να θέσουμε

μετ’ επιτάσεως τόσον εγγράφως όσο και προφορικώς το ζήτημα της εγ-

γραφής των γερμανικών αποζημιώσεων στον κρατικό προϋπολογισμό

των εν λόγω ετών.

Επιπλέον καλούμε για άλλη μια φορά τον υπουργό Δικαιοσύνης να

δώσει άδεια για την εν Ελλάδι εκτέλεση της υπ’ αριθμ. 137/25-9-1997

αμετάκλητης Απόφασης του Πολυμελούς Πρωτοδικείου Λιβαδειάς με

την οποία επιδικάστηκαν αποζημιώσεις για τα θύματα της σφαγής του

Διστόμου από τα ναζιστικά στρατεύματα κατοχής τον Ιούνιο του 1944.

Οψόμεθαλοιπόν για το μέλλον καθώς το κλίμα για τη διεκδίκηση των

γερμανικών αποζημιώσεων είναι ακόμη πιο θετικό, μιας και ΗΠΑ και

ΕΕ έχουν ανοίξει το ζήτημα της καταβολής πολεμικών επανορθώσεων

στην Ουκρανία εκ μέρους της Ρωσίας. Και μάλιστα όχι μόνο στα λόγια

αλλά και με πράξεις, στις οποίες έχει βάλει φαρδιά πλατιά την υπογρα-

φή της και η γερμανική κυβέρνηση!

Ο «γαλάζιος» κατευνασμός
έναντι της «γαλάζιας πατρίδας»

Θ
α δύνατο κάποιος να ισχυριστεί ότι η στρατηγική του κατευνασμού έχει τη δι-
κή της ιστορία κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης της χώρας από τη ΝΔ.
Άλλωστε, τα μηνύματα είχαν σταλεί προς την Άγκυρα από το 2020, με ενδει-

κτικά παραδείγματα την απραξία και αδιαφορία για την «κρουαζιέρα» του «Oruc
Reis» στο Αιγαίο επί 82 ημέρες, συνοδεία του τουρκικού πολεμικού ναυτικού, αλλά
και την επέκταση των χωρικών υδάτων στα 12 νμ στο Ιόνιο, παρά τις κορόνες όσο η ΝΔ
βρισκόταν στην αντιπολίτευση περί «εθνικής μειοδοσίας», αλλά χωρίς τη συμπερίλη-
ψη του θαλασσίου περάσματος των Κυθήρων και χωρίς μέριμνα για περαιτέρω επέ-
κταση νοτίως της Κρήτης, όπως προβλεπόταν από τον αρχικό σχεδιασμό της κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ.

Σε αυτά προστίθενται, μεταξύ πολλών άλλων, η παντελής απουσία της χώρας μας
από τις εξελίξεις στη Λιβύη, όπου η Τουρκία προχωρά ανεξέλεγκτα, η διαφαινόμενη
αποτυχία μας κατά την προσέγγιση της Αιγύπτου μετά και τις 17 συμφωνίες συνεργα-
σίας, τις οποίες υπέγραψαν πρόσφατα οι κύριοι Σίσι και Ερντογάν, αλλά και η όξυνση

της νεοοθωμανικής πολιτικής στα βόρεια σύνορά μας με
την αγκίστρωση της Αλβανίας και της Βόρειας Μακεδονίας
στους τουρκικούς στρατηγικούς σχεδιασμούς. Ωστόσο,
τους τελευταίους μήνες, η κυβέρνηση Μητσοτάκη φαίνεται
ότι έχει περάσει σε άλλο επίπεδο κατευνασμού και υποχω-
ρητικότητας, με αποφάσεις και παραλείψεις που εξηγούν
πώς φτάσαμε να μαθαίνουμε από τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν ότι «ξεκινά ελληνοτουρκικός διάλογος για το Αιγαίο
τον Ιανουάριο».

Τον περασμένο Μάιο, ο κ. Μητσοτάκης υποσχέθηκε τη
δημιουργία θαλάσσιων πάρκων επισημαίνοντας ότι «δεν
ζητάμε την άδεια κανενός». Η τουρκική αντίδραση συμπυ-
κνώθηκε στη φράση: «Η δημιουργία θαλάσσιων πάρκων σε
μια τέτοια αμφισβητούμενη περιοχή θα επιδεινώσει την
κατάσταση». Έκτοτε τα θαλάσσια πάρκα αγνοούνται, με την
κυβέρνηση της ΝΔ να απεμπολεί ένα ισχυρό νομικό και
θεσμικό εργαλείο τόσο για την εναρμόνισή μας με τις οδη-
γίες της ΕΕ όσο και για την κατοχύρωση των εθνικών δι-
καίων μας στο Αιγαίο.

Εν συνεχεία, τέθηκε σε δημόσια διαβούλευση το Ειδικό Χωροταξικό Σχέδιο για τον
Τουρισμό, μέσω του οποίου η κυβέρνηση απαγορεύει την τουριστική ανάπτυξη σε μι-
κρά ελληνικά νησιά. Αξίζει να υπενθυμιστεί ότι, σύμφωνα με το άρθρο 121 της Σύμβα-
σης για το Δίκαιο της Θάλασσας, το οποίο μέχρι και σήμερα επικαλούμασταν: «Οι
βράχοι οι οποίοι δεν μπορούν να συντηρήσουν ανθρώπινη διαβίωση ή δική τους οικο-
νομική ζωή δεν θα έχουν αποκλειστική οικονομική ζώνη ή υφαλοκρηπίδα». Με απλά
λόγια, σύμφωνα με την πάγια ελληνική θέση, τα νησιά και οι νησίδες, επί των οποίων
υφίσταται οικονομική δραστηριότητα, έχουν πλήρη δικαιώματα σε όλες τις θαλάσσιες
ζώνες κατά το Διεθνές Δίκαιο.

Από την άλλη πλευρά, η Τουρκία αρνείται να αποδεχτεί την εν λόγω θέση της Ελλά-
δας, η οποία συναρτάται με το Διεθνές Δίκαιο, αναζητώντας επιχειρήματα αμφισβή-
τησης που είναι σε πολλές περιπτώσεις έωλα και στερούμενα νομικής βάσης. Ευτυ-
χώς για τον κ. Ερντογάν (δυστυχώς όμως για τις εθνικές θέσεις), υπάρχει η κυβέρνη-
ση Μητσοτάκη που αφαιρεί τη δυνατότητα οικονομικής δραστηριότητας σε μικρές νη-
σίδες του Αιγαίου με πρόσχημα… την προστασία του περιβάλλοντος! Με αυτόν τον
τρόπο, η προώθηση της «γαλάζιας πατρίδας» συνεχίζεται κανονικά και χωρίς προ-
σκόμματα, καθόσον η διαπραγματευτική θέση της χώρας μας συρρικνώνεται συστη-
ματικά με κινήσεις αυτοχειρίας της ελληνικής κυβέρνησης. Βέβαια, για να είμαστε δί-
καιοι, ο κ. Μητσοτάκης είχε προειδοποιήσει δηλώνοντας, αμέσως μετά τις εκλογές
του 2023, ότι «οποιαδήποτε συμφωνία με την Τουρκία ενδεχομένως να συνεπάγεται
υποχωρήσεις». Σήμερα, αντιλαμβανόμαστε ποιες «υποχωρήσεις» εννοούσε…

Κατόπιν όλων των ανωτέρω, πληροφορούμαστε από τον Τούρκο πρόεδρο -ως είθι-
σται επί κυβέρνησης της ΝΔ, αφού ο κ. Μητσοτάκης θεωρεί ότι μπορεί να λαμβάνει
αποφάσεις για τα εθνικά θέματα χωρίς να ενημερώνει την Εθνική Αντιπροσωπεία και
τους πολίτες- ότι τον Ιανουάριο ξεκινούν συνομιλίες. Σε ποια βάση; Υπό ποιους
όρους; Ο κ. Γεραπετρίτης διαβεβαιώνει ότι «η κυριαρχία μας είναι αταλάντευτη, ανα-
παλλοτρίωτη και δεν τίθεται σε καμιά διαπραγμάτευση». Ποια κυριαρχία; Της «κόκκι-
νης γραμμής των 6 νμ» όπως υποστήριζε στη Βουλή; Ή της αιγιαλίτιδας ζώνης των 12
νμ όπως προβλέπεται από τη Σύμβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας;

Τα εθνικά θέματα συνιστούν ιδιαιτέρως σοβαρή υπόθεση και δεν είναι δυνατόν η
εξωτερική πολιτική να χαράσσεται από ένα μικρό πρωθυπουργικό επιτελείο, το οποίο
δεν λογοδοτεί σε κανέναν. Είναι ιστορικά επιβεβαιωμένο ότι η επιλογή της κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη να κατευνάζει διαρκώς την τουρκική επιθετικότητα θα διευρύνει την
ατζέντα των τουρκικών απαιτήσεων, αλλά τότε θα είναι πλέον αργά, μιας και, εν αντι-
θέσει με άλλους τομείς πολιτικής όπως η οικονομία, οι ζημίες στην εξωτερική πολιτι-
κή είναι σχεδόν πάντα ανεπανόρθωτες.
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Τ
α τατουάζ έχουν γίνει πολύ πιο διαδεδομένα σήμε-
ρα σε σύγκριση με το παρελθόν, καθώς θεωρούνται
συχνά μέσο προσωπικής έκφρασης, ανεξαρτήτως

ηλικίας ή φύλου. Σύμφωνα με το Κοινό Κέντρο Ερευνών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (JRC), περίπου το 12% των Ευρω-
παίων και το 24% των Αμερικανών έχουν τατουάζ, με τις
γυναίκες να εμφανίζουν υψηλότερα ποσοστά από τους άν-
δρες, κυρίως στις νεαρές ηλικίες. Ωστόσο, πολλοί άνθρω-

ποι μετανιώνουν αργότερα για την
απόφασή τους και αναζητούν τρό-
πους για την αφαίρεση των τατουάζ
τους. Η διαδικασία αφαίρεσης δεν εί-
ναι απλή, καθώς απαιτεί προσοχή και
ακρίβεια για να είναι αποτελεσματική
και ασφαλής. 

Η αφαίρεση τατουάζ
είναι ιατρική πράξη

Η αφαίρεση τατουάζ δεν είναι
απλώς μια αισθητική διαδικασία.
Αποτελεί ιατρική πράξη που απαιτεί

την προσοχή ειδικών στον τομέα της δερματολογίας. Πριν
την εφαρμογή, πρέπει να πραγματοποιείται πλήρης δερ-
ματολογική εξέταση. Αυτή περιλαμβάνει την αξιολόγηση
της παλαιότητας, του τύπου και του χρώματος του τατουάζ. 

Επιπλέον, η λεπτομερής ψηλάφηση και η χαρτογράφη-
ση της περιοχής του τατουάζ είναι απαραίτητες, ώστε να
εξεταστεί η πιθανή ύπαρξη ουλών ή σκλήρυνσης, που
μπορεί να υποδεικνύει αλλεργική αντίδραση στη χρωστι-
κή. Σε ορισμένες περιπτώσεις, τα τατουάζ μπορεί να καλύ-
πτουν σημαντικές δερματικές βλάβες, όπως δυσπλαστι-
κούς σπίλους, μελάνωμα ή άλλες μορφές καρκίνου του
δέρματος, οι οποίες πρέπει να εντοπιστούν άμεσα πριν
από την αφαίρεση. 

Τεχνολογία Pico LASER για αφαίρεση 
τατουάζ όλων των χρωμάτων

Η πιο σύγχρονη και αποτελεσματική μέθοδος για την
αφαίρεση τατουάζ βασίζεται στη χρήση του LASER και συγ-
κεκριμένα του Pico LASER. Πρόκειται για μια κορυφαία μέ-
θοδο αφαίρεσης -εγκεκριμένη από τον αυστηρό αμερικανι-
κό οργανισμό FDA- που υπερτερεί τόσο σε ακρίβεια όσο και
σε ασφάλεια σε σχέση με παλαιότερες μεθόδους.

Η τεχνολογία picosecond του Pico LASER παρέχει ακρί-
βεια στη στόχευση των χρωστικών ουσιών, μειώνοντας τον
κίνδυνο τραυματισμού των γύρω ιστών. Με εξαιρετικά
σύντομους παλμούς ενέργειας, θρυμματίζει τα σωματίδια
των χρωστικών σε πολύ λεπτή σκόνη, η οποία αποβάλλεται
από τον οργανισμό μέσω φυσικών διεργασιών. Έτσι, όλα
τα χρώματα του τατουάζ, ακόμη και τα πιο δύσκολα, όπως
το γαλάζιο και το πορτοκαλί, αφαιρούνται με ακρίβεια, χω-
ρίς σημάδια ή σκιάσεις. Η επιλεκτική δράση του Pico LA-
SER είναι κρίσιμη, αποτρέποντας παρενέργειες όπως φυ-
σαλίδες ή θερμικές βλάβες στο δέρμα. Η διαδικασία είναι
ανώδυνη και άνετη με τη χρήση αναισθητικής κρέμας. Τα
αποτελέσματα εμφανίζονται γρήγορα, με την πλήρη αφαί-
ρεση να επιτυγχάνεται μετά από λίγες συνεδρίες, ανάλογα
με τον τύπο του τατουάζ και την περιοχή που βρίσκεται. 

Εξατομικευμένη αφαίρεση 
τατουάζ με Pico LASER 

Η ευελιξία εφαρμογής του Pico LASER, χάρη στην εκ-
πομπή υψηλής παλμικής ενέργειας σε διαφορετικά μήκη

κύματος, δίνει στον δερματολόγο τη δυνατότητα να το προ-
σαρμόζει αποτελεσματικά σε κάθε περίπτωση. Κάθε
αφαίρεση τατουάζ είναι μοναδική και απαιτεί εξατομικευ-
μένη προσέγγιση. Ο αριθμός των συνεδριών εξαρτάται
από παράγοντες, όπως:

Τύπος δέρματος: Άτομα με πιο σκούρο δέρμα μπορεί να
χρειαστούν περισσότερες συνεδρίες.

Χρώμα τατουάζ: Τα μονόχρωμα τατουάζ, ιδιαίτερα τα
μαύρα, αφαιρούνται ευκολότερα σε σύγκριση με τα πολυ-
χρωματικά, που απαιτούν περισσότερη προσπάθεια λόγω
των διάφορων χρωστικών.

Περιοχή του τατουάζ: Σε περιοχές με καλή κυκλοφορία
αίματος, όπως ο λαιμός και το κεφάλι, η αφαίρεση είναι
γρηγορότερη από ό,τι σε περιοχές με λιγότερη κυκλοφο-
ρία, όπως τα άκρα.

Ποσότητα χρωστικής: Τα επαγγελματικά τατουάζ που
περιέχουν περισσότερη χρωστική απαιτούν συνήθως πε-
ρισσότερες συνεδρίες.

Τατουάζ επικάλυψης: Σε περιπτώσεις που ένα τατουάζ
έχει «χτυπηθεί» πάνω από άλλο, ο αριθμός των συνεδριών
αυξάνεται.

Εκτός από την αφαίρεση τατουάζ, το κλασματικό Pico
LASER μπορεί να χρησιμοποιηθεί για την εξάλειψη με-
λαγχρωματικών βλαβών, ουλών και σημαδιών από προ-

ηγούμενες αποτυχημένες απόπειρες αφαίρεσης τατουάζ
με άλλες μεθόδους.

Η σχέση του τατουάζ με 
την υγεία του δέρματος

Παρόλο που δεν υπάρχουν σαφείς αποδείξεις ότι τα τα-
τουάζ επηρεάζουν άμεσα την υγεία του δέρματος, η πα-
ρουσία τους μπορεί να δυσκολέψει την έγκαιρη ανίχνευση
δερματικών βλαβών, ιδιαίτερα του μελανώματος ή άλλων
δερματικών καρκινωμάτων. Οι χρωστικές ουσίες, κυρίως
τα σκούρα χρώματα, μπορεί να καλύψουν σημάδια στο
δέρμα όπως σπίλους ή μελαγχρωματικές βλάβες, καθι-
στώντας δύσκολη την παρακολούθηση της επιδερμίδας
για αλλαγές που θα μπορούσαν να υποδεικνύουν καρκίνο
του δέρματος. 

Συνιστάται να αποφεύγεται η δημιουργία τατουάζ πάνω
από σπίλους, καθώς αυτοί πρέπει να παρακολουθούνται
τακτικά. Σε περιοχές με τατουάζ, είναι σημαντικό να παρα-
τηρείται αν εμφανίζονται νέες βλάβες ή αλλαγές στο χρώ-
μα, το μέγεθος και το σχήμα των ήδη υπαρχόντων σπίλων.

Επιπλέον, πριν από οποιαδήποτε διαδικασία αφαίρεσης
τατουάζ, είναι απαραίτητη λεπτομερής δερματολογική
εξέταση για να διασφαλιστεί η υγεία του δέρματος και να
αποκλειστεί η ύπαρξη μελανώματος ή άλλων δερματικών
βλαβών που μπορεί να κρύβονται κάτω από το τατουάζ. 

του
δρα Χριστόφορου

Τζερμιά

Δερματολόγος –
Αφροδισιολόγος

Τα ανεπιθύμητα τατουάζ 
αφαιρούνται με Pico LASER



T
oν πρώτο απολογισμό κάνουν οι ΗΠΑ
μετά τον τυφώνα «Μίλτον» που χτύπησε
τη Φλόριντα. Τουλάχιστον 16 είναι μέχρι

στιγμής οι άνθρωποι που έχουν χάσει τη ζωή
τους. Ανείπωτη καταστροφή, αποκαρδιωτικές
εικόνες. Ο Αμερικανός πρόεδρος Τζο Μπάιντεν
και ο κυβερνήτης της Φλόριντα είχαν τηλεφω-
νική επικοινωνία για τη διαχείριση των επιπτώ-
σεων του κυκλώνα, όπως ανακοίνωσε ο Λευ-
κός Οίκος. Οι δημοσιογράφοι του CNN έκαναν
λόγο για «σφαγή».

Η Σεντ Λούσι, μια από τις περιοχές που επλή-
γησαν περισσότερο στις ανατολικές ακτές της
Φλόριντα, ήρθε αντιμέτωπη με πολλούς ανεμο-
στρόβιλους μέσα σε μιάμιση ώρα, οπότε και δέ-
χτηκε 900 κλήσεις για βοήθεια, όπως δήλωσε ο
αξιωματούχος της κομητείας Τζορτζ Λάντρι. Ο
ίδιος πρόσθεσε ότι και τα τρία αστυνομικά τμή-
ματα στην κομητεία, καθώς και πυροσβεστικά
τμήματα και οι ομάδες αντιμετώπισης εκτάκτων
περιστατικών συνεργάζονται για να ανταποκρι-
θούν στις κλήσεις για βοήθεια. Ένας άνδρας
μάλιστα σώθηκε καθώς μπόρεσε να μείνει στην
επιφάνεια του μανιασμένου ωκεανού χάρη σε
ένα πλαστικό ψυγείο, από το οποίο κρατιόταν
επί περισσότερες από 12 ώρες.

Η Φλόριντα, η τρίτη πιο πολυπληθής πολιτεία
των ΗΠΑ, είναι συνηθισμένη στους κυκλώνες.
Όμως, η κλιματική αλλαγή που προκαλεί την
αύξηση της θερμοκρασίας του νερού των θα-
λασσών καθιστά πιο πιθανή τη γρήγορη εξέλι-
ξη των καταιγίδων και αυξάνει τον κίνδυνο εμ-
φάνισης πιο ισχυρών φαινομένων, όπως προ-
ειδοποιούν οι επιστήμονες. Ο υπουργός Μετα-
φορών Πιτ Μπούτιτζετζ είπε ότι πολλοί υπάλ-
ληλοι της Ομοσπονδιακής Υπηρεσίας Διαχείρι-
σης Έκτακτης Ανάγκης έχουν σοκαριστεί από
την παραπληροφόρηση που διαδίδεται περί
απουσίας προσπαθειών διάσωσης. Μεταξύ αυ-
τών που τη διακινούν είναι και ο πρώην πρό-
εδρος Ντόναλντ Τραμπ. «Όταν ήμουν στα κεν-
τρικά γραφεία, είδα εξαιρετική πειθαρχία και
ομαδική εργασία και συντονισμό. Μιλάμε για
δημόσιους υπαλλήλους που εργάζονται όλο το
εικοσιτετράωρο», είπε ο Μπούτιτζετζ στο CNN.

Οργιάζουν οι θεωρίες συνωμοσίας
«Έχουν χαμηλώσει το κεφάλι τους, κάνουν

τη δουλειά τους, είναι επαγγελματίες, αλλά
μπορείτε να πείτε ότι πολλοί από αυτούς κλονί-
ζονται από το διαδικτυακό βιτριόλι και τα ψεύ-
δη. Παρεμπιπτόντως, δεν είναι απλώς πρόβλη-
μα επειδή πληγώνει τα συναισθήματα κάποιου.
Καθιστά ενεργά πιο δύσκολο για τους διασώ-
στες το να κάνουν τη δουλειά τους».

Περισσότερα από 100 πληρώματα πραγματο-
ποιούν επίσης επιθεωρήσεις σε όλη τη Φλόριν-
τα για να ανοίξουν ξανά δρόμοι, γέφυρες και αυ-
τοκινητόδρομοι. Η διαδικτυακή παραπληροφό-
ρηση εξερράγη μετά τον τυφώνα «Helene». Με-
τά τον «Μίλτον» αναμένεται νέα έκρηξη θεω-
ριών συνωμοσίας, ακόμη μεγαλύτερη από πριν.

Η κλίμακα και η ταχύτητα των ψευδών φη-
μών είναι πρωτοφανής, όπως δήλωσαν ερευ-
νητές στο BBC. Οι ψευδείς πληροφορίες πε-
ριλαμβάνουν θεωρίες για χειραγώγηση του

καιρού, για κατασχέσεις γης από τις αρχές ή
για μπλοκάρισμα της βοήθειας, αναρτήσεις
για υποτιθέμενες συνωμοσίες εναντίον καλ-
λιεργητών σε αγροτικές περιοχές και πολλά
άλλα. Ο υποστράτηγος Πατ Ράιντερ, εκπρό-
σωπος Τύπου του Πενταγώνου, δήλωσε
στους δημοσιογράφους ότι περισσότερα από
6.500 μέλη της Εθνικής Φρουράς της Φλόριν-
τα έχουν ενεργοποιηθεί και επιπλέον 3.000
από 19 πολιτείες είναι έτοιμα να προσφέρουν
υποστήριξη. Ο ίδιος είπε ότι 500 και πλέον
οχήματα μεγάλου ύψους, 26 ελικόπτερα και
περισσότερα από δώδεκα πλωτά μέσα από 12
πολιτείες έχουν κινητοποιηθεί για την αποκα-
τάσταση από την καταιγίδα.

Και το Σώμα Μηχανικών του Στρατού έχει
περίπου 250 άτομα προσωπικό που εργάζεται
για την προσωρινή υποστήριξη των στεγών,
τον έλεγχο των συντριμμιών και των πλημμυ-
ρών και άλλα.

TTΖΟΡΤΖΙΑ ΜΕΛΟΝΙ

Φιλοξενεί στη Ρώμη
τη Διάσκεψη για
την Ανοικοδόμηση 
της Ουκρανίας
Η Ιταλίδα πρωθυπουργός Τζόρτζια
Μελόνι συναντήθηκε στη Ρώμη με
τον Ουκρανό πρόεδρο Βολοντίμιρ
Ζελένσκι, δηλώνοντας ότι ευθύνη
της διεθνούς κοινότητας είναι να
βοηθήσει την αντίσταση και την ελπί-
δα του ουκρανικού λαού. «Η στήριξή
μας στοχεύει στο να βρεθεί η Ουκρα-
νία στην καλύτερη δυνατή κατάστα-
ση για να πραγματοποιηθεί ειρηνευ-
τική διαπραγμάτευση, η οποία όμως
δεν μπορεί να σημάνει παράδοση,
όπως πολλοί, υπερβολικά πολλοί,
συμβουλεύουν με άνανδρο τρόπο»,
τόνισε η Μελόνι.
Η συζήτηση επικεντρώθηκε στην αν-
τιαεροπορική άμυνα και στο πώς μπο-
ρούν να στηρίξουν την ουκρανική
αμυντική βιομηχανία. «Με τον πρό-
εδρο Ζελένσκι συμφωνήσαμε ότι εί-
ναι σημαντικό να εμπλακούν, όσο γί-
νεται περισσότερο, διεθνείς παρά-
γοντες, οι οποίοι μπορούν να πείσουν
τη Μόσχα να καθίσει στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων με αξιόπιστο τρό-
πο. Αλλά την ίδια στιγμή πρέπει να αν-
τιδράσουμε με σαφή τρόπο, με άμεση
και έμμεση στήριξη της αντιμετώπι-
σης της ρωσικής στρατιωτικής επίθε-
σης». Σε ό,τι αφορά την ανοικοδόμη-
ση, η Μελόνι ανακοίνωσε ότι η επόμε-
νη Διάσκεψη για την Ανοικοδόμηση
της Ουκρανίας θα πραγματοποιηθεί
στη Ρώμη τον Ιούλιο.
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Το Ισραήλ ανακοίνωσε ότι σκότωσε τον επικεφαλής της
οργάνωσης «Ισλαμικό Κίνημα Τζιχάντ στην Παλαιστίνη» στον
προσφυγικό καταυλισμό Νουρ Σαμς στην κεντρική Δυτική
Όχθη σε αεροπορική επιδρομή. Ο Μοχάμεντ Αμπντουλάχ
έγινε επικεφαλής της οργάνωσης που υποστηρίζεται από το
Ιράν στον καταυλισμό στην περιοχή του Τουλκαρέμ, αφού ο
προκάτοχός του Μοχάμαντ Τζαμπέρ σκοτώθηκε σε ανταλλα-
γή πυροβολισμών στα τέλη Αυγούστου, σύμφωνα με τον ισ-
ραηλινό στρατό. Ο Αμπντουλάχ φέρεται να σκοτώθηκε σε

πλήγμα από αέρος μαζί με ένα ακόμη φερόμενο μέλος της
οργάνωσης, το οποίο δεν κατονομάζεται. Ο ισραηλινός στρα-
τός ανέφερε ότι ο Αμπντουλάχ ήταν υπεύθυνος για τις δρα-
στηριότητες της οργάνωσης, συμπεριλαμβανομένων «πολ-
λών επιθέσεων». Τον κατηγορεί ότι χρησιμοποίησε εκρηκτι-
κά εναντίον ισραηλινών στρατευμάτων. Τα στρατεύματα στο
έδαφος, σύμφωνα πάντα με την ίδια ανακοίνωση, κατάσχε-
σαν ημιαυτόματα τυφέκια. Στο μεταξύ, ο πρόεδρος του Ιράν
Μασούντ Πεζεσκιάν αποδέχτηκε την πρόσκληση από τον

Ρώσο ομόλογό του Βλαντίμιρ Πούτιν να επισκεφθεί τη Ρω-
σία, όπως μετέδωσε το κρατικό πρακτορείο ειδήσεων RIA.
Δήλωσε μάλιστα ότι το Ισραήλ θα πρέπει «να σταματήσει να
σκοτώνει αθώους», καθώς και ότι οι ενέργειές του στη Μέση
Ανατολή υποστηρίζονται από τις Ηνωμένες Πολιτείες και την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Μέση Ανατολή παραμένει σε κατάστα-
ση συναγερμού για περαιτέρω κλιμάκωση στην περιοχή, εν
αναμονή της απάντησης του Ισραήλ σε ιρανικό πυραυλικό
χτύπημα την 1η Οκτωβρίου.

Ποιος ήταν ο επικεφαλής της οργάνωσης «Ισλαμικό Κίνημα Τζιχάντ στην Παλαιστίνη» που σκότωσαν οι Ισραηλινοί
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Ο απολογισμός του ολέθρου και
ο... τυφώνας της παραπληροφόρησης

Η Φλόριντα μετρά τις πληγές της από το πέρασμα του «Μίλτον», 
που άφησε πίσω του τουλάχιστον 16 νεκρούς και απίστευτες καταστροφές,

ενώ το διαδικτυακό... βιτριόλι πέφτει βροχή



ΣΑΒΒΑΤΟ 12 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΚΟΙΝΩΝΙΑ35

Λ
ίγο μετά τις 15.15 στην οδό Σωκράτους στο κέντρο
της Αθήνας, μια ομάδα ΔΙΑΣ σταμάτησε ένα άσπρο
όχημα, καθώς παρατήρησε ύποπτες κινήσεις του

οδηγού, ο οποίος βρισκόταν στο αυτοκίνητο μαζί με μια
κοπέλα. Όταν οι άνδρες της ΕΛΑΣ προχώρησαν σε σωματι-
κό έλεγχο, βρήκαν ένα όπλο που είχε στη μέση του ο οδη-
γός. Αμέσως ακινητοποίησαν τους δύο και σήμανε συνα-
γερμός σε πολλές υπηρεσίες. Ο τυχαίος έλεγχος των αστυ-
νομικών αποδείχτηκε καθοριστικός και έβγαλε λαβράκι.

Στην έρευνα που ακολούθησε μέσα στο
όχημα εντοπίστηκαν και εκρηκτικά. Το
ύποπτο πακέτο (μια μπλε συσκευασία)
ήταν καλά κρυμμένο μέσα στο αυτοκίνητο,
αλλά ένας από τους αστυνομικούς κατά-
φερε να το ξετρυπώσει. Σύμφωνα με στε-
λέχη των ΤΕΕΜ, τα δύο τούβλα εκρηκτικής
ύλης με πυροκροτητές ήταν σε ειδικά δια-

μορφωμένο χώρο κάτω από το κιβώτιο ταχυτήτων του
οχήματος, το οποίο όπως διαπιστώθηκε αργότερα ήταν
νοικιασμένο με leasing.

Όσο για το όπλο, ήταν απόλυτα λειτουργικό, κανονικό και
όχι ρέπλικα. Πρόκειται για ένα Τοκάρεφ, το οποίο έχει ήδη
μεταφερθεί στα εγκληματολογικά εργαστήρια, όπως είπε
αξιωματικός της αστυνομίας στην «Political».

Το ζευγάρι οδηγήθηκε στην Κρατική Ασφάλεια που ανέ-
λαβε τις ανακρίσεις. Οι αρχές ερευνούν την προέλευση και
τον προορισμό των ευρημάτων που βρέθηκαν μέσα στο
όχημα που οδηγούσε ο 39χρονος. 

Τι ετοίμαζε ο Αλβανός που συνελήφθη χθες με τη σύν-
τροφό του στο κέντρο της Αθήνας με όπλο και εκρηκτικά;

Αυτό είναι το πρώτο ερώτημα των ανδρών της Κρατικής
Ασφάλειας που έχουν αναλάβει τις έρευνες για το ζευγάρι.
Σε ποιους ήταν έτοιμος να παραδώσει τα εκρηκτικά που
κουβαλούσε στο νοικιασμένο όχημα; Σε τρομοκράτες ή σε
ποινικούς; Το «εκρηκτικό φορτίο» είχε παραλήπτη ή ο
39χρονος έψαχνε κάπου να το «σπρώξει»; 

Επτά χρόνια στη φυλακή
Ο 39χρονος οδηγός με το παρατσούκλι «Άρης» έχει

βαρύ ποινικό μητρώο και η υπόθεση χαρακτηρίζεται πο-
λύ σοβαρή λόγω της «προϋπηρεσίας» του στη νύχτα και
στις φυλακές. Οι αρχές γνωρίζουν την εμπλοκή του σε
υποθέσεις που αφορούν τη βαριά εγκληματικότητα με
ξεκαθαρίσματα λογαριασμών, ενώ διαπίστωσαν πως
έχει εκτίσει ποινή φυλάκισης για διακίνηση και εμπορία
ναρκωτικών. Συγκεκριμένα, καταδικάστηκε σε ισόβια
φυλάκιση το 2008 και αποφυλακίστηκε το 2015. Μάλι-
στα, ο ΑR έχει ποινικό μητρώο όχι μόνο στην Ελλάδα αλ-
λά και στην Αλβανία.

Επίσης ερευνάται η εμπλοκή και συμμετοχή του και
σε άλλες παραβατικές πράξεις, όπως εμπρηστικές και
βομβιστικές επιθέσεις σε νυχτερινά καταστήματα, κα-
θώς υπάρχουν πληροφορίες πως ήταν στενά συνδεδε-
μένος με υποθέσεις που αφορούσαν παράνομες χαρτο-
παικτικές λέσχες. 

Το ενδεχόμενο όμως που εξετάζεται αρχικά είναι είτε
να παρέδιδε τα εκρηκτικά σε ομάδα που ετοίμαζε μεγά-
λο χτύπημα, είτε να διαπραγματευόταν τη πώλησή τους
σε ποινικούς και για αυτό του είχαν «ξεμείνει» και αναγ-
κάστηκε να τα μεταφέρει με το νοικιασμένο όχημα στο
κέντρο της Αθήνας χωρίς προφυλάξεις. 

Η σχέση του με κύκλους που κινούνται στη νύχτα αλλά
και το παρελθόν της 33χρονης συντρόφου του, ΝΛ,
έχουν μπει στο μικροσκόπιο και το ζητούμενο τώρα εί-
ναι να διαπιστώσουν πώς και από πού προμηθεύτηκαν
τα εκρηκτικά τύπου ΤΝΤ και φυσικά ποιοι θα τα χρησι-
μοποιούσαν για κάποιο μεγάλο χτύπημα.

Τι ψάχνουν οι αρχές μετά τη σύλληψη 
του 39χρονου Αλβανού, ο οποίος είναι

γνώριμος από τη συμμετοχή του σε υποθέσεις
που αφορούν τη βαριά εγκληματικότητα 

ΣΕ ΤΡΟΜΟΚΡΑΤΕΣ Ή ΠΟΙΝΙΚΟΥΣ;

Ο 39χρονος και 
η 33χρονη φίλη του
που συνελήφθησαν
μετά από τυχαίο
έλεγχο αστυνομικών 

Πού πήγαινε ο «Άρης» τα…
τούβλα με τα εκρηκτικά 

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΠΩΣ ΣΥΜΜΟΡΙΕΣ ΜΕ ΠΡΟΣΧΗΜΑ ΤΑ… ΟΠΑΔΙΚΑ ΕΚΠΑΙΔΕΥΟΥΝ ΑΝΗΛΙΚΟΥΣ ΓΙΑ ΕΓΚΛΗΜΑΤΙΕΣ

Η
διακίνηση ναρκωτικών δεν γίνεται
πια σε απόμερα, βρόμικα στενά σε
υποβαθμισμένες γειτονιές. Γίνεται

στο φως, σε κοινή θέα, μπροστά σε παιδικές
χαρές και σε κεντρικές πλατείες με πολύ
κόσμο να παρακολουθεί με τρόμο ανήλικα
βαποράκια να διακινούν ναρκωτικά και να
πολεμούν με αντίπαλες συμμορίες για

την… κυριαρχία.
Σύμφωνα με καταγγελίες κα-

τοίκων αλλά και έρευνες των
Αρχών, η ανήλικη εγκληματικό-
τητα σε κάποιες περιπτώσεις εί-
ναι υποβοηθούμενη. Οι κατα-
σκευασμένες κόντρες νεαρών
σε νότια και βόρεια προάστια, οι
μάχες για τα στέκια και οι παρα-

βατικές πράξεις έχουν αυξηθεί επικίνδυνα.
Πολλοί γονείς πλέον πιστεύουν πως υπάρ-
χουν συγκεκριμένα κυκλώματα που καθο-
δηγούν, παρασύρουν και εμπλέκουν ανήλι-
κα σε παραβατικές πράξεις. Αυτή η υπο-
βοηθούμενη δραστηριότητα που παρατη-
ρείται σε «ακριβά προάστια» είναι στο στό-
χαστρο των Αρχών. Αυτές οι αχαρτογράφη-
τες ομάδες των ανηλίκων που διακινούν
ναρκωτικά στις πλατείες των νοτίων ή των
βόρειων προαστίων απασχολούν εδώ και
καιρό την ΕΛΑΣ.

Από το Κεφαλάρι
στην Άνοιξη και τη Δροσιά

Από το Κεφαλάρι της Κηφισιάς οι έμπο-
ροι μετακινήθηκαν σε άλλες πλατείες,
όπως της Άνοιξης ή της Δροσιάς. Εκεί που
δεν είχαν καταγράφει παλαιότερα παραβα-
τικές συμπεριφορές ανηλίκων. Οι κινήσεις
των νεαρών αυτών είχαν στοχοποιηθεί από
περιπόλους και αναγκαστικά «μετακόμι-
σαν» σε πιο απόμερες γειτονιές, ώστε να
διακινούν πιο εύκολα ναρκωτικά.

«Με το πρόσχημα της οπαδικής αντιπα-
λότητας πόρωσαν τον γιο μου και έμπλεκε
σχεδόν κάθε δυο μέρες σε τσαμπουκάδες
και συμπλοκές. Αργότερα έφτασαν στο ση-
μείο να τον συλλάβουν για επίθεση και πά-
νω του βρέθηκαν χασίς και χάπια. Σοκαρί-
στηκα, πήγα να πεθάνω. Μετά από αυτό τον

μάζεψα, σχεδόν τον φυλάκισα και του έκο-
ψα κάθε επαφή με τα άτομα που έκανε πα-
ρέα. Λυτρώθηκα. Δεν τον τιμώρησα, του μί-
λησα. Πρέπει να είμαστε κοντά στα παιδιά
μας. Το δικό μου το παιδί γλίτωσε, τα χειρό-
τερα, όμως, είναι ακόμα εκεί έξω και κάποι-
οι τα εκπαιδεύουν να γίνουν εγκληματίες»,
λέει ο ΓΤ που ζει στην Κηφισιά με την οικο-
γένειά του και ο γιος του είχε συλληφθεί
μαζί με άλλους συνομηλίκους του. Πλέον
αυτή η ιστορία που είχε αναστατώσει την οι-
κογένειά του ανήκει στο παρελθόν, όμως οι
συμμορίες ανηλίκων πολλαπλασιάστηκαν
και τα κρούσματα αυξήθηκαν.

Μπροστά από 
το νοσοκομείο στη Βούλα

Στα νότια προάστια, οι ομάδες που διακι-
νούν ναρκωτικά, χάπια και άλλες ουσίες
χρησιμοποιώντας… μαθητές είναι πολλές.
Τα άγρια επεισόδια μεταξύ τους τα τελευ-
ταία δυο χρόνια είναι για την επικράτηση
και την κυριαρχία. 

Μπροστά από το νοσοκομείο στη Βούλα
καθημερινές δεν θα δείτε πολύ κόσμο. Το
«πάρε-δώσε» γίνεται από τις 20.00 μέχρι τις
22.00 το πολύ. Από Παρασκευή μέχρι Κυ-

ριακή γίνεται χαμός. Πιτσιρικάδες ντυμένοι
στα μαύρα με σταυρωτά τσαντάκια και απί-
στευτο τσαμπουκά στήνονται στην πλατεία
και διακινούν ναρκωτικά.

Το νταλαβέρι γίνεται ξεδιάντροπα δίπλα
από παιδικές χαρές, κοντά σε πλατείες που
παίζουν ή κάνουν ποδήλατο παιδιά. Μπρο-
στά από μαγαζιά, σε στάσεις λεωφορείων,
παντού. Τα μόνιμα στέκια καταργούνται με
ένα τηλεφώνημα. Όταν η αστυνομία τούς
ανακαλύψει, τα βαποράκια «φτιάχνουν»
νέες πιάτσες.

Πλατεία Καραϊσκάκη, Νέο Φάληρο
Μπροστά στον ηλεκτρικό σταθμό του Νέ-

ου Φάληρου, νεαροί που διακινούν ναρκω-
τικά και πελάτες συναντιούνται στα παγκά-
κια που έχουν φτιαχτεί για γονείς και παι-
διά. Για τους παππούδες και τις γιαγιάδες
που συνοδεύουν τα εγγόνια τους και αναγ-
κάζονται να φεύγουν από την έντονη μυρω-
διά που βγάζει το τσιγάρο με χασίς. «Κάθον-
ται σε απόσταση 15-20 μέτρων από την παι-
δική χαρά και καπνίζουν μπάφους», λέει ο

ΣΨ στην «Political».
Οι εικόνες που βλέπουν καθημερινά στο

Νέο Φάληρο σοκάρουν. Οι εξομολογήσεις
των πολιτών είναι συγκλονιστικές. Οι πιο
πολλοί φοβούνται και να τους μιλήσουν για
να μην είναι κοντά στα παιδιά τους που παί-
ζουν.

Ο ΓΣ περιγράφει στην «Political» το σκη-
νικό μπροστά από την παιδική χαρά στο Νέο
Φάληρο που γεμίζει βαποράκια και χρή-
στες: «Ο αδερφός μου μένει Γλυφάδα, εκεί
η Δημοτική Αστυνομία κάνει βόλτες, προ-
σπαθεί. Γονείς βγάζουν βίντεο με παραβατι-
κές συμπεριφορές, ώστε μέσω της δημο-
σιότητας να τους απομακρύνουν. Τα βαπο-
ράκια κρύβονται όταν εμφανιστεί η αστυνο-
μία. Ποιος θα τους πάρει χαμπάρι; Μόνο
εμείς που είμαστε στην παιδική χαρά… Κά-
ναμε βόλτες με το ποδήλατο και πήρα τα
παιδιά μου και έφυγα. Μύριζε το χασίς ακό-
μα και στα πενήντα μέτρα πιο πέρα που πήγα
και έβγαλα τις φωτογραφίες. Μαζεύονται
στα παγκάκια και γίνεται το νταλαβέρι. Μό-
λις σκάνε οι μηχανές με τους άνδρες της
ΔΙΑΣ εξαφανίζονται και επανέρχονται. Εάν
καθίσετε απόγευμα εκεί, θα τους δείτε και
θα τους μυρίσετε. Πλέον οικογενειάρχες
και παιδιά εγκαταλείπουν την παιδική χαρά.
Όταν υπάρχει ματς τις Κυριακές, τότε εκεί
μπροστά στην πλατεία γίνεται χαμός».

Άλλος ένας οργισμένος γονέας που δεν
θέλει πια να ξαναπάει στην πλατεία μάς μι-
λάει μπροστά από τον ηλεκτρικό σταθμό του
Νέου Φαλήρου. Απέναντι από την τεράστια
παιδική χαρά που έχει φτιάξει ο δήμος, τα
βαποράκια, οι χρηστές και οι μικροέμποροι
«κάνουν δουλειά». Μπροστά τους παιδάκια
που κάνουν ποδήλατο στην πλατεία. Λίγα
μέτρα πιο πέρα γονείς βλέπουν τα παιδιά
τους να κάνουν κούνιες και στον αέρα μυρί-
ζει το «μαύρο». «Είναι τόσο έντονη η μυρω-
διά κάποιες φορές που αναγκαζόμαστε να
φύγουμε και τα παιδιά κλαίνε γιατί δεν μπο-
ρούμε να τους εξηγήσουμε γιατί φεύγουμε
έτσι απότομα», λέει στην «Political» η ΖΜ.

Ο χάρτης με τα στέκια
της δράσης τους, 
η διακίνηση ουσιών
και οι μαρτυρίες-σοκ

Σε πλατείες και παιδικές χαρές, μπροστά στα μάτια παιδιών 
και γονέων, έφηβοι-βαποράκια μοιράζουν ναρκωτικά 
- Μιλούν στην «P» κάτοικοι των περιοχών που ζουν 

υπό τον φόβο των νεαρών «μαφιόζων»

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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Προφυλακίστηκαν 
τα δύο αδέλφια  που 
σκότωσαν στην Κυψέλη
τον ξάδελφό τους 

Προφυλακιστέοι κρίθηκαν μετά τις απολογίες
τους στην ανακρίτρια Ανηλίκων οι δύο αδελφοί
που κατηγορούνται ότι σκότωσαν τον εξάδελφό
τους στην Κυψέλη.

Στις απολογίες τους υποστήριξαν ότι δεν είχαν
προσχεδιάσει το έγκλημα και επέμειναν ότι όταν
ήταν παιδιά είχαν πέσει θύματα σεξουαλικής
κακοποίησης από το θύμα.

Οι απολογίες τους κράτησαν μόλις μιάμιση
ώρα. Και οι δύο ομολόγησαν το έγκλημα και
επέμειναν ότι δεν είχαν σκοπό να βλάψουν το
θύμα. Υποστήριξαν ότι θόλωσαν όταν άκουσαν
τον εξάδελφό τους να μιλά ειρωνικά και απειλη-
τικά και να τους λέει ότι θα πρέπει να θυμούνται
τα περιστατικά της σεξουαλικής κακοποίησης
ως μια… ενδιαφέρουσα εμπειρία. Τότε, όπως εί-
παν, αναβίωσαν οι εφιαλτικές μνήμες, έχασαν
την αυτοκυριαρχία τους και του επιτέθηκαν με
τα μαχαίρια που τα είχαν μαζί τους για αυτοπρο-
στασία, καθώς τον φοβούνταν.

«Μας είπε να το ξεχάσουμε, “τι θέλετε και τι
νομίζετε θα πετύχετε με το να με ρωτάτε συνέ-
χεια για όσα έγιναν;”, μας έλεγε, ενώ στο τέλος
μας απευθύνθηκε λέγοντάς μας ότι θα πρέπει να
το θυμόμαστε σαν μια ωραία ανάμνηση και ότι
ήταν μια ενδιαφέρουσα σεξουαλική εμπειρία
μαζί του. Τότε αρχίσαμε να ξαναζούμε στο μυα-
λό μας τα όσα μας είχαν συμβεί και τότε νιώσαμε
ασυγκράτητο θυμό, οργή και αγανάκτηση. Για
αυτό εκείνη τη χρονική στιγμή θόλωσα, έβγαλα
το μαχαίρι και του κατάφερα μαχαιριά στο σώμα
του», υποστήριξε ο 19χρονος κατηγορούμενος.

Ο 17χρονος κατηγορούμενος υποστήριξε:
«Δεν θυμάμαι όλο το περιστατικό, θυμάμαι όμως
ότι κράταγα το μαχαίρι και του επιτέθηκα. Δεν
θυμάμαι να τον μαχαίρωσε και ο αδερφός μου
ούτε αν είχε μαχαίρι. Γενικά δεν θυμάμαι άλλα
να σας πω. Και δεν νιώθω καλά για να σας πω τι
είχε γίνει όταν ήμασταν μικρά παιδιά».

Στο πλευρό των κατηγορουμένων βρίσκον-
ταν διαρκώς οι γονείς τους, οι οποίοι έδωσαν
κατάθεση στην ανακρίτρια Ανηλίκων. Ως μάρ-
τυρες υπεράσπισης κατέθεσαν και φίλοι των
δύο νεαρών.

Λία Κοντοπούλου

Η Ευαγγελία Καπλανίδου (φωτό) έχει αναλάβει την υπερά-
σπιση πολλών ανηλίκων που έχουν κατηγορηθεί ακόμη και
για κακουργήματα. Τονίζει στην «Political» ότι πρέπει
να γίνουν αλλαγές, καθώς η μέχρι τώρα ποινική αν-
τιμετώπιση των ανήλικων δραστών δεν έφερε
κάποιο αποτέλεσμα, αντιθέτως τα πράγματα
επιδεινώθηκαν.

«Η παραβατικότητα των ανηλίκων σχετίζεται
άμεσα με την κατάσταση που επικρατεί στο οι-
κογενειακό περιβάλλον εκάστου ανήλικου, με
την έλλειψη ειδικών εκπαιδευτικών και κοινωνικών
προγραμμάτων τα οποία θα λειτουργούσαν προληπτικά,
καθώς ενδεχομένως και με την αποφυγή παρακολούθησης
προγραμμάτων βίας από τα ΜΜΕ.

Η παραβατικότητα των ανηλίκων σχετικά με το αδίκημα της
διακίνησης ναρκωτικών από εξαρτημένο ή μη δράστη αντιμε-

τωπίζεται συνδυαστικά στο άρθρο 39 παρ. 1 και 2 του Ν. 4139
και 121-133 ΠΚ όντας ευμενέστερος για αυτούς.

Η ποινική αντιμετώπιση των ως άνω δραστών ηλικίας
έως 15 ετών αφορά την επιβολή αναμορφωτικών ή

θεραπευτικών μέτρων, ενώ από την ηλικία των 15
ετών επιβάλλονται και πάλι αναμορφωτικά μέ-
τρα, εκτός και αν το δικαστήριο κρίνει αναγκαίο
τον περιορισμό σε ειδικό κατάστημα κράτησης

νέων κατά το άρθρο 127 ΠΚ.
Είναι αδιαμφισβήτητο ότι η μέχρι τώρα ποινική

αντιμετώπιση των ανήλικων δραστών δεν έφερε κά-
ποιο αποτέλεσμα, αντιθέτως επιδεινώθηκε το ήδη υπάρχον

πρόβλημα, το οποίο οφείλουν να αντιμετωπίσουν η κοινωνία,
το κράτος και καθένας ξεχωριστά λαμβάνοντας προληπτικά
μέτρα και όχι αναμένοντας την επιβολή των αναμορφωτι-
κών». 

Μ
ια κυρία που δουλεύει σε
κεντρικό περίπτερο του Πει-
ραιά ξεσπά: « Έκαναν την

αγοραπωλησία μπροστά στο περίπτερο
μέρα μεσημέρι. Τους ζήτησα να φύγουν
από το ψυγείο, αλλά ήταν σαν χαμένοι.
Δεν επικοινωνούσαν ή με αγνοούσαν.
Τρόμαξα. Ευτυχώς υπήρχε κόσμος και
δεν έφυγα… Ένας άνθρωπος που ψώ-
νιζε εκείνη την ώρα προσπάθησε να
τους μιλήσει, ώστε να απομακρυνθούν,
αλλά δεν τον άκουσαν. Τον αγριοκοίτα-
ξαν και συνέχισαν… Δεν απομακρύν-
θηκαν, περπάτησαν δυο μέτρα και έδινε
ο ένας τα ναρκωτικά και ο άλλος τον
πλήρωσε. Μέρα μεσημέρι. Είναι από τις
λίγες φορές που δεν υπήρχε αστυνομία
μπροστά στον δρόμο».

«Στήνονται μπροστά από το μαγαζί
μου και κάνουν ενέσεις, αγοράζουν και
πουλάνε ναρκωτικά… Κάθε μέρα κιν-
δυνεύουμε. Μπροστά στα μάτια μας, την
ώρα που τα παιδιά μας περιμένουν το
λεωφορείο για να πάνε σχολείο ή φρον-
τιστήριο. Κρύβονται πίσω από τη στάση
του λεωφορείου και αγοράζουν ή που-
λάνε και πλακώνονται πολλές φορές
στο ξύλο. Κάποιες φορές βγήκαν και
μαχαίρα. Αυτά που βλέπουμε σε αυτή τη
στάση γίνονται μόνο στις αμερικάνικες
ταινίες», λέει η ΜΛ και συνεχίζει:
«Ανοίγω το μαγαζί και πολλές φορές εί-
ναι λιώμα μπροστά στην είσοδο. Πώς να
πλησιάσω και να ανοίξω; Έχουν φύγει
δυο πωλητές μου εξαιτίας αυτής της κα-
τάστασης. Ο ένας έφαγε ξύλο από τοξι-
κομανή την ώρα που ερχόταν για δου-

λειά. Κατέβηκε από το λε-
ωφορείο και του όρμησε.
Την άλλη μέρα με πήρε τη-
λέφωνο και μου είπε πως
παραιτείται. Ο άλλος απλά
φοβόταν να τους βλέπει
κάθε μέρα μπροστά του
και δεν άντεξε».

Το σοκ στα Σεπόλια
Διαλέγουν μέρη και το-

ποθεσίες μακριά από τα
γνωστά στέκια τοξικομα-
νών. Δεν διστάζουν να
χρησιμοποιήσουν ανήλι-
κα για τη διακίνηση σκλη-
ρών ναρκωτικών. Ένας 18χρονος και
ένας 15χρονος από την Πολωνία συνε-
λήφθησαν στις αρχές Οκτωβρίου για
διακίνηση ναρκωτικών έξω από δημοτι-
κό σχολείο στα Σεπόλια. Οι δυο τους
έδιναν ραντεβού με τους πελάτες έξω
από το δημοτικό, προκειμένου να μην
κινούν υποψίες. Η πληροφορία για τον
15χρονο χτύπησε συναγερμό στη Δίωξη
Ναρκωτικών και μετά από συντονισμέ-
νες ενέργειες τους τσάκωσαν επ’ αυτο-

φώρω έξω από το σχο-
λείο.

Μενίδι-Λιόσια-
Άγιοι Ανάργυροι 

Τρεις περιοχές όπου
συμμορίες Ρομά κάνουν
κουμάντο. Οι πρώτοι που
«έδειξαν» τον δρόμο με
τα ανήλικα βαποράκια.
Το 2017 οι αστυνομικοί
της Υποδιεύθυνσης
Δίωξης Ναρκωτικών εί-
χαν εξαρθρώσει δυο
διαφορετικές ομάδες
διακίνησης ναρκωτικών

που χρησιμοποιούσαν ως βαποράκια
ανηλίκους από καταυλισμούς στο Μενίδι.
Μάλιστα οι ποινές που επιβλήθηκαν σε
κάποιους από τους κατηγορούμενους άγ-
γιξαν τα 14,5 χρόνια. Η ιστορία αυτή απο-
καλύφθηκε τον Ιούνιο του 2017 και σύμ-
φωνα με το κατηγορητήριο, τα παιδιά για
μεγάλο χρονικό διάστημα μοίραζαν ναρ-
κωτικά καθημερινά από τις 11.00 το πρωί
μέχρι τις 15.00 το μεσημέρι ακόμα και
έξω από σχολεία.

Καπλανίδου: Αλλαγές στην αντιμετώπιση 
των ανήλικων παραβατών 

«Κάνουν ενέσεις μπροστά μας»
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ΚΩΣΤΗΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ

«Δεν συμβιβαζόμαστε με τη διαφθορά»
Ο

Κωστής Χατζηδάκης έδωσε με τον
πιο εμφατικό τρόπο το στίγμα και τις
προθέσεις του υπουργείου Οικονομι-

κών: «Δεν συμβιβαζόμαστε με τη διαφθορά».
Οι δηλώσεις του «τσάρου» της ελληνικής οι-
κονομίας έγιναν μετά την αποδόμηση εγκλη-
ματικής οργάνωσης εφοριακών που εκβίαζε
επιχειρηματίες στην Κέρκυρα και δείχνουν
ξεκάθαρα την πρόθεση της ηγεσίας του
υπουργείου να πατάξουν φαινόμενα σήψης
στο Ελληνικό Δημόσιο και έξω από αυτό.

Ο Κωστής Χατζηδάκης έδειξε την ικανο-
ποίησή του για την αποτελεσματικότητα της
ΑΑΔΕ και της Ελληνικής Αστυνομίας λέγον-
τας: «Όπως φάνηκε και στη γνωστή, δυσάρε-
στη υπόθεση της Χαλκίδας πριν από μερι-

κούς μήνες, το υπουργείο Οι-
κονομικών δεν πρόκειται να
χαριστεί σε όποια φαινόμενα
διαφθοράς στις υπηρεσίες
που εποπτεύει. Η ΑΑΔΕ αντέ-
δρασε πολύ γρήγορα τότε,
αντέδρασε αποφασιστικά και
τώρα, στην Κέρκυρα. Οι φο-
ρολογούμενοι έχουν την

απαίτηση από εμάς να είμαστε δίκαιοι και
αποτελεσματικοί. Ακόμα όμως περισσότερο
δεν ανέχονται φαινόμενα διαφθοράς. Κάνου-
με κάθε μέρα ό,τι μπορούμε για να ανταπο-
κριθούμε σε αυτήν την εύλογη απαίτησή
τους. Δεν συμβιβαζόμαστε με τη διαφθορά». 

Για την υπόθεση μίλησε και ο διοικητής της
ΑΑΔΕ Γιώργος Πιτσιλής, ο οποίος στο ίδιο μή-
κος κύματος με τον κ. Χατζηδάκη έστειλε ένα
αυστηρό μήνυμα: «Το έχουμε πει και το εννο-
ούμε: δεν έχουμε την παραμικρή ανοχή σε
κανένα φαινόμενο διαφθοράς. Επί της αρχής,
αλλά και στην πράξη. Για αυτό και μόλις υπέ-
πεσαν στην αντίληψή μας πληροφορίες για τη
δράση κυκλώματος διαφθοράς, ζητήσαμε
αμέσως τη συνδρομή της Διεύθυνσης Εσωτε-
ρικών Υποθέσεων της Ελληνικής Αστυνομίας,
ώστε να γίνει ενδελεχής έρευνα και η υπόθε-
ση να πάρει τον δρόμο της δικαιοσύνης. Να
γνωρίζουν όλοι ότι αυτός θα συνεχίσει να εί-
ναι ο μόνος δρόμος κάθε φορά που εντοπί-
ζουμε ενδείξεις διαφθοράς. Ουδείς είναι
υπεράνω του όρκου που έχει δώσει να υπη-
ρετεί τον νόμο και το δημόσιο συμφέρον». 

Η δράση του κυκλώματος
Το μέγεθος του κυκλώματος διαφθοράς

στην Κέρκυρα είναι πολύ μεγάλο και τις επό-
μενες ημέρες θα φανεί η τεράστια επιτυχία
που σημείωσαν οι διωκτικές αρχές. Η ΑΑΔΕ
και οι «Αδιάφθοροι» έχουν κάνει σπουδαία
δουλειά στην εξάρθρωση εγκληματικής ορ-
γάνωσης που δρούσε τα τελευταία χρόνια στο
«νησί των Φαιάκων» και είχε τεράστια κέρδη.

Υπάρχουν μάλιστα πληροφορίες που αναφέ-
ρουν ότι η εγκληματική ομάδα της Κέρκυρας
ήταν πολλές σκάλες πάνω από αυτή της Χαλ-
κίδας. Δρούσαν με απόλυτη προσοχή και
ήταν «επαγγελματίες εκβιαστές και η δομή
τους πολύ πιο συγκροτημένη», λέει αστυνο-
μική πηγή στην «Political». Εφοριακοί και λο-
γιστές εμπλέκονται σε ένα γαϊτανάκι εκβια-
σμών σε πολίτες που αναγκαζόντουσαν να
πληρώνουν υπέρογκα ποσά για να μη «ματώ-
σουν» από ελέγχους από όπου θα προέκυ-
πταν τεράστια πρόστιμα. Τα μέλη της οργάνω-
σης απειλούσαν πολίτες πως δεν θα εισπρά-
ξουν ακόμα και τις επιστροφές φόρων, αν…
δεν βάλουν το χεράκι τους.

Ο ένας ήταν υποδιευθυντής της Οικονομι-
κής Υπηρεσίας και στο πλευρό του είχε δύο
ελεγκτές, έναν υπάλληλο και έναν λογιστή
που «έτρεχαν» τις «εξυπηρετήσεις» και εισέ-
πρατταν το ανάλογο αντίτιμο. 

«Αν θες να σε σώσουν,
πρέπει να τους δώσεις…» 

«Οι διάλογοι μεταξύ των μελών της εγκλη-
ματικής οργάνωσης που έχουν στα χέρια

τους οι αρχές είναι σοκαριστικοί», λένε αξιω-
ματικοί στην «Political», τονίζοντας πως η
συγκεκριμένη υπόθεση έχει πολλά κοινά με
εκείνη της Χαλκίδας.

Σύμφωνα με πληροφορίες, η ΑΑΔΕ είχε
ξεκινήσει εδώ και καιρό να παρακολουθεί τις
κινήσεις τους. Πριν από τέσσερις μήνες θύμα
της εγκληματικής οργάνωσης προέβη σε κα-
ταγγελία που έφτασε στην ΑΑΔΕ και σε συ-
νεργασία με τους «Αδιάφθορους» της ΕΚΑΣ,
ξεκίνησε η χαρτογράφηση της δράσης της
ομάδας, μέχρι που έφτασε η ώρα για τις συλ-
λήψεις των μελών της που είχαν κερδίσει χι-
λιάδες ευρώ από τα θύματά τους, που αναγ-
κάζονταν να δωροδοκήσουν για να μην πλη-
ρώσουν περισσότερα. Οι ατάκες των μελών
που περιλαμβάνονται μέσα στην ογκώδη δι-
κογραφία είναι χαρακτηριστικές… « Έχεις
θέμα, για να μην την πατήσεις, πρέπει να τους
δώσεις, να σε σώσουν. Το πρόβλημά σου δεν
λύνεται εύκολα, θέλει πολλή δουλειά…».

Η υπόθεση του κυκλώματος διαφθοράς εί-
ναι απόλυτα δεμένη. Τα στοιχεία που συνέλε-
ξαν τους τελευταίους μήνες οι «Αδιάφθοροι»
και οι άνδρες της ΑΑΔΕ είναι πολλά και τα θύ-

ματα της σπείρας δεκάδες. Οι περισσότερες
συναντήσεις και οι επικοινωνίες που πραγ-
ματοποιούσαν τα μέλη της οργάνωσης γίνον-
ταν σε εξωτερικούς χώρους και σπάνια μι-
λούσαν για τις δουλειές τους τηλεφωνικά.
Ωστόσο, οι αρχές έχουν καταγεγραμμένες
συνομιλίες και βιντεοληπτικό υλικό, με τις
συναλλαγές των δραστών με τα θύματά τους.

Οι έρευνες δεν έχουν ολοκληρωθεί και
σύμφωνα με αξιόπιστες πηγές, υπάρχουν
μέλη της οργάνωσης που έχουν ταυτοποιηθεί
αλλά ακόμη δεν έχουν συλληφθεί.

Ζητούσαν από 5.000 έως 30.000
Τα ποσά που εισέπραττε η σπείρα ξεκινού-

σαν από 5.000 ευρώ και σε κάποιες περιπτώ-
σεις ξεπέρασαν τις 30.000.  Τα μέλη της ορ-
γάνωσης -σύμφωνα με το κατηγορητήριο-
εκβίαζαν ακόμη και στις επιστροφές φόρων
παρουσιάζοντας δυσκολίες και εμπόδια που
δεν υπήρχαν. Είναι χαρακτηριστικό το παρά-
δειγμα που περιλαμβάνεται στη δικογραφία
και αφορά πολίτη που περίμενε να πάρει
χρήματα από την εφορία, εκείνοι του παρου-
σίαζαν μια διαφορετική κατάσταση, προκει-
μένου να τον τρομοκρατήσουν και να τον
αναγκάσουν να πληρώσει. Μάλιστα, φέρον-
ται να του έλεγαν: «Αν θες να τη λάβεις νωρί-
τερα, τότε θα δώσεις τόσα».

Από τον επικεφαλής της Ανεξάρτητης Αρ-
χής Καταπολέμησης Μαύρου Χρήματος Χα-
ράλαμπο Βουρλιώτη δόθηκε εντολή να
ελεγχθούν τα περιουσιακά στοιχεία των εμ-
πλεκομένων και να δεσμευτούν προσωρινά,
ενώ σε περίπτωση που διαπιστωθεί κάτι ύπο-
πτο-επιλήψιμο, η Ανεξάρτητη Αρχή θα προ-
χωρήσει σε οριστική δέσμευση περιουσια-
κών στοιχείων των εμπλεκομένων. Παράλλη-
λα, θα ελεγχθούν και τα περιουσιακά στοιχεία
φορολογουμένων που τυχόν έχουν ευνοηθεί
από τη δράση του κυκλώματος.

Πώς η ΑΑΔΕ ξήλωσε τη «σφηκοφωλιά» των εκβιαστών της ΔΟΥ Κέρκυρας, 
που μασούσαν λεφτά από επιχειρηματίες με φορολογικές εκκρεμότητες,

τις οποίες «σφύριζε» ο εμπλεκόμενος λογιστής στους εφοριακούς 

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη
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ΑΑΔΕ: Ποιες φορολογικές 
υποθέσεις δεν θα... 
αφήσει να παραγραφούν

ΑΑΔΕ: Ποιες φορολογικές 
υποθέσεις δεν θα... 
αφήσει να παραγραφούν

Σ
ε κατάσταση... συναγερμού βρίσκεται η
Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων Εσόδων,
καθώς έως το τέλος του έτους πρέπει να

ολοκληρώσει... διά πυρός και σιδήρου τούς
ελέγχους σε τέσσερις βασικές κατηγορίες υπο-
θέσεων που βαίνουν προς παραγραφή στις

31/12/2024 λόγω συμπλήρωσης
κατά περίπτωση της πενταετίας,
της δεκαετίας ή ακόμη και της
δεκαπενταετίας. Ειδικότερα, το
μεγάλο βάρος πέφτει στις εξής
υποθέσεις:

1. Δηλώσεις φορολογίας ει-
σοδήματος και κεφαλαίου, κα-
θώς και περιοδικές δηλώσεις

ΦΠΑ του φορολογικού έτους 2018, για τις οποί-
ες έχουν υποβληθεί αρχικές εμπρόθεσμες δη-
λώσεις ή για τις οποίες έχουν υποβληθεί αρχι-
κές εκπρόθεσμες δηλώσεις το αργότερο μέχρι
τις 31/12/2023.

2. Δηλώσεις που υποβλήθηκαν από επιχει-
ρήσεις και περιείχαν ψευδή στοιχεία για τον τζί-

ρο και τις δαπάνες που είχαν πραγματοποιηθεί
εντός του 2018.

3. Ανακριβείς δηλώσεις καθώς και δηλώσεις
που δεν υποβλήθηκαν από τους φορολογούμε-
νους και αφορούν αναδρομικά ποσά που εισέ-
πραξαν από αποζημιώσεις ή συντάξεις εντός
του 2018, αλλά αφορούσαν παλαιότερα έτη.

4. Απλήρωτα τέλη κυκλοφορίας από ιδιοκτή-
τες ΙΧ αυτοκινήτων που κυκλοφορούσαν κανο-
νικά καθ’ όλη τη διάρκεια του 2019. 

Σύμφωνα με την ΑΑΔΕ η κοινοποίηση των
πράξεων επιβολής προστίμου και οριστικού
διορθωτικού προσδιορισμού του φόρου, πριν
από την εκπνοή του έτους, αποτελεί προϋπόθε-
ση για να μην κλείσουν οι υποθέσεις. Επιπλέον,
πρέπει να σημειωθεί ότι σε ορισμένες περιπτώ-
σεις οι υποθέσεις μπορεί να φτάνουν ακόμη και
στο μακρινό 2008, καθώς ο χρόνος παραγραφής

μπορεί να γίνει δεκαετής, αν υπάρχουν νέες
πληροφορίες, οι οποίες περιήλθαν σε γνώση
της ΑΑΔΕ κατά το τελευταίο χρονικό διάστημα,
αλλά και δεκαπενταετής. Στη 15ετία υπάγονται
υποθέσεις που αφορούν τη μη υποβολή δήλω-
σης φορολογίας εισοδήματος ή εκπρόθεσμη
δήλωση έστω και για μια χρονιά.

Οι φορολογούμενοι θα λάβουν σχετικό ειδο-
ποιητήριο από την ΑΑΔΕ στον λογαριασμό τους
στο myAADΕ, όπου θα αναφέρονται αναλυτικά
τα ποσά των οφειλών αλλά και των προστίμων
που έχουν επιβληθεί.

Στη συνέχεια, ο φορολογούμενος έχει στη
διάθεση του χρονικό διάστημα 30 ημερών προ-
κειμένου να καταθέσει την ένστασή του, εφόσον
διαφωνεί με τον διοικητικό προσδιορισμό των
αναλογούντων φόρων. 

Σε διαφορετική περίπτωση ο φορολογούμε-
νος καλείται να πληρώσει το οφειλόμενο ποσό
εντός 30 ημερών. Το κλείσιμο των υποθέσεων
αυτών αναμένεται να τονώσει περαιτέρω τη ροή
φορολογικών εσόδων.

Αγώνας δρόμου έως το τέλος 
του έτους για να αυξηθούν τα έσοδα

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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Μ
ε δύο βασικά ενεργειακά
πρότζεκτ, τα οποία θα ενδυ-
ναμώσουν την «πράσινη»

μετάβαση της Ελλάδας, ενώ το ένα
από αυτά θα ενισχύσει ακόμα περισ-
σότερο και τον ρόλο της ως κόμβου
καθαρής ενέργειας για τα κράτη, κυ-
ρίως, της Νοτιοανατολικής Ευρώπης,
ταξιδεύει αύριο στο Κάιρο ο υπουρ-
γός Περιβάλλοντος και Ενέργειας Θό-
δωρος Σκυλακάκης.

Το πρώτο και ίσως βασικότερο θέ-
μα στην ατζέντα του Έλληνα υπουρ-
γού, ο οποίος θα συνοδεύεται από τον

γενικό γραμματέα Ενέργειας
Αριστοτέλη Αϊβαλιώτη, κατά τη
συνάντησή του με τον Αιγύπτιο
ομόλογό του δρα Μαχμούντ
Έσματ, θα είναι το έργο GREGY.
Πρόκειται για την ηλεκτρική
διασύνδεση της Αιγύπτου με τη
χώρα μας, με σκοπό τη μεταφο-
ρά «πράσινης» ενέργειας από τη
Βόρεια Αφρική στην Ευρώπη

μέσω Ελλάδας.
Η ενέργεια που θα μεταφέρει το

καλώδιο θα προέρχεται από την πα-
ραγωγή των χερσαίων αιολικών πάρ-
κων που έχει σχεδιάσει και προωθεί ο
Όμιλος Κοπελούζου -αυτός είναι και
ένας λόγος που την αυριανή ελληνική
αποστολή θα πλαισιώνουν και στελέ-
χη του ενεργειακού ομίλου.

Κατά τη διάρκεια της συνάντησης,
στελέχη της εταιρείας Elica, του Ομί-
λου Κοπελούζου, αναμένεται να πα-
ρουσιάσουν μελέτη κόστους-οφέ-
λους, ενώ μετά την ένταξη του έργου
στον κατάλογο έργων PCI αναμένεται
εντός των ημερών η υποβολή αιτήμα-
τος στο CEF για τη χρηματοδότηση των
μελετών. Παράλληλα, θα καλέσει τις
διεθνείς εταιρείες που προκρίθηκαν
στην πρώτη φάση του διαγωνισμού
για τις μελέτες να υποβάλουν τεχνικές
και οικονομικές προσφορές, προκει-
μένου να αναδειχθεί ο ανάδοχος.

Η χρονική συγκυρία της συνάντη-
σης συμπίπτει με το γεγονός ότι η δια-
σύνδεση μπαίνει στην πιο κρίσιμη
φάση της, αυτή των τεχνικών μελε-
τών, οι οποίες θα κρίνουν την οριστική
όδευση και τα τελικά κόστη, με πάνω
από συνολικά 20 διεθνείς εταιρείες
να έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον.

Τα χαρακτηριστικά 
του GREGY

Το GREGY, η διαδρομή του οποίου
θα ξεκινά πιθανότατα από το Ελ Σα-
λούμ και θα φτάνει στη Νέα Μάκρη
Αττικής, με βάθη πάνω από 3.000
χλμ., έχει ήδη εξασφαλίσει την ένταξή

του στα έργα κοινού ενδιαφέροντος
(Projects of Common Interest - PCI)
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ ανα-
μένεται να δώσει λύσεις στην ανι-
σορροπία που παρατηρείται στο ελ-
ληνικό ηλεκτρικό σύστημα και αυτό
λόγω της μεγάλης ανάπτυξης των
φωτοβολταϊκών και της δυνατότητάς
τους να παρέχουν ενέργεια συγκε-
κριμένες ώρες του 24ώρου, με απο-
τέλεσμα να μηδενίζονται οι τιμές και
να αυξάνονται οι περικοπές. Έτσι, θα
αυξήσει τις ποσότητες «πράσινης»
ενέργειας της χώρας, εξασφαλίζον-
τας σημαντικό απόθεμα ιδιαίτερα το
βράδυ, όταν και κυριαρχεί στην ηλε-
κτροπαραγωγή το φυσικό αέριο.

Το έργο προϋπολογίζεται στα 4,2
δισ. ευρώ, ενώ με βάση τον σχεδια-
σμό, το ένα τρίτο της παραγόμενης
καθαρής ενέργειας θα καταναλώνε-
ται στην Ελλάδα, το ένα τρίτο θα εξά-
γεται στις χώρες της ΕΕ και το υπό-
λοιπο θα χρησιμοποιείται για την πα-
ραγωγή πράσινου υδρογόνου. Η ηλε-
κτρική ενέργεια που θα μεταφέρει το
έργο GREGY πρόκειται να αντικατα-
στήσει 4,5 bcm φυσικού αερίου ετη-
σίως, ενώ θα μειώσει τις εκπομπές
διοξειδίου του άνθρακα κατά 10 εκατ.
τόνους ετησίως.

Τα πάντα, φυσικά, θα κριθούν από
την εξεύρεση των κατάλληλων χω-
ρών επί αιγυπτιακού εδάφους και τις
συμφωνίες κατ’ αρχάς με τους ενερ-
γειακούς ομίλους για την ανάπτυξη
ηλιακών έργων και αιολικών, συνολι-
κής ισχύος 9,5 GW (υπάρχουν περιο-
χές με ταχύτητα ανέμου άνω των 10
μέτρων το δευτερόλεπτο) και μετά με
τους τελικούς πωλητές για την πώλη-
ση ποσοτήτων γύρω στα 3,5 γιγαβάτ
που θα καταλήγουν στην Ευρώπη.

Έργα αποθήκευσης 
διοξειδίου του άνθρακα

Το δεύτερο ζήτημα που θα τεθεί
στο τραπέζι των συζητήσεων είναι η
δημιουργία σταθμών CCS (Carbon
Capture and Storage), για την οποία
η Αίγυπτος έχει εκδηλώσει το ενδια-
φέρον της. Πρόκειται για εγκαταστά-
σεις οι οποίες θα αξιοποιούν εξαντ-
λημένα κοιτάσματα υδρογονανθρά-
κων για την αποθήκευση CO2, επι-
τρέποντας την εξαγωγή CO2 από ελ-
ληνικές εταιρείες. Επί του παρόντος
η ΕΕ δεν επιτρέπει την εξαγωγή διο-
ξειδίου του άνθρακα σε τρίτες χώρες,
ωστόσο, μελλοντικά είναι πιθανές οι
αλλαγές στη νομοθεσία, λόγω της πε-
ριορισμένης ύπαρξης αντίστοιχων
εγκαταστάσεων στην Ευρώπη. 

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Ποια ενεργειακά
πρότζεκτ θα συζητήσει

ο Σκυλακάκης
αύριο στην Αίγυπτο

Το πρώτο και μεγαλύτερο θέμα της ατζέντας του υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας είναι η ηλεκτρική διασύνδεση 

των δύο χωρών, ενώ στο τραπέζι θα πέσει και το ενδιαφέρον 
της αιγυπτιακής πλευράς για τη δημιουργία σταθμών CCS
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αναβάθμιση των προσφερό-
μενων υπηρεσιών προς
τους πολίτες και η μείωση

του φαινομένου της εισιτηριοδιαφυ-
γής αποτελούν τους δύο μεγάλους
στόχους του ΟΑΣΑ. Προς αυτή την
κατεύθυνση και η τοποθέτηση στους
έξι σταθμούς της γραμμής 3 του με-

τρό των νέων ηλεκτρονικών πυ-
λών εισόδου και εξόδου, οι
οποίες σταδιακά θα λειτουργή-
σουν σε Αγία Βαρβάρα, Κορυ-
δαλλό, Νίκαια, Μανιάτικα, Πει-
ραιά και Δημοτικό Θέατρο.

Αξίζει να σημειωθεί πως έως
και την τελευταία μέρα πριν από
την τοποθέτησή τους το 15% των

συνολικών επικυρώσεων στη γραμ-
μή 3 προερχόταν από τους συγκε-
κριμένους σταθμούς, γεγονός που
καταδεικνύει πως οι επιβάτες τη-
ρούσαν κανονικά την υποχρέωσή
τους και επικύρωναν τα εισιτήριά
τους.

Ο ΟΑΣΑ αναβαθμίζει τις υπηρεσίες

του προς όφελος του επιβατικού κοι-
νού, καθώς ο νέος εξοπλισμός περι-
λαμβάνει 73 ηλεκτρονικές πύλες ει-
σόδου και εξόδου με βελτιωμένα χα-
ρακτηριστικά λειτουργίας και ασφά-
λειας, καθώς και 6 κέντρα διαχείρι-
σης και μετάδοσης δεδομένων, 46
συσκευές αυτόματης έκδοσης
ATH.ENA Ticket και ATH.ENA Card
στους σταθμούς του μετρό, ενώ μία
εξ αυτών ανά σταθμό θα διαθέτει
ηχητική καθοδήγηση στα ελληνικά
και τα αγγλικά και, τέλος, οι νέες
υπηρεσίες περιλαμβάνουν και 20
συσκευές αυτόματης έκδοσης εισι-
τηρίων και καρτών στις στάσεις του
τραμ, με οπτική καθοδήγηση σε 6
γλώσσες, καθώς οι νέες πύλες τοπο-

θετήθηκαν και στις στάσεις του τραμ
προς τον Πειραιά. «Η προσθήκη νέου
αναβαθμισμένου εξοπλισμού στο
Αυτόματο Σύστημα Συλλογής Κομί-
στρου εντάσσεται στο γενικότερο
πλαίσιο συνδυασμένων παρεμβάσε-
ων και αλλαγών που υλοποιούνται
από τις Συγκοινωνίες Αθηνών για τη
βελτίωση της ποιότητας των παρεχό-
μενων υπηρεσιών αστικής μετακίνη-
σης», ήταν η δήλωση του διευθύνον-
τος συμβούλου του ΟΑΣΑ Γιώργου
Σπηλιόπουλου.

Αποδίδουν οι έλεγχοι
Αναφορικά με τη μείωση της εισι-

τηριοδιαφυγής, ο Οργανισμός έχει
στο σύνολο του δικτύου εντατικοποι-

ήσει τους ελέγχους. Ενδεικτικό είναι
πως έναν χρόνο πριν ΟΣΥ και ΣΤΑΣΥ
διέθεταν 131 ελεγκτές και σήμερα οι
ελεγκτές έφτασαν τους 266. Στο πό-
σο αποδίδουν οι έλεγχοι αυτοί έρ-
χονται τα ποσοστά να επιβεβαιώσουν
του λόγου το αληθές. Συγκρίνοντας
τα στοιχεία του Σεπτεμβρίου του
2024 με αυτά του αντίστοιχου μήνα
του 2023, προκύπτει πως οι επικυ-
ρώσεις σε λεωφορεία και τρόλεϊ αυ-
ξήθηκαν κατά 19%, στο δίκτυο του με-
τρό η αύξηση άγγιξε το 11% και στο
τραμ το 22%. Αξίζει να σημειωθεί πως
οι επικυρώσεις των εισιτηρίων τον
φετινό Σεπτέμβριο έφτασαν τα 24,5
εκατομμύρια, όταν τον αντίστοιχο
μήνα του 2023 είχαν επικυρωθεί κάτι
λιγότερο από 22 εκατομμύρια εισιτή-
ρια. Αντίστοιχη αύξηση καταγράφη-
κε και στα πρόστιμα που επιβλήθη-
καν το εξεταζόμενο διάστημα στο
σύνολο του συγκοινωνιακού δι-
κτύου, με τα ποσοστά να καταγρά-
φουν σχεδόν διπλασιασμό.

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Τα δύο μεγάλα στοιχήματα του ΟΑΣΑ

Τι λέει ο διευθύνων σύμβουλος του Οργανισμού
Γιώργος Σπηλιόπουλος για τους μεγάλους
στόχους της αναβάθμισης των προσφερόμενων 
υπηρεσιών και της μείωσης της εισιτηριοδιαφυγής

Επεκτείνει τις εποχικές της πτήσεις με καθημερι-
νές απευθείας συνδέσεις από την Αθήνα προς τις
ΗΠΑ για το καλοκαίρι του 2025 η Unites Airlines, αυ-
ξάνοντας από 7 σε 10 τις εβδομαδιαίες πτήσεις της
προς τη Νέα Υόρκη και το αεροδρόμιο Νιούαρκ, υπό
την προϋπόθεση να υπάρξουν οι σχετικές κυβερνη-
τικές εγκρίσεις και παράλληλα ξαναρχίζει τρεις
εβδομάδες νωρίτερα τις πτήσεις προς τους κόμβους
Νέας Υόρκης/Νιούαρκ και O’Hare του Σικάγο.

Μόλις έναν χρόνο αφότου εγκαινίασε το δρομολό-
γιό της από το αεροδρόμιο της Αθήνας προς το αερο-
δρόμιο O’Hare του Σικάγο τον Μάιο του 2024, θα αρ-
χίσει επίσης να χρησιμοποιεί για το δρομολόγιο αυτό
ένα υπερσύγχρονο Boeing 787-10 Dreamliner, προ-

σφέροντας πάνω από 30% περισσότερες θέσεις σε
σύγκριση με το Boeing 787-8 που εκτελούσε το συγ-
κεκριμένο δρομολόγιο προηγουμένως.

Μαζί με το τρίτο καθημερινό εποχικό απευθείας

δρομολόγιό της μεταξύ Αθήνας και Ουάσιγκτον, οι
συνολικές θέσεις που προσφέρει η αεροπορική
εταιρεία στις πτήσεις από Ελλάδα προς ΗΠΑ θα αυ-
ξηθούν σχεδόν κατά 30% για το καλοκαίρι του 2025.

«Η κατά σχεδόν 30% αύξηση των προσφερόμενων
θέσεων στις πτήσεις μας από την Αθήνα το επόμενο
καλοκαίρι είναι μια εξαιρετική είδηση για όσους πε-
λάτες μας πετούν από την Ελλάδα, επειδή έτσι τους
παρέχονται ακόμη καλύτερες ταξιδιωτικές επιλογές
και περισσότερες δυνατότητες σύνδεσης με 120
προορισμούς σε κάθε σημείο της Αμερικής μέσω
των κόμβων μας στις ΗΠΑ», σημείωσε ο Marcel
Fuchs, Managing Director International Sales της
United Airlines.

United Airlines: Επέκταση των εποχικών υπηρεσιών της από Αθήνα προς ΗΠΑ το 2025
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Σ
τη μεταποίηση στρέφει πλέον

το βλέμμα του το οικονομικό

επιτελείο προκειμένου να βελ-

τιωθούν οι εξαγωγές και άρα να συγ-

κρατηθεί το έλλειμμα του εμπορικού

ισοζυγίου, το οποίο κατά το οκτάμηνο

του 2024 παρουσίασε αύξηση κατά

7,7% σε σχέση με το ίδιο διάστημα πέ-

ρυσι. Συγκεκριμένα, έφτασε στα

22,004 δισ. ευρώ από 20,429 δισ., σύμ-

φωνα με τα στοιχεία της Στατιστικής

Υπηρεσίας. Βασική αιτία της αναζήτη-

σης στήριξης των εξαγωγών στη μετα-

ποίηση είναι διότι -σύμφωνα με τα

στοιχεία του Γραφείου Προϋπο-

λογισμού της Βουλής (ΓΠΚΒ)- η

μεταποίηση εμφανίζεται ως ο μό-

νος κλάδος οικονομικής δραστη-

ριότητας της ελληνικής οικονο-

μίας που εμφανίζει παραγωγικό-

τητα υψηλότερη από εκείνη που

είχε καταγραφεί πριν από την κρίση του

2010.

Με βάση τα στοιχεία του ΓΠΚΒ, αν

συγκρίνουμε την παραγωγικότητα της

εργασίας από το 2009 έως το 2024, η

μεταποίηση εμφανίζει άνοδο 43,6%,

όταν όλοι οι άλλοι κλάδοι παραμένουν

αρνητικοί. Αναλόγως, αν κάνουμε σύγ-

κριση με το 2019 έως το 2024, τότε βλέ-

πουμε τη μεταποίηση να εμφανίζει αύ-

ξηση 27,3% με μόνο υψηλότερο κλάδο

εκείνον της ενημέρωσης και επικοινω-

νίας με 35,3%. Σχεδόν ανάλογη είναι η

εικόνα και στην Ακαθάριστη Προστιθέ-

μενη Αξία Προϊόντος. Η μεταποίηση -

συγκρίνοντας το 2009 με το 2024- εμ-

φανίζεται δεύτερη με άνοδο 8,9% (πρώ-

τη είναι η Γεωργία-Αλιεία με 9,3%), όταν

η οικονομία έχει μείωση 19,9% και όλοι

οι υπόλοιποι κλάδοι είναι επίσης αρνη-

τικοί. Αν συγκρίνουμε το 2019 με το

2024, τότε η μεταποίηση είναι και πάλι

δεύτερη (μετά τον κλάδο Ενημέρωση

και Επικοινωνία), εμφανίζοντας άνοδο

32,5% όταν στο σύνολο η οικονομία της

χώρας έχει αυξηθεί μόλις κατά 4,9%.

Κοιτάζοντας προς το εξωτερικό
Μια από τις βασικές αιτίες που έχει

πετύχει τις επιδόσεις αυτές η μεταποί-

ηση είναι ο εξαγωγικός της χαρακτή-

ρας. Αξίζει να αναφέρουμε ότι, σύμ-

φωνα με τα στοιχεία του ΓΠΚΒ, στον

συγκεκριμένο κλάδο ανήκει το 29,3%

των επιχειρήσεων που κάνουν εξαγω-

γές, οι οποίες στέλνουν στο εξωτερικό

προϊόντα που καλύπτουν σε αξία το

68,1% του συνόλου των εξαγωγών. Σύμ-

φωνα με οικονομικούς αναλυτές, η βα-

σική αιτία που έχει πιέσει τις μεταποι-

ητικές εταιρίες ώστε να αλλάξουν πα-

ραγωγικό μοντέλο και να κοιτάξουν

προς το εξωτερικό είναι ο αυξημένος

ανταγωνισμός, ο οποίος δημιουργεί κί-

νητρα για την εξεύρεση λύσεων, την

υιοθέτηση καινοτομιών, τη συγκράτηση

του κόστους και τελικά την αύξηση της

παραγωγικότητας. 

Οι επενδύσεις
Δεύτερη αιτία της αύξησης της αποδο-

τικότητας της μεταποίησης είναι οι ση-

μαντικές επενδύσεις που έχουν κατευ-

θυνθεί σε όλο το φάσμα του κλάδου, αυ-

ξάνοντας έτσι την προστιθέμενη αξία του

κατά 7% το 2022 (τελευταία στοιχεία),

όταν ήταν 5,5% το 2021. Πολύ σημαντικό

ρόλο σε αυτή την εξέλιξη έχει παίξει το

Ταμείο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας

(ΤΑΑ), το οποίο έχει δώσει σημαντικές

λύσεις ρευστότητας, ανοίγοντας έτσι τον

δρόμο των επενδύσεων σε περισσότερες

επιχειρήσεις. Είναι χαρακτηριστικό ότι οι

μεταποιητικές εταιρείες που δηλώνουν

ότι θα αυξήσουν τις επενδύσεις τους εί-

ναι 19%, τη στιγμή που το ποσοστό αυτό

στην Ευρώπη διαμορφώνεται στο 15%. Οι

επενδύσεις που ήδη επιλέγονται από τον

κλάδο αφορούν τον μηχανολογικό εξο-

πλισμό σε ποσοστό 60,7% και τις υποδο-

μές και τα κτήρια σε ποσοστό 20,4%. Τα

στοιχεία προήλθαν από την « Έρευνα

Επενδύσεων» της Ευρωπαϊκής Τράπε-

ζας Επενδύσεων (ΕΤΕπ).
Πολύ μεγάλη σημασία δίνει επίσης ο κλά-

δος στην έρευνα και ανάπτυξη, με τις δαπάνες
προς αυτή τη δραστηριότητα να είναι πολύ
υψηλότερες από το σύνολο της οικονομίας.
Συγκεκριμένα, η μεταποίηση κατευθύνει στην
έρευνα το 10,8% των δαπανών της, όταν στην
ελληνική οικονομία ο μέσος όρος είναι 3,1%
(στοιχεία του 2021).

Οι μισθοί
Όπως είναι λογικό, ένας κλάδος που

εμφανίζει ανάπτυξη πετυχαίνει και ση-
μαντικές μισθολογικές καταβολές προς
τους εργαζόμενούς του. Έτσι, ο μέσος μι-
σθός στον τομέα της μεταποίησης υπερ-
βαίνει εμφανώς τον μέσο μισθό για το
σύνολο της οικονομίας. Η διαφορά αυτή
καταγράφεται από το 2011 και παρατηρεί-
ται μέχρι και σήμερα, με τον μέσο μισθό
στην Ελλάδα να είναι λίγο πάνω από τα
1.400 ευρώ, όταν στη μεταποίηση έχει
ήδη φτάσει κοντά στα 1.700 ευρώ.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Ο
ΙΚ

Ο
Ν

Ο
Μ

ΙΑ

Τι έχει κάνει τη μεταποίηση
πρώτο κλάδο της οικονομίας

Παραγωγικότητα, επενδύσεις και εξαγωγές είναι 
οι βασικοί λόγοι που έχουν αυξήσει μια σειρά δεικτών 

της μεταποίησης, κάνοντας τον κλάδο τον πλέον παραγωγικό
σε σχέση με την εικόνα τής προ κρίσης εποχής
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Τέλος στις παρατάσεις των φορολογι-
κών δηλώσεων και καθιέρωση συγκε-
κριμένου χρονοδιαγράμματος, καθώς
επίσης και εκπτώσεις στον φόρο, που
θα είναι μεγαλύτερες όσο νωρίτερα κα-
τατίθεται η δήλωση, φέρνει η κυβέρνη-
ση με το νομοσχέδιο που ήδη καταρτίζε-
ται από το υπουργείο Οικονομικών. Την
ίδια στιγμή όμως η οδός Νίκης κάνει και μια πα-
ρέμβαση επιπλέον για να διασφαλίσει ότι δεν θα
δίνονται παρατάσεις, που μέχρι σήμερα εκ των
πραγμάτων ήταν αναπόφευ-
κτες. Θα καθιερώσει λοιπόν
ποινές, οι οποίες θα επιβάλ-
λονται στον φορέα εκείνο -
δημόσιο ή ιδιωτικό- ο οποίος
θα κάνει λάθη ή θα καθυστε-
ρεί την έκδοση των απαραίτη-
των πιστοποιητικών και εγ-
γράφων που χρειάζονται οι
φορολογούμενοι ή οι λογι-
στές για να καταθέσουν τις δηλώσεις. Άλλωστε,
να θυμίσουμε ότι τον περασμένο Ιούλιο, λίγο
πριν δοθεί η παράταση που μετέφερε την κατα-
ληκτική ημερομηνία των δηλώσεων στις πρώτες
μέρες του Αυγούστου, οι λογιστές είχαν αναρτή-
σει ένα κατεβατό προβλημάτων που προέρχον-
ταν από διάφορους φορείς που είτε είχαν καθυ-
στερήσει την ανάρτηση στοιχείων και πληροφο-
ριών για τους φορολογούμενους ή τα είχαν πάρει
πίσω διότι υπήρχαν λάθη κ.λπ.

Τα κίνητρα
Την ίδια στιγμή, η κυβέρνηση με τον ίδιο νόμο

καθιερώνει εκπτώσεις στον φόρο ώστε να δώσει
κίνητρο για να κατατίθενται οι δηλώσεις όσο το
δυνατόν νωρίτερα. Έτσι, το βασικό σενάριο που
φαίνεται να έχει λάβει την έγκριση της επιτελι-
κής σύσκεψης που έγινε στο υπουργείο Οικονο-
μικών προβλέπει τις εξής εκπτώσεις φόρου:

• 4% για δηλώσεις που υποβάλλονται 3 μήνες
πριν εκπνεύσει η προθεσμία και πληρωθεί εφά-
παξ ο αναλογούν φόρος.

• 3% για δηλώσεις που υποβάλλονται 2
μήνες πριν από τη λήξη της προθεσμίας.

• 2% αν η υποβολή και η εξόφληση γί-
νουν κατά τον μήνα που έχει οριστεί η ημε-
ρομηνία της διορίας.

Την ίδια στιγμή, υπάρχει και εναλλακτι-
κό σενάριο σύμφωνα με το οποίο οι εκπτώ-
σεις ορίζονται ως εξής:

• 4% αν η φορολογική δήλωση υποβληθεί πριν
από το τέλος Μαΐου και ο φόρος πληρωθεί εφά-
παξ.

• 2% αν η υποβολή και η
πληρωμή γίνουν κατά τους
μήνες Ιούνιο και Ιούλιο.

Θα θυμίσουμε ότι σήμερα
είναι θεσμοθετημένη μόνο
μία έκπτωση 3% επί του φό-
ρου που αναλογεί, εφόσον
εξοφληθεί έως τις 31 Ιουλίου,
δηλαδή την ημερομηνία κατά
την οποία λήγει η προθεσμία

πληρωμής της πρώτης δόσης.

Το σταθερό χρονοδιάγραμμα
Στο νέο νομοσχέδιο θα οριστούν οι νέες στα-

θερές ημερομηνίες έναρξης και λήξης υποβο-
λής των φορολογικών δηλώσεων για τις οποί-
ες δεν θα δίνονται παρατάσεις. Η ηλεκτρονική
πύλη που θα δέχεται τις δηλώσεις θα ανοίγει
την 1η Μαρτίου και θα κλείνει στις 30 Ιουνίου.
Για να είναι όμως σίγουρο ότι οι φορολογούμε-
νοι θα μπορούν να καταθέσουν τις δηλώσεις
τους σε αυτό το διάστημα, μέσα στο πρώτο δί-
μηνο κάθε έτους θα ολοκληρώνονται η ανάρ-
τηση και η διαβίβαση όλων των απαραίτητων
στοιχείων που στέλνουν οι φορείς στην ΑΑΔΕ,
συμπεριλαμβανομένων των απαραίτητων βε-
βαιώσεων αποδοχών και συντάξεων, των δό-
σεων δανείων, των στοιχείων τραπεζικών καρ-
τών αλλά και όλων των υπόλοιπων δεδομένων
που προσυμπληρώνονται στις φορολογικές
δηλώσεις. Τα νέα χρονοδιαγράμματα θα τε-
θούν σε ισχύ από το 2025.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Έκλεισε άλλη μια θητεία
Σας τα έγραφα πριν από λίγες μέρες ότι η θητεία του επικεφαλής της
ΑΑΔΕ πήγαινε για παράταση και τελικά επιβεβαιώνεται η είδηση που
ήδη γράφεται στο Διαδίκτυο. Εγώ από την πλευρά μου ρώτησα πηγές
στην ΑΑΔΕ (ως όφειλα) αν όντως θα υπάρξει παράταση και η απάντηση
ήταν «δεν μπορώ να πω τίποτα». Που σημαίνει ότι η παράταση εμμέ-
σως επιβεβαιώθηκε, διότι αν ήταν ο διοικητής να έφευγε, η απάντηση
θα ήταν «θα φύγει, όπως ορίζει ο νόμος, στις 21 Ιανουαρίου». Από τη
στιγμή που κάτι τέτοιο δεν απαντήθηκε, αυτό σημαίνει πως η παράτα-
ση για άλλη μια πενταετία έχει κλειδώσει οριστικά. Σύντομα θα ενσω-
ματωθεί και το σχετικό άρθρο στο νομοσχέδιο του υπουργείου Οικο-
νομικών που θα έρθει στη βουλή με όλες τις φορολογικές αλλαγές για
του χρόνου.

Συγκράτηση στις πωλήσεις ΙΧ
Εξακολουθούμε να αγοράζουμε αυτοκίνητα με καλούς ρυθμούς, αν και ο
φετινός Σεπτέμβριος ήταν μειωμένος από εκείνον του 2023. Συγκεκριμένα,
τα καινούργια ΙΧ ήταν 9.665 από 11.401 πέρυσι. Δηλαδή, είχαμε πτώση 15,2%.
Την εξέλιξη αυτή την προεξοφλούσαν οι έμποροι αυτοκινήτων από την αρχή
του έτους, λέγοντας ότι τους πρώτους μήνες του 2024 εκτελούσαν παραγγε-
λίες της προηγούμενης χρονιάς και για αυτό είχαν αυξημένες πωλήσεις, θε-
ωρώντας ότι από τη μέση και μετά το έτος θα «κάτσει». Η αλήθεια είναι ότι η
συγκράτηση των πωλήσεων τελικά άρχισε τώρα, όμως συνολικά η χρονιά
παραμένει θετική και οι πωλήσεις του οκταμήνου είναι αυξημένες κατά 3,4%
για τα ΙΧ. Επίσης, σημαντική αύξηση καταγράφουν οι πωλήσεις υβριδικών,
οι οποίες τον Σεπτέμβριο ήταν αυξημένες κατά 17,6% σε σχέση με πέρυσι,
καθώς σχεδόν τα μισά νέα αυτοκίνητα είναι αυτής της κατηγορίας.

Παραμένει το «όχι» στα κινεζικά αυτοκίνητα
Τα κράτη-μέλη της ΕΕ απέτυχαν να συμφωνήσουν τι να κάνουν με τα
κινεζικά ηλεκτρικά οχήματα κι έτσι το βάρος τώρα πέφτει στην Κομι-
σιόν που αναγκαστικά θα επιβάλει δασμούς μέχρι το τέλος του μήνα.
Το Πεκίνο, προφανώς ενοχλημένο, ζήτησε αρχικά να συνεχιστούν οι
διαπραγματεύσεις, μετά όμως ανακοίνωσε ότι θα επιβάλει φόρους στα
μπράντι που φτάνουν μέχρι το 39%. «Γιατί στα μπράντι;», θα ρωτήσετε
εύλογα. Η απάντηση είναι απλή. Διότι το κυρίαρχο μπράντι της αγοράς
είναι το γαλλικό Κονιάκ και η Γαλλία ήταν η πιο ένθερμη υποστηρί-
κτρια των δασμών στα κινεζικά ηλεκτρικά οχήματα. Την ακολούθησαν
η Βουλγαρία, η Δανία, η Εσθονία, η Ιρλανδία, η Ιταλία, η Λιθουανία, η
Λετονία, η Ολλανδία και η Πολωνία, ενώ η Γερμανία συμμετείχε στο
λόμπι των Κινέζων κατά των φόρων.

Τα ψώνια στο Ίντερνετ καλά κρατούν
Το 2023 ο τομέας του ευρωπαϊκού ηλεκτρονικού εμπορίου B2C σημείωσε
μέτρια ανάπτυξη 3%, από 2% το 2022, με τον ονομαστικό κύκλο εργασιών να
αυξάνεται από 864 δισ. ευρώ σε 887 δισ., με τον πληθωρισμό στις τιμές των
προϊόντων που διακινούνται από τον κλάδο να μειώνεται στο 6,1% από 8,5%
το 2022. Η Δυτική Ευρώπη -παραδοσιακά η μεγαλύτερη αγορά στη Γηραιά
Ήπειρο- παρουσίασε μια μικρή μείωση 1%, κλείνοντας το 2023 στα 596 δισ.
ευρώ. Αντίθετα, η Νότια Ευρώπη αναπτύχθηκε με 14% και τζίρο 166 δισ. ευ-
ρώ. Η Κεντρική Ευρώπη παρουσίασε ανάπτυξη 8%, φτάνοντας τα 79 δισ. ευ-
ρώ, ενώ η Βόρεια Ευρώπη έκλεισε το 2023 με πτώση 5%, στα 56 δισ. Η μι-
κρότερη αγορά είναι της Ανατολικής Ευρώπης που αναπτύχθηκε έντονα με
15%, αλλά ο τζίρος της είναι μόλις στα 17 δισ. ευρώ.

Σταθερές ημερομηνίες 
υποβολής φορολογικών 
δηλώσεων, κατάργηση 

των παρατάσεων και απόδοση 
κλιμακωτών εκπτώσεων φόρου

φέρνει το υπουργείο 
Οικονομικών με νέο νομοσχέδιο

Όσο νωρίτερα η δήλωση
τόσο μεγαλύτερη η έκπτωση
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Τ
έσσερα ισχυρά stories στα μεγέθη και ένα σε
εταιρικό επίπεδο «έκρυβαν» τα αποτελέσματα α’
εξαμήνου για την Intrakat, η οποία έχει βάλει

πλώρη για να γίνει ο μεγαλύτερος κατασκευαστικός όμι-
λος της χώρας.

Η νέα εντυπωσιακή αύξηση των μεγεθών του ομίλου -
και μάλιστα με τριψήφια ποσοστά- ενισχύει ακόμη πε-
ρισσότερο την άποψη της αγοράς ότι πρόκειται για ένα
από τα μεγαλύτερα επενδυτικά θαύματα των τελευταίων
ετών στη χώρα, ως αποτέλεσμα της μεθοδικής δουλειάς
υπό την καθοδήγηση του διευθύνοντος συμβούλου Αλέ-
ξανδρου Εξάρχου, ο οποίος αποτελεί ταυτόχρονα και

έναν από τους βασικούς μετόχους της Thrivest (οι
άλλοι δύο είναι οι εφοπλιστές Μπάκος και Καϋμε-
νάκης), με ηγετική θέση στο μετοχικό κεφάλαιο
της συγχωνευμένης τράπεζας Attica Bank-Παγ-
κρήτια. Ειδικότερα, ο ισολογισμός του α’ εξαμήνου
αποτυπώνεται σε 5 σημαντικές οικονομικές και
εταιρικές εξελίξεις:

1. Τα προ τόκων, φόρων και αποσβέσεων κέρδη
(EBITDA) σημείωσαν εντυπωσιακή αύξηση κατά

307% και από τα 7 εκατ. ευρώ του αντίστοιχου περσινού
διαστήματος «εκτοξεύτηκαν» στα 28,5 εκατ. ευρώ. Μά-
λιστα, τα προσαρμοσμένα EBITDA ενισχύθηκαν κατά
250% και ανήλθαν σε 30,8 εκατ. ευρώ, ενώ τα μεικτά
κέρδη ενισχύθηκαν κατά 196% και διαμορφώθηκαν σε
50,9 εκατ. ευρώ έναντι 17,2 εκατ. ευρώ.

2. Ο ενοποιημένος τζίρος του ομίλου ενισχύθηκε κα-
τά 32% φτάνοντας τα 533 εκατ. ευρώ έναντι 404 εκατ. ευ-
ρώ κατά το αντίστοιχο περσινό εξάμηνο. 

3. Τα ταμειακά διαθέσιμα του ομίλου αυξήθηκαν κατά
90% και διαμορφώθηκαν στα 115 εκατ. ευρώ, όταν στο τέ-
λος Ιουνίου 2023 ήταν 60 εκατ. ευρώ. Ωστόσο, το ποσό
αυτό αναμένεται να αυξηθεί ακόμη περισσότερο, καθώς
δεν έχουν εισπραχθεί πολύ σημαντικά ποσά από την
εκτέλεση των μεγάλων έργων υποδομών που έχει ανα-
λάβει ο κατασκευαστικός όμιλος στη Ρουμανία.

4. Οι δανειακές υποχρεώσεις κινούνται σε απόλυτα
ελεγχόμενα επίπεδα και πιο συγκεκριμένα στα 140 εκατ.

ευρώ που αντιστοιχούν στο 80% των ιδίων κεφαλαίων.
5. Η ενσωμάτωση της εξαγορασθείσας κατασκευα-

στικής εταιρείας ΑΚΤΩΡ συνέβαλε καθοριστικά στη ση-
μαντική αύξηση του τζίρου στα 533 εκατ. ευρώ, γεγονός
που αποδεικνύει ότι η συγκεκριμένη κίνηση εξαγοράς
αποτελεί ένα success story για τη διοίκηση του Ομίλου
Intrakat και προσωπικά για τον Αλέξανδρο Εξάρχου. 

Μεγάλη «προίκα»
Η εταιρεία έχει ήδη σχηματίσει ανεκτέλεστο έργων

της τάξης των 4,5 δισ. ευρώ και έχει υπογράψει συμβά-
σεις της τάξης των 225 εκατ. ευρώ στο α’ εξάμηνο του
2024, ενώ αναμένει τη συμβασιοποίηση νέων έργων της
τάξης των 750 εκατ. ευρώ.

Η Intrakat διεκδικεί έργα της τάξης του 1,5 δισ. ευρώ
στη Ρουμανία, πέραν των νέων αναθέσεων και δημο-

πρατήσεων στην Ελλάδα. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις,
έως το τέλος του τρέχοντος έτους ο τζίρος θα ανέλθει
στο 1,15 δισ. ευρώ, επιβεβαιώνοντας πλήρως τις αρχικές
προσδοκίες της, ενώ προχώρησαν τα εμβληματικά έργα
του μετρό Θεσσαλονίκης, του τμήματος Πάτρα-Πύργος
και των έργων της ΑΚΤΩΡ στη Ρουμανία. Σύμφωνα με τις
οικονομικές καταστάσεις, λόγω των έργων αυτών απαι-
τήθηκαν εμπροσθοβαρείς εκταμιεύσεις, συνολικού
ύψους 370 εκατ. ευρώ.

Η εταιρεία αναμένεται να ανακοινώσει περαιτέρω
πρωτοβουλίες και μια νέα εταιρική ταυτότητα στα τέλη
Οκτωβρίου 2024, η οποία περιλαμβάνει εξαγορές, σύμ-
φωνα με όσα έχει δηλώσει ο κ. Εξάρχου. «Όλα αυτά είναι
απολύτως συμβατά με όλα όσα έχουμε ανακοινώσει στο
παρελθόν - ό,τι έχουμε πει το έχουμε κάνει», δήλωσε
χαρακτηριστικά ο κ. Εξάρχου. 

Παράλληλα, έστειλε το μήνυμα προς τους επενδυτές
και τους μετόχους ότι η διοίκηση εργάζεται σκληρά για
τον εταιρικό μετασχηματισμό του ομίλου, με στόχο την
ενίσχυση και άλλων τομέων δραστηριότητας, πέραν της
κατασκευής, ενώ σύντομα θα παρουσιαστεί ο σχεδια-
σμός αυτός.
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Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Τα 4+1 top stories
του ισολογισμού 
α’ εξαμήνου

Τα 4+1 top stories
του ισολογισμού 
α’ εξαμήνου

Η νέα εντυπωσιακή αύξηση 

των μεγεθών του ομίλου -και

μάλιστα με τριψήφια ποσοστά-

ενισχύει ακόμη περισσότερο

την άποψη της αγοράς ότι

πρόκειται για ένα από 

τα μεγαλύτερα επενδυτικά

θαύματα των τελευταίων ετών

στη χώρα, ως αποτέλεσμα

της μεθοδικής δουλειάς υπό

την καθοδήγηση

του διευθύνοντος συμβούλου

Αλέξανδρου Εξάρχου

Η εισηγμένη αποτελεί ένα από
τα μεγαλύτερα επιχειρηματικά θαύματα

των τελευταίων ετών



Τ
ο πλήρες όνομά της είναι Άννα Μαρία Λουίζα Λά-
τση και σήμερα είναι 71 ετών, μια ηλικία που κανείς
δεν πιστεύει ότι την έχει φτάσει. Εξακολουθεί να

εργάζεται, να επενδύει, να κάνει δωρεές, να διαμορφώνει
τη χώρα, όπως οφείλει να κάνει άλλωστε ως μία από τις
δύο πλουσιότερες Ελληνίδες, αλλά και μία από της πλου-

σιότερες γυναίκες του πλανήτη, την οποία από πέρσι
το Forbes τη συμπεριλαμβάνει στη λίστα με τους με-
γιστάνες του πλανήτη με περιουσία 1,6 δισ. δολα-
ρίων. Παρά το γεγονός ότι δεν απολαμβάνει την προ-
βολή, μοιραία το όνομά της βρίσκεται πολύ συχνά
στις πρώτες σελίδες εφημερίδων ή ενημερωτικών
σάιτ όπως συνέβη πολύ πρόσφατα με τη συμμετοχή
της κατά 10% στην Αττική Οδό, καταβάλλοντας στη
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ 77 εκατομμύρια, στην εταιρεία όπου άλ-

λωστε η ίδια κατέχει το 7,6% από το 2021, ποσοστό που είχε
αγοράσει έναντι 88 εκατομμυρίων ευρώ. 

Η θέση της Μαριάννας Λάτση στο επιχειρηματικό γί-
γνεσθαι της χώρας περνάει μέσα από το Latsco Family
Office, το οποίο έχει ένα στόλο με 30 πλοία, διαθέτει το
13% της Viva Wallet και το 70% της ESA Security Solu-
tions, ενώ μέσω της δισκογραφικής Panik Entertain-
ment Group έχει επεκταθεί στην ψυχαγωγία. Την ίδια
στιγμή μοιράζεται με τα αδέρφια της Σπύρο και Μαργα-
ρίτα το 47,1% των ΕΛΠΕ.

Η Μαριάννα Λάτση είναι το δεύτερο παιδί του Καπετάν
Γιάννη και η ζωή της δεν θα μπορούσε παρά να μοιάζει με
παραμύθι. Άλλωστε έχει όλα τα κατάλληλα συστατικά,
όπως για παράδειγμα δύο γάμους στους οποίους εναντιώ-
θηκε ο πατέρας της. Την πρώτη φορά δεν τον άκουσε και
έκανε ό,τι θα έκανε μια νέα γυναίκα στα 29 της χρόνια.

Παντρεύτηκε τον δάσκαλο του σκι Γρηγόρη Κασιδόκωστα,
μετέπειτα δήμαρχο Βουλιαγμένης για πολλά χρόνια, με
τον οποίο απέκτησε το 1982 τον Πάρη. 

Το 1986 όμως γνωρίζει τον άντρα της ζωής της -όπως
λέει η ίδια-, τον Νίκο Κούρκουλο. «Τον πρωτοείδα σε μια
παράσταση, στο έργο του Άρθουρ Μίλερ “Ψηλά από τη Γέ-
φυρα” και αιχμαλωτίστηκα διαπαντός. Ήταν συγκλονιστι-
κό συναίσθημα. Ήταν ένας κεραυνοβόλος έρωτας, με όλη
τη σημασία της λέξης. Λίγο καιρό αργότερα, τον είδα σε
μια πρόβα στην Επίδαυρο και εκεί άρχισαν και τελείωσαν
όλα», είχε πει σε μια συνέντευξη. Εκείνος είχε πει σε μια
άλλη συνέντευξη για εκείνη την ημέρα στην Επίδαυρο:
«Κάνω έτσι και παγώνω… Ξαφνικά, βλέπω ένα πλάσμα να
ανεβαίνει τις κερκίδες και αυτό ήταν!».

Έναν χρόνο μετά, το 1987, παίρνει διαζύγιο, όμως ο Κα-
πετάν Γιάννης διαφωνεί και πάλι για τον γάμο της με τον
ηθοποιό. Αυτή τη φορά, σε ηλικία 34 ετών, αποφασίζει να
μη συγκρουστεί με τον 77χρονο πατέρα της και απλά πα-
ρακάμπτει τις αντιρρήσεις του. Παντρεύεται τον Νίκο
Κούρκουλο μετά τον θάνατό του το 2003, όμως έχει απο-
κτήσει ήδη μαζί του δύο παιδία. Την Εριέττα Κούρκουλου
το 1993 και τον Φίλιππο Κούρκουλο το 1998.

Όταν το 2001 ο καρκίνος χτυπά την πόρτα της οικογέ-
νειάς της όλα αλλάζουν. Τα περιγράφει η ίδια στην ανα-

κοίνωσή της για τη δωρεά του Κέντρου Ημερήσιας Νο-
σηλείας που είναι ενταγμένο στο ΕΣΥ και φέρει το όνομα
του συζύγου της.

«Έζησα έντονα έξι χρόνια με τον Νίκο στα νοσοκομεία,
τις αγωνίες των ασθενών και των συντρόφων τους, τον
πόνο και την προσευχή, την ελπίδα που γεννιέται, σβήνει
και ξαναζωντανεύει, το ημίφως των θαλάμων αναμονής,
τις προσπάθειες των γιατρών και νοσηλευτών, αλλά και
την ανεπάρκεια των υποδομών. Όλα τα βίωσα βαθιά και
αφού ο ίδιος δεν το έβαλε ποτέ κάτω και πολέμησε μέχρι
τέλους, θέλησα με τη δωρεά αυτή -πράξη καθήκοντος,
λύτρωσης- να συνδράμω στην προστασία και τον σεβα-
σμό της αξιοπρέπειας στη ζωή και την ασθένεια». Ένα
ανάλογο κέντρο, και αυτό με το όνομα «Νίκος Κούρκου-
λος», έχει κατασκευαστεί με δικά της έξοδα και στη Θεσ-
σαλονίκη, ενώ αποδέκτης δωρεών έχει γίνει και το Εθνι-
κό Θέατρο, στο όνομα του πρώην διευθυντή του, ο οποίος
για πολλούς είναι και ο πιο επιτυχημένος των τελευταίων
δεκαετιών. Η ίδια απολαμβάνει την ενίσχυση και του Με-
γάρου Μουσικής και κυρίως της ορχήστρας «Καμεράτα -
Ορχήστρα των Φίλων της Μουσικής» την οποία χορηγού-
σε επί πολλά έτη μέσω της τράπεζας EFG Eurobank Er-
gasias στην οποία ήταν μέτοχος. Παράλληλα έχει υπο-
στηρίξει εκθέσεις, αρχαιολογικές ανασκαφές, εκδόσεις
και μουσεία, καθώς μέσα από το εκδοτικό πρόγραμμα «Ο
Κύκλος των Μουσείων» έχει συνδράμει στην ανάδειξη
της πολιτιστικής κληρονομιάς της χώρας.

Τον Οκτώβριο του 2023, την ημέρα Μνήμης των Εθνι-
κών Ευεργετών, η Μαριάννα Λάτση τιμήθηκε από την Επι-
τροπή Ολυμπίων και Κληροδοτημάτων με το χρυσό μετάλ-
λιο του Ζάππα για το σημαντικό κοινωνικό της έργο. 
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Η λίστα Forbes, η διαχείριση 
της τεράστιας περιουσίας, οι γάμοι 

και η επαφή με την Τέχνη 
και τον Πολιτισμό

ΜΑΡΙΑΝΝΑ ΛΑΤΣΗ

Χρυσές business
και κοινωνικό έργο

του Κωνσταντίνου
Δαυλού



Στα 9 ευρώ καθορίστηκε η τιμή διάθεσης των μετοχών
που εκδίδονται στο πλαίσιο της αύξησης κεφαλαίου έως
200 εκατ. ευρώ της Cenergy. Όπως αναφέρει η ανακοί-
νωση της εταιρείας, με βάση τα αποτελέσματα της διαδι-
κασίας βιβλίου προσφορών (book-building) που διε-
ξήχθη από τις 8 Οκτωβρίου 2024 μέχρι τις 10 Οκτωβρίου
2024 (η «Περίοδος Προσφοράς») στο πλαίσιο της Θεσμι-
κής Προσφοράς, η τιμή διάθεσης καθορίστηκε στο ποσό
των €9 ανά νέα μετοχή. Η τιμή διάθεσης για τη βελγική
δημόσια προσφορά, την ελληνική δημόσια προσφορά
και τη θεσμική προσφορά είναι ίδια. 22.222.222 νέες με-
τοχές θα εκδοθούν σύμφωνα με την προσφορά. Η κατα-
νομή μεταξύ των διάφορων κατηγοριών επενδυτών θα
ανακοινωθεί στις 15 Οκτωβρίου.
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Σ
την έγκριση του Σχεδίου Σύμβασης
Απόσχισης για την απόσχιση του
κλάδου που αφορά την εμπορία

(υαλικών, ειδών οικιακής και επαγγελμα-
τικής χρήσης) της εταιρείας και την εισφο-
ρά του σε νέα εταιρεία προχώρησε το ΔΣ
της Yalco. 

Ειδικότερα, όπως αναφέρει η εισηγμένη
σε σχετική ανακοίνωση, το Διοικητικό
Συμβούλιο με την από 30/9/2024 απόφα-
σή του ενέκρινε μεταξύ άλλων το Σχέδιο
Σύμβασης Απόσχισης του κλάδου της
εταιρείας που σχετίζεται με την εμπορία
(υαλικών, ειδών οικιακής και επαγγελμα-
τικής χρήσης) της διασπώμενης και ει-
σφοράς του σε νέα ανώνυμη εταιρεία που
θα συσταθεί ταυτόχρονα με την Απόσχιση
Κλάδου, ήτοι της ανώνυμης εταιρείας με την επωνυμία
«yalco trading Επαγγελματικός και Οικιακός Εξοπλισμός
Μονοπρόσωπη ΑΕ», διακριτικό τίτλο «Yalco Trading» και

έδρα επί της οδού Ανδρέα Μεταξά 9, 14564 Κηφισιά μετά
του Ισολογισμού Μετασχηματισμού της Εταιρείας σύμ-
φωνα με το άρθρο 59 Ν. 4601/2019.

Κλουκίνας-Λάππας: Εξαγοράζει
την Ευρώπη Ασφαλιστική 
για 46,55 εκατ.

Την εξαγορά της Ευρώπη Ασφαλιστική
έναντι 46,55 εκατ. ευρώ ανακοίνωσε η Κλου-
κίνας-Λάππας. Η ολοκλήρωση της μεταβίβα-
σης των μετοχών της Ευρώπη Ασφαλιστική
στην εταιρεία εκτιμάται ότι θα συντελεστεί
μέχρι τις 31/12/2024 για το 65% αυτών και μέ-
χρι τις 31/3/2025 για το υπόλοιπο 35%. Η ολο-
κλήρωση των ως άνω μεταβιβάσεων τελεί
υπό την πλήρωση όρων και αιρέσεων που
έχουν τεθεί με τη Σύμβαση για καθεμία εκ
των μεταβιβάσεων αυτών, περιλαμβανομέ-
νης μεταξύ άλλων της σχετικής έγκρισης της
Τράπεζας της Ελλάδος.

Η Husqvarna Construction
ενισχύει την παρουσία της 
στην Ελλάδα

Τη διανομή των προϊόντων Husqvarna
Construction στην Ελλάδα και την Κύπρο θα
αναλάβει η Παντελής Παπαδόπουλος ΑΕΒΕ.
Όπως αναφέρεται σε σχετική ανακοίνωση, η
Husqvarna Construction στοχεύει να ενισχύ-
σει τη θέση της στον κατασκευαστικό κλάδο
στην αγορά της Ελλάδας και της Κύπρου υπο-
γράφοντας συμφωνία με την Παντελής Πα-
παδόπουλος ΑΕΒΕ, η οποία θα διανέμει τα
προϊόντα της στους επαγγελματίες του κατα-
σκευαστικού τομέα στις δύο χώρες.

Όμιλος Ηρακλής: Ο Riviera
Tower κατασκευάζεται 
με σκυρόδεμα DYNAMax

Στην ανέγερση του εμβληματικού Riviera
Tower, που αναπτύσσεται στο πλαίσιο του The
Ellinikon, με τη χρήση σκυροδέματος υψη-
λών επιδόσεων της σειράς DYNAMax που
χρησιμοποιείται για πρώτη φορά στην Ελλά-
δα, συμβάλλει ο Όμιλος Ηρακλής. Συγκεκρι-
μένα, έχει προμηθεύσει μέχρι σήμερα περισ-
σότερα από 7.000 m³ σκυροδέματος υψηλών
επιδόσεων της σειράς DYNAMax, κατηγορίας
θλιπτικής αντοχής C70/85, για την κατασκευή
του Riviera Tower. Τα σκυροδέματα DYNA-
Max χρησιμοποιούνται σε όλα τα κατακόρυφα
οπλισμένα δομικά στοιχεία που αποτελούν
τους πυρήνες της ανωδομής, καθώς και σε
οριζόντια οπλισμένα δοκάρια του κτηρίου.

Η Citi διατηρεί τις αξιολογήσεις Buy για όλες τις
ελληνικές τράπεζες, αλλά βλέπει το μεγαλύτερο
θεμελιώδες περιθώριο ανόδου για την Alpha Bank
και την ΕΤΕ. Οι τιμές-στόχοι για τις μετοχές τους
είναι για την Alpha Bank στα 2,40 ευρώ (68% περι-
θώριο ανόδου), Eurobank στα 2,30 ευρώ (23% ανο-
δικό περιθώριο), Εθνική Τράπεζα στα 9,45 ευρώ
(34% ανοδικό περιθώριο) και Τράπεζα Πειραιώς
στα 5,30 ευρώ (49% ανοδικό περιθώριο). Ο οίκος
προβλέπει μόνο μια μέτρια αρνητική πορεία μεί-
ωσης στα κέρδη ανά μετοχή και θεωρεί τις ελληνι-
κές τράπεζες φθηνές σε σύγκριση με την ευρύτε-
ρη ομάδα ομολόγων τους τόσο σε επίπεδο P/BV
έναντι ROE όσο και σε επίπεδο P/E.

Yalco: Ναι από ΔΣ στην απόσχιση 
του κλάδου εμπορίας υαλικών

«Αγοραστής» για τις ελληνικές τράπεζες η Citi

Cenergy Holdings: Στα 9 ευρώ η τιμή διάθεσης 
των νέων μετοχών μετά την ΑΜΚ
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«Τυφώνας»
παραιτήσεων στον Δήμο
Ραφήνας-Πικερμίου

Ραγδαίες και απρόβλεπτες οι εξελίξεις
στον Δήμο Ραφήνας-Πικερμίου με τις συνε-
χείς παραιτήσεις αντιδημάρχων και δημοτι-
κών συμβούλων. Τις τελευταίες μέρες έχουν
υποβάλει παραιτήσεις από τα αξιώματά τους
αλλά παραμένουν απλοί δημοτικοί σύμβου-
λοι οι αντιδήμαρχοι Χριστίνα Λαμπίρη, Κώ-
στας Ξηντάρας, Γιώργος Δουβίτσας και Σωτή-
ρης Σκούφος, οι δημοτικοί σύμβουλοι Μαρία
Αποστολάκη, Σταυριάνα Δελή, Κωνσταντίνα
Μακρή και ο πρόεδρος του τοπικού συμβου-
λίου Ραφήνας Κοσμάς Πικουλίδης. Τον χορό
των παραιτήσεων είχαν ανοίξει ο υπεύθυνος
του γραφείου Τύπου, δημοσιογράφος Γιάν-
νης Αντύπας, και η ειδική σύμβουλος για τε-
χνικά θέματα Αλεξάνδρα Σκαμάγκα. Παρά το
τσουνάμι παραιτήσεων, η δήμαρχος Δήμητρα
Τσεβά δείχνει να μην ανησυχεί για τη συνοχή
της παράταξής της και παραπέμπει σε ανα-
κοίνωση που θα εκδώσει για τα συμβαίνοντα. 

Πεντέλη:
Εκσυγχρονίζεται 
ο Οργανισμός
Εσωτερικής Υπηρεσίας

Στον εκσυγχρονισμό του Οργανισμού
Εσωτερικής Υπηρεσίας (ΟΕΥ) προχώρησε ο
Δήμος Πεντέλης έπειτα από εισήγηση της δη-
μάρχου Νατάσσας Κοσμοπούλου (φωτό),
που εγκρίθηκε κατά πλειοψηφία από το δη-
μοτικό συμβούλιο: «Κάνουμε ένα ακόμη με-
γάλο θεσμικό βήμα μπροστά για τη λειτουργι-
κότητα του δήμου, τη βέλτιστη αξιοποίηση και
εξέλιξη των υπαλλήλων και κυρίως για την
εξυπηρέτηση των δημοτών» και ευχαρίστησε
όλους όσοι εργάστηκαν επί πολλούς μήνες
προκειμένου να συνταχτεί ο νέος εκσυγχρο-
νισμένος ΟΕΥ του Δήμου. Να σημειωθεί ότι
επρόκειτο για μια πολυετή εκκρεμότητα, κα-
θώς ο ΟΕΥ είχε συγκροτηθεί το 2011 μαζί με
τον καλλικρατικό δήμο. 

Παιανία: Με δωρεά για τον τεχνολογικό
εξοπλισμό των σχολείων

Ανταποκρίθηκαν οι εταιρείες Toyota Ελ-
λάς και Πόλις Inchcape Athens στο αίτημα
του δημάρχου Παιανίας Ισίδωρου Μάδη και
έτσι εξασφαλίστηκε τεχνολογικό εξοπλι-
σμό για τις σχολικές μονάδες. Πρόκειται για
δεκαοκτώ νέες οθόνες, τέσσερις προτζέ-
κτορες και δύο υπολογιστές. «Η ανταπό-
κριση των Διοικητικών Συμβουλίων των δύο εταιρειών δείχνει την
ευαισθησία τους και το πραγματικό ενδιαφέρον για την τοπική κοι-
νότητα. Τους ευχαριστώ για τη στήριξη στη μαθητική κοινότητα με
την ελπίδα ότι θα βρεθούν και άλλοι να ακολουθήσουν το παράδειγ-
μά τους», δήλωσε ο δήμαρχος Παιανίας Ισίδωρος Μάδης (φωτό).

Σ
ειρά ρυθμίσεων φέρνει το
υπουργείο Εσωτερικών για να
διευθετηθούν εκκρεμότητες

για τη λειτουργία των σχολικών επι-
τροπών, που πλέον έχουν μεταφερθεί
στην οργανική δομή των δήμων αλλά
η διαχείρισή τους γίνεται από τους δι-
ευθυντές των σχολικών μονάδων με
χρήματα που εκταμιεύονται από τα
ταμεία των δήμων.

Έτσι λοιπόν ακατάσχετοι πλέον εί-
ναι οι τραπεζικοί λογαριασμοί για οφειλές έναντι του Δημοσίου, των ασφαλιστικών φορέων και ιδιωτών
στους οποίους έχει κατατεθεί η πάγια προκαταβολή για τις σχολικές μονάδες, που αποδίδεται για τη δια-
χείρισή της στον υπόλογο διευθυντή σχολείου έπειτα από απόφαση της δημοτικής επιτροπής.

Επίσης, για το σχολικό έτος 2024-2025 νομίμως διενεργείται από τις σχολικές επιτροπές και τους δή-
μους, στην περίπτωση που αυτές έχουν καταργηθεί, η εκκαθάριση, ενταλματοποίηση και πληρωμή των
δαπανών που αφορούν την προμήθεια ξενόγλωσσων βιβλίων από τις σχολικές μονάδες.

Επίσης, στις ρυθμίσεις του υπουργείου Εσωτερικών αναφέρεται ότι στα έργα της Σχολικής Επιτροπής
των δημόσιων σχολείων πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης «προστίθεται και η δυνατότη-
τα αγοράς εξοπλιστικών ή άλλων συναφών ειδών ή διδακτικών μέσων για τη λειτουργία των σχολείων
από πιστώσεις του Τακτικού Προϋπολογισμού και του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων». Ο τρό-
πος χρηματοδότησης και η διαδικασία διαχείρισης των ανωτέρω πιστώσεων από τις σχολικές επιτροπές
καθορίζονται με ΚΥΑ των υπουργείων Παιδείας, Οικονομικών και Εσωτερικών.

Ειδικά για το διδακτικό έτος 2024-2025, στις περιπτώσεις που οι σχολικές επιτροπές έχουν καταργη-
θεί, «οι Διευθύνσεις Πρωτοβάθμιας και Δευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης επιχορηγούν τους κατά περί-
πτωση αρμόδιους δήμους κατόπιν αιτήματός τους ώστε να καλυφθεί η δαπάνη για την προμήθεια από το
ελεύθερο εμπόριο του βιβλίου μαθητή για τη διδασκαλία μαθημάτων ξένων γλωσσών του δημοτικού
σχολείου και του γυμνάσιου η οποία πραγματοποιούνταν από τις σχολικές επιτροπές οι οποίες καταργή-
θηκαν», αναφέρεται στις ρυθμίσεις του υπουργείου Εσωτερικών. 

Ανάπλαση πλατείας από τη ΣΤΑΣΥ 
στη Νίκαια
Συμφωνήθηκε η αναβάθμιση της πλατείας Αγίου Νι-
κολάου, που βρίσκεται στο μετρό της Νίκαιας μεταξύ
του Δήμου Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη Ρέντη και της
ΣΤΑΣΥ. «Μαζί με την εταιρεία Σταθερές Συγκοινω-
νίες θα καταφέρουμε να δημιουργήσουμε ένα όμορ-
φο, καθαρό και λειτουργικό περιβάλλον για τους
κατοίκους και τους επισκέπτες της πόλης μας», το-
νίζει ο δήμαρχος Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη Ρέντη Κων-
σταντίνος Μαραγκάκης (φωτό) προσθέτοντας: «Η
συνεργασία μας με τη ΣΤΑΣΥ είναι ένα σημαντικό

βήμα για την αναβάθμιση του δημόσιου χώρου και παράλληλα δρομολογούμε
κοινές δράσεις με κοινωνικό περιβαλλοντικό και πολιτιστικό χαρακτήρα». 

Νέες ρυθμίσεις για την κάλυψη δαπανών
των σχολικών μονάδων από τους δήμους

Σμύρνη μου χιλιοτραγουδισμένη...
«Σμύρνη μου χιλιοτραγουδισμένη» είναι ο

τίτλος του 1ου Φεστιβάλ Μικρασιατικού Πο-
λιτισμού του Δήμου Λυκόβρυσης-Πεύκης,
που σε συνεργασία με τον Σύλλογο Μικρα-
σιατών πραγματοποιείται σήμερα και αύριο
στο Δημοτικό Θέατρο (Χρυσοστόμου Σμύρ-
νης & Ρήγα Φεραίου) με ελεύθερη είσοδο. Το
πρόγραμμα του 1ου Φεστιβάλ Μικρασιατικού
Πολιτισμού περιλαμβάνει χορό, θέατρο και
μουσική από την χιλιοτραγουδισμένη Σμύρ-
νη, την Κωνσταντινούπολη, τη Μικρά Ασία
και την Καππαδοκία.

Συλλυπητήρια…
Τα συλλυπητήριά του εκφράζει ο δήμαρ-

χος Αθηναίων Χάρης Δούκας για τον 56χρο-
νο Γιώργο Λουκόπουλο, υπάλληλο της Διεύ-
θυνσης Καθαριότητας, ο οποίος απεβίωσε εν
ώρα εργασίας. Σύμφωνα με συναδέλφους
τους, ο Γ. Λουκόπουλος αισθάνθηκε αδιαθε-
σία, πήγε στην τουαλέτα στις εγκαταστάσεις
του αμαξοστασίου του Δήμου Αθηναίων και
εκεί τον βρήκαν νεκρό. 

Μεταμόρφωση: Ξεκινούν 
οι ομάδες συμβουλευτικής γονέων

Πρόγραμμα συμβουλευτικής γονέων με
παιδιά που φοιτούν στην πρωτοβάθμια εκ-
παίδευση (6 μέχρι 12 ετών) ξεκινά ο Δήμος
Μεταμόρφωσης από τη Δευτέρα 4 Νοεμβρί-
ου στον χώρο του 1ου ΚΑΠΗ του δήμου (Κώ-
στα Βάρναλη 34). 

Οι συναντήσεις θα έχουν βιωματικό και
διαδραστικό χαρακτήρα ώστε οι γονείς να
εμπλουτίσουν τις δεξιότητές τους για την αν-
τιμετώπιση πρακτικών και συναισθηματικών
δυσκολιών με τα παιδιά τους. Οι αιτήσεις θα
γίνουν δεκτές μέχρι την Παρασκευή 18
Οκτωβρίου 2024, συμπληρώνοντας φόρμα
που βρίσκεται αναρτημένη στην ιστοσελίδα
του Δήμου Μεταμόρφωσης. Για πληροφο-
ρίες τα τηλέφωνα επικοινωνίας είναι
2132012988 και 2132012983.

Ογδοηκοστή επέτειος απελευθέρωσης της Αθήνας
Ογδόντα χρόνια έχουν περάσει από την απελευθέρωση

της Αθήνας από τα γερμανικά στρατεύματα κατοχής. Για αυ-
τό τον λόγο ο Δήμος Αθηναίων θα πραγματοποιήσει σήμερα
στις 4μμ τελετή μνήμης στο Γ’ Νεκροταφείο Αθηνών, όπου
θα πραγματοποιηθούν τα εγκαίνια της «Διαδρομής Μνήμης
40-44», που είναι αφιερωμένη στα θύματα της περιόδου
που δεν πρόλαβαν να γιορτάσουν την ελευθερία. Μέσα από
τη «Διαδρομή Μνήμης» ξεδιπλώνονται ιστορίες του τόπου
και των ανθρώπων, ενώ το πρωτότυπο εγχείρημα επανασυ-
στήνει στο κοινό το Γ’ Νεκροταφείο ως ιστορικό τόπο μνήμης. Την επιστημονική επιμέλεια του έργου έχει
η Ζέττα Αντωνοπούλου, δρ Ιστορίας της Τέχνης και προϊσταμένη του τμήματος Πολιτιστικής Κληρονομιάς
του Δήμου Αθηναίων. Στη μουσειολογική επιμέλεια και έρευνα συμμετείχε η Ελίζα Νεοφύτου, αρχιτέκτο-
νας-παιδαγωγός, ενώ στην έρευνα και τα κείμενα η Νανά Ιακωβίδου, δρ Ιστορίας-Αρχαιολογίας. 



Η
COSMOTE, σε συνεργασία με την Telekom, διοργά-
νωσε στην Αθήνα τα Digital Innovation Days. Βασι-
κός άξονας των εκδηλώσεων ήταν η προώθηση της

ψηφιακής καινοτομίας στον επιχειρηματικό τομέα με ειδι-
κή εστίαση στις υπηρεσίες του τραπεζικού, ασφαλιστικού
και ξενοδοχειακού κλάδου.

Κατά τη διάρκεια του διημέρου ειδικοί από την Ελλάδα
και το εξωτερικό μοιράστηκαν τις γνώσεις τους και παρου-
σίασαν σε κορυφαία στελέχη των κλάδων καινοτόμες τε-
χνολογικές λύσεις ψηφιοποίησης που στοχεύουν στην ψη-
φιακή πρωτοπορία, τη βιωσιμότητα και την ανάπτυξη των
επιχειρήσεων, ενισχύοντας τη δυνατότητα προσαρμογής
τους στις προκλήσεις της σύγχρονης αγοράς.

Η πρώτη μέρα ήταν αφιερωμένη στις τελευταίες εξελί-
ξεις στην ψηφιακή τραπεζική, το fintech και την κυβερνοα-
σφάλεια. Στελέχη της COSMOTE, της Telekom αλλά και εκ-
πρόσωποι του τραπεζικού κλάδου παρουσίασαν εφαρμο-
σμένα παραδείγματα από κορυφαία τραπεζικά ιδρύματα,
τα οποία ανέδειξαν πώς οι ψηφιακές λύσεις (όπως SD-
WAN, Cloud, Collaboration Platforms, Managed Services
κ.ά.) μπορούν να βελτιώσουν την εμπειρία των πελατών και
να ενισχύσουν την επιχειρηματική αποτελεσματικότητα.
Αυτές οι τεχνολογίες παρέχουν βελτιωμένη απόδοση,
ασφάλεια και ευελιξία στις τραπεζικές λειτουργίες, καθι-
στώντας δυνατή την αποτελεσματική διαχείριση δεδομέ-
νων και την ταχεία ανταπόκριση στις σύγχρονες απαιτήσεις
των πελατών.

Η δεύτερη μέρα επικεντρώθηκε στις καινοτομίες του ξε-
νοδοχειακού κλάδου με ιδιαίτερη αναφορά στην ανάγκη
για ασφαλή συνδεσιμότητα με υπερυψηλές ταχύτητες, μέ-

σω τεχνολογιών, όπως το Wi-Fi 7, το 5G SA, τα Campus
Networks και το Fiber-to-the-Room. Τεχνολογίες που
συμβάλλουν στην αναβάθμιση των ξενοδοχειακών υπηρε-
σιών, επιτρέποντας ταχύτερη και ασφαλέστερη δικτύωση,
ενισχύοντας την εμπειρία των επισκεπτών και μειώνοντας
το λειτουργικό κόστος. 

Επιπλέον, η ενσωμάτωση της Τεχνητής Νοημοσύνης (AI)
προσφέρει στις επιχειρήσεις του τουρισμού, δυνατότητες
για καλύτερη διαχείριση πόρων και μείωση του περιβαλ-
λοντικού τους αποτυπώματος, ενισχύοντας τη βιωσιμότητά
τους. Οι συμμετέχοντες είχαν την ευκαιρία να παρακολου-
θήσουν ομιλίες και μελέτες σχετικές με εργαλεία και πρα-
κτικές που έχουν υιοθετηθεί από κορυφαίες αλυσίδες ξε-
νοδοχείων για την παροχή εξατομικευμένων υπηρεσιών
στους πελάτες τους.

Η COSMOTE, σε συνεργασία με την Τelekom, επιβεβαι-
ώνει μέσω των Digital Innovation Days την παρουσία της
ως κορυφαίου υποστηρικτή καινοτόμων πρωτοβουλιών
και τεχνολογικών λύσεων για όλους τους επιχειρηματι-
κούς κλάδους. Με όραμα μια συνδεδεμένη Ελλάδα, η COS-
MOTE ηγείται στον ψηφιακό μετασχηματισμό των επιχει-
ρήσεων, προωθώντας την υιοθέτηση προηγμένων ψηφια-
κών εργαλείων με στόχο την επιτάχυνση της ανάπτυξης και
την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας στην Ελλάδα.

Η Telekom είναι ένας από τους κορυφαίους ομίλους τη-
λεπικοινωνιών και ψηφιακών υπηρεσιών παγκοσμίως και
η COSMOTE είναι μέλος της. Υπόσχεση του brand της
Telekom είναι να δώσει στους ανθρώπους πρόσβαση στον
ψηφιακό κόσμο και τις ευκαιρίες που προσφέρει με στόχο
να κάνει τη ζωή τους ευκολότερη. 
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Για 2η συνεχή χρονιά η ΔΕΗ στήριξε την Εθνική Ομάδα

Ρομποτικής FIRST Global - ΔΕΗ Team Greece στον Παγκό-

σμιο Διαγωνισμό Ρομποτικής First Global Challenge 2024,

ανεβαίνοντας στην 4η θέση της γενικής κατάταξης. Πρόκει-

ται για την καλύτερη θέση που έχει κατακτήσει η Ελλάδα

στην ιστορία του θεσμού. Ο διαγωνισμός πραγματοποιήθηκε

για πρώτη φορά στην Ελλάδα, στο Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας,

26-29 Σεπτεμβρίου. Είχε προηγηθεί τελετή έναρξης στο

Καλλιμάρμαρο, την οποία παρακολούθησαν περισσότεροι

από 15.000 θεατές. Ο φετινός διαγωνισμός FIRST Global

2024, με θέμα τη βιώσιμη παραγωγή τροφίμων, προκάλεσε

τις 193 μαθητικές ομάδες του FIRST από όλο τον κόσμο να

μάθουν και να αντιμετωπίσουν τα εμπόδια και τις ευκαιρίες

για την παροχή δίκαιων, ασφαλών, θρεπτικών και περιβαλ-

λοντικά υπεύθυνων τροφίμων στον παγκόσμιο πληθυσμό. Η

ΔΕΗ Team Greece απέσπασε το Social Media Award.

Στην 4η θέση διεθνώς
η Εθνική ομάδα

Ρομποτικής FIRST 
Global - ΔΕΗ Team Greece

� Η Lidl δεσμεύεται να επιτύχει το Νet-Ζero μέχρι το 2050
με βάση νέους φιλόδοξους κλιματικούς στόχους στην

αλυσίδα εφοδιασμού, εντείνοντας για ακόμα μία φορά τη δέ-
σμευσή της για τις βιώσιμες επιχειρηματικές πρακτικές και
την προστασία του κλίματος, στο πλαίσιο της διεθνούς CSR
στρατηγικής της. Η εταιρεία επισημαίνει ότι έχει ήδη κατα-
γράψει μείωση των εκπομπών
αερίων του θερμοκηπίου κατά
52% σε όλες τις χώρες, σε σύγ-
κριση με το 2019. Η Lidl, μία από
τις μεγαλύτερες αλυσίδες λιανι-
κής πώλησης τροφίμων στην Ευ-
ρώπη, έχει δεσμευτεί να επιτύχει
το Net-Zero έως το 2050 σε όλο το φάσμα της επιχειρηματι-
κής της δραστηριότητας και τις αλυσίδες εφοδιασμού. Αυτό
σημαίνει ότι η εταιρεία θα μειώσει τις εκπομπές αερίων του
θερμοκηπίου όσο το δυνατόν πιο κοντά στο μηδέν μέχρι το
2050. Ο στόχος Νet-Ζero περιλαμβάνει τις εκπομπές στο S-
cope 3, δηλαδή στα αρχικά και μεταγενέστερα στάδια της
αλυσίδας αξίας της Lidl, όπου παράγεται πάνω από το 90% των
συνολικών εκπομπών της εταιρείας.

� Η Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) δημοσίευσε
τη διακήρυξη ανοιχτού ηλεκτρονικού διαγωνισμού για την

ανάθεση παροχής υπηρεσιών επικοινωνίας και προβολής έρ-
γων και μεταρρυθμίσεων του Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτι-
κότητας της Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ), με
εκτιμώμενη συνολική αξία σύμβασης 4.282.800 ευρώ, συμπε-
ριλαμβανομένου του ΦΠΑ. Αντικείμενο της σύμβασης είναι η
παροχή υπηρεσιών δημοσιότητας και προβολής στην ΑΑΔΕ που
περιλαμβάνει τις κάτωθι Δράσεις:
Δράση 1: Επικοινωνιακή Στρατηγι-
κή και Σχέδιο Δράσεων Επικοινω-
νίας, Δράση 2: Σχεδιασμός και Πα-
ραγωγή Έντυπου, Ηλεκτρονικού,
Οπτικοακουστικού και λοιπού
Ενημερωτικού Προωθητικού Υλι-
κού, Δράση 3: Σχεδιασμός και διοργάνωση προωθητικών ενερ-
γειών προβολής - Συμμετοχή σε εκδηλώσεις, Δράση 4: Ενέρ-
γειες προβολής και δημοσιότητας σε ΜΜΕ, Δράση 5: Υλοποίηση
προβολής και δημοσιότητας σε Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης &
διαδίκτυο (YouTube, LinkedIn, X κ.λπ.). Η διάρκεια της σύμβα-
σης ορίζεται σε 12,5 μήνες και η καταληκτική ημερομηνία παρα-
λαβής των προσφορών είναι η Τρίτη 12/11/2024.

Mικρά - μικρά

H COSMOTE στο τιμόνι της Ψηφιακής Καινοτομίας 
με τα Digital Innovation Days by Telekom

Η ΑΒ Βασιλόπουλος ηγείται μιας προ-
σπάθειας για τη μείωση της σπατάλης
τροφίμων, σε συνεργασία με το WWF Ελ-
λάς και με αφορμή τη Διεθνή Ημέρα Ενη-
μέρωσης για την Απώλεια και τη Σπατάλη
Τροφίμων, η οποία τιμάται κάθε χρόνο
στις 29 Σεπτεμβρίου, παρέχει χρήσιμες
συμβουλές, ενημερώνει και ευαισθητο-
ποιεί τον κόσμο να υιοθετήσει νέες συνήθειες ώστε να περιο-
ριστεί η σπατάλη φαγητού σε κάθε νοικοκυριό. Ειδικότερα,
προτείνεται οι καταναλωτές να ελέγχουν πρώτα το ψυγείο και

τους αποθηκευτικούς τους χώρους και
να δημιουργούν μια λίστα μόνο με όσα
χρειάζονται. Αντίστοιχα, συνίσταται η σω-
στή οργάνωση ντουλαπιών και ψυγείου
με την τοποθέτηση των ήδη υπαρχόντων
προϊόντων μπροστά από τα πρόσφατα
αγορασμένα τρόφιμα ώστε να καταναλω-
θούν πριν χαλάσουν. Η ΑΒ Βασιλόπουλος

έχει δεσμευτεί να μειώσει το food waste και τα πλαστικά κατά
50% μέχρι το 2025, εφαρμόζοντας μια σειρά από συντονισμέ-
νες δράσεις.

ΑΒ Βασιλόπουλος & WWF Ελλάς: 5 χρόνια μαζί
για τη μείωση της σπατάλης τροφίμων
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Ανάμεσα στα πρόσωπα που απουσιάζουν -μέχρι
στιγμής- από τη φετινή τηλεοπτική σεζόν είναι και
η Μπέττυ Μαγγίρα. Μετά το τέλος της συνεργασίας
της με τον ΑΝΤ1, κάτι που δεν έβρισκε όλους σύμ-
φωνους στο κανάλι του Αμαρουσίου, η παρουσιά-
στρια βρέθηκε κοντά σε κάποια άλλα πρότζεκτ,
ένα εκ των οποίων η ίδια ήθελε πολύ. Την παρου-
σίαση του «The Voice» επιθυμούσε η Μπέττυ Μαγ-
γίρα, με δεδομένη και την ανανέωση της κριτικής
επιτροπής του παιχνιδιού. Ο ΣΚΑΪ ωστόσο προτί-
μησε να επιστρέψει στον Γιώργο Καπουτζίδη, γε-
γονός που, σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, άφησε μια πικρία
στην παρουσιάστρια, καθώς θεωρεί -και δικαίως- ότι είναι ένα
project που της ταιριάζει απόλυτα. Να σημειώσουμε ότι το ίδιο
διάστημα η Μπέττυ Μαγγίρα έχει δεχτεί και πρόταση από το Star

για την παρουσίαση τηλεπαιχνιδιού, δίχως ωστό-
σο να έχει προσδιοριστεί το πότε αυτό θα μπει σε
τροχιά υλοποίησης. Δεν είναι η πρώτη φορά που
το κανάλι της Κηφισιάς προσεγγίζει την Μπέττυ
Μαγγίρα, αφού στο παρελθόν τής είχε προτείνει
την παρουσίαση του «Shopping Star», αλλά η ίδια
είχε αρνηθεί. Αυτήν τη στιγμή η Μπέττυ Μαγγίρα
επικεντρώνεται στις live εμφανίσεις της σε μου-
σική σκηνή της Αθήνας, αφού επιθυμία της είναι
να παρουσιάσει ένα show με στοιχεία καμπαρέ.
Πάντως, δεν έχει εγκαταλειφθεί η ιδέα της συ-

νεργασίας της με την Έλενα Παπαρίζου, την Κατερίνα Παπουτσά-
κη και τον Στέλιο Διονυσίου, ένα σχήμα που θα πλαισίωνε τη Μαρι-
νέλλα πριν από τη σοβαρή περιπέτεια με την υγεία της που πέρασε
πρόσφατα η μεγάλη μας τραγουδίστρια.

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Πριν από τα Χριστούγεννα η ώρα της κρίσης
για τη μεσημεριανο-απογευματινή ζώνη

του ΣΚΑΪ. Ο συναγερμός για τα νούμερα τηλεθέ-
ασης έχει ήδη ηχήσει και πλέον το ερώτημα εί-
ναι ποιοι θα καταφέρουν να συνεχίσουν στο
2025. «Η μαμά μου μαγειρεύει καλύτερα από τη
δική σου», «My style rocks» και «Still Stand-
ing» καταγράφουν ποσοστά «βαρυχειμωνιάς»
και ο προβληματισμός είναι μεγάλος.

� Ο Τζώνη Καλημέρης, πρόσωπο που
αποτέλεσε τη γέφυρα ανάμεσα στο

Open και τον Νίκο
Κοκλώνη όταν αυτός
ανέλαβε τον ψυχαγω-
γικό τομέα του σταθ-
μού, υπέβαλε την πα-
ραίτησή του από το
Διοικητικό Συμβού-
λιο. Για την απόφασή
του αυτή έπαιξε ρόλο
το θολό τοπίο που
επικρατεί το τελευ-
ταίο διάστημα στον σταθμό, καθώς ο αριθ-
μός των παραγωγών είναι περιορισμένος.
Για την ώρα πάντως δεν έχει διευκρινιστεί αν
η θέση του στο ΔΣ θα καλυφθεί από κάποιο
άλλο πρόσωπο. Ο Τζώνη Καλημέρης είχε
αναλάβει διευθυντής Επιχειρησιακής Λει-
τουργίας και μέλος του ΔΣ του Open πριν
από περίπου έναν χρόνο.

� Μόλις μπήκε ο Οκτώβρης και ο ΑΝΤ1 έχει
ήδη κάποιους πρώτους «πονοκεφάλους», οι

οποίοι είναι πολύ συγκεκριμένοι. «Καλημέρα,
Ελλάδα», «Ρουκ Ζουκ», «5Χ5» και «Μάγισσα»
δέχονται μεγάλες πιέσεις από τον ανταγωνισμό
και δεν δείχνουν σημάδια ανάκαμψης στους πί-
νακες μετρήσεων της Nielsen. Από την άλλη, η
καθυστέρηση του Αντώνη Κανάκη να ενταχθεί
στο πρόγραμμα δυσκολεύει ακόμη περισσότερο
τα πράγματα. Από την άλλη, στο Μαρούσι ήρθαν
και τα πρώτα χαμόγελα από τις αποδόσεις του
«Grand Hotel» και του «VIP Καλά Γεράματα».

� Στα γραφεία του Action24 εθεάθη η
Ελένη Πετρουλάκη και οι πληροφο-

ρίες λένε πως συζητά να αναλάβει δική της
εκπομπή, το περιεχόμενο της οποίας θα εί-
ναι σχετικό με τις δραστηριότητές της.

� Άντρα παρουσιαστή που να είναι εξοικειω-
μένος με τις αθλητικές μεταδόσεις και να

έχει ευφράδεια λόγου αναζητά ο ΣΚΑΪ για το
Exathlon. Αυτός δεν θα είναι ο Σάκης Ρουβάς,
γιατί θεωρείται ότι το κόνσεπτ δεν του ταιριάζει.
Απομακρύνεται το σενάριο του Γιώργου Λέντζα,
ο οποίος επίσης είχε προταθεί. Δεν θα είναι ο
Γιώργος Λιανός γιατί υπάρχει ο φόβος ότι θα
«καεί» αν συνεχίσει και το επόμενο εξάμηνο
την παρουσίαση από τον Άγιο Δομίνικο, ενώ
εκτός φαίνεται ότι βρίσκεται και ο Κωνσταντί-
νος Βασσάλος. 

Ο Νίκος Μουτσινάς ετοιμάζει την τη-
λεοπτική επιστροφή του στην prime time
ζώνη του Alpha με το «ΝΜ Βραδιάτικα»,
σε ημερομηνία που πρόκειται να αποφα-
σιστεί το επόμενο διάστημα. Αν και το
κανάλι δεν είχε ανακοινώσει ποτέ την
ημερομηνία της πρεμιέρας, γνωρίζαμε
πως το αρχικό πλάνο ήταν για τις 17
Οκτωβρίου. Κάτι τέτοιο δεν φαντάζει
πλέον εφικτό, καθώς οι αυξημένες απαι-
τήσεις του project χρειάζονται περισσό-
τερο χρόνο. Έτσι, ως ιδανική ημερομη-
νία φαντάζει πλέον η 24η Οκτωβρίου, αν
και θεωρείται πιο ρεαλιστικό να βγει
στον αέρα στις 31 Οκτωβρίου. Σύμφωνα

με τις πληροφορίες μας, ανάμεσα στα
ονόματα που δρομολογούνται ως καλε-
σμένοι των πρώτων εκπομπών είναι και
οι Άννα Βίσση, Δέσποινα Βανδή, Βίκυ
Σταυροπούλου, Χρήστος Χατζηπαναγιώ-
της, Σταματίνα Τσιμτσιλή και Κατερίνα
Καινούργιου. Παρ’ όλα αυτά, η ιδέα του
να περάσει από το πλατό η Ελένη Μενε-
γάκη δεν εγκαταλείπεται από τον Νίκο
Μουτσινά, καθώς φέτος θα είχε και ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον μια εμφάνισή της στο
«ΝΜ Βραδιάτικα», αφού η ίδια έχει επι-
λέξει να μείνει εκτός τηλεόρασης. Να
σημειώσουμε ωστόσο ότι στο αρχικό
πλάνο για την πρώτη εκπομπή δεν συμ-

περιλαμβάνεται κάποιος καλεσμένος,
καθώς θα δοθεί βάρος στο comeback
του Νίκου Μουτσινά και της παρέας που
θα τον πλαισιώσει.

Πότε κάνει πρεμιέρα ο Μουτσινάς και
ποιοι είναι οι πρώτοι καλεσμένοι του;

Η
πρόταση είχε πέσει στο
τραπέζι πριν από μερικές
εβδομάδες, η ίδια ήταν θε-

τική στην ιδέα, η συνάντηση έγινε
αυτή την εβδομάδα και βγήκε λευ-
κός καπνός. Σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες μας, η Σμαράγδα Καρύ-
δη, το όνομα της οποίας ακουγό-
ταν έντονα το τελευταίο διάστημα,
θα είναι η παρουσιάστρια του re-
make του θρυλικού τηλεπαιχνιδι-
ού της δεκαετίας του ’80 «Τα τε-
τράγωνα των αστέρων». 

Η Σμαράγδα Καρύδη είπε το
«ναι» για την παρουσίαση στα
«Τετράγωνα των αστέρων» και η ΕΡΤ προχωρά τη διαδικασία
έτσι ώστε να ξεκινήσει και η υλοποίηση. Όπως μαθαίνουμε, το
επόμενο στάδιο είναι η οριστικοποίηση των καλλιτεχνών που θα
συμμετέχουν στο παιχνίδι.  

Τα «Τετράγωνα των αστέρων» ήταν το πρώτο έγχρωμο τηλε-
παιχνίδι στην ιστορία της τηλεόρασης της χώρας και βγήκε στον
αέρα στις 15 Ιουνίου 1980. 

Παρουσιάστρια ήταν η Μαρία Αλιφέρη και τη σκηνοθεσία είχε
αναλάβει ο Μεγακλής Βιντιάδης. Κάθε Κυριακή βράδυ όλη η Ελλά-
δα παρακολουθούσε το συγκεκριμένο τηλεπαιχνίδι στο οποίο συμ-
μετείχαν οι Μίμης Φωτόπουλος, Νίκος Ρίζος, Δημήτρης Νικολαΐ-
δης, Νίκος Παπαναστασίου και Μαρία Ιωαννίδου. 

Τη δεκαετία του 2000 παρουσίασε το τηλεπαιχνίδι στο Mega ο
Γιώργος Μαρίνος.

Η Σμαράγδα Καρύδη στον δρόμο που άνοιξε
η Μαρία Αλιφέρη με τα «Τετράγωνα των αστέρων»

Η απογοήτευση για το «Voice» και το επόμενο βήμα
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Χωρίς προβλήματα βεβαιώνονται ηλεκτρονικά οι κλήσεις από την Τροχαία
στους παραβάτες οδηγούς που πιάνονται στην Αττική. Μάλιστα, σύμφωνα με
πληροφορίες της «Political», από την 1η Ιουλίου που ξεκίνησε η λειτουργία υπο-
βολής ένστασης επί πράξεων βεβαίωσης παράβασης σε ηλεκτρονική μορφή μέ-
χρι και τις 22 Σεπτεμβρίου 2024 έχουν βεβαιωθεί 2.185 πράξεις βεβαίωσης πα-
ράβασης και έχουν υποβληθεί online μόλις 365 ενστάσεις.

Το χαμηλό ποσοστό των ενστάσεων, μόλις 17%, αποδεικνύει ότι τελικά το
ηλεκτρονικό σύστημα βεβαίωσης παραβάσεων και ενστάσεων λειτούργησε
όπως πρέπει και πλέον το γνωστό «σβήσιμο» των κλήσεων δεν πραγματοποι-
είται μέσω επισκέψεων στα κατά τόπους αστυνομικά τμήματα και οι παραβά-
τες οδηγοί θα υποστούν τις συνέπειες του νόμου και ό,τι ορίζει ο Κώδικας Οδι-
κής Κυκλοφορίας. 

Τέλος το σβήσιμο των κλήσεων - Πόσοι οδηγοί έχουν λάβει τα e-ραβασάκια της Τροχαίας

Α
νεση, οικονομία, δύναμη, τετρακίνηση αλλά και

προσιτή τιμή είναι μερικά από τα βασικά χαρα-

κτηριστικά του νέου plug-in hybrid μοντέλου

της BYD, το οποίο ονομάζεται Seal U DM-i και παρου-

σιάστηκε στην Αθηναϊκή Ριβιέρα από τον εισαγωγέα

της μάρκας για την Ελλάδα που δεν είναι άλλος από τον

Όμιλο Σφακιανάκη.

Το νέο Seal U DM-i είναι το πρώτο plug-in υβριδικό

μοντέλο σε άριστη σχέση κόστους και απόδοσης και

προσφέρεται στάνταρ με πλήρη εγγύηση κατασκευαστή

διάρκειας 6 ετών/150.000 χλμ. εγγύηση 8 ετών/200.000

χλμ. για τουλάχιστον το 70% της αρχικής χωρητικότητας

της μπαταρίας, καθώς και εγγύηση 8 ετών/150.000 χλμ.

για τον ηλεκτροκινητήρα. Το BYD Seal U DM-i είναι δια-

θέσιμο άμεσα σε δύο εκδόσεις, με τιμές που ξεκινούν

από τις 38.900 ευρώ (δικίνητη 218 ίπποι) και 46.500 ευ-

ρώ (τετρακίνητη με 324 ίππους) ενώ και οι δύο εκδόσεις

έχουν λιανική τιμή προ φόρων κάτω από 40.000 ευρώ,

με αποτέλεσμα όσοι εταιρικοί χρήστες τα επιλέξουν να

έχουν σημαντικά φορολογικά οφέλη.

Δημιουργία σχεδιαστικού προφίλ
Το Seal U DM-i φέρει τη σχεδιαστική υπογραφή των

άλλων μοντέλων της BYD με βασικό στόχο τη δημιουρ-

γία του δικού τους μοναδικού αλλά και γνώριμου προ-

φίλ. Το νέο κινεζικό μοντέλο -όπως και το αμιγώς ηλε-

κτρικό μέλος της οικογένειας Seal- χαρακτηρίζεται

από το ελκυστικό σε σχήμα Χ εμπρός μέρος, το οποίο

τονίζεται από τον στρογγυλεμένο και κυρτό σχεδιασμό.

Τα φώτα full LED σε σχήμα U ταιριάζουν άψογα στο κα-

πό, δημιουργώντας μια εντυπωσιακή και ξεχωριστή

ταυτότητα. Στο πίσω μέρος ο προφυλακτήρας τονίζεται

επίσης από χρωματικές λεπτομέρειες, ενώ εντυπωσια-

κή είναι και η σχεδίαση των φωτιστικών σωμάτων.

Άνεση και υψηλή τεχνολογία
Το εσωτερικό BYD Seal U DM-i αποπνέει μια premi-

um αίσθηση και η άνεση θεωρείται δεδομένη λόγω των

διαστάσεων του αυτοκινήτου.

Ο οδηγός έχει μπροστά του μια ψηφιακή οθόνη 12,3

ιντσών, ενώ στη μέση του ταμπλό έχει τοποθετηθεί η

γνωστή περιστρεφόμενη, μεγάλη οθόνη αφής 15,6 ιν-

τσών. Οι επιβάτες σε καμία περίπτωση δεν θα δυσανα-

σχετήσουν στην καμπίνα επιβατών ακόμη και αν στο πί-

σω κάθισμα φιλοξενούνται τρεις επιβάτες. Οι χώροι

λοιπόν κρίνονται παραπάνω από επαρκείς, όπως επί-

σης επαρκής κρίνεται και ο χώρος αποσκευών με χω-

ρητικότητα 425 λίτρων.

Να τονίσουμε ότι το πίσω κάθισμα μπορεί να αναδι-

πλωθεί σε αναλογία 60/40, διευκολύνοντας στην αύξη-

ση της χωρητικότητας του χώρου αποσκευών από τα

425 στα 1.440 λίτρα.

Αυξημένη ιπποδύναμη
Η κορυφαία έκδοση του BYD Seal U DM-i αφορά την

έκδοση Design, η οποία διαθέτει δύο ηλεκτροκινητή-

ρες υψηλής ισχύος (204 ίππους για τον εμπρός και 164

ίππους για τον πίσω κινητήρα) και μια «Blade Battery»

με χωρητικότητα 18,3 kWh, η οποία υποστηρίζεται από

τον τετρακύλινδρο turbo βενζινοκινητήρα χωρητικότη-

τας 1,5 λίτρου, που αναπτύχθηκε από την ίδια την BYD.

Αυτός ο κινητήρας αποδίδει 131 ίππους και συνεργάζε-

ται με τους δύο ηλεκτροκινητήρες. Η συνολική μέγιστη

ισχύς του συστήματος είναι 324 ίπποι και η συνολική

μέγιστη ροπή 550 Nm. Η βασική έκδοση του Seal U

DM-i είναι η Boost και είναι προσθιοκίνητη και προ-

σφέρεται με έναν υβριδικό κινητήρα χωρητικότητας 1,5

λίτρου, ο οποίος αποδίδει 98 ίππους και συνεργάζεται

με έναν ηλεκτροκινητήρα υψηλής ισχύος 198 ίππων. Η

συνολική ισχύς του συστήματος για την έκδοση Boost

είναι 218 ίπποι και η μέγιστη ροπή φτάνει τα 300 Nm.

Οι οδηγοί δεν θα ανησυχούν για την αυτονομία ή για

τους τρόπους φόρτισης της μπαταρίας, καθώς ο κινητή-

ρας φορτίζει την μπαταρία (μεταξύ 25% και 70%, το εύ-

ρος μπορεί να ρυθμιστεί), ώστε η ηλεκτρική λειτουργία

να είναι πάντα διαθέσιμη, ενώ η μπαταρία φορτίζεται

και με την τεχνολογία αναγεννητικής πέδησης.

Πρώτη επαφή
Κατά τη διάρκεια της παρουσίασης του νέου Seal U

DM-i είχαμε την ευκαιρία να οδηγήσουμε την κορυ-

φαία τετρακίνητη έκδοση Desing με τους 324 ίππους

και τα 550 Nm ροπής. Το κινεζικό SUV στην πράξη απο-

δείχτηκε ότι μπορεί να κινηθεί απόλυτα οικονομικά και

ήσυχα όταν ο οδηγός κινείται στα όρια του ΚΟΚ μέσα

στην πόλη. Αν πάλι θέλει να κινηθεί πιο γρήγορα, το

Seal U DM-i απέδειξε ότι παρά το βάρος και τον χαρα-

κτήρα του αυτοκινήτου διαθέτει πολύ υψηλά περιθώρια

πρόσφυσης, ενώ ακόμη και όταν ο οδηγός ξεπεράσει

τα όρια, τόσο η τετρακίνηση όσο και τα φαρδιά ελαστικά

συγκρατούν το αυτοκίνητο μέσα στον δρόμο. Μάλιστα

σε ακραίες συνθήκες τα ελαστικά παράγουν εκείνον

τον μοναδικό ήχο όταν αναπτύσσονται πολύ υψηλές

θερμοκρασίες με την άσφαλτο.

Ωστόσο άκρως εντυπωσιακή ήταν η αυτονομία που

προσδίδει η μπαταρία, η οποία κινήθηκε πέριξ των 70

χιλιομέτρων, γεγονός που σημαίνει ότι επαρκεί πλήρως

για τις καθημερινές μετακινήσεις του ιδιοκτήτη του εν-

τός της πόλης. Η μέση κατανάλωση καυσίμου με οικο-

νομική οδήγηση ανήλθε σε 1,2 λίτρο για κάθε 100 χλμ.

ενώ η συνδυαστική αυτονομία κίνησης ανερχόταν σε

870 χιλιόμετρα.

Οδηγούμε στην Αθηναϊκή Ριβιέρα 
το BYD Seal U DM-i με 324 ίππους

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής
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Μ
ια συγκλονιστική ιστορία με γλυκόπι-
κρη γεύση που θα μείνει για πάντα
χαραγμένη στη μνήμη μας γράφτηκε

την Πέμπτη στο χορτάρι του «ναού του ποδο-
σφαίρου». Η πρώτη νίκη στην ιστορία της Ελλά-
δας επί της Αγγλίας ήταν γραφτό να γίνει σε αυ-
τό το παιχνίδι, το οποίο έγινε στη βαριά σκιά της
απώλειας του Τζορτζ Μπάλντοκ. Με τους διε-
θνείς να είναι σοκαρισμένοι και «παγωμένοι»
από τα τραγικά νέα, τον Ιβάν Γιοβάνοβιτς να

προσπαθεί και να τους βοη-
θά έτσι ώστε να μπουν στο
γήπεδο σαν να παίζει μαζί
τους και ο αδικοχαμένος
31χρονος μπακ και τον αρχη-
γό Τάσο Μπακασέτα να εμ-
πνέει τους πάντες με μια
συγκλονιστική ομιλία στα
αποδυτήρια λίγο πριν βγουν
οι δύο ομάδες στο γήπεδο,

που θα μείνει για πάντα στην ιστορία του ελληνι-
κού ποδοσφαίρου και θα πρέπει να διδάσκεται
ως παράδειγμα ηγετικότητας αλλά και ανθρω-
πιάς. Ομοίως και οι δηλώσεις του μετά τον αγώ-
να αποτελούν ύψιστο δείγμα ενσυναίσθησης,
με τους Έλληνες φιλάθλους να είναι υπερήφα-
νοι που το περιβραχιόνιο της Εθνικής είναι στο
μπράτσο αυτού του παιδιού.

Όσο για το αγωνιστικό σκέλος, ούτε για μια
στιγμή δεν φάνηκαν στον αγωνιστικό χώρο η
διαφορά ποιότητας, η διαφορά στη χρηματιστη-
ριακή αξία και η θεωρητική υπεροχή των Άγ-
γλων. Μπορεί το παρατσούκλι της βρετανικής

ομάδας να είναι τα «Τρία Λιοντάρια», αλλά τα
«λιοντάρια» στο Γουέμπλεϊ ήταν έντεκα και φο-
ρούσαν γαλανόλευκα. Με προσήλωση στο τα-
κτικό πλάνο, πάθος και ψυχή για να τιμήσουν
και τον αδικοχαμένο συμπαίκτη τους, οι Έλλη-
νες διεθνείς έκαναν τα πάντα για να φύγουν νι-
κητές από το Λονδίνο. Και τα κατάφεραν με
όλους όσοι αγωνίστηκαν να παίρνουν άριστα
και τον Βαγγέλη Παυλίδη να μπαίνει στο πάνθε-
ον της ιστορίας της Εθνικής ομάδας με τα δύο
καταπληκτικά γκολ που πέτυχε και χάρισε στην
Ελλάδα τη νίκη 2-1 επί της Αγγλίας.

Με αυτήν τη νίκη η Ελλάδα είναι στην κορυφή

του ομίλου της στο Nations League έχοντας το
απόλυτο σε τρεις αναμετρήσεις. Η «γαλανόλευ-
κη» έχει 9 βαθμούς με τέρματα 7-1 και αύριο θα
υποδεχτεί στο «Γεώργιος Καραϊσκάκης» την Ιρ-
λανδία. Στόχος φυσικά να κεφαλαιοποιηθεί η
μεγάλη νίκη που πέτυχε το αντιπροσωπευτικό
συγκρότημα στην Αγγλία, να φτάσει στο 4x4 και
τους 12 βαθμούς έτσι ώστε να γίνει το φαβορί
για την πρώτη θέση. Μια πρώτη θέση που πέρα
από τη δυνατότητα ανόδου κατηγορίας στο Na-
tions League, μπορεί να ανοίξει τον δρόμο ακό-
μα και για την πρόκριση στο Παγκόσμιο Κύπελ-
λο του 2026.

Εκτός από τους ποδοσφαιριστές, βέβαια,
σπουδαίες ήταν και οι δηλώσεις του ομοσπον-
διακού τεχνικού Ιβάν Γιοβάνοβιτς. «Ήταν μια
μαύρη ημέρα με λίγο φως, ο Μπάλντοκ θα είναι
για πάντα μαζί μας στη σκέψη μας», ανέφερε
μεταξύ άλλων ο τεχνικός της Εθνικής ομάδας.
«Τα λόγια είναι φτωχά μπροστά σε αυτό που
έγινε χθες με τον Γιώργο, η νίκη είναι αφιερω-
μένη σε αυτόν και μόνο. Οι απόλυτοι πρωταγω-
νιστές είναι οι παίκτες και ο προπονητής που
κατέθεσαν ψυχή σήμερα και γράφτηκε μια
χρυσή σελίδα στην ιστορία της Εθνικής ομά-
δας», είπε με τη σειρά του ο πρόεδρος της ΕΠΟ
Μάκης Γκαγκάτσης για αυτό το μυθικό και ιστο-
ρικό αποτέλεσμα.

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Τζορτζ, για σένα...

Έγραψαν ιστορία οι Έλληνες διεθνείς νικώντας 2-1 την Αγγλία
μέσα στο Γουέμπλεϊ 24 ώρες μετά τον αιφνίδιο θάνατο 

του συμπαίκτη τους Τζορτζ Μπάλντοκ - Συγκλόνισαν με τα λόγια 
και τις πράξεις τους παίκτες, προπονητές και διοίκηση

Ο Τάσος Μπακασέτας 
μετά τη νίκη κρατά
δακρυσμένος τη φανέλα
του Τζορτζ Μπάλντοκ

Στον Τζορτζ Μπάλντοκ αφιέρωσε και 
τα δύο γκολ ο Βαγγέλης Παυλίδης δείχνοντας

το μαύρο περιβραχιόνιο στον κόσμο

Οι Έλληνες διεθνείς 
όταν κρατήθηκε ενός λεπτού σιγή στο Γουέμπλεϊ για τον Μπάλντοκ



Διέλυσε ρεκόρ 90 χρόνων
Σπάει όλα τα ρεκόρ και με τη φανέλα της εθνι-

κής ομάδας της Νορβηγίας ο Έρλινγκ Χάαλαντ. Ο
24χρονος σούπερ σταρ της Μάντσεστερ Σίτι σκό-
ραρε δύο φορές στο 3-0 επί της Σλοβενίας και
έγινε ο πρώτος σκόρερ όλων των εποχών για το
αντιπροσωπευτικό συγκρότημα της χώρας του. Ο
Χάαλαντ έφτασε τα 34 τέρματα και ξεπέρασε τον
Γιόργκεν Γιούβε που είχε το ρεκόρ από το 1934! 

Ράγισαν καρδιές

Συγκλονιστικό ήταν το μήνυμα της συντρόφου
του Τζορτζ Μπάλντοκ και μητέρας του παιδιού
του Άναμπελ Ντίναμ. «Ο κόσμος μου δεν θα είναι
ποτέ πια ο ίδιος», έγραψε μεταξύ άλλων στα μέ-
σα κοινωνικής δικτύωσης αναρτώντας μια φωτο-
γραφία της ίδιας με τον Μπάλντοκ και του ενός
έτους παιδιού τους. Αντίστοιχα συγκινητικό και
το μήνυμα της οικογένειας του αδικοχαμένου
31χρονου ποδοσφαιριστή. 

«Γαλανόλευκος θρύλος»
Το δικό του μήνυμα για τη σπουδαία νίκη της

Εθνικής ομάδας, στη βαριά σκιά της απώλειας
του Τζορτζ Μπάλντοκ, έστειλε ο πρωθυπουργός.
« Ένας ξεχωριστός αγώνας, ένας μοναδικός
θρίαμβος που ένωσε τα δάκρυα της θλίψης με
αυτά της υπερηφάνειας. Συγχαρητήρια στα παι-
διά της Εθνικής», έγραψε μεταξύ άλλων ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης και τόνισε πως «πέτυχαν να κά-
νουν τη μνήμη του Γιώργου γαλανόλευκο θρύλο
που θα συγκινεί για πάντα».

Ντέρμπι με... δαγκωματιές
«Αίμα κι άμμος» ήταν το ντέρμπι της Κωνσταν-

τινούπολης ανάμεσα σε Αναντολού Εφές και Φε-
νερμπαχτσέ, το οποίο πήρε η ομάδα του Γιασικε-
βίτσιους επικρατώντας 83-78 εκτός έδρας. Το
παιχνίδι είχε τα πάντα, με άγριο επεισόδιο ανά-
μεσα σε Μπιμπέροβιτς και Μπράιαντ, με τον δεύ-
τερο να προσπαθεί ακόμη και να... δαγκώσει τον
πρώτο! 

ΟΑΚΑ... από άλλον πλανήτη
Έκλεψε τις εντυπώσεις το ανακαινισμένο ΟΑΚΑ μετά την

επένδυση ύψους 15 εκατ. ευρώ από τον Δημήτρη Γιαννακόπου-
λο, στον πρώτο αγώνα που έδωσε ο Παναθηναϊκός Aktor σε αυ-
τό. Κάθε γωνία του γηπέδου είναι πλέον διαφορετική, σύγχρονη
και το σύνολο των εγκαταστάσεων προσφέρει μια μοναδική εμ-
πειρία στους φιλάθλους. Οι «πράσινοι» συνόδεψαν τα «εγκαί-
νια» με νίκη, καθώς επικράτησαν 94-79 της Μπάγερν Μονάχου.
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Οικογένεια
που γράφει

ιστορία

E
να σοβαρό οικογενειακό πρόβλημα
οδήγησε τον Τραϊανό Δέλλα στο να
αποχωρήσει από τον πάγκο του

ΟΦΗ παρά τη θετική έως τώρα πορεία των
Κρητικών. Ο πρωταθλητής Ευρώπης του
2004 με την Ελλάδα, που ακολουθεί πλέον
καριέρα προπονητή, ενημέρωσε τη διοίκη-
ση ότι δεν μπορεί να συνεχίσει στον πάγκο
της ομάδας. Ο «Κολοσσός» δήλωσε ότι
ήταν τιμή να προπονήσει τους Κρητικούς,
ενώ τη θέση του ανέλαβε ο Μίλαν Ράστα-
βατς. Ο πρώην προπονητής του Αστέρα Τρί-
πολης αναμένεται στο Ηράκλειο το προσε-
χές διήμερο για να υπογράψει και να πιά-
σει άμεσα δουλειά. Ο Ράσταβατς γνωρίζει
καλά το ελληνικό πρωτάθλημα από τις δύο θητείες του
στους Αρκάδες, ενώ είχε εργαστεί και στην Ξάνθη. Το

ντεμπούτο του αναμένεται να γίνει στον προσεχή αγώνα
με αντίπαλο τον Παναθηναϊκό στο «Γεντί Κουλέ».

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Δεν υπήρχε καλύτερος τρόπος για να τιμήσει τον Τζορτζ Μπάλντοκ
η δεύτερη οικογένειά του, αυτή της Εθνικής ομάδας.
Η νίκη στο Γουέμπλεϊ ήταν... μονόδρομος και ήρθε με ιστορικό τρόπο. 

Δέλλας φεύγει, Ράσταβατς έρχεται
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H elegant 
συλλογή του brand

«Μystis»
Η

νέα φθινοπωρινή συλλογή «Enigma» της σχε-

διάστριας μόδας Ράνιας Αγγελάκου (Mystis)

παρουσιάστηκε σε ένα υψηλής αισθητικής

event στο showroom της Κηφισιάς, παρουσία της κο-

σμικής Αθήνας.

Λουκία 
και Νίκος 
Παπαθανάσης

Αλιόνα Στράτουλα, 
Ραμόνα Βλαντή

Φωτεινή Γεωργαντά,
Ηλίας Γούδης Ζέτα Δούκα

Χαρά Μποτσιβάλη, 
Έλενα Παπαδοπούλου, Εύα Λιώση Μαρία Θεμελή, Μαρίνα Γιώτη

Τζένη Οικονόμου, Βίκυ Μπουζούνη,
Νάνσυ Ρεμούνδου

Ολίβια Γαζή, 
Χαρά Αναστασάτου, Ράνια Αγγελάκου

Πέτρος Αρβανίτης, Μαρία Δούμα, 
Γαλάτεια Μπασέα, Κωνσταντίνος Ουζούνης

Δέσποινα Φαναρά, 
Χρήστος Σοκόλης Μαρία Θεμελή, Χρήστος Κώνστας, Εύη Φραγκάκη
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Τ
ο επίσημο opening του ανακαινισμένου «GB
Roof Garden Restaurant» στο εμβληματικό
ξενοδοχείο «Μεγάλη Βρεταννία» ήταν το

grand event της εβδομάδας για την κοσμική Αθήνα.

Στην κορυφή
του «Μεγάλη
Βρεταννία»

Μαρία 
Κουτζαμπάση,
Νάντια 
Μπακοπούλου,
Ελένη
Γιαννικάκη,
Μαρία 
Ναυπλιώτη

Σοφία Τσέπα, Βασιλική Αλμπάνη Φαίη Μπέη, Μαρία Κουτζαμπάση Ελένη Σενδόνα, Νανά Αγιοπετρίτου Καλλιόπη Αλπίτση, Χαριτωμένη Βόντα

Αγγελική Αγγελίδη, Γωγώ Αυγερινοπούλου, Μαρία Κουτζαμπάση, Μαίρη Αυγερινοπούλου

Βίβιαν 
Γιαννακοπούλου,
Μάνια 
Μπούσμπουρα

Έλφη Αλεξανδρόγλου, Κατερίνα Μαντά, Ευφροσύνη Πολυζώη Αϊνόλα Τερζοπούλου, Μαρία Κουτζαμπάση, Βίκυ Παλαιολόγου



Η
ενόχληση που προκαλούν οι στοματικές
άφθες είναι ομολογουμένως «βασανιστι-
κή», ενώ δεν είναι λίγοι εκείνοι που ανα-

ρωτιούνται τι επιπτώσεις μπορεί να έχουν στη
στοματική υγεία ή αν αποτελούν σύμπτωμα άλ-
λων προβλημάτων υγείας. «Οι άφθες υπολογίζε-
ται ότι ταλαιπωρούν έναν στους δέκα κατοίκους
της χώρας μας, αποτελώντας το πιο συχνό και
γνωστό νόσημα της στοματικής κοιλότητας. Πρό-
κειται για ελκώσεις, δηλαδή πληγές στο στόμα οι
οποίες πονάνε πολύ και συχνά υποτροπιάζουν.
Οι πληγές αυτές καλύπτονται από μια άσπρη
μεμβράνη, ενώ γύρω από αυτήν ο βλεννογόνος
είναι ερεθισμένος και κόκκινος. Εμφανίζονται
αποκλειστικά στο εσωτερικό του στόματος και
συχνότερα στα χείλη, στη γλώσσα, κάτω από τη
γλώσσα και στα μάγουλα, δηλαδή στα σημεία του
στόματος που κινούνται και όχι, λόγου χάρη,
στον ουρανίσκο», εξηγεί η Φωτεινή Καλιακά-
τσου, οδοντίατρος-στοματολόγος.

Οι άφθες διακρίνονται σε μικρές (<1 cm), που
συνήθως υποχωρούν από μόνες τους μετά από 1-
2 εβδομάδες. Είναι οι άφθες που παρουσιάζονται
με τη μεγαλύτερη συχνότητα. Σε μεγάλες (>1 cm)
ενώ περιφερικά της πληγής ο βλεννογόνος είναι
διογκωμένος και πρησμένος.

Συνήθως επιμένουν περισσότερο καιρό σε σχέ-
ση με τις μικρές άφθες, περίπου 1-2 μήνες. Σε ερ-
πητόμορφα έλκη (1-3 mm) που μοιάζουν με κε-
φαλή καρφίτσας. Παρουσιάζονται σε ομάδες, πχ
30-40 άφθες συγκεντρωμένες στην ίδια περιοχή
του στόματος. Αν και μοιάζουν με τις πληγές του
έρπητα, δεν οφείλονται στον ιό του έρπητα.

«Η εμφάνιση των αφθών συνήθως ξεκινάει από

την παιδική ηλικία και οι υποτροπές τους μπορεί
να είναι συχνές και βασανιστικές. Σε κάποιες πε-
ριπτώσεις καινούργιες άφθες εμφανίζονται αμέ-
σως μετά την επούλωση των παλιών, δημιουρ-
γώντας έτσι έντονη δυσφορία στον ασθενή. Η αι-
τιολογία τους παραμένει άγνωστη αλλά πρόσφα-
τες μελέτες “φωτογραφίζουν” διαταραχές του
ανοσολογικού μηχανισμού. Ο οργανισμός δεν
αναγνωρίζει το βλεννογόνο του στόματος ως δικό
του και του επιτίθεται. Το αποτέλεσμα της επίθε-
σης είναι οι άφθες. Επίσης, μελέτες έχουν διαπι-
στώσει ότι η κληρονομικότητα είναι ένας βασικός
παράγοντας για την εμφάνιση του προβλήματος»,
τονίζει η κ. Καλιακάτσου.

Παρόλο που πρόκειται για ένα αθώο αλλά επώ-
δυνο νόσημα, συνιστάται η αξιολόγησή του από
ειδικό στοματολόγο, καθώς υπάρχουν πολλά συ-
στηματικά νοσήματα που μπορεί να προκαλέσουν
άφθες ή άλλες βλάβες που μοιάζουν με αυτές.

Μερικά από αυτά είναι παθήσεις του αιμοποι-
ητικού (πχ, αναιμία, λευχαιμία), παθήσεις του πε-
πτικού συστήματος (πχ, νόσος του Crohn, ελκώ-
δης κολίτιδα), ιογενείς λοιμώξεις, η νόσος δα-
μαντιάδη-Behҫet, αλλά και ο καρκίνος του στό-
ματος ο οποίος συχνά εμφανίζεται στο στόμα σαν
μία πληγή η οποία δεν επουλώνεται. 
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Πώς να τις αντιμετωπίσετε
Επειδή το αίτιο των αφθών εξακολουθεί

να παραμένει άγνωστο, αποτελεσματική
αγωγή που να τις θεραπεύει για πάντα δεν
υπάρχει. Η θεραπεία που συστήνεται έχει
κυρίως στόχο την ανακούφιση από τον πό-
νο. Όταν οι άφθες είναι μικρές και λίγες,
χορηγούνται τοπικά σκευάσματα σε μορφή
spray ή gel, αναισθητικές ή κορτιζονούχες
αλοιφές, πλύσεις της στοματικής κοιλότη-
τας με ήπια αντισηπτικά για την αποφυγή
επιμόλυνσης, χάπια που λιώνουν στο στό-
μα κ.λπ., τα οποία δημιουργούν προστα-
τευτικά φιλμ πάνω από τις άφθες. Αν οι
άφθες είναι μικρές αλλά πολλές και ο πό-
νος είναι έντονος, συνιστάται η λήψη φαρ-
μάκων από το στόμα. 

Στις μεγάλες άφθες μπορεί να γίνει και
ένεση κορτιζόνης στο πάσχον σημείο. Σε
πολλαπλές ή μεγάλες βλάβες, με συχνές
υποτροπές, μπορεί να χρειαστεί συστημα-
τική θεραπεία, συνήθως με κορτικοστερο-
ειδή. Επίσης, η θεραπεία με laser βοηθάει
στην ανακούφιση του πόνου, ενώ συμπλη-
ρώματα διατροφής, όπως η βιταμίνη C, το
σύμπλεγμα βιταμινών Β, βοηθούν έμμεσα
επιταχύνοντας τη διαδικασία της επούλω-
σης. Οι πλύσεις με σοδόνερο, χαμομήλι,
αλατόνερο ή με ήπιο αντισηπτικό διάλυμα
είναι ένας τρόπος για να αποφύγετε την
επιμόλυνση του στόματος.

Φωτεινή Καλιακάτσου,
οδοντίατρος-στοματολόγος

Υπολογίζεται ότι ταλαιπωρούν έναν
στους δέκα κατοίκους της χώρας μας,
αποτελώντας το πιο συχνό και γνωστό
νόσημα της στοματικής κοιλότητας

Τι κρύβουν
οι επώδυνες

στοματικές άφθες
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Κριός
(21/3-20/4)
Σιγά και σταθερά θα έχετε μια έντονη κοινω-

νική αναγνώριση, που αυτή την περίοδο θα

επηρεάζει όσους ανήκουν στην 1η μοίρα του

ζωδίου σας. Ο Ερμής περνά στον τομέα των

οικονομικών σας, όπου η μετακίνηση αυτή

ανανεώνει συζητήσεις για σχέσεις και συ-

νεργασίες.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Για εσάς τους Ταύρους τα πράγματα δεν εί-

ναι εντελώς εύκολα αυτό το διήμερο, αλλά

θα νιώσετε ότι έχετε να πείτε πάρα πολλά με

πρόσωπα που σας δένουν οι συνθήκες και

τα χρόνια.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Ανανεωμένους σας βρίσκει αυτό το διήμε-

ρο, ενώ η ορθή πορεία του Πλούτωνα φέρ-

νει σταδιακά σε εσάς που έχετε γενέθλια

την πρώτη μέρα του ζωδίου σας μεγάλες

αλλαγές. Η είσοδος του Ερμή στο ζώδιο του

Σκορπιού σάς δίνει επαγγελματικό προβά-

δισμα.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Η είσοδος του Ερμή στο συμβατό με το δικό

σας ζώδιο του Σκορπιού θα φέρει συζητή-

σεις με τα αγαπημένα σας πρόσωπα. Ίσως να

υπάρξουν κάποιες νέες γνωριμίες που θα

σας δώσουν πνευματική συγγένεια.

Λέων
(23/7-22/8)
Το οικογενειακό σας περιβάλλον θα σας

κουράσει και ίσως νιώσετε ότι κανείς δεν

σας καταλαβαίνει. Κάποιοι από εσάς θα

προσπαθήσετε να αποκαταστήσετε τις πα-

ρεξηγήσεις που είχαν συμβεί με τα αγαπη-

μένα σας πρόσωπα.

Παρθένος
(23/8-22/9)
Ανοίγεται μπροστά σας μια πολύ ενδιαφέ-

ρουσα περίοδος που αφορά επικοινωνία,

σπουδές, μετακινήσεις, διαπραγματεύσεις

και πνευματικές ενασχολήσεις. Μπορεί να

έχετε μεγάλη επιτυχία σε νέες γνωριμίες,

αλλά αυτό το διήμερο θα υπάρξει ίσως

εσωτερική αναστάτωση και αδιαθεσία.

Ζυγός
(23/9-23/10)
Η διέλευση του Ερμή από τον τομέα των οι-

κονομικών σας σηματοδοτεί μια ενδιαφέ-

ρουσα περίοδο. Είναι επίσης πολύ πιθανό

αυτό το διήμερο να κάνετε κάποιες γνωρι-

μίες χωρίς να έχουν μακροημέρευση.

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Ο Ερμής την Κυριακή περνά στο δικό σας

ζώδιο και σας κάνει ιδιαίτερα επικοινωνια-

κούς. Μπορεί να διαπραγματευτείτε κά-

ποια οικονομικά και επαγγελματικά θέματα

και ο λόγος σας θα γίνει αρκετά ξεκάθαρος

με τους άλλους.

Τοξότης
(22/11-21/12)

Αυτό το διήμερο θα υπάρξει ένα πολύ έν-

τονο πρόγραμμα. Ίσως ταξιδέψετε ή βρε-

θείτε με άτομα που αντιπροσωπεύουν τον

κοινωνικό σας κύκλο. Η είσοδος του Ερμή

στον 12ο τομέα σας θα σας φέρει πιο κοντά

με τις πιο εσωτερικές σας ανάγκες.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Στόχοι και φιλοδοξίες μπαίνουν και πάλι

στο πρόγραμμά σας. Πολύ πιθανό να κάνε-

τε αυτό το διήμερο κάποια ξεκαθαρίσματα

τόσο στο φιλικό σας περιβάλλον όσο και

στα σχέδιά σας. Ίσως νιώσετε ότι κάποια

δικά σας πρόσωπα δεν είναι και τόσο ειλι-

κρινή μαζί σας.

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Για εσάς τους Υδροχόους αυτό το Σαββα-

τοκύριακο είναι πολύ σημαντικό, γιατί θα

μπορέσετε να ασχοληθείτε με την καριέρα

σας ή να κάνετε κάποια σχέδια για αυτήν. Ο

Ερμής θα σας δώσει καλή κρίση ώστε να

αντιμετωπίσετε τις καταστάσεις.

Ιχθύες
(19/2-20/3)

Ο Ερμής περνά στο ζώδιο του Σκορπιού,

όπου θα νιώσετε έτοιμοι και γνώστες των

πραγμάτων, γιατί θα συλλέξετε τις πληρο-

φορίες που χρειάζεστε. Αυτό το διήμερο θα

έχετε την τάση για απομόνωση και καλή

παρέα. 
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A υτό το Σαββατοκύριακο ο Πλούτωνας επιστρέφει
στην ορθή του πορεία και βάζει τέλος σε
καθυστερήσεις και εμπόδια. Γενικότερα αυτό το

διήμερο είναι αρκετά ενδιαφέρον, πολλά γεγονότα θα μας
απασχολήσουν, θα ακούσουμε πολλές ειδήσεις που το
πιθανότερο είναι ότι δεν θα μας μεταφέρουν την απόλυτη
αλήθεια. Προσοχή να δείξουν οι Υδροχόοι και οι Σκορπιοί
σε συναισθηματικά θέματα. Το βράδυ της Κυριακής ο
Ερμής περνά στο ζώδιο του Σκορπιού, όπου η διάρκεια
της παραμονής του θα είναι έως τις 2 Νοεμβρίου. Είναι η
χρονική στιγμή που θα βγουν στην επιφάνεια μεγάλα
μυστικά, σκάνδαλα αλλά και συζητήσεις για επενδύσεις,
αγορές και πωλήσεις. 


